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„მე არავითარ იარაღს არ ვატარებ, გარდა სიმართლის ჭურვისა. 

სიმართლე და მხოლოდ სიმართლე გაგვათავისუფლებს.  
ჩემმა ცილისმწამებლებმა იციან, რომ საუკუნეების განმავლობაში 

კალამი იყო და იქნება მახვილზე უფრო ძლევამოსილი.  
ისტორია იქნება ჩემი მოსამართლე და ისტორიკოსები იტყვიან 

საბოლოოდ სიმართლეს და ყველაფერს თავის ადგილს 
მიუჩენენ." 

 
ზვიად გამსახურდია 
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     თავისუფალი საზოგადოებრივ-პოლიტიკური 
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მადლობა … ჩვენს მტრებს!  
მადლობა ჩვენს ბოროტ, შურიან და სულელ მტრებს,  
იმათ, ვინც არ გვიცნობს და ვერასოდეს გაგვიცნობს.  

რამდენი დამსახურება აქვთ მათ ჩვენს მიმართ?!  
ღმერთო, უჩვენოთ, ნუ დაგვისჯი ჩვენს მტრებს!  

სიკეთით გაუთენე მათ ხვალინდელი დღე, რომ ერთი წამითაც კი 
არ მოვდუნდეთ ცხოვრებაში და მუდამ თავისუფალი ვიყოთ! 
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მ ი მ ა რ თ ვ ა - მ ა ნ ი ფ ე ს ტ ი 

მსოფლიოს თანამეგობარ სახელმწიფოთა ხელისუფალთ, მათ მმართველ 

პოლიტიკურ ორგანიზაციებსა და მესვეურთ, ადამიანის უფლებათა და 

ძირითად თავისუფლებათა დაცვის საერთაშორისო ორგანიზაციებს 

საქართველოს პრეზიდენტს, საქართველოს პრემიერ მინისტრს, 

საქართველოს პარლამენტის თავმჯდომარეს, საქართველოს მოქალაქეთა 

პოლიტიკურ გაერთიანებებს, საქართველოს საზოგადოებრივ და 

არასამთავრობო ორგანიზაციებს და საქართველოს ადამიანის უფლებათა და 

ძირითად თავისუფლებათა დაცვის ორგანიზაციებს 

 

მოგეხსენებათ, ცივილიზაციის განვითარება იმ ფაზაში შევიდა, როდესაც მოწინავე 
დემოკრატიული ქვეყნები ერთობლივად ცდილობენ გადაჭრან ზოგადსაკაცობრიო პრობლემები. 
ცხადია, მსოფლიოს ახლებურად მართვის ეტაპზე დიდად მნიშვნელოვანია მოვლენების 
ახლებურად განსჭვრეტა და წარმართვა. მსოფლიო პროცესები საკმაოდ პრობლემატური და 
იმდენად დაჩქარებულია, რომ უახლოეს ხანში ამ წინააღმდეგობათა მოუგვარებლობა უაღრესად 
ზრდის საყოველთაო კატასტროფის შესაძლებლობას.  

მშვიდობისათვის, თავისუფლებისათვის, სამართლიანობისათვის ბრძოლა მოწინავე 
მსოფლიო საზოგადოებრივი აზრის ერთ-ერთ ძირითად ამოცანას წარმოადგენდა და წარმოადგენს 
დღესაც. კაცობრიობის, მოქალაქეობრივი შემწყნარებლობის, მოქალაქეთა უფლებრივი გარანტი-
ების დაცვის უმაღლესი შეგნება, ყოველთვის სახელმწიფოებრიობის ფუძემყარ საფუძველს უნდა 
წარმოადგენდეს, ურომლისოდაც ვერც ერთი ქვეყანა ვერ განვითარდება და განმტკიცდება როგორც 
სახელმწიფო, მაგრამ მარტო პროგრესული, დემოკრატიული აღმშენებლობის სურვილი საკმარისი 
არ არის ქვეყნის ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი  აღორძინებისათვის, მას ხელი უნდა შეუწყოს 
სახელმწიფოს საგარეო და საშინაო პოლიტიკის სწორად წარმართვამაც,  რომელიც ამ 
სახელმწიფოს ისტორიულად ჩამოყალიბებულ, ევოლუციურად აღმავლობაში მყოფი მისივე 
ბუნებიდან გამომდინარეობს და სარგებლობს როგორც სახელმწიფოს მკვიდრი ხალხის, ასევე 
მსოფლიოს თავისუფლებისმოყვარე ხალხთა საყოველთაო მოწონებით. 

ჩვენი სააზროვნო არსენალიდან დღეს ბევრი რამ საჭიროებს აუცილებელ სამართლებრივ 
გამოსწორებას, სულიერ ფასეულობათა სასწრაფო და გადაუდებელ გადარჩევა-გადაფასებას, რაც 
დამყარებული იქნება სამართლიანობისა და კანონიერების ბაზაზე და მომავალში სახელმწიფოთა 
და  ერების ისტორიული მეხსიერების, დროთა მიერ ტრაგიკულად დარღვეული კავშირისა და 
„ჩატეხილი ხიდების’’ გამთელების აუცილებელ წინაპირობად უნდა იქცეს.  

სიცოცხლისათვის, არსებობისათვის, გადარჩენისათვის, სიყვარულისათვის, მემკვიდრეობის 
დატოვება–გაგრძელებისათვის, სწავლისა და ზრდა-განვითარებისათვის ბრძოლამ დღეს მოითხოვა 
როგორც ადამიანის, ასევე სახელმწიფოთა ახალი პარადიგმის აუცილებლობის შეჰქმნა: 
გულისხმიერად მოქცევა, შემოქმედებითად გამოყენება და საზოგადოებისათვის პატიოსანი 
სამსახური დადგა დღის წესრიგში. ადამიანმა და სახელმწიფომ უნდა გააკეთოს არჩევანი დაბალი 
იერარქიიდან მაღლისაკენ: წინააღმდეგობა-აჯანყებიდან, ბოროტი დამორჩილებიდან და 
საკუთარი სურვილის დათმობიდან ხალისიან თანამშრომლობამდე, გულსავსე ვალდებულებამდე 
და შემოქმედებით აღტკინებამდე.  

თავიდანვე, ჩვენი თავის უკეთ შეხსენებისათვის მოგახსენებთ: 
როგორც მსოფლიოს საზოგადროებრიობისათვის არის ცნობილი, ვინაიდან გასული საუკუნის 

გარიჟრაჟზე საქართველოს დემოკრატიული რესპუბლიკის სახელმწიფოებრივი დამოუკიდებლობა 
კანონიერი გზით არ გაუქმებულა, საქართველოს კანონიერ მთავრობას კაპიტულაციაზე ხელი არ 
მოუწერია, არ არსებობდა საქართველოს სსრკ-ის შემადგენლობაში შეყვანის სამართლებრივი 
საფუძველი.  

1991 წლის 9 აპრილს საქართველოს რესპუბლიკის საკანონმდებლო ორგანომ – უზენაესმა 
საბჭომ 31 მარტის რეფერენდუმის შედეგებზე დაყრდნობით აღადგინა 1918 წლის 26 მაისს 
გამოაცხადებული დამოუკიდებლობა ამ პერიოდის სახელმწიფოებრივი საზღვრებისა და ყველა 
შესაბამისი ნიშნების ჩათვლით. დამოუკიდებლობის დღედ გამოცხადდა 9 აპრილი. 
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1991 წლის 21 დეკემბრიდან დაიწყო სახელმწიფო - საქართველოს რესპუბლიკის ცნობა და 
საქართველოს ტერიტორია, ფაქტობრივად, მაგრამ არასამართლებრივად, განისაზღვრა 1991 
წლის 21 დეკემბრის მდგომარეობით, რაც ნიშნავს, რომ საქართველოს ტერიტორიისა და, 
შესაბამისად, საქართველოს სახელმწიფო საზღვრის დადგენის საფუძვლად, ასევე 
არასამართლებრივად აღიარებულ იქნა საბჭოთა კავშირის არსებობის პერიოდში მოკავშირე 
რესპუბლიკებთან საქართველოს სსრ-ის ადმინისტრაციული საზღვრები, რაც არასამართლებრივად 
სახელმწიფო დამოუკიდებლობა ასევე მცდარად მიება არა 1918 წლის დამოუკიდებლობის აქტს, 
არამედ არალეგიტიმურად განსაზღვრულ, საბჭოთა კავშირის დაშლის შემდეგ მიღებულ 
ტერიტორიულ მონაცემებს, რაც ასევე არალეგიტიმურად სახელმწიფო გადატრიალების შედეგად ე. 
წ. ხუნტისა და მისი სამართალმემკვიდრე არალეგიტიმური იმდროინდელი ხელისუფლების ფარული 
გარიგების შედეგად არაკანონიერად მიღებულ იქნა გაერო-ს, საერთაშორისო თანამეგობრობისა 
და ორგანიზაციების მიერ. თუმცა გაეროს ჩანაწერებში, რომლის მოძიება გართულებულია, 
საქართველოს რესპუბლიკა იურიდიულად და ფაქტობრივად, მაგრამ არასამართლებრივად 
აღიარებულ იქნა მისი საბჭოთა კავშირის  ადმინისტრაციულ საზღვრებში, თუმცა ასევე შესამამის 
ჩანაწერებში არის აღნიშნული მისი სამართლებრივად სწორი აზრიც, რომ გაეროს გადაწყვეტილება 
ასევე ეყრდნობა 1991 წლის 31 მარტის საყოველთაო რეფერენდუმის შედეგებზე დაყრდნობითა და 
1918 წლის მაისს გამოცხადებული დამოუკიდებლობის აქტს იმდროინდელი სახელმწიფო 
ტერიტორიების გათვალისწინებით. ეს ორი ურთიერთსაპირისპირო აზრი მიუღებელია ასეთი რანგის 
გადაწყვეტილებისათვის და სათანადო გამოკვლევის საგანია! 

თუ დროებით დავუბრუნდებით სამართლებრივ პერიოდს, 1991 წლის დეკემბრის პერიოდს, 
რა დროსაც ექსტრემისტული ძალები გარედან უხეში ჩარევის შედეგად მალევე აწყობენ 
სახელმწიფო-სამხედრო-კრიმინალურ  გადატრიალებას, დევნიან კანონიერ ხელისუფლებას, 
ქვეყანაში იწყებენ ტერორსა და ძალადობას.  

ახლა უკვე საყოველთაოდ აღიარებულია, რომ საქართველოში 1991-93 წლების 
შეიარაღებული, სისხლიანი სახელმწიფო, სამხედრო, კრიმინალური გადატრიალების გზით დაამხეს 
კანონიერი ეროვნული, სახალხო ხელისუფლების ყველა შტო და შესაძლებლობა მოუსპეს 
ლეგიტიმურ ხელისუფლებას ეწარმოებინა აქტიური პოლიტიკა სახელმწიფოებრიობის აღორძინე-
ბისა და განვითარების მიმართულებით, დაამკვიდრეს ანტისახელმწიფოებრივი და ანტისახალხო 
კრიმინალური, ნომენკლატურული რეჟიმი. 

საქართველოს ტერიტორიულ დანაწევრებას სათანადო გეზს აძლევდა გეოპოლიტიკური 
ტენდენციები და მათ განსახორციელებლად შემუშავებული ქვეყნის შიდა, თუ გარე ფარული სქემები. 
გადატრიალებამ ამ მხრივაც ძირითადი სამართლებრივი ბაზა გამოაცალა საქართველოს 
ტერიტორიული მთლიანობას.  

1991-93 წლების სახელმწიფო გადატრიალებამ და ხუნტის მიერ კანონიერი კონსტიტუციის 
შეჩერებამ დაარღვია ზემოთაღნიშნული მოწესრიგებული სახელმწიფოებრივი მდგომარეობა. 
კანონიერი კონსტიტუციის შეჩერებით გაუქმდა და არ არსებობდა კანონი, რომელიც არეგულირებდა 
ქვეყნის ასევე ადმინისტრაციულ დამოკიდებულობას საქართველოს ხელისუფლებასა და 
აფხაზეთისა და სამაჩაბლოს – ე. წ. ,,სამხრეთ ოსეთის'' ხელისუფლებას შორის, რისი ერთ-ერთი 
ძირითადი შედეგიც არის 2008 წლის აგვისტოს რუსეთ-საქართველოს ომით გამოწვეული 
ტერიტორიების შემდგომი ფაქტობრივი დაკარგვა და მსოფლიო ცივილიზებული ქვეყნების აზრის 
საწინააღმდეგოდ რუსეთის მიერ ცალმხრივად აფხაზეთისა და ე. წ. ,,სამხრეთ ოსეთის" 
,,რესპუბლიკების'' დამოუკიდებლობის ცნობა... 

ამასთან, აღსანიშნავია, რომ საქართველოში 1991 წლის 31 მარტის რეფერენდუმის 
საფუძველზე 1991 წლის 9 აპრილს მიღებულ იქნა საქართველოს სახელმწიფოებრივი 
დამოუკიდებლობის აღდგენის აქტი 1918 წლის 26 მაისის დამოუკიდებლობის გამოცხადების აქტის 
საფუძველზე. საქართველოს დამოუკიდებლობის აღდგენა კი, იმას ნიშნავდა, რომ საქართველოს 
სახელმწიფო დამოუკიდებლობის აღდგენის შემდეგ იქნებოდა 1918 წელს არსებული საქართველოს 
დემოკრატიული რესპუბლიკის სამართალმემკვიდრე იმ დროს არსებული ტერიტორიების ჩათვლით. 
თუმცა, საბჭოთა კავშირის დაშლის შემდეგ მსოფლიოს სახელმწიფოებმა და გაერომ საქართველოს 
დამოუკიდებლობა მალულად, არასამართლებრივად ცნეს არა როგორც საქართველოს 
დემოკრატიული რესპუბლიკის სამართალმემკვიდრის, არამედ როგორც საქართველოს საბჭოთა 
სოციალისტური რესპუბლიკის დაშლის შედეგად სამართალმემკვიდრე სახელმწიფო. დღეს 
ზოგიერთნი ღაღადებენ, რომ საქართველომ სამართლებრივად დაკარგა 20%. შევხედოთ 
სამართლებრივ 1918 წლის რუქას, სამართლებრივი დანაკარგი 50-60% -ზე მეტია! 

 
 
 



         „მ ა ტ ი ა ნ ე“   # 3-4 (41-42)                                  3                               6 დეკემბერი,   2022 წელი   
 

ყველა უბედურება, რაც საქართველოს დაატყდა თავს 1992 წლიდან, ლეგიტიმურობის 
დარღვევითაა გამოწვეული და დღესაც არ ძალუძთ ლეგიტიმურობაზე დაბრუნება. 

1991-1993 წლების შეიარაღებულმა სამხედრო-კრიმინალურმა სახელმწიფო გადატრიალებამ 
საფუძველი დაუდო ტოტალურ უკანონობას, ქვეყნის დამოუკიდებლობისა და ტერიტორიული 
მთლიანობის ხელყოფას, ადამიანის უფლებათა და ძირითად თავისუფლებათა მასობრივ 
დარღვევებს, დაამკვიდრა რა ძალმომრეობის კულტი, მოსახლეობის ნაწილში დაამდაბლა სამარ-
თალშეგნება, ან სულაც უარი ათქმევინა მას კანონის უზენაესობის პრინციპზე. ამან კი თავისთავად 
დააბრკოლა საქართველოში სამართლიანობის, დემოკრატიისა და თავისუფლების განმტკიცება, 
ქართული დამოუკიდებელი სახელმწიფოს გაძლიერება და, ამასთან, ქვეყნის საკაცობრიო 
განვითარებაც. ცხადია, შექმნილმა ვითარებამ განსაზღვრა თავისუფლებისა და დემოკრატიის 
საფუძვლად ძალადობის მიჩნევა, რამაც მრავალ უკიდურესობას მისცა გასაქანი. 

არადა, დღეს საქართველო კვლავ ქვეყნის არაკანონიერ ხელისუფალთა შეცვლა-
ჩანაცვლების არასამართლებრივ და არალეგიტიმურ პროცესშია. ქვეყანა კვლავაც სახელმწიფო 
გადატრიალებების და ვითომ სახალხო ჯანყი-ბრძოლებში დაღვრილ სისხლიან გზაზე დგას. 
გრძელდება შემოთავაზებული, მოჩვენებითი, ყალბ სამართლებრივ-კანონიერ ჩარჩოებში 
მოქცეული ე. წ. „დემოკრატიულ არჩევნებში" მონაწილეობის მორიგი სპექტაკლები. მხოლოდ 
სამართლებრივი და კანონიერი არჩევნების გზით მოსული ერთადერთი ლეგიტიმური ხელისუფლება 
უნდა გახდეს სამართლებრივად წარმომადგენლობითი დემოკრატიის პირმშო, საერთო-ეროვნული 
სუვერენიტეტის განსახიერება და არა სახელმწიფო გადატრიალების პროდუქტი. 

საქართველოს მოსახლეობის ფართო ფენების მიზიდულობის ცენტრი უდავოდ 
სამართლებრივი, კანონიერი და ეროვნული სუვერენიტეტის აღდგენის იდეა უნდა იყოს და იგი 
ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი აღორძინების კონტექსტში უნდა გავიაზროთ. ეროვნულ-პოლიტიკურ 
თვითიდენტიფიკაციაში უნდა დავინახოთ ამ მოვლენის არსი და ნომენკლატურულმა ფაქტობრივმა 
რეჟიმმა სწორედ რომ ვერ უნდა გაუწიოს რეალური წინააღმდეგობა სამართლებრივი, კანონიერი, 
ეროვნული ძალების ხელისუფლების სათავეში დაბრუნების პროცესს, რამეთუ პოლიტიკური 
ტრანსფორმაციის შეფასება კომპლექსურ-ინდუქციური პოლიტიკური ანალიზის საფუძველზე 
გაცილებით მართებული, ობიექტური იქნება და უნდა შეფასდეს შემდგომ მნიშვნელოვან 
მოვლენებთან ერთიან სისტემაში და არა მათგან იზოლირებულად, განყენებულად.  

პრეცენდენტული და მისასალმებელია, რომ დღესაც არსებობს სამართალმემკვიდრე, 
კანონიერი ხელისუფლების, საქართველოს რესპუბლიკის დევნილი ხელისუფლების ეროვნული 
ინსტიტუციები და კანონიერი სახელისუფლებო წარმომადგენლობა, ლეგიტიმური საქართველოს 
რესპუბლიკის მთავრობის სახით. დღესაც და იმედია უახლოეს მომავალშიც რეალურად 
შესაძლებელია მისი ერთიანი, კანონიერი საკანონმდებლო, აღმასრულებელი და სასამართლო 
ხელისუფლების ბაზის ფაქტობრივი მოქმედება.  

როგორც მოგეხსენებათ, ლეგიტიმურობა კანონიერებას, სამართლებრივი საფუძვლების 
არსებობას ნიშნავს. ასევე ცნობილია დევნილი ხელისუფლების – საქართველოს რესპუბლიკის 
მთავრობის – საკუთრივ სამშობლოში, თუ სხვა ქვეყანაში დევნილობაში მოქმედება, 
სამართლებრივი თუ პოლიტიკური თვალსაზრისით მისი პრეცედენტულობა. 

მიგვაჩნია, რომ კანონიერი ხელისუფლების სამართალმემკვიდრეობის ლეგალიზაცია და 
აღდგენა გარდამტეხ როლს შეასრულებს ქვეყანაში სამართლიანობისა და ამომრჩეველთა 
ღირსების აღდგენის და ზოგადად, საქართველოს სახელმწიფოს მოწყობის თვალსაზრისითაც. 
ცხადია, ამას ხელი უნდა შეუწყოს საერთაშორისო დონეზე გლობალურმა პროცესებმაც, რისი 
იურიდიული ბაზა, საჭიროებისამებრ, უნდა შექმნას მსოფლიო თანამეგობრობამ, თუნდაც 
მაგალითისათვის, გაეროს გენერალურმა ასამბლეამ, სპეციალური დეკლარაციით, რითაც ბოლო 
მოეღება ე. წ. თალასოკრატიული სახელმწიფოების არსებობას. მათ ტერიტორიულ-
სახელმწიფოებრივ სტრუქტურას მეტროპოლია-კოლონიის სუბორდინაციის სისტემაზე აგებული 
იურიდიული ხასიათი უნდა ჰქონდეს.  

ლეგიტიმურობა აუცილებელია იყოს სამართლებრივ–კანონიერი, ანუ რაციონალური. მთავარი 
ამოცანაა სამართლებრივი, კანონიერი და დემოკრატიული სახელმწიფოს აღორძინება და 
აღმშენებლობა.  

თავისუფლება უფლებებისა და მოვალეობების გონივრული გაწონასწორებაა. ერიც და 
პიროვნებაც, ასევე მათ შორის ურთიერთობა, ამის საფუძველზე უნდა ყალიბდებოდეს. რამეთუ 
დამოუკიდებლობა და თავისუფლება ერთი და იგივე არ არის. დამოუკიდებლობა მხოლოდ  
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პირველი ნაბიჯია თავისუფლებისაკენ, მას საქართველომ ჯერ კიდევ ეროვნული ხელისუფლების 
დროს – 1990-1991 წლებში მიაღწია, მაგრამ შემდეგ ჩვენმა სახელმწიფომ ფაქტობრივი, უკანონო 
ხელისუფლებების სახით, სამწუხაროდ, გეზი არ აიღო თავისუფლებისაკენ. დამოუკიდებლობის 
მოპოვება ურთულესი პროცესია. ფსიქოლოგიასა და ფილოსოფიაში ცნობილია ტერმინი – შიში 
დამოუკიდებლობისადმი. 1991-1993 წლების სახელმწიფო გადატრიალებიდან მოყოლებულ 
ფაქტობრივ ხელისუფალთ სწორედ ეს შიში სჭირდათ და სჭირთ, რაც უკან გვხევს თავისუფლებისკენ 
სავალ გზაზე. ამით კი, საფრთხე ჩვენს თავისუფლებასთან ერთად ემუქრება დამოუკიდებლობასაც, 
რომელიც თავისუფლების გარეშე დიდი ვერაფერი ღირებულებაა. დამოუკიდებლობასა და 
თავისუფლებას შორის არსებული დიდი განსხვავების არცოდნამ მიიყვანა ფაქტობრივი 
ხელისუფლება აქამდე. 

ამასთანავე მოგახსენებთ, რომ XX საუკუნის საქართველოში ადამიანის უფლებათა 
დაცვისათვის ბრძოლას თავისი ისტორია აქვს და იგი დაკავშირებულია საქართველოს 
რესპუბლიკის პრეზიდენტის – ბატონ ზვიად გამსახურდიას სახელთან, რომლის თაოსნობით 1976 
წელს შეიქმნა ,,ჰელსინკის ხელშეკრულებისათვის" ხელშემწყობი ჯგუფი, რომელიც თავს 
დამტყდარი დევნისა და რეპრესიების მიუხედავად განაგრძობდა ადამიანის უფლებათა დაცვას და 
მსოფლიოს ინფორმირებას საქართველოში შექმნილი მძიმე ვითარების შესახებ. 

,,საქართველოს ჰელსინკის ჯგუფის" საქმიანობა თავიდანვე წარმოადგენდა საქართველოში 
მანამდე არსებული ადამიანის უფლებათა დაცვის საინიციატივო ჯგუფის საქმიანობის გაგრძელებას 
და უფრო ფართო მასშტაბით გაშლას. კერძოდ, ჯგუფის მიზანი იყო ,,ჰელსინკის შეთანხმების" აქტის 
პოპულარიზაცია, თვალყურის დევნება, თუ როგორ სრულდებოდა ეს ხელშეკრულება 
საქართველოში, როგორ ხორციელდებოდა მისი ჰუმანიტარული პუნქტები. 1989 წლის მაისიდან 
,,საქართველოს ჰელსინკის ჯგუფი" გაიზარდა და გარდაიქმნა ,,საქართველოს ჰელსინკის 
კავშირად", ხოლო ოქტომბერში „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნულ აღორძინებად" 
(შემოკლებულად „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი”). კავშირის სახელწოდებას დაემატა მისი 
მიზანი, რასაც ისახავდა ორგანიზაცია – ,,ეროვნული აღორძინება”. 

ამრიგად, „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინება” არის თანამოაზრეთა 
საზოგადოებრივ-პოლიტიკური გაერთიანება, საქართველოს რესპუბლიკის პრეზიდენტის – ბატონ 
ზვიად გამსახურდიას მიერ საქართველოში 1976 წელს შეჰქმნილი ,,ჰელსინკის 
ხელშეკრულებისათვის" ხელშემწყობი ჯგუფის, შემდგომ „საქართველოს ჰელსინკის კავშირისა” და 
მოგვიანებით მისი საზოგადოებრივ-პოლიტიკურ ორგანიზაციად გარდაქმნის შედეგად 
ჩამოყალიბებული ორგანიზაცია „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინების" 
სამართალმემკვიდრე, საქმიანობისა და ტრადიციების გამგრძელებელი.  

კავშირის საქმიანობის ფუძემდებლურ პრინციპებს წარმოადგენს ადამიანის უფლებებისა და 
ძირითადი თავისუფლებების დაცვა. კავშირი მიიჩნევს, რომ ამ პრინციპებიდან გამომდინარე 
ადამიანის ეკონომიკური, კულტურული, რელიგიური, ეროვნული, სამოქალაქო და პოლიტიკური 
უფლებების ცხოვრებაში გატარება წარმოადგენს ადამიანის ღირსებების უზრუნველყოფის, მისი 
კანონიერი რეალიზაციის, მსოფლიოში თავისუფლების, სამართლიანობისა და მშვიდობის, 
დემოკრატიული და სამართლებრივ სახელმწიფოთა მშენებლობის, მათი მშვიდობიანი 
თანამშრომლობის საძირკველს.  

კავშირი პატივს სცემს ხალხთა თანასწორუფლებიანობას, საკუთარი ბედის გამგებლობას, 
მხარს უჭერს საომარი კონფლიქტების, გათიშულობისა და კონფრონტაციის თავიდან აცილების 
სამშვიდობო ცივილიზებულ პოლიტიკას. 

კავშირი იბრძვის ადამიანის უფლებების დარღვევის ნებისმიერი გამოვლინების წინააღმდეგ, 
საქართველოს სახელისუფლებო კანონიერებისა და ტერიტორიული მთლიანობის აღდგენა-
შენარჩუნებისათვის, საქართველოს მკვიდრი მოსახლეობის პოლიტიკური, ეკონომიკური, 
სოციალური და ეკოლოგიური კატასტროფის წინააღმდეგ, დემოგრაფიული ექსპანსიის 
შესაჩერებლად, ეროვნული თანხმობისა და ერთიანობისათვის, რათა მაქსიმალურად იქნას 
უზრუნველყოფილი ყველა ის ძირითადი უფლებანი, რომლებიც განსაზღვრულია საერთაშორისო 
სამართლის ნორმებით.     

კავშირი, დასახული მიზნების მისაღწევად, ყოველთვის მჭიდროდ თანამშრომლობდა 
ადამიანის უფლებათა საერთაშორისო და საშინაო სამართალდამცავ ორგანიზაციებთან, 
გაერთიანებებთან, სახელმწიფო საელჩოებთან, მასობრივი ინფორმაციის დეპარტამენტებთან, 
ცალკეულ მოქალაქეებთან. „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინება” 
მხარს უჭერს ევროპის უშიშროებისა და თანამშრომლობის თათბირების დასკვნით აქტებსა და 
მასალებს. ადამიანის უფლებებსა და ძირითადი თავისუფლებების დარგში მოქმედებს 
გაერთიანებული ერების ორგანიზაციის წესდებისა და ადამიანის უფლებათა საყოველთაო  
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საერთაშორისო დეკლარაციის მიზნების, დებულებებისა და პრინციპების შესაბამისად, ეყრდნობა 
ადამიანის მოქალაქეობრივი და პოლიტიკური უფლებების საერთაშორისო აქტებს.  

„საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინების" ამოცანაა ასევე, ყველა 
სფეროში ერის პოტენციალის მაქსიმალური გამოვლენა, ეროვნული ინტერესების დაცვა, ერის 
თვითმყოფადობის, მეცნიერებისა და კულტურის აღორძინება, ზოგადსაკაცობრიო ღირებულებების 
დამკვიდრება, საკუთარი იერსახის შენარჩუნება-განვითარებით მსოფლიო ცივილიზაციაში 
ქართველი ერისათვის ღირსეული ადგილის დამკვიდრება. კავშირის საქმიანობის ფუძემდებლურ 
პრინციპებს აშკარად მივყევართ მომავლისაკენ, სადაც წარმატების კრიტერიუმი შრომა, ნიჭი და 
მსახურება იქნება, სადაც მთავარია: შესაძლებლობა, პასუხისმგებლობა და სოციალური 
სოლიდარობა.  

კავშირის ფუძემდებლურ პრინციპებს წარმოადგენს ასევე ქვეყანაში ახალი ეკონომიკური 
რეფორმისტული პროგრამების შემუშავება და დანერგვა, როგორიცაა: ინსტიტუციონალური 
რეფორმა, მაკროეკონომიკურ სტაბილიზაცია, ფასების რეფორმა და საწარმოების პრივატიზაცია-
რესტრუქტურიზაცია, ასევე ღია ეკონომიკის განვითარება, ფიზიკური და ადამიანური რესურსების 
აკუმულირება და ტექნოლოგიური განვითარება.   

კავშირს კვლავაც სურს იღვაწოს, რათა ჩვენს ქვეყანაში შეიქმნას: 21-ე საუკუნის ახალი 
ცოდნის საზოგადოება, ახალი ლიდერები; ახალი მსოფლიო პოლიტიკა და ეკონომიკა; ახალი 
მართვის ხელოვნება, ქართული ინოვაციების სახეობები; ახალი რეგიონალური პოლიტიკა – ე. წ. 
„საბსიდიარობა", ანუ დეცენტრალიზაცია; სოციალური უსაფრთხოების ბადეები და ახალი 
სოციალური სექტორი.  

კავშირი კვლავ განაგრძობს ბრძოლას სახელმწიფოს ახალი ეკონომიკური, პოლიტიკური და 
სულიერი სიძლიერისათვის, კრიმინალის, კორუფციის, სიღატაკის, უსამართლობის, გულგრილობის, 
უცოდინარობის, უსულგულობის დასამარცხებლად და მისი მთავარი მიზანია გამარჯვება, რომელიც 
ჩვენი შვილების მომავალს ეძღვნება.  

კავშირს დასახული მიზნების მისაღწევად, კვლავ სურს განაგრძოს მჭიდრო თანამშრომლობა 
ადამიანის უფლებათა საერთაშორისო და ადგილობრივ სამართალდამცავ ორგანიზაციებთან, 
პარტიებთან, გაერთიანებებთან, სახელმწიფო საელჩოებთან, მასობრივი ინფორმაციის 
საშუალებებთან, ცალკეულ მოქალაქეებთან, რომელთა საქმიანობა არ ეწინააღმდეგება კავშირის 
წესდებასა და პროგრამას. 
      ადამიანის უფლებებისა და  ძირითადი თავისუფლებისათვის ბრძოლა ხომ მოწინავე მსოფლიო 
საზოგადოებრივი აზრის ერთ-ერთ ძირითად ამოცანას წარმოადგენდა და წარმოადგენს დღესაც. 
კაცობრიობის, მოქალაქეობრივი შემწყნარებლობის, მოქალაქეთა უფლებრივი გარანტიების 
დაცვის უმაღლესი შეგნება, სხვადასხვა ქვეყნის, მათ შორის ქართველ ჰუმანისტთა მთელი პლეადა, 
ყოველთვის სახელმწიფოებრიობის ფუძემყარ საფუძველს უნდა წარმოადგენდეს, ურომლისოდაც 
ვერც ერთი ქვეყანა ვერ განვითარდება და განმტკიცდება როგორც სახელმწიფო, რადგან თუ ის 
სახელმწიფოა, მაშინ სწორედ მან უნდა შეუწყოს ხელი პიროვნების გათავისუფლებას ადამიანის 
უფლებათა და ძირითად თავისუფლებათა დაცვით. 

უკანასკნელი  30 წლის განმავლობაში განვითარებულმა მსოფლიო პოლიტიკურმა და 
ეკონომიკურმა ძვრებმა იმედია წარსულს ჩააბარეს დრო, როდესაც ბოროტ იმპერიას შეეძლო 
ცინიკურად და ქედმაღლურად გაეთელა მსოფლიო საზოგადოებრივი აზრი. იმთავითვე უაღრესად 
რთული ამოცანის წინაშე აღმოჩნდა 1975 წლის ზაფხულში ფინეთის დედაქალაქში დაწყებული 
პროცესი. მას ხელი უნდა შეეწყო ადამიანის უფლებათა რეალიზაციისათვის ბარიკადების ორივე 
მხარეს – დასავლეთშიც და აღმოსავლეთშიც. მისი კეთილშობილი საქმიანობის შთამბეჭდავ 
შედეგებზე მეტყველებს თუნდაც ის ფაქტი, რომ საბოლოო ჯამში იგი იქცა ერთადერთ საერთო 
ინსტიტუტად, რომელმაც „ცივი ომის” დამთავრებას მიაღწია. უკვე არსებული ევროპული 
ოფიციალური ორგანიზაციებისაგან ,,ჰელსინკის მოძრაობას" მუდამ ჰქონდა და დღემდისაც 
შემოინარჩუნა კლასიკური ანტიბიუროკრატიული ხასიათი.  

„საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინებას" საქართველოს რესპუბლიკის 
მთავრობასთან ერთად შემუშავებული აქვს კონკრეტული საკანონმდებლო პროექტები, რომელშიც 
ცხადია რელიეფურადაა წარმოდგენილი საერთაშორისო სამართლის ნორმებით განსაზღვრული 
მუხლები ადამიანის უფლებებისა და თავისუფლებებისა, რომლის აღსრულებისათვის ჩვენი 
ორგანიზაცია მაქსიმალურ ძალისხმევას გაიღებს, რადგან იგი პატივს სცემს კონსტიტუციურ კანონს 
და ადამიანურ მოვალეობას.   

„საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინება” იყო არის და მომავალშიც 
სურს იყოს   ადამიანის უფლებათა და ძირითად თავისუფლებათა დაცვის საკითხებში მებრძოლი 
რეალური ძალა. 
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კავშირი 1976 წლიდან არის „საერთაშორისო ამნისტიის” (ცენტრი-ლონდონში) წევრი, 1990 
წლის 22 სექტემბრიდან არის „ადამიანის უფლებათა დაცვის საერთაშირისო ასოციაციის” (IGFM-
ISHR, მაინის ფრანსკფურტი) ასოცირებული წევრი. 

„საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინება” მჭიდროდ თანამშრომლობდა 
და კვლავაც სურს გააფართოვოს ურთიერთობები აშშ-ს სამართალდამცავ ორგანიზაცია „ჰიუმან 
რაითს ვოთჩთან” და ამერიკის კონგრესის ჰელსინკის ჯგუფთან, ბრიტანეთისა და ფინეთის 
ჰელსინკის ჯგუფებთან, ფინეთის პარლამენტის ე. წ. „საქართველოს ჯგუფთან”, პატიმართა 
უფლებების დამცავ ორგანიზაცია „საერთაშირისო ამნისტიასთან" (ინგლისი) და ა.შ.   

ყოველივე ეს და არაერთი სხვა მასალა თვალნათლივ ადასტურებს „საქართველოს 
ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინების” საერთაშორისო სტატუსსა და ავტორიტეტს.  

საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობასა და ,,საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნულ 
აღორძინებას“ აქვს ქვეყნისა და კავკასიის რეგიონის განვითარების კონკრეტული სამართლებრივი 
გზა, რომელსაც პოსტულატებად, შემდგომშიც წარმოგიდგენთ განხილვებისათვის, ერთი რამ კი 
ცხადია: 

აუცილებელია სახელმწიფოებრიობის სამართლებრივი წყვეტის აღმოფხვრა და მომავალი 
ლეგიტიმური, სამართლებრივი საყოველთაო არჩევნების დანიშვნა-ჩატარება, რამეთუ სწორედ 
ასეთ არჩევნებში მონაწილეობის მიღებასა და გამარჯვებას აქვს აზრი. მხოლოდ მას შემდეგაა 
შესაძლებელი და აუცილებელი საქართველოს ტერიტორიული მთლიანობის აღდგენა, ემიგრანტთა, 
ლტოლვილთა და დევნილთა მშობლიურ კერაზე დასაბრუნებლად ხელსაყრელი პირობების 
რეალურად შექმნა. ლეგიტიმური საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობის მიზანი არ არის 
თანამდებობების დაბრუნება, არამედ ჩვენს ქვეყანაში კანონიერებისა და სამართლიანობის 
პირობებში კანონიერი ხელისუფლების აღდგენაა.  

 საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობას და მასთან ლეგიტიმური ხელისუფლების 
მმართველი პარტია -  „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი - ეროვნული აღორძინება“  ასევე 
იმედოვნებს, რომ სრული მხარდაჭერა ექნება ფორს-მაჟორულ სიტუაციაში საერთაშორისო 
თანამეგობრობისაგან და მსოფლიოს სხვადასხვა ქვეყნის სახელისუფლებო ორგანოებისგან. 
რამდენადაც უახლესმა ისტორიამ დაგვანახა, რომ  სხვაგვარად „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი 
- ეროვნული აღორძინება“, როგორც სამართლებრივად კანონიერი ხელისუფლების მმართველი 
პოლიტიკური და კონსტიტუციურად მმართველი ორგანო  შეიძლება გახდეს მომავალი პოლიტიკური 
დევნის საგანი. 

გეოგრაფიიდან ვიცით, რომ ევროპა და აზია ერთი კონტინენტის – ევრაზიის ნაწილებია, 
მაგრამ ისინი დამოუკიდებელ კონტინენტებად განიხილებიან, რადგან ევროპისა და აზიის 
მოსახლეობა, მათი ისტორია, მნიშვნელოვნად განსხვავდება ერთმანეთისაგან. ევროპის კავშირი, 
როგორც ცნობილია, აგებულია ევროპული თანამეგობრობის ურთიერთობების მთელი 
ერთობლიობის, უმეტესად ეკონომიკურ-მიზნობრივ საფუძველზე. მისი ძირითადი პოლიტიკის 
მიზანია ადამიანების, საქონლის, სერვისებისა და კაპიტალის თავისუფალი გადაადგილების 
უზრუნველყოფა ერთიან, შიდა ბაზარზე, ანუ ძირითადად მისი ეკონომიკური ერთობა, 
იურისპრუდენციული კანონმდებლობისა და ამ მიმართულებით საერთო პოლიტიკის შენარჩუნება 
რეგიონულ განვითარებაში.  

საქართველო თავისი გეოგრაფიული მდებარეობით, ძველი ერის მტკიცე სახელმწიფოებრივი 
და კულტურული ტრადიციების გამო, ყოველთვის მიზანმიმართულად ახერხებდა მოწინავე აზრის, 
კულტურის ექსპორტირებას მეზობელ მონათესავე ტომებში. ამ მოვლენას ნოყიერი ნიადაგი 
ასაზრდოებდა – იბერიულ-კავკასიური სამყაროს არსებობა, რომელიც უძველესი და უნიკალური 
ცივილიზაციის პოლიეთნიკურ და ამავე დროს ერთიან გეოპოლიტიკურ, კულტურულ, ეკონომიკურ 
სივრცეს, დასავლეთისა და აღმოსავლეთის, ჩრდილოეთისა და სამხრეთის გზაჯვარედინს 
წარმოადგენდა. საქართველოს კავკასიელ მეზობლებთან სარწმუნოებრივი სხვადასხვაობის 
მიუხედავად, ისტორიულად მუდამ ჰქონდა მთლიანი კავკასიური სამყაროსადმი კუთვნილების, 
საერთო წარმომავლობის, ბიოგენეტიკური ნათესაობის გრძნობა, ეროვნული წიაღიდან 
აღმოცენებულ, ერთმანეთისაგან განსხვავებულ მეზობელ ცივილიზაციებთან შეჯერებული საერთო 
მენტალიტეტი, კულტურული, მორალური და ზნეობრივი ღირებულებები.  

სწორედაც რომ, სრულიად სხვაა კავკასია. იბერიულ-კავკასიურ ერებს აქვთ საკუთარი ენა და 
დამწერლობა, განსხვავებული ისტორია და სახლობენ მკვეთრად შემოსაზღვრულ ტერიტორიაზე, 
რაც დამატებით საფუძველს გვაძლევს ვთქვათ, რომ კავკასია პოლიტიკურად და გეოგრაფიულადაც 
ცალკე როგორც რეგიონალური, ასევე კონტინენტალური ერთობაა.  
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კავკასიის კონტინენტის საზღვრები, გაჰყვება წყალგამყოფ და წყლის გამყოფ ზოლებს. 
პირველი უფრო საიმედოა, არ იცვლის მიმართულებას, მეორე კი, რთულად განსასაზღვრია 
მთაგორების რთული რელიეფის გამო. კავკასიის, როგორც მსოფლიოს მშვიდობიანი ერთობის 
განმსაზღვრელი ახალი რეგიონის შიდა მოწესრიგების პრინციპი ისტორიულ-ეთნიკური პროცესების 
განვითარებამ და მისმა ღრმა ფესვებმა უნდა განსაზღვროს. ეს კი საქართველოს, იბერიულ-
კავკასიურ ტომებთან ნათესაობით, შავი ზღვის, კასპიისა და  ხმელთაშუა ზღვის აკვატორიულ 
ნავსადგურთა გარკვეული ნაწილის კონტროლით, განსაზღვრულ უპირატეს მდგომარეობაში 
აყენებს. ცხადია, კავკასიური სახლი არ გულისხმობს საქართველოს საგარეო პოლიტიკის ერთი 
მიმართულებით განვითარებას. ასეთი პოლიტიკა განსაზღვრულია საქართველოს და მსოფლიოს 
კეთილდღეობის ინტერესებით და ოთხივე მხრივ უნდა წარიმართოს. იდეაში მიგვაჩნია, რომ უნდა 
აღდგეს ისტორიული სამართლიანობა და მომზადდეს საფუძველი, რათა ჩამოყალიბდეს 
მსოფლიოს მშვიდობიანი ერთობის განმსაზღვრელი ახალი რეგიონი და ერთობა – კავკასია, 
როგორც გარანტი მსოფლიოში მშვიდობისა, სამართლიანობისა, ადამიანის უფლებებისა და 
თავისუფლების დაცვისა, სახელმწიფოთაშორისი პოლიტიკური, სოციალური, ეკონომიკური, 
კულტურული თანხმობა-ერთობისა და თანასწორობისა. 

საქართველოს ისტორია ნათლად მეტყველებს, რომ ქართული ფენომენისათვის ყოველთვის 
დამახასიათებელი იყო ეროვნული და რელიგიური თავსებადობა. ჩვენს ქვეყანაში ათასწლეულების 
მანძილზე ეთნიკური და რელიგიური კონფლიქტების გარეშე გვერდიგვერდ ცხოვრობდნენ 
სხვადასხვა ეროვნების, განსხვავებული პოლიტიკური შეხედულებებისა და რელიგიური 
აღმსარებლობის წარმომადგენლები. საქართველო თავისი გეოგრაფიული მდებარეობით, ძველი 
ერის მტკიცე სახელმწიფოებრივი და კულტურული ტრადიციების გამო ყოველთვის 
მიზანმიმართულად ახერხებდა მოწინავე აზრის, კულტურის ექსპორტირებას მეზობელ მონათესავე 
ტომებში. ამ მოვლენას ნოყიერი ნიადაგი ასაზრდოებდა – იბერიულ-კავკასიური სამყაროს 
არსებობა, რომელიც უძველესი და უნიკალური ცივილიზაციის პოლიეთნიკურ და ამავე დროს 
ერთიან გეოპოლიტიკურ, კულტურულ, ეკონომიკურ სივრცეს, დასავლეთსა და აღმოსავლეთის, 
ჩრდილოეთისა და სამხრეთის გზაჯვარედინს წარმოადგენდა. საქართველოს კავკასიელ 
მეზობლებთან სარწმუნოებრივი სხვადასხვაობის მიუხედავად, ისტორიულად მუდამ ჰქონდა 
მთლიანი კავკასიური სამყაროსადმი კუთვნილების, საერთო წარმომავლობის, ბიოგენეტიკური 
ნათესაობის გრძნობა, ეროვნული წიაღიდან აღმოცენებული, ერთმანეთისაგან განსხვავებულ 
მეზობელ ცივილიზაციებთან შემაჯერებელი საერთო მენტალიტეტი, კულტურული, მორალური და 
ზნეობრივი ღირებულებები. ევროპის კავშირი კი, როგორც ცნობილია, აგებულია ევროპული 
თანამეგობრობის ურთიერთობების მთელი ერთობლიობის, უმეტესად ეკონომიკურ-მიზნობრივ 
საფუძველზე და მისი ძირითადი პოლიტიკის მიზანია ძირითადად მისი ეკონომიკური ერთობა.  

გეოგრაფიულად კავკასიის კონტინენტს ორი მხრიდან (აღმოსავლეთით და დასავლეთით) 
ზღვა აკრავს, ჩრდილოეთით სრუტე, სამხრეთით (წყალგამყოფი) მდინარეები და მხოლოდ 1–2% 
შეიძლება საღვრად წარმოჩინებული იყვეს ხმელეთი, რაც კონტინენტის საერთაშორისო 
განმარტებებს შეესაბამება. სამყაროს გამგებელმა ყველას და ყველაფერს თავისი ადგილი მიუჩინა. 
რადგანაც ადამიანია დედამიწის მთავარი შემადგენელი არსება ყველა ხალხთა ჯგუფს თავიანთი 
ტერიტერიული ფართი გამოუყო.  

თეთრი რასა, თავისთავად, შედგება სემიტებისაგან, ინდოევროპელებისაგან და 
იაფეტებისაგან. სემიტები უმეტეს წილად ჩრდილოეთ აფრიკაში სახლობენ, იაფეტის შთამომავალნი 
კი უმეტესწილად კავკასიაში, აპენინის ნახევარკუნძულზე და ირლანდიაში. ცნობილია, რომ სამხრეთ 
კავკასიაში უმთავრესი სამწერლო ენის მქონე ქართველები სახლობენ, მათ გვერდით ასევე სხვა 
იაფეტები. ასევე სამხრეთ კავკასიაში სახლობენ ინდოევროპული მოდგმის ერები: არმენები 
(სომხები) და აზერბაიჯანელები. ჩრდილოეთ კავკასიაში იაფეტებს - იბერიულ-კავკასიურ ხალხებს, 
მიეკუთვნება: ადიღეელები, ჩერქეზები, ყაბარდოელები, ინგუშები, ჩეჩნები, დაღესტნელები. 
ჩრდილოეთ კავკასიაში ისტორიული ქარტეხილების შედეგად შემოსახლებულები არიან 
ყარაჩაეველები, ბალყარელები - ეს ის ერებია, რომლებიც დავით აღმაშენებელმა ყივჩაღების 
სახით საქართველოში ჩამოასახლა, აქ ფეხი ვერ მოიკიდეს და შემდგომში ქართველებმა 
ჩრდილოეთ კავკასიაში, ქართველთა სავანეში, ჯიქეთში დაასახლეს. ყარაჩაეველები და 
ბალყარელები არიან თურქული მოდგმის ერები. თუ გადავინაცვლებთ აღმოსავლეთით სახლობენ 
ოსები, რომელნიც ირანული მოდგმის ერია. მათ აღმოსავლეთით სახლობენ ინგუშები და ჩეჩნები, 
რომლებსაც მოუწყეს გენოციდი და გადაასახლეს ყაზახეთის სტეპებში. დაღესტნელები უფრო 
მრავალრიცხოვანიკი არიან მაგრამ მათი ტერიტორიის ჩრდილოეთ ნაწილში ყუმიკებია 
შესახლებული და ა. შ. ასე და ამგვარად იბერიულ კავკასიურ  
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ერებს აქვთ საკუთარი ენა და დამწერლობა, განსხვავებული ისტორია და სახლობენ მკვეთრად 
შემოსაზღვრულ ტერიტორიაზე, რაც დამატებით საფუძველს გვაძლევს ვთქვათ, რომ 
გეოგრაფიულადაც და პოლიტიკურადაც    კ ა ვ კ ა ს ი ა   კ ო ნ ტ ი ნ ე ნ ტ ი ა. 

ასევე, ცნობილია, რომ სამხრეთ ევროპის: პირინეების, იტალიის, ხმელთაშუა ზღვის 
კუნძულების პირველადი ავტოქტონური მოსახლეობა იყო იბერიული მოსახლეობა. ამ მოსახლეობას 
უწოდებენ პროტოიბერებს, მათგან მომდინარეობს გვიანდელი ევროპული მოსახლეობა. 
მეცნიერებაში მიღებულია აგრეთვე ტერმინი-ხმელთაშუა ზღვის რასა, მედიტერანული რასა, ანუ 
მედიტერანული მოდგმა. იმ მოდგმის აღსანიშნავად, რომელიც იდენტურია ტერმინისა კავკასიური 
რასა, არის აგრეთვე ტერმინები: პალეოკავკასიური რასა, ანუ უძველესი კავკასიური რასა, უძველესი 
მედიტერიანული რასა, რაც ურთიერთის იდენტურია. 

საუბარია იმ მოსახლეობაზე, იმ მოდგმაზე, რომელიც სახლობდა პირინეების 
ნახევარკუნძულიდან ხმელთაშუა ზღვის აუზში, ბალკანებზე, თანამედროვე საბერძნეთში, კავკასიაში 
და ინდოეთის თანამედროვე ტერიტორიაზე, აგრეთვე, მცირე აზიაში და პალესტინაში. ეს არის 
გავრცელების არეალი იმ პროტოიბერიული მოდგმისა, რომელსაც ჰქონდა მრავალი განშტოება. ენა 
ამ მოდგმისა, ამ რასისა იყო ერთი ძირითადი, რომელსაც ჰქონდა მრავალი დიალექტური 
განშტოება და თუ ეს ენაკავები ღებულობდნენ ცალკე ენების ხასიათს, ისინი იყვნენ მონათესავენი 
და ვითარდებოდნენ როგორც ურთიერთმონათესავე ენები. ეს არის სხვადასხვა განშტოებები ერთი 
და იმავე მოდგმისა, რომელსაც მეცნიერებაში ქართველური, ან პროტოიბერიული მოდგმა ეწოდება, 
ხოლო საკუთრივ ქართველი ერი, ლოკალიზებული კავკასიის მასშტაბით, დაკავშირებულია 
იბერიულ-კავკასიურ განშტოებასთან. იბერიულს აქვს მრავალი განშტოება და დღესდღეობით 
შემორჩენილია პირინეულ-იბერიული, ანუ ბასკური და კავკასიურ-იბერიული, ანუ ქართული და მისი 
მონათესავე ტომები ჩრდილოეთ კავკასიაში. დანარჩენი კი ამჟამად ასიმილირებულია 
ინდოევროპული კაცობრიობის მიერ, რომელიც არის გვიან მოსული ევროპის კონტინენტზე, კერძოდ 
მეორე ათასწლეულის შემდეგ, ხოლო პროტოიბერიული კაცობრიობის, ანუ პალეომედიტერანული, 
პალეოკავკასიური კაცობრიობის მოღვაწეობის, მისი ზნეობის ხანად მიჩნეულია ეპოქა უძველესი 
დროიდან ძველი წელთაღრიცხვის მესამე ათასწლეულამდე. მესამე ათასწლეულში იწყება 
დაკნინება ამ რასისა, მისი რიცხობრივი შემცირება, მისი ასიმილირება მოსული ინდოევროპელების 
მიერ. ამ დროიდან და უფრო გვიან წამოიწევს წინ ხეთური და ძველბერძნული, ელინური 
სამყაროები. მაგრამ აქ ხდება კულტურათა სინთეზირება: პალიომედიტერანულ, ანუ 
პროტოიბერიულ მოდგმასთან დაკავშირებულია პირველადი კულტურები მინოსისა, ეგეოსური 
კულტურები, კოლხური (ძველკოლხური), რომელიც უაღრესად მჭიდროდ არის მინოსურთან 
დაკავშირებული. ხოლო შემდგომ, უკვე მეორე ათასწლეულიდან იწყება წამოწევა ხეთური 
სამყაროსი, რომელიც უკვე ინდოევროპული სამყაროა, აგრეთვე ძველბერძნული სამყაროსი, 
რომელიც ვედური ტომიდან მომდინარეობს და მოსულია იმ ტერიტორიაზე, რომელზედაც შემდგომ 
აღმოცენდა ძველბერძნული კულტურა და ძველბერძნული სამყარო, ხოლო პირველადი 
მოსახლეობა ძველი საბეძნეთისა, ძველბერძენი ისტორიკოსების მონაცემებზე დაყრდნობით, 
განასზღვრულია როგორც პელაზგური, ანუ პროტოიბერიული. პელაზგები არიან ერთ-ერთი 
განშტოება პროტოიბერებისა, ისევე როგორც ეტრუსკები და სხვა ხალხები, ისევე როგორც კოლხები. 
კოლხური, პელაზგური, ტროული, მინოსური სამყაროები მონათესავე სამყაროებია, უფრო სწორად, 
ერთ სამყაროს წარმოადგენენ. მართალია, არსობრივად არა, მაგრამ არის ნიუანსური განსხვავება 
ქართულსა და ქართველურს შორის. ქართული და ქართველური მაინც უნდა განვასხვავოთ იმიტომ, 
რომ ქართული აღნიშნავს უშუალოდ საქართველოს, ყოველივეს ისტორიულ საქართველოსთან, 
ქართულ ენასთან დაკავშირებულს, რომელსაც ჩვენ ვიცნობთ ჩვენი ისტორიიდან და რომელიც 
სწორედ ამ გეოგრაფიულ არეალში მდებარეობს. ქართველური კი, გაცილებით უფრო ფართო და 
ყოვლისმომცველი ცნებაა. ქართველურნი არიან ტომები, რომლებიც „ქართები" არ არიან და არც, 
უშუალოდ ქართველები, მაგრამ ისინი ქართველური წარმოშობისანი არიან. ქართველური არის 
რასიული გაგება, უფრო ყოვლისმომცველი ვიდრე ეროვნული. როგორც არსებობს სემიტური რასა, 
ასევე არსებობს იაფეტური რასაც. ეს იაფეტური რასა არის ქართველური რასა. ქართველური ენები 
მომდინარეობენ სწორედ ამ პირველადი იაფეტური ენიდან, რომელსაც ჩვენ პროტოქართულ ენას 
ვუწოდებთ. ქრისტიანობის განვითარებაში ქართველური მოდგმის ხალხები ძირითად როლს 
ასრულებენ („საქართველოს სულიერ მისია", ზ. გამსახურდია).  

სულაც არ არის ნონსენსი ასეთი ცნება - ერის ფსიქოლოგია, ერის ფსიქიკა. ფსიქიკა სულიერი 
არსების მახასიათებელია, მაგალითად, ადამიანისა და აქედან გამომდინარე, თუ ვამტკიცებთ, რომ 
ერსაც აქვს ფსიქიკა, ხასიათი, გონი, დადებითი და უარყოფითი თვისებები, ე. ი. ერიც სულიერი 
არსებაა! ფიზიკური არსება მხოლოდ გარემოებებზეა დამოკიდებული, ანუ  
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დეტერმინირებულია. მას „საკუთარი ინიციატივით" არაფრის შეცვლა არ ძალუძს. ადამიანს კი - 
სულიერ არსებას, არა მხოლოდ აწმყოში ცხოვრების და წარსულის ხსოვნის თვისება აქვს, არამედ 
მომავლის ამოცანის, გეგმის დასახვაც შეუძლია. ეს ყოველივე ერსაც ახასიათებს, მას აქვს 
ცნობიერება! ცნობიერება კი ისეთ არსებას აქვს, რომელიც აყალიბებს სისტემას, თუ რა უნდა 
გააკეთოს გარკვეული ხნის განმავლობაში და თუ ეს არა აქვს, ე. ი. აღარ ცოცხლობს არც ერი და 
არც ადამიანი, ის, უბრალოდ, სულდგმულობს. ერთი სიტყვით - ერი არის სულიერი არსება, 
ინდივიდი, ყველასგან განსხვავებული, რომელსაც სჭირდება გეგმა თავისი შემდგომი 
განვითარებისათვის. სწორედ ეს „გეგმა" არის იდეოლოგია და თუ იგი სხვებისაგან გამორჩეულია 
(და ასეც უნდა იყოს), ეს უკვე ეროვნული იდეოლოგიაა. 

ერი ვეღარ გახდება კაცობრიობის წევრი, თუ იქ თავისი ინდივიდუალიზმი, თავისი 
განსაკუთრებული კულტურული „წილი" არ შეიტანა. ერი არ არის მარტო ადამიანების, 
პიროვნებების უბრალო გაერთიანება, რადგან პიროვნება უკვე ის არის, ვის ჩამოყალიბებაშიც 
ეროვნულმა ნიშანმა გადამწყვეტი როლი ითამაშა და ის სხვა ერს ვეღარ შექმნის. თავისუფლება 
უფლებებისა და მოვალეობების გონივრული გაწონასწორებაა და ერიც და პიროვნებაც, ასევე მათ 
შორის ურთიერთობა, ამის საფუძველზე უნდა ყალიბდებოდეს. 

წამალიც სწორედ ეს არის - ჩვენ კვლავ ერად უნდა ვიქცეთ. ამაში მთავარი როლი, ვფიქრობ, 
სამართლებრივმა, ლეგიტიმურმა, კანონიერმა მთავრობამ და ქვეყნის პოლიტიკურმა პარტიებმა 
უნდა იკისრონ, მათ ზუსტად უნდა იცოდნენ და იციან კიდეც, რა სჭირდება ერს და როგორ მიაღწიონ 
ამას. მსოფლიოს ახლებურად მართვის ეტაპზე დიდად მნიშვნელოვანია პოლიტიკური მოვლენების 
ახლებურად განსჭვრეტა და წარმართვა. საქართველომ მიზანმიმართულად უნდა გამოიყენოს 
გეოპოლიტიკური უპირატესობანი და შესძლოს დამოუკიდებელი პოლიტიკურ-დიპლომატიური 
აქტიურობა. უნდა აღსდგეს ისტორიული სამართლიანობა და უნდა მომზადდეს საფუძველი, რათა 
ჩამოყალიბდეს მსოფლიოს მშვიდობიანი ერთობის განმსაზღვრელი ახალი რეგიონი და ერთობა - 
კავკასია, როგორც გარანტი მსოფლიოში მშვიდობისა, სამართლიანობისა, ადამიანის უფლებებისა 
და თავისუფლებისათვის დაცვისა, სახელმწიფოთაშორისი პოლიტიკური, სოციალური, 
ეკონომიკური, კულტურული თანხმობა-ერთობისა და თანასწორობისა.  

საქართველოს სახელმწიფოს გეოპოლიტიკური რეალიზმი და სამართლებრივი ტენდენციები 
მუდმივ თანაფარდობაში და ჰარმონიაში უნდა იყოს მომავალი მსოფლიოს სამართლებრივ 
წესრიგთან. 

ამასთან, ზემოთქმულიდან გამომდინარე, უკვე ახალ საუკუნეში მსოფლიო ისტორიული მისიაა 
საფუძველი ჩაეყაროს გაერთიანებული ერების ორგანიზაციის (მისი უფრო ეფექტური 
გადაწყვეტილებების გამარტივებულად მიღებისა და მათი დროულად შესრულების აუცილებლობა 
ეჭვს არ იწვევს) თვისობრივად ახალ ინსტიტუტს – ახალ მსოფლიოს ერთა ანსამბლეას, რომლის 
უზენაესი მიზანი ასევე იქნება, ადამიანის უფლებათა დაცვასთან ერთად, მსოფლიოს ერთა 
კულტურათა და სახელმწიფოთა უსაფრთხოების უზრუნველყოფაც. ამდაგვარ ახალ სიტუაციაში 
მკვეთრად გაიზრდება როლი საერთაშორისო ხელშეკრულებათა შესრულების კონტროლის 
სფეროშიც. ასევე გადაუდებელ ამოცანადაა აღიარებული ეროვნულ ნიადაგზე წარმოქმნილ 
კონფლიქტთა რეალური მიზეზების ობიექტური შესწავლა. ეს კი აღმოფხვრის ამა თუ იმ ქვეყნის მიერ 
ინიცირებულ ეთნიკურ კონფლიქტებს.  

სასურველია, თუ კავკასიაში და სწორედ საქართველოში განთავსდება და მოეწყობა 
სახელმწიფოთა უსაფრთხოების, ერების კულტურათა, უფლებებისა და თავისუფლებების, დაცვისა 
და მსოფლიოში მშვიდობისა და უსაფრთხოების უზრუნველყოფის „მსოფლიო ერთა ანსამბლეა“, 
რამდენადაც საქართველოს, როგორც მსოფლიოს გეოგრაფიული და პოლიტიკური ცენტრის 
„კავკასიური სახლის" ქვეყანას, სახელმწიფოს ისტორიული, გეოპოლიტიკური მნიშვნელობიდან 
გამომდინარე და ეროვნული სულის მეოხებით ძალუძს, ეზიაროს ჭეშმარიტად საღვთო საქმეს და 
განახორციელოს მსოფლიოს სახელმწიფოთა მშვიდობიანი ურთიერთობისა და 
თანამშრომლობისათვის აუცილებელი გარანტის როლი. იგი, როგორც  მსოფლიოს ცენტრი უნდა 
გახდეს მედიატორი სახელმწიფო, აღმოსავლეთსა და დასავლეთს, ქრისტიანულ,  მუსლიმურ და 
სხვა რელიგიათა სამყაროებს შორის, რაც მისი ოდინდელი ისტორიული მისიის დაბრუნება იქნება. 

მსოფლიო ქვეყნების სახელმწიფოებრიობის დონის ამაღლებისა და აღორძინების მიზნით, 
ახალი რეალობიდან გამომდინარე, სასურველია დაიხვეწოს საერთაშორისო ხელშეკრულებათა 
აქტები უფლებათა და ძირითად თავისუფლებათა განხრითაც, რათა ახალ საუკუნეში 
სახელმწიფოებმა და ხალხებმა იცხოვრონ მშვიდობიან, განვითარებად, მსოფლიო 
თანამეგობრობისა და ურთიერთპატივისცემის გარემოში. უნდა ჩამოყალიბდეს შესაბამისი 
პოლიტიკური წყობა, დაფუძნებული თვითოეული ქვეყნის მოქალაქეთა თავისუფლებებისა და 
თანასწორობის კანონებზე.  
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მოწინავე ქვეყნები უნდა ადასტურებდნენ ერთა თანასწორუფლებიანობის, საკუთარი ბედის 
განმგებლობის უფლების პატივისცემის საყოველთაო მნიშვნელობას, რაც აუცილებელია 
სახელმწიფოთა შორის მეგობრული ურთიერთდამოკიდებულების განვითარებისათვის. უნდა 
გამოირიცხოს ამ პრინციპის დარღვევა ნებისმიერი ფორმით. მართალია ისტორიულ ეტაპებზე ხდება 
ღირებულებათა გადაფასება, მაგრამ მისი მუდმივობის ცვალებადობა ფაქტობრივად არ ხდება. 

მიგვაჩნია, რომ ეს საკითხები სიღრმისეულად არის დაკავშირებული მსოფლიო წესრიგის 
ახალ მსოფლმხედველობასთან, მის პრინციპებთან და დღეს, უმწვავესი საჭიროებით, ჰაერივით 
სჭირდება დღევანდელ მსოფლიო საზოგადოებრიობას, თავად მსოფლიოს ხალხებსა და 
კაცობრიობის მომავალს.  

აქედან გამომდინარე, საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობა და მისი ეროვნულ-
განმათავისუფლებელი მოძრაობის მთავარი მიზანია დაანახოს და გააცნოს საქართველოსა და 
მთელ მსოფლიოს ქვეყნის და კავკასიის მოწყობის მისეული ხედვა. პოლიტიკური, ეკონომიკური და 
სოციალური სტაბილურობის მიღწევის, განათლებული სამოქალაქო და სოციალური სოლიდარული 
საზოგადოების ჩამოყალიბების, ჭეშმარიტი ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი აღორძინების, 
დამოუკიდებელი, თავისუფალი, დემოკრატიული სახელმწიფო წყობილების შექმნა-განმტკიცების 
რეალური გეგმა. ამ გზით მოხდება საქართველოსა და კავკასიის სახელმწიფოთა მიერ ადამიანის 
პოლიტიკური, ეკონომიკური, სოციალური, კულტურული, რელიგიური, ეროვნული, სამოქალაქო და 
პოლიტიკური უფლებების ცხოვრებაში გატარება, რომელიც დაფუძნებული იქნება 
სახელმწიფოებრიობის, სამოქალაქო საზოგადოებისა და სოციალური ჰარმონიის პრინციპებზე. 
დაცული იქნება ეროვნული თვითმყოფადობის, დემოკრატიისა და თვითმმართველობის იდეალები 
და გატარდება საომარი კონფლიქტების, გათიშულობისა და კონფრონტაციის თავიდან აცილების 
სამშვიდობო ცივილიზებული პოლიტიკა. საქართველოსა და კავკასიის სახელმწიფოთა ერთობის 
ამოცანა იქნება ახალი რეგიონის პოტენციალის მაქსიმალური გამოვლენა, ეროვნული ინტერესების 
დაცვა და მსოფლიო ცივილიზაციაში ქართველი ერისა და სრულიად კავკასიისათვის ღირსეული 
ადგილის დამკვიდრება. ამ ფუძემდებლურ პრინციპებს კი აშკარად მივყავართ მომავლისაკენ, 
სადაც წარმატების კრიტერიუმი შრომა, ნიჭი და მსახურება იქნება, სადაც მთავარია შესაძლებლობა, 
პასუხისმგებლობა და სოციალური სოლიდარობა. საქართველომ და კავკასიამ პირუთვნელად უნდა 
აღასრულოს თავისი სულიერი მისია კაცობრიობის წინაშე. 

 ვთვლით, რომ დროა ბოლო მოეღოს ყოველგვარ სახელმწიფოებრივ პრობლემებსა და 
დაბრკოლებებს, რათა „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნულ აღორძინებამ”, როგორც 
ყველა ადამიანის უფლებებისა და ძირითად თავისუფლებათა ორგანიზაციებმა, ასევე, ყველა 
ეროვნულმა ძალებმა და ორგანიზაციებმა აღიდგინონ ჩვეული სახელმწიფოებრივი ფორმა, 
აღიარებული და ჩვეული ფუნქცია მათი მიზნებისა და ამოცანების სრულ ამოწურვამდე და  
აღორძინდნენ. ვგრძნობთ რა ჩვენს ვალდებულებასა და შესაძლებელ ძალას, ვაცხადებთ 
მზადყოფნას და უდიდეს სურვილს ყოველივე ზემოთთქმულში, ყველა შესაბამისი ფუნქციის მქონე 
ორგანიზაციათა ურთიერთშორის მუდმივი და უცილობელი კავშირისა და 
ურთიერთდამოკიდებულების გაღრმავებაში, რომელიც დადასტურდება ბუნებასა და საზოგადოების 
შემეცნებისა და ურთიერთთანამშრომლობის პროცესში, რისთვისაც ყველას ვთხოვთ შესაბამისსა და 
შესაძლო კონსულტაციებსა, თუ დახმარებებს ერთიანი სრული ძალით სახელმწიფოებრივ 
ამოქმედებაში. შესაბამის საერთაშორისო ორგანიზაციებთან ერთად მნიშვნელოვანია ფორუმში 
მონაწილე სახელმწიფოთა როლიც. მონაწილე ქვეყნებმა პატივი უნდა სცენ ადამიანის უფლებებსა 
და ძირითად თავისუფლებებს: აზრის, სინდისის, რელიგიისა და შეხედულებათა თავისუფლებების 
ჩათვლით ყველასთვის, განურჩევლად რასისა, სქესისა, ენისა თუ რელიგიისა. სახელმწიფოებმა 
ხელი უნდა შეუწყონ და განავითარონ სამოქალაქო, პოლიტიკურ, სოციალურ, კულტურულ და სხვა 
უფლებებსა და თავისუფლებების ეფექტურ განხორციელებას, რომელნიც გამომდინარეობენ 
ადამიანის პიროვნების ღირსებებიდან და არსებით პირობას წარმოადგენენ მისი სრული და 
თავისუფალი განვითარებისათვის.  მონაწილე ქვეყნები ამით აღიარებენ ადამიანის 
უფლებებისა და ძირითადი თავისუფლებების საყოველთაო მნიშვნელობას, რომელთა 
პატივისცემაც არის არსებითი ფაქტორი მშვიდობისა, სამართლიანობისა და კეთილდღეობისა, 
მეგობრული ურთიერთდამოკიდებულებებისა და თანამშრომლობის განვითარებისათვის. ამით 
ისინი აღიარებენ პიროვნებათა უფლებებსაც საკუთარ უფლებამოვალეობათა ცოდნისას ამ 
სფეროში და მათ შესაბამისად მოქმედებას. ადამიანის უფლებათა და ძირითად თავისუფლებათა 
სფეროში მონაწილე ქვეყნები იმოქმედებენ გაერთიანებული ერების ორგანიზაციის წესდების, 
მიზნებისა და  
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პრინციპების, ასევე ადამიანის უფლებათა საყოველთაო დეკლარაციის შესაბამისად. ამასთან 
შეასრულებენ თავიანთ ვალდებულებებს იმისდამიხედვით, თუ როგორ არიან ისინი დადგენილნი 
საერთაშორისო დეკლარაციებში და შეთანხმებებში, ადამიანის უფლებათა საერთაშორისო 
პაქტების ჩათვლით. მონაწილე ქვეყნებმა ასევე პატივი უნდა სცენ ერთაშორის თანასწორობას და 
მათ უფლებას. აგრეთვე უნდა იმოქმედონ საერთაშორისო სამართლის ნორმების შესაბამისად, იმ 
ნორმების ჩათვლით, რომელნიც ეხება სახელმწიფოთა ტერიტორიულ სამართლებრივ 
მთლიანობას. მონაწილე ქვეყნები ამით დაადასტურებენ ერთა თანასწორუფლებიანობის 
საყოველთაო მნიშვნელობას, საკუთარი ბედის განმგებლობის უფლების პატივისცემას და ეფექტურ 
განხორციელებას, რასაც დიდი მნიშვნელობა აქვს ყველა სახელმწიფოთა შორის მეგობრული 
ურთიერთდამოკიდებულების განვითარებისათვის. ისინი ყოველივეთი შეახსენებენ ურთიერთს 
აგრეთვე იმის მნიშვნელობას, რომ უნდა გამოირიცხოს ამ პრინციპის დარღვევა ნებისმიერი 
ფორმით;           

კავკასიური ერთობის - ახალი რეგიონალური გაერთიანების შესაქმნელად კი, რომლის 
საფუძველი იდეაში ყოველთვის არსებობდა, საჭიროა მკაფიო და მკაცრი, თანმიმდევრული 
მსოფლიო პოლიტიკური კურსის შემუშავება, რაც საჭიროების შემთხვევაში როგორც კავკასიური 
სახლის, ასევე მსოფლიოს სახელმწიფოთა უსაფრთხოების დამცველ მექანიზმად ამოქმედდება.  
ცხადია, კავკასიური სახლი არ გულისხმობს საქართველოს საგარეო პოლიტიკის ერთი 
მიმართულებით განვითარებას. ასეთი პოლიტიკა განსაზღვრულია საქართველოს და მსოფლიოს 
კეთილდღეობის ინტერესებით და ოთხივე მიმართულებით უნდა წარიმართოს. მნიშვნელოვანია 
ურთიერთობების გაღრმავება ამერიკის შეერთებულ შტატებთან, ევროკავშირის რეგიონალურ 
ქვეყნებთან და მომავალში შესაძლო ახალ რეგიონალურ გაერთიანებებთან, ასევე - ახლო 
აღმოსავლეთის რეგიონალურ ქვეყნებთან, მათ შორის: თურქეთთან, ისრაელთან და შესაძლოდ 
სხვა ქვეყნებთან, ევროპის ქვეყნებთან, მათ შორის საბერძნეთთან, იტალიასთან, ესპანეთთან, 
საფრანგეთთან, დიდი ბრიტანეთის ქვეყნებთან, ირლანდიასთან, ისლანდიისა და  ყველა 
დემოკრატიულ ქვეყნებთან ახლო მეგობრული კავშირების გაღრმავება. ასევე, მნიშვნელოვანია 
მეგობრული ურთიერთობების ჩამოყალიბება ჩრდილო აფრიკის ქვეყნებთან: ეგვიპტე და სხვა 
პროგრესულად განვითარებად ქვეყნებთან. ასევე მნიშვნელოვანია ურთიერთობების დამყარება 
მცირე აზიის ქვეყნებიდან დაწყებული, შუა აზიის ქვეყნებთან, ინდოეთთან, ჩინეთთან და სხვა 
ქვეყნებთან ურთიერთობების გაღრმავება, არაა გამორიცხული მსოფლიოს სხვა მიმართულებების 
ქვეყნებთან შესაძლო მეგობრული ურთიერთობების დაწყება. კვლავ გავმეორდებით, რომ 
გადაუდებელ ამოცანადაა აღიარებული ეროვნულ ნიადაგზე წარმოქმნილ კონფლიქტთა რეალური 
მიზეზების ობიექტური შესწავლა, რაც ბოროტ იმპერიულ ძალებს საშუალებას აღარ მისცემს 
თავიანთი ეგოისტური ინტერესებიდან გამომდინარე პერმანენტული ხასიათი მისცენ ეთნიკურ 
კონფლიქტებს. ,,ახალი მსოფლიოს" პროცესივე უნდა იქცეს ეროვნულ უმცირესობათა უფლებების 
დაცვისა და ერთა თვითგამორკვევის გარანტად, რომელიც საერთაშორისო სამართლის ნორმების 
მიხედვით განუყოფელია საზღვრების ურღვევობის ფუძემდებელი პრინციპებიდან გამომდინარე; 

ვინაიდან, საქართველოს ისტორია ნათლად მეტყველებს, რომ ქართული ფენომენისათვის 
ყოველთვის დამახასიათებელი იყო ეროვნული, რელიგიური თავსებადობა და რომ  ჩვენს ქვეყანაში 
საუკუნეების მანძილზე ეთნიკური და რელიგიური კონფლიქტების გარეშე გვერდი–გვერდ 
ცხოვრობდნენ სხვადასხვა ეროვნების, განსხვავებული პოლიტიკური შეხედულებებისა და 
რელიგიური აღმსარებლობის წარმომადგენლები.  
          ვინაიდან, საქართველო თავისი გეოგრაფიული მდებარეობით, ძველი ერის მტკიცე 
სახელმწიფოებრივი და კულტურული ტრადიციების გამო ყოველთვის მიზანმიმართულად 
ახერხებდა მოწინავე აზრის, კულტურის ექსპორტირებას მეზობელ მონათესავე ტომებში. ამ 
მოვლენას კი თავის დროზე ნოყიერი ნიადაგი ასაზრდოებდა – იბერიულ-კავკასიური სამყაროს 
არსებობა, რომელიც უძველესი და უნიკალური ცივილიზაციის პოლიეთნიკურ და ამავე დროს 
ერთიან გეოპოლიტიკურ, კულტურულ, ეკონომიკურ სივრცეს, დასავლეთსა და აღმოსავლეთის, 
ჩრდილოეთისა და სამხრეთის გზაჯვარედინს წარმოადგენს,  ვინაიდან, საქართველოს კავკასიელ 
მეზობლებთან სარწმუნოებრივი სხვადასხვაობის მიუხედავად, ისტორიულად მუდამ ჰქონდა 
მთლიანი კავკასიური სამყაროსადმი კუთვნილების, საერთო წარმომავლობის, ბიოგენეტიკური 
ნათესაობის გრძნობა, ეროვნული წიაღიდან აღმოცენებული, ერთმანეთისაგან განსხვავებულ 
მეზობელ ცივილიზაციებთან შემაჯერებელი საერთო მენტალიტეტი, კულტურული, მორალური და 
ზნეობრივი ღირებულებები.  

არსებული კრიზისული მდგომარეობიდან საქართველოს გამოსახსნელად ერთადერთი გზაა 
მშვიდობიანი და სამართლებრივი გზით საქართველოს დამოუკიდებელიდან თავისუფლებისაკენ  
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სავალ გზაზე ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი - ეროვნულ-სარწმუნოებრივი აღდგენა-აღორძინება 
და განვითარება. ცივილიზაციათა გასაყარზე, ეთნოსოციალური მეხსიერების ფორმირების 
საკითხისათვის, წარმართულ ცივილიზაციაში ქრისტიანობის გავრცელებამ ძირეული 
გადატრიალება მოახდინა კაცობრიობის მსოფლმხედველობაში, კულტურაში, ეთიკაში, 
პოლიტიკაში, მაგრამ ამ ყველაფერს წინ უძღოდა კაცობრიობის ცნობიერების შემოტრიალება 
ახალი სარწმუნოებრივი იდეალებისკენ. 

ასევე, მნიშვნელოვანი და აღსანიშნავია, რომ ეთნოსოციალური მეხსიერების  
წინააღმდეგობრივი გამოვლინება ამ ფენომენის ანგაჟირებულობითაცაა განპირობებული. ერის 
სოციალური მეხსიერება რთული და მრავალკომპონენტიანი მოვლენაა, რომელიც სავალდებულო 
პირობაა ნებისმიერი საზოგადოების არსებობისა, ეფუძნება დაგროვებას, შენახვას და სოციალურად 
მნიშვნელოვანი ინფორმაციის ტრანსლირებას. ეთნოსოციალური მეხსიერება, როგორც ქვესისტემა 
სოციალური მეხსიერების, სპეციფიკური ფორმის აკუმულირებისა და სოციალურ-ეთნიკური 
გამოცდილების ტრანსლირებას განსაზღვრავს. ამ მეხსიერების შემადგენელ საფუძველს კი ერის 
კულტურული გენოფონდი შეადგენს, რომელიც თავისთავში მოიცავს ეთნიკური კულტურის 
ელემენტებს: ენა, ხალხური ხელოვნება, ერის მატერიალური კულტურა, ნაციონალური ჩვეულებანი 
და ტრადიციები, ხალხური ფილოსოფია და ტრადიციული აღზრდის სისტემა, ხალხის ეთიკა და რაც 
მთავარია რელიგია.ამათგან ყველაზე მნიშვნელოვანი ფაქტორი და შესაბამისად ადამიანის 
ეროვნულ– სარწმუნოებრივი მსოფლმხედველობის განმსაზღვრელი არის ერის ენა და რელიგია, 
რომელიც ყველაზე უფრო მეტად ახდენს აკუმულირებას ერის ეთნოსოციალურ მეხსიერებაში. 
ფრიად მნიშვნელოვანია ეთნოსოციალური მეხსიერების რელიგიური დატვირთვა. იგი ეროვნული 
თვითშეგნებისა და იდენტიფიკაციის ჩამომყალიბებელია, რადგან ერი არის ერთი ეთნიკური 
წარმოშობის მატერიალური და სულიერი კავშირის მქონე მკვიდრი მოსახლეობა, რომლის 
წევრებიც, გარდა ხორციელ-სულიერი ერთობისა, აგრეთვე ერთმანეთთან შედუღაბებულ-
შეკავშირებულნი არიან ისტორიით. ქართველი ხალხის ეთნიკური თვითშემეცნება კი სწორედ 
ამდაგვარად ყალიბდებოდა. ეთნოსოციალური მეხსიერების მთავარი ფუნქციონალური 
მახასიათებელია ეროვნული თვითმყოფადობის, თვითიდენტობის შენახვა და გადაცემა. არ 
არსებობს ისტორია, სადაც არ ყოფილიყოს სახელმწიფოთაშორისო ომები და ეროვნებათშორისი 
კონფლიქტები, უსამართლობა და წყენა, მაგრამ ცალსახაა, წარსულის მოვლენათა ანალიზი 
ნაციონალური ტოლერანტურობის პოზიციით უნდა განხორციელდეს. ეს კი, იმას ნიშნავს, რომ თუ რა 
ისტორიული კონტაქტები ამდიდრებდა ხალხებს, აახლოებდა მათ და არა ის, რაც ყოფდა აშორებდა 
და ანსხვავებდა. ჩვენი ღვთის ძეობა, სარწმუნეობის აღსარება, ეკლესიურობა არის კულტურა, 
რომლისგანაც ჩვენ დავალებული ვართ იმ ცხოვრების წესით, რომლის ჩარჩოებში ჩვენ 
ვიმედოვნებთ არა მარტო გადარჩენას, არამედ სრულფასოვან ცხოვრებას. ამავე დროს იგი არის 
ჩვენი კუთვნილება საკუთარ ხალხთან, რომელსაც თავისი ისტორიული გზა აქვს, რომლის 
შენარჩუნებაში, თუ შეცვლაში, ჩვენ ასე თუ ისე ვმონაწილეობთ. საქართველოს სახელმწიფოებრივი 
აღორძინება, მისი დამოუკიდებლობის სრული აღდგენა ვერ მოხერხდება ეროვნულ–
სარწმუნოებრივი, ზნეობრივი აღორძინების გარეშე და ყოველივე ამას ადასტურებს საქართველოს 
წარსულიცა და აწმყოც. 

აქვე, ნიშანდობლივია იმის აღნიშვნა, რომ დღევანდელი საქართველოს ეროვნულ-
განმათავისუფლებელი - ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი – ეროვნულ–სარწმუნოებრივი მოძრაობა, 
ეს არა სხვადასხვა, განსხვავებული, არამედ ერთიანი, თავისი შინაგანი არსით ეროვნულ-
სარწმუნოებრივი მოძრაობაა, რამდენადაც იგი არ გულისხმობს მხოლოდ ეროვნულ-პოლიტიკური 
მიზნების განხორციელებას, არამედ უპირველეს ყოვლისა ითვალისწინებს ზნეობრივ აღორძინებას 
ქრისტიანულ რწმენასა და ცნობიერებაზე დაყრდნობით. 

სახელმწიფო და ეკლესია არ უნდა ერეოდნენ ურთიერთის საქმიანობაში, მათ ერთობლივად 
უნდა უზრუნველყონ საერო და საეკლესიო ცხოვრების მთლიანობა, რომელიც იმავდროულად 
პოლიტიკური სისტემისა და ეკლესიის ურთიერთდამოკიდებულებას დაემყარება. 

უცილებელია დავუბრუნდეთ მამა–პაპეულ გზას, ავაღორძინოთ დამოუკიდებელი და 
თავისუფალი სახელმწიფო და საქართველოს დაუბრუნდეს ღირსეული ადგილი მსოფლიოს ერთა 
თანამეგობრობაში. დღეს, ეკლესია, სამწუხაროდ, საზოგადოებაზე გავლენის მოხდენას მხოლოდ 
კულტურული, რელიგიური და ეროვნული სიბრტყიდან ცდილობს, მხოლოდ ამ ფასეულობების 
დასაცავად და ისიც ზერელედ იწყებს მოსახლეობის გააქტიურებას, მათთვის არასასურველი 
იდეების გამავრცელებლებთან საბრძოლველად. 

საქართველოს მფარველი ანგელოზი თვით ზეციერი დედოფალია. ეს უდიდესი წყალობაა, 
მაგრამ მიწიერ სიბრტყეზე, ეს არის საღმრთო მოწოდება ღვაწლისა და თავდადებისაკენ. 
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ჭეშმარიტად მორწმუნე სულისა და სიკეთის მსახურთ კი, მუდამ გვფარავდეს სიკეთითა და 
სათნოებით სავსე უფალი ჩვენი. 

საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობა და „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული 
აღორძინება” თავის ერთმნიშვნელოვან ამოცანად მიიჩნევს ერთა თანაარსებობის ზემოთ  
მითითებულ ტრადიციებზე დაყრდნობით ხელი შეუწყოს სახელმწიფოს მიერ რელიგიური 
თვითმყოფადობის დაცვას. თავსებადობის ამ პრინციპთა ცხოვრებაში გატარება ქართული 
სახელმწიფოებრიობის ერთ-ერთი მნიშვნელოვანი მახასიათებელი უნდა გახდეს (მით უფრო, რომ 
ეროვნულ უმცირესობათა ეთნიკურ, კულტურულ, ენობრივ და რელიგიურ თვითმყოფადობის დაცვის 
პრინციპებს კონსტიტუციური კანონის ძალა აქვს), რაც მისი საერთაშორისო  ავტორიტეტის 
გარანტადაც იქცევა.  

ასევე, ყველამ ვიცით, რომ საქართველოში, უმთავრესად, როგორც მთელს კავკასიაში ძალიან 
მძიმე დემოგრაფიული პოლიტიკაა. მნიშვნელოვნად კლებულობს მოსახლეობის რაოდენობა, 
მეტად არასახარბიელოა დემოგრაფიული განვითარების მაჩვენებელი და სულ უფრო მწვავდება 
დემოგრაფიული პრობლემები. უპირველეს ყოვლისა, ჩვენთვის საინტერესოა კავკასიის 
მოსახლეობის დემოგრაფიული ბალანსი უკანასკნელ წლებში, რომელიც საგრძნობლად დაირღვა. 
კავკასიის მოსახლეობის დემოგრაფიული ბალანსი ძირითადად დაირღვა სწორედ საქართველოს 
ხარჯზე. კავკასიაში მოსახლეობის რიცხოვნობით, დაახლოებით ნახევარი მილიონით 
აღვემატებოდით აზერბაიჯანელებს და მილიონნახევრით - სომხებს. დღეს აზერბაიჯანის 
მოსახლეობა ჩვენზე ორჯერ მეტია და სომხებიც სადაცაა, გაგვისწრებენ. ესაა უბედურება. ჩვენ ახლა 
პოზიციებს არამარტო პოლიტიკურად ვკარგავთ, არამედ, ფაქტობრივად დემოგრაფიულადაც და 
მომაკვდავი ერი გავხდით. წერილობითი წყაროებით ცნობილია, რომ მის ზოგიერთ ისტორიულ 
პროვინციაში მრავალრიცხოვანი ქართველური ტომები ცხოვრობდნენ. საქართველოს მოსახლეობა 
ისტორიულად ყველაზე მრავალრიცხოვანი მე-XIII საუკუნის პირველ ნახევარში იყო. ამ დროს 
ჩატარებული აღწერის მიხედვით საქართველოს სახელმწიფოს მოსახლეობა 8 მილიონ კაცს 
აღწევდა. ეს იყო შედეგი იმ უძლიერესი მე-12-ე საუკუნისა, რომელსაც დავითისა და თამარის 
მეფობის ხანას უწოდებენ. გამუდმებული შემოსევების შედეგად მე-18 საუკუნეში საქართველოს 
მოსახლეობა 8 მილიონიდან 761 ათასამდე შემცირდა. მე-19 საუკუნის დასაწყისში კი ქვეყანაში შავი 
ჭირის გავრცელების გამო მოსახლეობა თითქმის განახევრდა და 400 ათას კაცს შეადგენდა. ასეთი 
მცირე რაოდენობით მოსახლეობა საქართველოში მთელი მისი ისტორიის განმავლობაში არასოდეს 
ყოფილა, ხოლო მე-19 საუკუნის ბოლოს საყოველთაო აღწერის შედეგად საქართველოს 
მოსახლეობა იმდროინდელ საზღვრებში 2 მილიონზე მეტს შეადგენდა, ანუ ერთ საუკუნეში 5-ჯერ 
გაიზარდა. უკანასკნელ წლებში, საქართველოს მოსახლეობა ყველაზე მრავალრიცხოვანი 1989-
1992 წლებში იყო და 5 მილიონ 400 ათასს შეადგენდა. ამ დროიდან მოყოლებული, საქართველოს 
მოსახლეობა განუხრელად მცირდება და ბოლო მონაცემებით, 4 მილიონ ნახევარს არ აღემატება. 
მიუხედავად ბოლო წლებში შობადობის მცირედი ზრდისა, საქართველოში ბუნებრივი მატება არ 
შეინიშნება. პირიქით, საქართველოში დემოგრაფიული პრობლემები დღითიდღე მწვავდება. 
მსოფლიოს არაერთი ქვეყანა დგას დემოგრაფიული პრობლემის და ამ პრობლემებით გამოწვეული 
შედეგების საფრთხის წინაშე. გაეროს მონაცემებით, საქართველო მსოფლიოს იმ 20 ქვეყანას 
შორისაა, სადაც მოსახლეობის დეპოპულაცია მიმდინარეობს. შობადობის მიხედვით კი 
საქართველო მსოფლიოს 196 ქვეყნიდან 164-ე ადგილზეა. ნეგატიური გავლენა საქართველოს 
დემოგრაფიულ მდგომარეობაზე ემიგრაციამაც იქონია. მეტად ინტესიური გახდა გარე მიგრაციულ 
პროცესები, ძირითადად მძიმე ეკონომიკური პირობების გამო უკანასკნელ წლებში ქვეყანა მილიონ 
ნახევარზე მეტმა ადამიანმა დატოვა და ფიზიკური არსებობისათვის სახსრის საშოვნელად 
საცხოვრებლად სხვა ქვეყნებს მიაშურა. ყოველივე ამის შედეგად მთელ მოსახლეობაში მცირდება 
ახალგაზრდა ასაკობრივი ჯგუფი და იზრდება 60 წელზე უხნესი მოსახლეობის წილი ე. ი. 
მოსახლეობა დემოგრაფიულად ბერდება. ეს პროცესები განსაკუთრებით გამოიკვეთა უკანასკნელ 
წლებში და ყველაზე მეტად თავი იჩინა ქართულ მოსახლეობაში. ვითარება იმდენად რთულია, რომ 
ეკონომიკური პირობების არსებითი გაუმჯობესების შემთხვევაშიც კი, ახლო მომავალში 
მდგომარეობის გამოსწორებას არ უნდა მოველოდოთ. დიახ, ქართველი ერი ფიზიკური წყვეტის, 
გადაშენების საშიშროების წინაშე აღმოჩნდა. ერთიდაიმავე რაოდენობით თაობათა განახლება სულ 
უფრო ძნელი ხდება, რაც სულიერი უწყვეტობის პროცესის საგრძნობ შენელებასთან შედარებით 
ბევრად უფრო სახიფათოა. აქტიური დემოგრაფიული პოლიტიკის გატარების შემთხვევაში, 
რომელიც ხანგძლივი პერიოდზე იქნება გათვალისწინებული მხოლოდ შეიძლება შენელდეს ეს 
პროცესი და საკმაო დროის გავლის შემდეგ მიღწეული იქნეს სასურველი შედეგი. დღეს მსოფლიოში 
გლობალიზაციის პროცესი ისე სწრაფად მიმდინარეობს, რომ ძალიან უჭირთ,  
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განსაკუთრებით მცირე ერებს, ეროვნული ადათ-წესებისა და ტრადიციების შენარჩუნება, რაც 
ჩვენნაირი პატარა ერების ეროვნულ დემოგრაფიულ მდგომარეობაზეც მწვავედ აისახება.  

დემოგრაფიული პრობლემის გადაჭრის გზად აუცილებელია ყოვლისმომცველი 
დემოგრაფიული პროგრამების შემუშავება. აუცილებელია, სახელმწიფოს მიერვე, საქართველოში 
შეიქმნას სახელმწიფოს დემოგრაფიული განვითარების ფონდი, მაღალკვალიფიციური 
სპეციალისტებისგან უნდა დაკომპლექტდეს და ჩამოყალიბდეს სპეციალური ინსტიტუცია, რომლებიც 
ერის გენოფონდის გადარჩენის გზებს შეიმუშავებს. ამდაგვარი ინსტიტუციის მიერ უნდა შემუშავდეს 
დემოგრაფიული უსაფრთხოების კონცეფცია, რითაც უზრუნველყოფილუნდა იქნას 
გლობალიზაციისა და ეროვნული ინტერესების შეხამება. ეს თანამედროვე მსოფლიოში ისედაც 
ურთულესი პრობლემაა. დემოგრაფიული პრობლემის მოსაგვარებლად კიდევ უფრო მეტი 
ძალისხმევა გვმართებს, რათა თავიდან ავიცილოთ ჩვენი ეროვნული სულიერების მსხვრევა და 
ქართული სულიერი სამყაროს გადაგვარება. 

დღეს საქართველოში უმძიმესი დემოგრაფიული ვითარებიდან გამომდინარე, უპირველეს 
ყოვლისა, საფრთხე ემუქრება ქვეყნის ფიზიკურ არსებობას და ამ პრობლემის მოსაგვარებლად 
აუცილებელია საზოგადოებისა და ხელისუფლების ერთობლივი მუშაობა. დემოგრაფიული 
ვითარების გამოსწორების ღონისძიებათა სისტემაში უპირველესია სახელმწიფოს ჩარევა 
დემოგრაფიული პროცესების მსვლელობაში.  

უმნიშვნელოვანესია იმის სწორი გაგება, რომ 1991-1993 წლების სახელმწიფო 
გადატრიალებამ, რამაც, ყოველმხრივ, კიდევ უფრო მეტი სავალალო შედეგები მოიტანა, ამ ბოლო 
30 წლის განმავლობაში წარმოებულმა ყველა სახის ომებმა, დევნილების გაჩენამ და, რა თქმა 
უნდა, სოციალურმა პრობლემებმა და ავადმყოფობის მაღალმა კოეფიციეტმა დემოგრაფიულ 
რეგრესს მისცა ,,რევოლუციური" ხასიათი, რაც იმას ნიშნავს, რომ მოსახლეობის შემცირების ტემპი 
არის კატასტროფულად მაღალი. ოფიციალური სტატისტიკა გვიჩვენებს, რომ მოსახლეობა 
იზრდება, მაგრამ ეს არარეალურია, რამეთუ, ცნობილია, რომ მოსახლეობის მატება ხდება ორი 
ფაქტორით - ბუნებრივით, ან მიგრაციით, საქართველოში კი ორივე მაჩვენებელი კლებისკენაა. 
ასევე არასწორად ხდება გარდაცვლილთა დაფიქსირებაც.  

უნდა გამოცხადდეს გონიერი დემოგრაფიული პოლიტიკის გატარების დეკლარაცია და ერთ-
ერთ პრიორიტეტად იქცეს ეს საკითხი. სწორედაც, გონიერი და ძლიერი დემოგრაფიული 
პოლიტიკით უნდა შევამციროთ მოსახლეობის კლება. აქაც მნიშვნელოვანია სახელმწიფო დონეზე 
ჩართულობა. სწორი დემოგრაფიული პოლიტიკის წარმოება საწინდარი იქნება ურთულესი 
დემოგრაფიული სირთულეების დაძლევისა და სახელმწიფოებრივი აღორძინებისა.  

მსოფლიოს ქვეყანათა სახელმწიფოებრიობის დონის ამაღლებისა და აღორძინების მიზნით, 
ახალი რეალობიდან გამომდინარე სასურველია დაიხვეწოს საერთაშორისო ხელშეკრულებათა 
აქტები ადამიანის უფლებათა და ძირითად თავისუფლებათა დაცვისა და მსოფლიო კოლექტიური 
უსაფრთხოების უზრუნველყოფის განხრითაც, რათა ახალ საუკუნეში სახელმწიფოებმა და ხალხებმა 
იცხოვრონ მშვიდობიან, განვითარებად მსოფლიო თანამეგობრობისა და ურთიერთპატივისცემის 
გარემოში. მსოფლიო სახელმწიფოებსა და პოლიტიკურ ძალებს უნდა ჰქონდეს პოლიტიკურ 
მოვლენათა შორის მუდმივი და უცილობელი კავშირი და ურთიერთდამოკიდებულება, რომელიც 
დასტურდება ბუნებასა და საზოგადოების შემეცნების პროცესში. 

უნდა ჩამოყალიბდეს ჭეშმარიტად შესაბამისი ახალი მსოფლიო პოლიტიკური 
ურთიერთობების წყობა, რომლის დროსაც, მთელს მსოფლიოში, დამყარებულია და პრაქტიკაში 
ხორციელდება ხალხის ხელისუფლების საშუალებები და ფორმები, რომლებიც გამაგრებული იქნება 
ქვეყნის მოქალაქეთა თავისუფლებებისა და თანასწორობის კანონებში.  

სახელმწიფოთა სამართლებრივ ურთიერთობათა ჩამოყალიბებისათვის ასევე აუცილებელია: 
აღიარება, სინანული, მონანიების გზით უნდა მოხდეს სრული, ჭეშმარიტი თანხმობა და 

შერიგება სახელმწიფოებრივ ურთიერთობათა აღდგენა-აღორძინებისა და განვითარების ძირითად 
პრინციპეპზე დაყრდნობით, რომელიც საჭიროა დაფიქსირდეს როგორც სახელმწიფოთა ძირითად 
კანონში - კონსტიტუციაში, ასევე სახელმწიფოთა ურთიერთთანამშრომლობის დიდ ჩარჩო 
ხელშეკრულებებში და იგი უნდა წარმოადგენდეს ერთადერთ სავალდებულო პოზიციას 
სახელმწიფოთა ყველა მოქალაქისათვის, პოლიტიკური, თუ არაპოლიტიკური 
ორგანიზაციებისათვის; 

სასურველია შემუშავდეს, მომზადდეს და რეფერენდუმის გზით მიღებულ იქნას სახელმწიფოს 
ახალი სახელმწიფოებრივი კონსტიტუცია, სადაც ასევე აღნიშნული იქნება სახელისუფლო 
კანონიერებისა და მისი სამართლებრივი უწყვეტობის საკითხი, რითაც ერთხელ   
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და სამუდამოდ გადაიჭრება ქვეყნის სამართლებრივი, პოლიტიკური და იურიდიული მოწყობის 
სამართლიანობა და კანონის უზენაესობა და იქნება გარანტი სახელმწიფოთაშორისი ურთიერთობის 
ხელშეკრულებათა ნამდვილობისა და უწყვეტობისა. 

თავისუფლებისა და დემოკრატიის პრინციპების შესაბამისად გადასინჯული იქნას ყველა ის 
ხელშეკრულებანი, რომლებმაც განსაზღვრული დაბრკოლებები შექმნა სახელმწიფოთა 
ურთიერთთანამშრომლობის განვითარების სფეროებში.              

ერთა თანაარსებობის ზემოთ  მითითებულ ტრადიციებზე დაყრდნობით სახელმწიფოების მიერ 
ხელი უნდა შეეწყოს რელიგიური თვითმყოფადობის დაცვას. თავსებადობის ამ პრინციპთა 
ცხოვრებაში გატარება ქართული სახელმწიფოებრიობის, როგორც კავკასიური ახალი გაერთიანების 
ერთ-ერთი მნიშვნელოვანი მახასიათებელი უნდა გახდეს (მით უფრო, რომ ეროვნულ უმცირესობათა 
ეთნიკურ, კულტურულ, ენობრივ და რელიგიურ თვითმყოფადობის დაცვის პრინციპებს 
კონსტიტუციური კანონის ძალა აქვს), რაც მისი საერთაშორისო  ავტორიტეტის გარანტადაც იქცევა. 
      სახელმწიფო უნდა იბრძოდეს ადამიანის უფლებების დარღვევის ნებისმიერი გამოვლინების 
წინააღმდეგ, სახელმწიფოს სახელისუფლებო კანონიერებისა და ტერიტორიული მთლიანობის 
აღდგენა-შენარჩუნებისათვის, მისი მკვიდრი მოსახლეობის პოლიტიკური, ეკონომიკური, 
სოციალური და ეკოლოგიური კატასტროფის წინააღმდეგ, დემოგრაფიული ექსპანსიის 
შესაჩერებლად, ეროვნული თანხმობისა და ერთიანობისათვის. მაქსიმალურად უნდა იქნეს 
უზრუნველყოფილი ყველა ის ძირითადი უფლებანი, რომელიც განსაზღვრულია საერთაშორისო 
სამართლის ნორმებით. აღიარებულია, რომ არ არსებობს ადამიანის სამართალი. სახელმწიფოებს 
კი აუცილებელია ჰქონდეს შეფარდებითი სამართალი, რომელსაც საფუძვლად დაედება სულიერ 
ღირებულებათა უპირატესობის აღიარება. დრო სწორედ სულიერ ღირებულებებს ვერ ხელყოფს, 
რადგან მისი დაგროვება და სრულყოფა ხდება მხოლოდ დროში. 

  მთავარი ამოცანაა ყველა სფეროში სახელმწიფოთა პოტენციალის მაქსიმალური 
გამოვლენა, მათი ეროვნული ინტერესების დაცვა, ერის თვითმყოფადობის, მეცნიერებისა  და 
კულტურის აღორძინება, ზოგადსაკაცობრიო ღირებულებების დამკვიდრება, საკუთარი იერსახის 
შენარჩუნება-განვითარებით მსოფლიო ცივილიზაციაში ყველა სახელმწიფოთა ღირსეული 
ადგილის დამკვიდრება; 

 ამრიგად, სახელმწიფოს კეთილდღეობა უმაღლესი კანონია და მისთვის თავდადებული 
ზრუნვა ყოველი ეროვნული ღირსების მქონე ადამინისათვის აუცილებელი და საჭიროა. ეროვნული 
ღირსების იდეა ერისა და ეროვნებების ძირითადი მსოფლმხედველობის პრინციპს უნდა 
წარმოადგენდეს, რითაც უნდა მოხდეს ხელმძღვანელობა როგორც თეორიულ მსჯელობაში, ასევე 
საზოგადოებრივ ცხოვრებაში. ეროვნული და სახელმწიფოებრივი ღირსების ამაღლება   – ერის, 
სახელმწიფოს სულიერი და მატერიალური განვითარების გარანტი უნდა იყოს. 

უმნიშვნელოვანესია, რომ საქართველოს ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი - ეროვნულ-
განმათავისუფლებელი მოძრაობის მოღვაწეობის ისტორიულობა და მისი ეგზისტენციალური დრო 
არ შეწყვეტილა. იგი გაგრძელდება, მანამდე, სანამ საქართველო თავის თავისუფლებაში არ 
განმტკიცდბა ყველა ასპექტით: ეკონომიკური, პოლიტიკური და გეოპოლიტიკური. შესაბამისად 
უწყვეტია ისტორიულ-თემატური დრო და ამ ყოველივეს დამწყები პიროვნების როლი. მის მიერ 
დატოვებულია კვალი ამ ისტორიულ-თემატურ დროში, რომელიც გრძელდება მომავალში. 
საერთოდ პიროვნებები, რომლებიც ისტორიას ქმნიან მათი მოღვაწეობა არ მთავრდება 
ეგზისტენციალური დროის დასრულებით. მათი მოღვაწეობა სიუჟეტურ დროში გრძელდება და 
ყველა სიუჟეტი, რომელიც მათ ერს შესთავაზეს განსაკუთრებული დატვირთვა ეძლევა. ამ დროს, 
მნიშვნელოვანია პირველადი განმარტება: საქართველოს სახელმწიფოებრივი 
სამართალმემკვიდრეობისა და კანონიერების აღდგენა უპირველეს ყოვლისა ნიშნავს - სახალხო 
მოთხოვნით საქართველოს რესპუბლიკის ლეგიტიმური მთავრობის მიერ სამართლებრივი 
საკანონმდებლო ბაზისა და მის საფუძველზე ქვეყანაში განხორციელებული კანონიერი 
საკონსტიტუციო წესრიგის აღდგენას. 

„საქართველოს ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის" მიზანია დაანახოს და გააცნოს 
საქართველოსა და მთელ მსოფლიოს მისი ხედვა ქვეყნის მოწყობის, მისი სრული პოლიტიკური, 
ეკონომიკური და სოციალური სტაბილურობის მიღწევის, ერთიანობის უზრუნველყოფის, 
განათლებული სამოქალაქო და სოციალური სოლიდარული საზოგადოების ჩამოყალიბების გზით 
ჭეშმარიტი ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი აღორძინების, რეალურად დამოუკიდებელი, 
თავისუფალი, დემოკრატიული სახელმწიფო წყობილების შექმნა-განმტკიცებისა და მისი კანონიერი 
რეალიზაციის, მსოფლიოში თავისუფლების, სამართლიანობისა და მშვიდობის, დემოკრატიული და 
სამართლებრივ სახელმწიფოთა  
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მშენებლობის, მათი მშვიდობიანი თანამშრომლობის ფუძემდებლური, ყოველმხრივი აღორძინების 
რეალური გეგმა და გზები, რომლითაც მოხდება სახელმწიფოს მიერ ადამიანის პოლიტიკური, 
ეკონომიკური, სოციალური, კულტურული, რელიგიური, ეროვნული, სამოქალაქო და პოლიტიკური 
უფლებების ცხოვრებაში გატარება, ადამიანის ღირსებების უზრუნველყოფა და რომელიც 
დაფუძვნებული იქნება სახელმწიფოებრიობის, სამოქალაქო საზოგადოებისა და სოციალური 
ჰარმონიის პრინციპებზე, ზნეობის პრიმატისა და პასუხისმგებლობის გაცნობიერებით დაიცავს და 
დაამკვიდრებს ეროვნული თვითმყოფადობის, დემოკრატიისა, სამართლებრივი სახელმწიფოსა და 
თვითმმართველობის იდეალებს, პატივს სცემს ხალხთა თანასწორუფლებიანობას, საკუთარი ბედის 
გამგებლობას, მხარს დაუჭერს საომარი კონფლიქტების, გათიშულობისა და კონფრონტაციის 
თავიდან აცილების სამშვიდობო ცივილიზებულ პოლიტიკას. სახელმწიფოს ამოცანაა ყველა 
სფეროში ერის პოტენციალის მაქსიმალური გამოვლენა, ეროვნული ინტერესების დაცვა, ერის 
თვითმყოფადობის, მეცნიერებისა და კულტურის აღორძინება, ზოგადსაკაცობრიო ღირებულებების 
დამკვიდრება, საკუთარი იერსახის შენარჩუნება-განვითარებით მსოფლიო ცივილიზაციაში 
ქართველი ერისათვის ღირსეული ადგილის დამკვიდრება. 

ლეგიტიმური ხელისუფლება, არის და მუდამ იქნება ნამდვილი (ერის ნების გამომხატველი) 
რეალური ხელისუფლება და მთავრობა. ნებისმიერი ერი მხოლოდ მაშინაა თავისუფალი ერი 
საკუთარ მიწაზე, როცა მას ჰყავს საკუთარი ინტერესების გამომხატველი და მსახური ხელისუფლება, 
წინააღმდეგ შემთხვევაში ერი თავად ხდება მსახური, ნიჰილისტური ფსიქო-ინტოქსიკაციითა და 
ტერორით იქცევა ვიტალისტურ მასად, რომელსაც არ გააჩნია ეროვნება და, აქედან გამომდინარე, 
არც – სამშობლო. ლეგიტიმური ხელისუფლების მიერ შექმნილი სამართლებრივ-პოლიტიკური ბაზა 
არის ნამდვილი საშუალება და გასაღები საქართველოს ტერიტორიული მთლიანობის 
აღსადგენადაც. ეს მომენტი უაღრესად მნიშვნელოვანია სოციალური ფსიქოლოგიის 
თვალსაზრისითაც,  

საქართველოს ეროვნულ–განმათავისუფლებელი მოძრაობის შინაგანი დინამიკა უნდა იყოს 
,,ახალი მსოფლიო წესრიგის” არქიტექტონიკაში კავკასიის გეოპოლიტიკური სივრცისა და მისი 
ღერძული სახელმწიფოს – საქართველოს სუვერენობის საკითხის უცილობელი ჩასმა და აღდგენა 
და იმ ბარბაროსული კოსმოპოლიტური ოკეანედან გამოსვლა, სადაც პოსტინდუსტრიული 
ცივილიზაციის გენეზისის ეპოქაში ქართული ეროვნულობა შთაინთქა იმპერიალისტური ძალების 
არასამართლებრივი დროებითი გარიგებებით. უნდა გვახსოვდეს ასევე, რომ მთავარი არგუმენტი 
და უმოკლესი გზა მთელი კავკასიის რეკოლონიზაციისაკენ, დამოუკიდებელი და თავისუფალი 
კავკასიის, როგორც მსოფლიო ახალი რეგიონის ჩამოყალიბებისაკენ, საქართველოს 
სამართლებრივ და კანონიერ დამოუკიდებლობასა და თავისუფლებაზე გადის. 

ამასთანავე, დავძენთ, რომ ჩვენ არ უნდა გვამოძრავებდეს შურისძიების გრძნობა, თუ არა 
ქვეყნის გადარჩენის წმიდათაწმიდა იდეა, რაც გვავალებს, მოვთხოვოთ გზააბნეულთ – ზურგი 
შეაქციონ მორიგ პოლიტიკურ ავანტიურას, საქართველოს განადგურებით რომ ემუქრება და 
აღიარონ საჯაროდ, ქართველი ერის წინაშე ჩადენილი შეცდომები. მათ, ვინც გაითავისებს 
კანონიერი ხელისუფლების აღდგენის მოთხოვნას, მიეცემა ტრიბუნა, თავისუფლების ტრიბუნა და 
შანსი საქმით გამოისყიდონ შეცდომები იმ ადამიანების გვერდით, ვისთვისაც თავისუფალი 
საქართველოს იდეა პირველადია და შეუცვლელი!  

აი, სწორედ ასე გვესახება ეროვნულ-სარწმუნოებრივი მსოფლმხედველობის, ეროვნული 
იდეოლოგიისა და საქართველოს რესპუბლიკის კონსტიტუციის საფუძველზე საქართველოს 
ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი მიმართულების ახალი ვექტორით სვლა და ურთიერთ შეთანხმების 
საფუძველზე მზადა ვართ ხელი მოვაწეროთ ერთობლივ ჩარჩო-მემორანდუმს. 
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ამრიგად, ახალი რეალებიდან გამომდინარე: 
 
 

1. ამ ამოცანების შესრულებისათვის აუცილებელია სახელმწიფოს შიგა სპეციალური 
სამართლებრივი კანონების საფუძველზე განმწმენდი აქტი - სრული პოლიტიკური, 
სამართლებრივი და ასევე, მორალურ-ზნეობრივი ლუსტრაციის განხორციელება. 

საჭიროებისამებრ, დემოკრატიული, ლეგიტიმური და თავისუფალი ქვეყნის მიერ უნდა 
ჩატარდეს ასევე ურთიერთშეთანხმებითი, სახელმწიფოსა, თუ ნებისმიერ ორგანიზაციათა 
მიერ, ნებსით, თუ უნებლიეთ დაშვებული შეცდომებისა და არასწორი გადაწყვეტილებების 
უთუო და აუცილებელი გამოსწორებებისათვის სრული პოლიტიკური და სამართლებრივი 
ლუსტრაციის განხორციელება, რაც თავისთავად ხელს შეუწყობს როგორც სახელმწიფოს 
შიგნით, ასევე მთელს ცივილიზებულ სამყაროში ორმხრივი სინანულის, საჭიროებისამებრ 
მონანიებისა და თანხმობა-შერიგების გარდაუვალ პროცესებს; 

 
 

2. აუცილებელია სამართლებრივი, კანონიერი და ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი 
სუვერენიტეტის აღდგენის იდეა და მისი ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი აღორძინების 
კონტექსტში გააზრება;  

 
 
3. ამ ახალ ეტაპზე, კანონიერი კონსტიტუციის თანახმად, საქართველოს ეროვნულ-

განმათავისუფლებელი მოძრაობის – საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობის კანონიერი 
უფლებამოსილება და ვალდებულება ისაა, რომ იგი ამიერიდან სათავეში უნდა ჩაუდგეს 
დამოუკიდებლობიდან თავისუფლებისაკენ მიმართულ ბრძოლას, რამდენადაც მას ენიჭება 
დუალისტური ფუნქცია – ის თავის კანონიერ და სამართლებრივ სტრუქტურებთან 
(ინსტიტუციებთან) ერთად წარმოადგენს როგორც ლეგიტიმურ ხელისუფლებას, ასევე 
კონსტიტუციურად საქართველოს ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის 
წარმმართველ ცენტრსაც, ფაქტობრივ არალეგიტიმურ გარემოში ეროვნული 
დაუმორჩილებლობის მთავარ იურიდიულ ინსტიტუტს; 

 
 

4. საქართველოს ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის, საქართველოს 
რესპუბლიკის მთავრობისა და ,,საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული 
აღორძინების" სამართლებრივი და კონსტიტუციური სტატუსითა და ეგიდით, ქვეყნისთვის 
მოსალოდნელი კატასტროფის თავიდან აცილების ნაკლებად სარისკო უალტერნატივო გზაა 
სახელმწიფოს სამართალმემკვიდრეობისა და კანონიერების აღდგენა, მისი თანამედროვე 
დროში გასათვალისწინებელი ყველა სამართლებრივი ნიშნით, მცირე გარდამავალი 
პერიოდის გამოცხადება, სამართლებრივი, ლეგიტიმური, კანონიერი, საყოველთაო 
არჩევნების დანიშვნა-ჩატარება და მომავალი ხელისუფლების სამართლიანი, ლეგიტიმური 
გზით არჩევა, ანგაჟირებულად და დესტრუქციულ მხარეებად დაყოფილი საქართველოს 
ერთხელ და სამუდამოდ გამთლიანება, სინანულის, მონანიებისა და რეალური ეროვნული 
თანხმობის მიღწევის შესაძლებლობა. ამასთან, ეს გზა დაკარგული ტერიტორიების 
დაბრუნების, ქვეყნის საბოლოო, საერთაშორისოდ აღიარებული სამართლიანობისა და 
გადარჩენის ერთადერთ გზად რჩება.  

ეს ყოველივე საქართველოს სახელმწიფოებრიობის რეალური დამოუკიდებლობისა და 
თავისუფლების სამართლებრივად სწორ გზაზე დაყენების ერთადერთი მექანიზმია. ამ გზის 
დაუსაბუთებელი უარყოფა კი, მხოლოდ კონფრონტაციის, ქვეყნის გათიშულობის, 
ტერიტორიული მთლიანობის არაკეთილმოსურნე და საკუთარი პოლიტიკური ამბიციების 
დაკმაყოფილების მსურველ ძალებს აწყობს. საჭიროა, კანონიერი და ფიქტიურ-ფაქტობრივი 
ხელისუფლების თანხმობის შემთხვევაში, ან საქართველოს ეროვნულ-
განმანთავისუფლებელი მოძრაობის მშვიდობიანი პოლიტიკური ზეწოლით, ფაქტობრივი 
ხელისუფლების საკანონმდებლო და აღმასრულებელი ხელისუფლების მიერ სახელმწიფო 
გადატრიალების დღიდან დღემდე პერიოდი უნდა გამოცხადდეს უკანონოდ, სამართლებრივი 
და ლეგიტიმური საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობის მიერ დაინიშნოს და ჩატარდეს 
მრავალპარტიული, დემოკრატიული და საყოველთაო არჩევნები.  
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ამასთან, არჩევნებისათვის უნდა ჩამოყალიბდეს ახალი ლეგიტიმური ცენტრალური 

საარჩევნო კომისია, სამართლებრივად შეთანხმებული საარჩევნო კანონის მიხედვით. 
მიზანშეწონილად მიგვაჩნია, ყოველივე ეს განხორციელდეს საერთაშორისო თანამეგობრობის 
სახელმწიფოებისა და შესაბამისი საერთაშორისო ორგანიზაციების კეთილი ნებისა და 
თანხმობის პირობებში. 

აქედან ნათლად ჩანს, რომ აუცილებელია, მოხდეს სამართლებრივი, კანონიერი და 
კონსტიტუციური წესრიგის აღდგენა, რის შემდეგაც ქვეყანამ უნდა აირჩიოს ახალი ლეგიტიმური 
ხელისუფლება. სწორედაც კანონიერი ხელისუფლების (საქართველოს რესპუბლიკის 
მთავრობის) მიერ დანიშნულმა დემოკრატიულმა, მრავალპარტიულმა ცენტრალურმა 
საარჩევნო კომისიამ უნდა ჩაატაროს არჩევნები. მხოლოდ ამ არჩევნების შედეგად მოსული 
ხელისუფლება იქნება სამართლებრივი, კანონიერი, ლეგიტიმური, ასევე, უფლებამოსილი და 
ვალდებულიც, რომ იხელმძღვანელოს სამართლებრივი ბაზით; 

 
 

5. საქართველოს სახელმწიფომ უნდა გამოიყენოს გეოპოლიტიკური უპირატესობები და 
მსოფლიო თანამეგობრების ქვეყნებთან შეთანხმებით დამოუკიდებელი პოლიტიკურ 
დიპლომატიური აქტიურობანი; 

 
 

6. უნდა შესრულდეს 1975 წლის ჰელსინკის საერთაშორისო ხელშეკრულების მისიის 
სამართლებრივად სწორი დასრულება და მასთან შესაბამისი მემკვიდროებით ფუნქციის მქონე 
ახალი რიგი მიზნებისა და ამოცანების დასახვა; 

ამასთან, აუცილებელი თუ არა, სასურველია, დადგეს 1975 წლის ჰელსინკის 
საერთაშორისო ხელშეკრულების დეკლარაციაზე ხელისმომწერი სახელმწიფოების  
პასუხისმგებლობის საკითხი. ამ საკითხის მოგვარება ხელს შეუწყობს ასევე რიგ ქვეყნებში 
რეალური სახელმწიფოებრივი დამოუკიდებლობა-თავისუფლების დამკვიდრებისა და ამ გზით 
მათი ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი თვითმყოფადობის განვითარების უზრუნველყოფას.  

აქედან გამომდინარე, საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობა და „საქართველოს 
ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინებას" მიაჩნია დაისვას შემდეგი საკითხები: 

ა) 1975 წლის ჰელსინკის დეკლარაციაზე ხელისმომწერი სახელმწიფოების 
პასუხისმგებლობის საკითხი, მსოფლიოს ხალხებისა და ერების თვითმყოფადი განვითარების 
უზრუნველყოფის, ანუ ჰელსინკის საერთაშორისო დეკლარაციაში სახელმწიფოებრივი 
დამოუკიდებლობების ვექტორით მოცემული გარანტიების აღსრულების საქმეში; 

ბ) საკითხი, საქართველოს, როგორც კავკასიის პოლიტიკური რეგიონის, ცენტრისა და 
ევრაზიული გზაჯვარედინი ქვეყნის საერთაშორისო მისიის შექმნისას და ამასთან მისი 
ორგანიზაციული დაფუძნებისას, საკუთარი წვლილის გაღებისათვის მსოფლიოში სამშვიდობო 
ცხოვრების უზრუნველყოფის საქმეში. ადამიანის უფლებათა და ძირითად თავისუფლებათა 
დაცვისა და მსოფლიო კოლექტიური უსაფრთხოების უზრუნველყოფის განხრით იურიდიული 
და სამართლებრივი საერთაშორისო ხელშეკრულებათა აქტების დახვეწის გარდუვალობა და 
თანხმობა-შერიგების პროცესის აუცილებლობა; 

 
 

7. უნდა აღდგეს და აღორძინდეს საქართველოსა და კავკასიის მოსახლეობის 
დემოგრაფიული ბალანსი; 

 
  

8. უნდა აღსრულდეს მსოფლიოს ისტორიული მისია და ჩამოყალიბდეს განახლებული 
მსოფლიოს ერთა ანსამბლეა - ახალი გაერთიანებული ერთა ორგანიზაცია; 

 
 

9. მპგ „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი – ეროვნული აღორძინება” შემოდის თქვენს 
წინაშე ინიციატივით უახლოეს, ყველასათვის მისაღებ დროს, ნებისმიერ ერთობლივად 
შერჩეულ ადგილას ჩატარდეს ,,ახალი ეროვნული ფორუმი" – ადამიანის უფლებათა და  
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ძირითად თავისუფლებათა მსოფლიო საერთაშორისო ორგანიზაციების, მათ შორის 
არსებული ,,ჰელსინკის ორგანიზაციების" წარმომადგენელთა ,,მსოფლიო ფორუმი 
ადამიანის უფლებათა და ძირითად თავისუფლებათა დაცვისა და მსოფლიო 
უსაფრთხოების საკითხებში", საერთო, ერთობლივი ღონისძიებების, ურთიერთობების 
დამყარებისა და შემდგომი მოქმედებების შემუშავების მიზნით. მნიშვნელოვანია, 
დროულად დაიწყოს მსჯელობები აღნიშნულ საკითხთან მიმართებაში და დაისახოს 
შესაბამისი ღონისძიებები. „ახალი მსოფლიოს ფორუმის”მონაწილეთა ისტორიული 
მისიაა საფუძველი ჩაუყარონ თვისობრივად ახალ ინსტიტუტს, რომლის უზენაესი მისია 
იქნება, ადამიანის უფლებათა დაცვასთან ერთად,მსოფლიო კოლექტიური უსაფრთხოების 
უზრუნველყოფაც. მასთან, კავკასიის როგორც მსოფლიოს მშვიდობიანი ერთობის 
განმსაზღვრელი ახალი რეგიონალური გაერთიანების შიგა მოწესრიგების პრინციპი კი 
ისტორიულ-ეთნიკური პროცესების განვითარებამ, მისმა ღრმა ფესვებმა უნდა 
განსაზღვროს, რაც საქართველოს იბერიულ-კავკასიურ ტომებთან ნათესაობით და ასევე 
შემდგომ ოთხი ზღვის (კასპის, შავი ზღვის, აზოვისა, ხმელთაშუა ზღვის და შესაძლოდ 
პლიუს მინიმუმ ორი ოკეანის) აკვატორიათა და ნავსადგურთა გარკვეული ნაწილის 
შემდგომი მათი არეალის გაფართოებით, თანამშრომლობითა და კონტროლით 
განსაზღვრულ უპირატეს მდგომარეობაში აყენებს მას. 
 

რა არის დღეის ამოცანა? კვლავაც ვიმეორებთ მრავალჯერ ნათქვამს: „- დღეის 
ამოცანა საკუთარი თავის ცნობაა. თავის ცნობისათვის საჭიროა ნათესავ-ტომობის ცნობა, 
ანუ იმის გარკვევა, ვინ რა გვარის სისხლ-ხორცისაგან და რა ტომის დედ-მამისაგან 
მოედინება. ვინც ამას გაარკვევს, იმასაც გაიგებს, შემდეგ რა გზით იაროს“ . . .  

თუ ეროვნულ-პოლიტიკური აზროვნება არ დაეფუძვნა ღვთის ჭეშმარიტ რწმენას, 
ეროვნულ-სარწმუნოებრივი და ჰუმანისტური აზროვნების მსოფლმხედველობისა, თუ 
ტრადიციების აღორძინება-დამკვიდრების შეუვალ სურვილს, ზნეობრივ ფასეულობათა 
ერთგულებას, სამართლიანობისა და კანონის უზენაესობის პრიორიტეტს, ვეჭვობთ 
მივაღწიოთ ერის დარღვეული შინაგანი წონასწორობის, სახელმწიფოებრივი ეროვნულ-
სარწმუნოებრივი მსოფლმხედველობის, იდეოლოგიის, ტერიტორიული მთლიანობის, 
კანონიერების, სამართალმემკვიდრეობის აღდგენას, პოლიტიკურ-სოციალური 
სამართლიანობის დამკვიდრებას, კულტურისა და ეკონომიკის აღმავლობას!  

ოღონდ, არ უნდა დაგვავიწყდეს, სამართალი და ისტორიული სამართლიანობის 
აღდგენა საქართველოში, ეს არის მთავარი კრედოც და მიზანიც. 

 
 

 

რამეთუ: 
უსამართლობას შეიძლება მოვერიოთ მხოლოდ სამართლით!  
სიცრუეს შეიძლება მოვერიოთ მხოლოდ სიმართლით! 
უკანონობას შეიძლება მოვერით მხოლოდ კანონით!   

 
 
 

მპგ „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი  - ეროვნული აღორძინების”           
პრეზიდიუმი 

 
2022 წლის 1 ნოემბერი                                         
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* * * 
 

თუ ფიქრობს ვინმე, –  
გავკმინდოთ ენა! –  

შენც არ მომიკვდე! –  
არა და ვერა!  

შოთა რომ არა!  
ვაჟა რომ არა!  

ტატო რომ არა! –  
კიდე, - ხო, მარა….  

ესენი როა?!  
ესენი როა! –  

ახლა კი დროა! –  
ახლა კი დროა! –  
სოლომონ რომა,  

კვლავ დაიქუხოს საქართველომა!  
 
 
 

* * * 
 

ირიჟრაჟებს…. დღე მოიწევს კრიალა,  
– ტოროლა ცას შეასკება… იალა!..  

ჩირგვიანა,  
ჩიტიანა,  

ხიანა,  
ფოთლიანა,  
ღელიანა,  

ტყიანა,  
– დედამიწა ხარობს ყველაფრიანა!  

ნაკუწ-ნაკუწ-ნაკუწ-ნაკუწ კი არა!  
– გაუმარჯოს, გაუმარჯოს მთლიანად!  

– მიწიანა, კაციანა, ციანა,  
– საქართველოს მოთმინების ფიალას! 

 
 

მუხრანი 
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საქართველოს უშიშროების კომიტეტის                       
განსაკუთრებულ საქმეთა მნიშვნელობის    

უფროსი გამომძიებელი,  
სახელმწიფო       საზღვრის დაცვის  
დეპარტამენტის შიდა ინსპექციის 

უფროსი, 
                    „ექსპერტთა  კლუბის"  
                ერთ-ერთი დამფუძნებელი, 
     ძალოვანი სტრუქტურების ვეტერანი, 

  გადამდგარი პოლკოვნიკი 
 

        გ ო გ ი    მ ა ი ს უ რ ა ძ ე 
 

 
 
 

 
 

დეტექტივ-გამომძიებლის ჩანაწერებიდან 
(ისტორიის რამდენიმე ფურცელი) 

 
 
 

*  *  * 

როცა მესმის, რომ აფხაზეთი შევარდნაძის მმართველობის დროს დავკარგეთო, მწარედ 
მეცინება, რადგან ეს კუთხე ჯერ კიდევ საბჭოთა კავშირის არსებობის დროსაც სანახევროდ 
დაკარგული გვქონდა, რესპუბლიკური ხელისუფლების კონტროლიდან თითქმის გასული იყო, 
ტიპიური გურულის შინაგანი პათოსით მიმტკიცებდა ჩემი კოლეგა ილია ბარამიძე. სანამ მიზეზებზე 
რამეს გეტყოდე, ასეთ ფაქტს გავიხსენებო: „ გასული საუკუნის ოთხმოციანი წლების დასაწყისში 
საქართველოს უშიშროების  კომიტეტის ცენტრალურ აპარატში ქვეგანყოფილების უფროსად 
ვმსახურობდი. მოსკოვიდან მოვიდა ბრძანება, სასწრაფოდ წარდგვედგინა ანგარიში რესპუბლიკაში 
ინტელინგენციასა და ახალგაზრდობაში არსებული ოპერატიული მდგომარეობის - (განწყობების) 
შესახებ. დავალების შესრულება მე დამევალა. წესის დაცვით, დაუგზავნე წერილები უშიშროების 
ორგანოების  რაიონულ, საქალაქო და ავტონომიების უფროსებს. აჭარიდან დაუყონებლივ მივიღეთ 
ინფორმაცია, სამხრეთ ოსეთიდან ცოტა დაგვიანებით და ისიც რამდენიმე სატელოფონო ზარით 
შეხსენების შემდეგ, ხოლო აფხაზეთის უშიშროებიდან მთელი თვე ველოდით წერილზე პასუხს, 
მაგრამ ამაოდ.  იძულებული გავხდი, აფხაზეთის უშიშროების მე-5 განყოფილების უფროს მაქსიმ 
ბარღანჯიასთვის დამერეკა და ცოტათი „შემეფუცხუნებინა“, ზემდგომი ინსტანციის დავალების 
შეუსრულებლობის გამო.   მაქსიმმა მიპასუხა, რომ  აფხაზეთის უშიშროების კომიტეტი პირდაპირ 
აგზავნის ყოველთვიურ მოხსენებებს მოსკოვში და საქართველოს უშიშროების კომიტეტი შუამავლად 
არ გვჭირდება. თქვენს მიერ დასმულ საკითხებზე წლიურ ანგარიშს რომ გამოგიგზავნით იქ 
აღნიშნულის თაობაზე ყველაფერს ნახავთო. აღნიშნულის თაობაზე მე გენერალ ნოდარ მაისურაძეს 
მოვახსენე, ასე მიპასუხა-მეთქი. შეეშვი მაგ თავნებას, უაფხაზეთოდ შეადგინე წერილი და მოიშორე 
თავიდანო, ბრძანა ბატონმა ნოდარმა და მეც ასე მოვიქეცი. 
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 აფხაზეთის მმართველობის ორგანოების მსგავსი დაუმორჩილებლობა იყო ყველა დარგში, 

რაც ძირითადად, განპირობებული იყო შემდეგი გარემოებებით: აფხაზეთში შვებულებას  ატარებდა 
საბჭოთა კავშირის პოლიტიკური თუ ადმინისტრაციული ელიტა, ხოლო აფხაზეთის ხელისუფლების 
უპირველესი ამოცანა იყო მათთვის კომფორტული პირობების შექმნა. აფხაზი ხელმძღვანელები 
მოსკოვის ხელისუფლების უპირველესი მასპინძლები იყვნენ, მუხლებზე ცოცავდნენ მათ წინაშე, 
ხშირად მეგობრობდნენ მათ და უკვე აღარ სჭირდებოდათ საქართველოს ხელისუფლების 
კეთილგანწყობა, რადგან მოსკოვთან პირდაპირი „ძმური“ კავშირი ჰქონდათ დამყარებული. ამის 
გარდა, არ უნდა დაგვავიწყდეს, რომ აფხაზეთის მოსახლეობის მნიშვნელოვანი ნაწილი ამა თუ იმ 
ძალოვანი უწყების(ორგანოს) აგენტურულ აპარატში ირიცხებოდა. აფხაზეთში თავის აგენტურულ 
ქსელს მუდმივად აფართოებდა საკავშირო სუკი-ს მე-9 სამმართველო, სამთავრობო აგარაკების და 
დასასვენებელი სახლების გამო, სახელმწიფო საზღვრის დაცვის სამსახურები, არმიის 
განსაკუთრებული განყოფილება, სსრკ შინაგან საქმეთა სამინისტრო, ასევე ადგილობრივი 
ორგანოები და ეს ერთი მუჭა აფხაზი ხალხი ლამის აგენტურულ ერად იქცა. რატომ მაინც და მაინც 
აფხაზი? იმიტომ, რომ აფხაზისა და ასეთ მცირე ერების გადმობირება ძალიან ადვილი იყო, რადგან 
ისინი წითელი იმპერიის უერთგულესი ხალხები იყვნენ. რამდენადაც არ უნდა გვძულდეს რუსული 
იმპერია, უნდა ვაღიაროთ, რომ მან მცირერიცხოვან ერებს დიდი უფლებები მისცა და ფერებ - 
ფერებაში სულით გაარუსა ისინი. იმ ერისთვის, რომლის კულტურული განვითარების მწვერვალი 
დიმიტრი გულიაა (წარმოშობით ქართველი), პუშკინისა და ტოლსტოის ერის შვილობა სათაკილო 
ვერ იქნებოდა.  

თუ მეხსიერება არ მღალატობს,1982 წელი უნდა ყოფილიყო. გენერალმა ნოდარ მაისურაძემ 
თავის კაბინეტში გვიხმო ორ განყოფილების უფროსს მე და დავით ბაზღაძეს, (მომავალ უშიშროების 
მინისტრის მოადგილეს და პარლამენტარს). ასევე უფროს ოპერრწმუნებულ რეზო ამბროლაძეს. 
სამთავეს გამოგვიცხადა, რომ მასთან ერთად სასწრაფოდ  ქ. სოხუმში მივემგზავრებოდით. მას 
წასვლის მიზანი არ უთქვამს. სოხუმის აეროპორტში დაგვხვდა თბილისიდან დანიშნული აფხაზეთის 
უშიშროების სამინისტროს კონტრდაზვერვის განყოფილების უფროსი გივი ამნიაშვილი, რომელიც 
გამართული ქართულით ვარ საუბრობდა. ცოტა მოგვიანებით მან გამაფრთხილა, რომ ჩვენთან 
აფხაზეთის უშიშროებაში ქართულად ლაპარაკი მიღებული არ არის და სასურველია, რომ რუსულად 
ვისაუბროთო. კარგი-მეთქი, ვუპასუხე. უშიშროების კომიტეტის შენობაში გენერალმა გრიგოლ 
ქომოშვილმა მიგვიღო*. (ეს ის გენერალია  
რომელიც აფსუებმა ქ. სოხუმში უმოწყალოდ აწამეს და დახვრიტეს). აი, მის კაბინეტში გავიგე ჩვენი 
იქ ჩასვლის მიზანი. თურმე, აფხაზეთის ქართველობის უდავო ლიდერის და ადმიანის უფლებების 
დამცველის, ზვიადისეული „ჰელსინკის კავშირის“ წევრის არკადი მარკოზიას სასამართლო 
პროცესი უნდა ჩატარებულიყო და ჩვენ იმიტომ მიგვიწვიეს, რომ სოხუმის ქართველთა მხრიდან 
საპროტესტო გამოსვლების შემთხვევაში, ადგილზევე მიგვეღო ზომები(!). მერე, ურთიერთ 
საუბარში, ჩასულებმა ერთმანეთშიც კი ვერ გავარკვიეთ, მაინც რა „ზომები“ უნდა მოგვეღო. 
სასამართლო პროცესი მეორე დღესვე გაიმართა. დარბაზში ათიოდე კაცი იჯდა. მათ შორის ჩვენ - 
სამი თბილისელი. გენერალი მაისურაძე ქომოშვილის კაბინეტში, წინასწარ დამონტაჟებული 
რადიოკავშირით ისმენდა „პროცესს“. დარბაზში მსხდომი დანარჩენი შვიდი კაცი მილიციის 
თანამშრომელი იყო. 

 არკადი მარკოზიას ბრალად ედებოდა იარაღის უკანონოდ ტარება, რომელიც ჩხრეკისას 
ავტომობილის ძარაში უპოვეს და აშკარად მილიციის მიერ უნდა ყოფილიყო ჩადებული. ასევე 
საწყობის გამგედ მუშაობისას სახელმწიფო ქონების დატაცება, რაც აღწერის შედეგად აღმოუჩენიათ 
თურმე. მარკოზია კატეგორიულად უარყოფდა წაყენებულ ბრალდებებს და სამართალდამცავებს 
იქეთ სდებდა ბრალს მის მიმართ პროვოკაციის მომზადებაში. მოსამართლემ პირველივე სხდომა 
შეწყვიტა და პროცესი გაურკვეველი ვადით გადადო. ჩვენ კიდევ რამდენიმე დღე დავრჩით სოხუმში 
სასამართლო პროცესის გაგრძელების მოლოდინში და რაკი საქმე არაფერი მქონდა, გადავწყვიტე 
ჩემი ხაზით ზედაპირული შემოწმება ჩამეტარებინა აფხაზეთის უშიშროების მე-5 განყოფილებაში, 
რომელიც სწორედ რეგიონში „ქართულ ნაციონალიზმს“ ებრძოდა და მაქსიმ ბარღანჯიას ვთხოვე, 
საბუთები ეჩვენებინა, რაზეც კატეგორიული უარი მივიღე. მოგვიანებით მაისურაძის პრინციპული 
მოთხოვნისა და ქომოშვილის ჩარევის შემდეგ მართლაც მანახეს არა პირველხარისხოვანი 
დოკუმენტები და რამდენიმე კონფიდენტის პირადი საქმე, რომელთა შორის ერთ-ერთი აფხაზური 
ნაციონალიზმის იდეოლოგის იური ვორონოვისა იყო. ვორონოვი სამოცდაათიანი წლების 
დასაწყისში  გადაუბირებია უშიშროების კომიტეტის თავმჯდომარის მოადგილეს და ამავე დროს 
გაგრის საქალაქო განყოფილების უფროსს მარტიროსოვს. ვორონოვის შეტყობინებებში არ 
მინახავს რაიმე მწვავე სიგნალი, მაგრამ რასაც გავეცანი ისინი ქართველთა ზიზღით იყო 
გაჯერებული.  
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ასევე  ქართველთა მიმართ ზიზღით სავსე იყო სხვა წყაროების შეტყობინებებიც. მახსოვს, 

ერთი ასე იწყებოდა: „ მე ვარ ინტერნაციონალისტი და საბჭოთა პატრიოტი, მაგრამ ამავე დროს ვარ 
აფხაზი...“. ის ლაფით სვრიდა აფხაზეთის ქართულ ინტელიგენციას „ფაშისტობის“ გამო. ამ ტიპის 
ტენდენციური შეტყობინებების მიღება საბჭოთა უშიშროების ოპერმუშაკებს ეკრძალებოდათ, მაგრამ 
აფხაზეთის უშიშროებაში მას არ დაგიდებდნენ, იღებდნენ, აფორმებდნენ და მოსკოვიდან მათთან 
ჩასულ საკავშირო კგბ-ს მაღალჩინოსნებს აცნობდნენ. 

 რამდენიმე დღის შემდეგ თბილისში დავბრუნდით და მოგვიანებით გავიგე, რომ დახურულ 
სხდომაზე განსასჯელ არკადი მარკოზიასთვის სასამართლოს რამდენიმე წლით თავისუფლების 
აღკვეთა მიუსჯია. იმ ხანებში თბილისში „პრაქტიკული დახმარების აღმოსაჩენად“ ჩამოვიდა 
საკავშირო სუკის ერთ-ერთი მიმართულების უფროსი გენერალი პოდგაინი, რომელიც ჩემს სამუშაო 
კაბინეტში იჯდა რამდენიმე დღე და საბუთებში იქექებოდა. როგორც გაირკვა, ზვიად გამსახურდიას 
შესაძლო დაპატიმრების გარემოებებს სწავლობდა. მე-5 განყოფილების უფროსი რუსლან 
ქვარცხავა მის დაპატიმრებას ითხოვდა, მას პოდგაინი ეთანხმებოდა, ხოლო ალექსი ინაური და 
ნოდარ მაისურაძე თვლიდნენ, რომ დაპატიმრება ქვეყანაში ოპერატიულ ვითარებას დაძაბავდა... 
საჭირო გახდა საკითხის ცეკას პირველ მდივან ედუარდ შევარდნაძესთან შეთანხმება, რომელსაც 
პოდგაინი და მაისურაძე ეწვივნენ. უკან დაბრუნებული პოდგაინისგან შევიტყვე, რომ შევარდნაძე 
გამსახურდიას დაპატიმრების კატეგორიული წინააღმდეგი ყოფილა და პოდგაინი  ხელცარიელი 
დაბრუნდა მოსკოვში. გენერალ პოდგაინის თბილისში ყოფნის პერიოდს დაემთხვა ერთი 
საინტერესო ფაქტიც: სამხრეთ ოსეთის გამომცემლობა „ირისთონმა“ რუსულ ენაზე გამოსცა წიგნი 
სახელწოდებით „ანახარსისი“. ანახარსისი ერთ-ერთ ანტიკურ წყაროში მსოფლიოს 7 ბრძენთა 
შორის იხსენიება და აღნიშნულია, რომ იგი წარმოშობით სკვითი ყოფილა. თვით ანახარსის 
ნაშრომები არ შემონახულა. მისი ბიოგრაფიაც ბუნდოვანია და სწორედ მაშინ იხელთეს დრო ოსმა 
სწავლულებმა და ანახარსისი თავის წინაპრად გამოაცხადეს, რამაც რუსი მეცნიერების გაღიზიანება 
გამოიწვია, რადგან რუსები, ოსების მსგავსად, თავს სკვითური კულტურის მემკვიდრეებად მიიჩნევენ. 
აი, როცა ოსების ამ „თავხედურ“ გამოხდომაზე ვმსჯელობდით პოდგაინიმ მითხრა, აფხაზთა 
პრეტენზიები გასაგებია რუსეთთან შეერთებაზე და ეს როდესმე ასეც მოხდება, მაგრამ გაუგებარია 
ამ საქართველოს ტერიტორიაზე ახლახან ჩამოსახლებულ ოსებს რა ამბიციები ამოძრავებთო... 

 ანახარსისზე წიგნი ახლაც ჩემს ბიბლიოთეკაშია და როგორც უკვე ვთქვი, მისი ნაშრომები არ 
შემორჩენილა, მაგრამ წიგნში ჩართულია მისი ცალკეული ბანალური ბრძანებები, დაახლოებით 
ასეთი: „შარვალი რომ არ ჩაგძვრეს, ქამარი შემოიჭირე“, „ლუკმა კარგად დაღეჭე, რომ ყელში არ 
გაგეჩხიროს“ და ა. შ. 

 
 
 
P.S. - არა მარტო ცნობისმოყვარეობის, არამედ როგორც მკვლევარი, დავინტერესდი არკადი 

მარკოზიას ვინაობით და შემდგომი ბედით ვინაიდან ამ პიროვნების დაპატიმრება ქ. გაგრაში მოხდა 
ქ. სოხუმში ჩემი აფხაზეთის უშიშროების კომიტეტში უფროსი გამომძიებლის რანგში  მუშაობის 
პერიოდში (1979 წ.) და ჩემს მიერ ეროვნებით აფხაზების ზაურ გინდიას  და ჟორჟ (გიორგი) ხაშბას 
მიმართ სისხლის სამართლის პასუხისგებაში (ეროვნებათაშორისი შუღლის გაღვივებისთვის) 
მიცემის პარალელურად. სწორედ მაშინ, ჩემი გაგრელი კოლეგებისაგან შევიტყვე, რომ ა. მარკოზია 
წარმოშობით აბაშის რაიონიდან ყოფილა. ქ. გაგრაში ჰქონია საკუთარი კაფე-ბარი და მცირე 
მეწარმეობას ეწეოდა. ამის პარალელურად ჩამოყალიბებული ჰქონია ილია ჭავჭავაძის სახელობის 
საზოგადოებრივი ორგანიზაცია. ის ვალერი ციგანკოვთან ერთად ხელმძღვანელობდა ამ 
ორგანიზაციას. მეგობრობდნენ მერაბ კოსტავასთან და ზვიად გამსახურდიასთან. გაგრის რაიონში 
პერიოდულად აწყობდნენ აფსუების მიტინგების საწინააღმდეგო მასობრივ აქციებს. რის გამოც 
აფხაზ ძალოვანებს დიდი ხნის განმავლობაში  ყელში „ყავდნენ გაჩხერილი რეგიონში 
სეპარატისტული გამოხდომების მხილებისა და პროტესტისათვის“. ა. მარკოზიას 
განეიტრალებისათვის(გასაჩუმებლად) მავანთა სპეციალური დავალებით, მას  გაგრის მილიციის 
მუშაკებმა მოუწყვეს პროვოკაცია და ავტომანქანის საბარგულში საბრძოლო იარაღი ჩაუდეს. ის 
პასუხისგებაში იქნა მიცემული ცეცხლსასროლი 
იარაღის უკანონო შენახვა-ტარებისათვის. როდესაც ჩემს ზემდგომ ხელმძღვანელებს ამის შესახებ 
მოვახსენე და უკმაყოფილება გამოვთქვი, მათ არც დაუმალავთ და პირდაპირ განმიცხადეს: „გოგი, 
შენს მიერ აღძრულ საქმეს მიხედე და ფრთხილად იყავი, არაფერი შეგეშალოსო... სხვა უწყებაში 
რა ხდება ეს შენი საქმე არააო!“. 
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საქართველოს უზენაეს საბჭოში მოსახვედრად ა. მარკოზიას აბაშის საარჩევნო ოლქში უყრია 
კენჭი და იქ გაუმარჯვებია. 

 როგორც ა. მარკოზიას ახლო გარემოცვიდან მაცნობეს. მან ტრაგიკულად დაასრულა 
სიცოცხლე საქართველოს პირველი პრეზიდენტის ზვიად გამსახურდიას ერთგულებისათვის. 

1992 წლის იანვრის პირველ რიცხვებში, როდესაც ქ. თბილისში სამოქალაქო ომი 
მძვინვარებდა, საქართველოს უზენაესი საბჭოს წევრი არკადი მარკოზია თავისუფლების (ყოფილი 
ლენინის) მოედანზე ჯაბა იოსელიანის და თენგიზ კიტოვანის ე. წ. „მოპიკეტეებმა“ გააჩერეს. 

საბუთების შემოწმების პროცესში, როგორც კი გაიგეს მისი ვინაობა, ავტომანქანიდან 
გადმოსვლა უბრძანეს და მისი თანმხლები პირების თანდასწრებით, იქვე ადგილზე 
დემონსტრაციულად დახვრიტეს... 

აღნიშნულ ფაქტთან დაკავშირებით იყო თუ არა აღძრული სისხლის სამართლის საქმე და 
ჩატარდა თუ არა გამოძიება, მათთვის დღემდე არაფერია ცნობილი. მათი ვარაუდით, შესაბამის 
უწყებას საქმე რომ აღეძრა უდავოდ ეცოდინებოდათ ვინაიდან როგორც ბოროტების 
თვითმხილველებს, მოწმის სახით მაინც დაჰკითხავდნენ... 

ჩვენი მრავალი ჭირის მთმენი და საკუთარ თავზე გადამტანი პატივცემული საზოგადოების 
სამწუხაროდ, ასეთ არაერთ ფაქტს ჰქონდა ადგილი იმჟამინდელ საქართველოში. 
 

 

*  *  * 

ლალი ხოჭოლავა 

 

მათი ოჯახი ცხოვრობდა ქ. გაგრაში, სოხუმის გზატკეცილის № 197 სახლში.  მამამისი - გენადი 
ხოჭოლავა, პროფესიით  მასწავლებელი,  მსახურობდა დაბა ბზიფის სკოლის დირექტორად. გაგრის 
რაიონის საზოგადოება მას იცნობდა როგორც წესიერ, პატიოსან, დამსახურებული ავტორიტეტის 
მქონე პიროვნებას.  

1991 წლის 31 მარტს გ. ხოჭოლავა არჩეული იყო სარეფერენდუმო უბნის თავმჯდომარედ. ამის 
კატეგორიული წინააღმდეგი იყვნენ ადგილობრივი აფსუა სეპარატისტები. მათი ფსიქოლოგიური 
ზეწოლის , მუქარის და შანტაჟის მიუხედავად, დაბა ბზიფში იმ უბანზე რომელსაც მამამისი 
ხელმძღვანელობდა, რეფერენდუმმა წარმატებით, ყოველგვარი დარღვევების გარეშე ჩაიარა. 
დამდგარ შედეგებში მისი დიდი დამსახურება იყო. რეფერენდუმის დამთავრების შემდეგ, 
დაახლოებით 21.00 საათისთვის, გ. ხოჭოლავამ გადათვლილი ბიულეტენები შესაბამის ოქმთან 
ერთად წაიღო და ჩააბარა ქ. გაგრაში, ე. წ. კოლონადაში სადაც ფუნქციონირებდა ცენტრალური  
სარეფერენდუმო კომისია. ამის შემდეგ ის გაუჩინარდა. ცოტა მოგვიანებით ცნობილი გახდა, რომ 
იქედან შენობიდან გამოსვლისთანავე უცნობმა პირებმა ჩასვეს თეთრი ფერის ავტომობილ 
‘ვოლგაში“ და გაურკვეველი მიმართულებით წაიყვანეს ... 35 დღის განმავლობაში გენადი 
ხოჭოლავას შესახებ არავისთვის არაფერი არ იყო ცნობილი. მისი გვამი შემთხვევით აღმოაჩინა 
მწყემსმა დასახლებულ პუნქტ „კირპიჩნაია“-ს მისადგომებთან, მდინარეში მიუდგომელ ადგილას. 
მის გვამს აშკარად ეტყობოდა წამების კვალი. ხელებზე ფრჩხილები სულ მოცილებული ჰქონდა. 
თვითმხილველები იმსაც ამბობდნენ, რომ სიკვდილამდე მას სახეზე ქიმიური მჟავა უნდა ქონოდა 
შესხმული. პირადი ნივთები ხელუხლებელი იყო, მათ შორის მაჯის ოქროს საათი. 

სისხლის სამართლის საქმის გამოძიება დავალებული ჰქონდა გაგრის პროკურატურის 
გამომძიებელს გოდერძი ძიმისტარაშვილს. დამნაშავე ელემენტები ძიების პროცესში ვერ იქნა 
დადგენილი ... როგორც მოგვიანებით გაირკვა, მოძალადე თანამოქალაქეები მისგან საარჩევნო 
უბანზე რეფერენდუმის ჩაშლას მოითხოვდნენ ან ჩატარების შემთხვევაში შედეგები აფსუა 
სეპარატისტებისთვის სასურველი უნდა ყოფილიყო. სკოლის მასწავლებლები ამბობდნენ, რომ 
რეფერენდუმამდე მოძალადეები მასთან სკოლაში მოდიოდნენ. მისი კაბინეტიდან ხმამაღალი  
მუქარანარევი საუბარი და კამათის ხმა გამოდიოდა. მომსვლელთა შორის სახელდებოდნენ 
ექსტრემისტები და კრიმინალი ელემენტები ვინმე ძიაფშ-იპა და ყაფში. მკვლელებისთვის ხელი არ 
შეუშლია იმას, რომ მათ ოჯახს აფსუებს შორის ბევრი გავლენიანი ნათესავები ჰყავდა. მისი ბებია 
მამის მხრიდან გაზრდილი ჰყავდა აფსუებს. ბებიამისის ორივე ძმას პასპორტში ეროვნება „აფხაზი“ 
ეწერა. ამ ნათესაურმა კავშირმაც ვერ შეაჩერა ისინი, რომ მამამისი გენადი ხოჭოლავა ასეთი 
სისასტიკით არ მოეკლათ... 

 
ჩაწერილია გოგი მაისურაძის მიერ, 2022 წლის 17 იანვარი. ქ. თბილისი. 
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ვალერი ციგანკოვის შესახებ 

ტელევიზორთან ვზივარ და ვისმენ ქ. თბილისში  ხორავას ქუჩაზე ამა წლის 1 დეკემბერს 
დატრიალებული ტრაგედიის შესახებ რომლის ირგვლივ   საქართველოს უზენაესი საბჭოს ყოფილი 
დეპუტატი,   ბორის კაკუბავა  აკეთებს კომენტარს. ის ცდილობს  მკვლელების გამართლებას. 
უნებლიედ მეხსიერებაში ძველი  კადრები ამომიტივტივდა, რომლებმაც გულში ჩარჩენილი ტკივილი 
გამახსენა.  

აფხაზეთშიც იგივე ბორის კაკუბავა გამოდიოდა და საჯაროდ აცხადებდა, რომ “…  1992 წლის  
5 თებერვალს ქ. გაგრის მხედრიონის მიერ ჩატარებულ სპეცოპერაციის დროს იძულებული გავხდით 
ვალერი ციგანკოვის ლიკვიდაცია მოგვეხდინა, რომელიც პრეზიდენტ ზვიად გამსახურდიას ედგა 
გვერდში ბუნკერში, როგორც ერთგული მებრძოლი, რომელმაც დაკავებისას შეიარაღებული 
წინააღმდეგობა გაგვიწია…” .  მისი სიტყვებით, თითქოს „...  მან შეიტყუა მხედრიონის ორი 
მებრძოლი საკუთარ სახლში, გამოკეტა ისინი შიგნით, თვითონ კი გარედან ხელყუმბარით ხელში, 
მათ ულტიმატუმს (რის თაობაზე არ უთქვამს?) უყენებდა.  გარეთ ჩასაფრებაში მყოფი ჩვენი ბიჭები, 
იძულებული გახდნენ ციგანკოვი ადგილზე გაენადგურებინათ“.   

ეს მტკნარი სიცრუე გათვლილი იყო ადგილობრივი მოსახლეობის თვალში გარკვეულ წილად 
გამართლებაზე  მათ მიერ ჩადენილი მუხანათური მკვლელობის ფაქტებზე, და ამის გამო  მათ 
მიმართ არსებულ უარყოფითი დამოკიდებულების განეიტრალებაზე. რეალურად კი ყოველივე ასე 
მოხდა: 1991 წლის აგვისტოში ქ. მოსკოვში ე. წ. გკჩპ-ე რომ დამარცხდა სსრკ-ის მასშტაბით, ამის 
პარალელურად საქართველოში რევანშისტული ძალები - წითელი ინტელიგენცია,  კრიმინალები,  
კორუმპირებული კომუნისტები, გრუ-ს აგენტები გაერთიანდნენ და  მოაწყვეს შეიარაღებული 
აჯანყება ახლად ჩამოყალიბებულ ქართული სახელწიფოს წინააღმდეგ. 1991 წლის სექტემბრის 
თვეში  პირველი გასროლაც  მოხდა. 

როგორც ცნობილია,  ქ. გაგრიდან საქართველოს პირველი პრეზიდენტის ზვიად გამსახურდიას 
დასახმარებლად მოხალისეთა ერთი ოცეული წავიდა ქ. თბილისში, თუმცა მსურველები ბევრად 
მეტი იყო, მაგრამ ადგილობრივმა ხელმძღვანელობამ, რომელიც ორმაგ თამაშს თამაშობდა, არ 
ჩათვალა საჭიროდ მეტი ხალხის გაგზავნა. მხოლოდ  ყველაზე პატრიოტულად განწყობილი 
მოხალისეები გაიგზავნა. მათ შორის იყო ვალერი ციგანკოვი. ამის პარალელურად, ქ. გაგრიდანვე 
ასევე წითელი ინტელიგენციის დაფინანსებით დედაქალაქში  გაიგზავნა მხედრიონის კრიმინალური 
დაჯგუფება. 1992 წლის 6 იანვარს რუსების დახმარებით, პუტჩისტებმა დაამხო რა  საქართველოს 
კანონიერი ხელისუფლება,  ქ. თბილისსა და დანარჩენ საქართველოში დაიწყო  მოსახლეობის 
დარბევები. გაუჭირდათ მხოლოდ სამეგრელოს და აფხაზეთის ქართული მოსახლეობის 
დამორჩილება, სადაც იმართებოდა მრავალათასიანი მანიფესტაციები და მიტინგები...  

14-15 იანვარს, რუსეთის ფედერაციის  ქ. ადლერის სამოქალაქო აეროპორტში ქ. თბილისიდან  
ჩაფრინდა თვითმფრინავი, რომელმაც მხედრიონის დაჯგუფების  კბილებამდე შეიარაღებული ერთი 
ასეული ჩაიყვანა. მათ როგორც გამარჯვებულებს, ადგილზე დახვდნენ მანქანებით, ე. წ. წითელი 
ინტელიგენცია და ქვეყნის სხვა მოღალატეები. ისინი შემოუძღვნენ მათ ქ. გაგრაში და  დააბანაკეს  
ზღვის პირას  მდებარე სანატორიუმ „თბილისში“. მეორე დღესვე დაიწყო პრეზიდენტ ზვიად 
გამსახურდიას მხარდამჭერთა აქტივისტების დაპატიმრებები, ოჯახებში შევარდნები და ა. შ.   

რამდენჯერმე დაარბიეს კიდეც  პატრიოტი ქართველების მიტინგები, დააპატიმრეს  
ორგანიზატორები. ისინი შეჰყარეს ა/მ „კამაზის ძარაზე“,   მიაყენეს ზღვას, ძარა აწიეს და (იანვრის 
თვეში), სუყველა წყალში ჩაყარეს. თვითონ კი ავტომატებით შორი-ახლო დადგნენ, ჰაერში 
ისროდენ და გამაოგნებელი ყიჟინით არ აძლევდნენ მათ ზღვიდან ამოსვლის უფლებას. ამავე დროს 
მათ დასცინოდნენ, უშვერი სიტყვებით ლანძღავდნენ და აგინებდნენ. ხალხი მაინც არ ცხრებოდა 
მოითხოვდნენ კანონიერი ხელისუფლების აღდგენას.  მათ შეუერთდნენ თბილისის ომიდან 
გადარჩენილი პატრიოტები, მიტინგი მიტინგზე იმართებოდა. ადგილობრივმა „მგვალი მაგიდის“ 
მოღალატე  ხელმძღვანელობამ  ხალხს ზურგი შეაქცია. უფრო  მეტიც, ისინი  პუტჩისტებს  
შეუერთდნენ.  ზემოდან  (თბილისიდან)  პუტჩისტები რადიკალურ ზომებზე გადასვლას 
მოითხოვდნენ... ხალხის დასაშინებლად ჭირდებოდათ ერთი ე. წ. „ტრუპი“...   

მოღალატეების მეშვეობით გაიგეს რა თბილისის სამოქალაქო ომიდან ვალერი ციგანკოვის 
გაგრაში დაბრუნების ამბავი, დაადგინეს მისი ადგილ-სამყოფელი  და ღამის 12 საათზე მის მიმართ  
დაგეგმეს ე. წ. სპეცოპერაცია. ოცამდე შეიარაღებულმა მხედრიონელმა წინასწარ ალყაში მოაქციეს 
ვალერის სახლი. ორი შეიარაღებული მებრძოლი ეზოს შესასვლელიდან მიადგა და  დაუძახა. 
ვალერიმ ძაღლების ყეფაზე სარკმელიდან შენიშნა შეიარაღებული მხედრიონელების   
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მოძრაობა. ის სახლიდან გავიდა და იქვე სიმინდის ყანაში დაიმალა. მოსულებს ვალერის მეუღლემ 
გააგონა. ის მათთან  ეზოში გავიდა და  უთხრა, რომ ვალერი სახლში არ იმყოფებოდა. ამის შემდეგ 
მომხდურები უკვე დაუკითხავად შევარდნენ ეზოში, დიასახლისთან ერთად შეცვივდნენ სახლში, 
რომელიც დროებითი, ფიცრული ორი ოთახისგან შედგებოდა. (ვალერის იმავე ეზოში ახალი 
სახლის მშენებლობა ჰქონდა დაწყებული). შეიარაღებულების დანახვისთანავე ლოგინში მძინარე 
12 წლის შეშინებულმა ბავშვმა წივილ-კივილი მორთო. მომხდურებმა ბავშვის გასაჩუმებლად 
ავტომატის ჯერი ოთახში გაისროლეს. ეს რომ ვალერიმ გაიგონა ალბათ იფიქრა, რომ მის გამო  
ოჯახს მიწიოკებენო, მალევე  გამოვიდა სამალავიდან სინათლის შუქზე და ეზოში დადგა. მან  
ხელებაწეულმა მომხდურებს მიაძახა: „ოჯახს თავი დაანებეთ, მე აქ ვარო“.  ოთახში მყოფებს 
დაბნეულობისგან  დაუწყიათ  ყვირილი.  გარეთ ჩასაფრებაში მყოფებმა კარგად დაინახეს 
სინათლეზე მდგარი ხელებაწეული ვალერი, რომელიც იმ მომენტში მათთვის არავითარ 
საშიშროებას არ წარმოადგენდა. თუმცა, ვისაც უშუალოდ ჰქონდა ვალერის მოკვლა დავალებული, 
მან არ დააყოვნა და ავტომატის ჯერით უსიტყვოდ ჩაცხრილა იგი ადგილზე.  თავდამსხმელთა 
უმეტესობამ იცოდა,  რომ ვალერი მხოლოდ უნდა დაეპატიმრებინათ. ამიტომ ბევრმა მათგანმა ვერ 
გაიგო, რატომ მოკლეს ასე ეს ადამიანი საკუთარი ცოლ-შვილის თვალწინ. ისინი ისე დაბნეულან, 
რომ  მილიციის მანქანა, რომლითაც გადაადგილდებოდნენ იმ ღამეს ციგანკოვის სახლის წინ 
დაუტოვებიათ. ყველამ იცოდა ამ საზარელი მკვლელობის ამბავი, მილიციამაც და მხედრიონმაც. 
მაგრამ საქმე არავის გამოუძიებია და ამაზე არავინ აგო პასუხი. ... 

იმ ავბედითი დროიდან მოყოლებული, დღესაც დაუსჯელობის სინდრომი სუფევს 
საქართველოში.  

 
 

 
ჩაიწერა გოგი მაისურაძემ  

 
15 სექტემბერი 2018 წ. 
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ЛЫХНЕНСКОЕ ОБРАЩЕНИЕ АБХАЗСКОГО НАРОДА В АДРЕС РУКОВОДСТВА СССР ОТ 18 

МАРТА 1989 ГОДА 

 
Генеральному секретарю ЦК КПСС, Председателю Президиума Верховного Совета СССР тов. 

М.С.Горбачеву 

Копия:  

Председателю Совета Министров СССР тов. Н. И. Рыжкову 

Президенту АН СССР академику Г.И. Марчуку 

Директору Института марксизма-ленинизма при ЦК КПСС академику Г.Л. Смирнову 

Директору Института государства и права АН СССР академику В. Н. Кудрявцеву 

Директору Института этнографии им. Миклухо-Маклая АН СССР академику  

Ю. В. Бромлею 

https://news.myseldon.com/ru/news/index/206722466  

 
В то время, как по всей стране вопросы национальной политики обсуждаются в партийных комитетах, 

на собраниях коммунистов, в трудовых коллективах, средствами массовой информации, в кругах научной и 

творческой интеллигенции, в различных самодеятельных объединениях, в Абхазии этот вопрос фактически 

замалчивается.  

Газета «Правда» от 15 марта с. г. сообщает, что ЦК компартий союзных республик, крайкомы и обкомы 

партии обобщили мнения различных слоев населения, специалистов и представили в ЦК КПСС 

аналитические материалы. И в этом плане руководством Абхазской республики не принято никаких 

конкретных мер. Именно этими обстоятельствами мотивирована необходимость безотлагательного 

проведения митинга, посвященного обсуждению предложений для Пленума ЦК КПСС по 

межнациональным проблемам.  

Предстоящий Пленум ЦК КПСС по национальному вопросу призван решить одну из главных проблем 

перестроечного процесса – восстановить ленинские принципы равноправия народов и решительно 

отказаться от гибельного наследия культа личности Сталина.  

Затяжной кризис в области межнациональных отношений лихорадит страну. С глубоким сожалением 

приходится констатировать, что национальный вопрос в Абхазской АССР загнан в тупик. Борьба за 

выживание коренного населения автономной республики – абхазского народа, оказавшегося на грани 

этнической катастрофы, выливалась в неоднократные массовые выступления 1957, 1967, 1978 годов.  

Как известно, Абхазия чуть ли не единственная республика, национально-государственный статус 

которой изменялся по воле Сталина от высших форм государственного устройства к низшим (ССР Абхазия – 

1921г., договорная ССР Абхазии – 1922 г., Абхазская ССР – 1931 г.), в то время как изменение форм 

государственного развития других народов страны происходило по восходящей линии.  

Исторически этот вопрос выглядел следующим образом.  

Вслед за Бакинской коммуной Советская власть в Закавказье в 1918 году была установлена и держалась 

в течение 40 дней лишь в Абхазии, но была подавлена меньшевиками.  

Вскоре после победы Советской власти в Абхазии руководители местного Ревкома В.Эшба, Н. Лакоба, 

П. Агниашвили, Н. Акиртава сообщили 26 марта 1921 года В.И. Ленину и И.В. Сталину основные пункты 

своего решения: «Первое: Абхазия должна быть объявлена Социалистической Советской Республикой. 

Второе: Советская Абхазия должна непосредственно входить в общероссийскую федерацию». В письме особо 

отмечалось всеобщее желание трудового народа «связать свою судьбу непосредственно с Советской Россией».  
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Позднее последователь Ленина, первый председатель Ревкома Абхазии Ефрем Эшба говорил по этому 

поводу: «И вот эта маленькая страна с маленьким населением оформлена в виде независимой Советской 

Социалистической Республики. Многие товарищи могут подумать, что здесь есть какое-то противоречие, но, 

конечно, это не так... Российская революция показала миру многое такое, что ему не снилось раньше.  

Это есть самый характерный пример воплощения в действительность разрешения национального 

вопроса. Чем больше был обижен народ, чем больше он был угнетен, чем меньше он был, тем меньше была 

и его сила сопротивления, меньше самостоятельности, и тем большую возможность исправить эту 

историческую несправедливость дает этим народностям пролетарская революция».  

О рождении независимой ССР Абхазии В. И. Ленину было сообщено радиограммой 31 марта 1921 года, 

а спустя несколько месяцев, 21 мая, Ревком Грузии принял декларацию «О независимости Социалистической 

Советской Республики Абхазии». «Мы требовали и получили всамделишную, настоящую независимую 

Советскую Абхазию. Давая полную независимость – бить разъяснительными способами, делом и словом 

шовинизм, недоверие...», – говорил Е.Эшба.  

Однако уже 5 июля 1921 года Кавбюро ЦК при активном участии Сталина и его окружения 

постановляет: «Партийную работу вести в направлении объединения Абхазии и Грузии в форме автономной 

республики, входящей в состав ССР Грузии».  

Вмешательство Сталина, его нескрываемое раздражение по поводу статуса ССР Абхазии наиболее 

отчетливо выражено в записке, направленной 8 сентября 1921 г. во ВЦИК РСФСР и в Наркомфин республики 

(Абхазия составляет автономную часть независимой Грузии, самостоятельных представителей не имеет и не 

должна иметь, ввиду чего кредитов от РСФСР не может получить. Наркомнац И. Сталин». И все это 

происходит в момент, когда ССР Абхазии еще существует...  

Грубый политический, экономический, финансовый бойкот независимой ССР Абхазии и командно-

административный диктат в национально-государственном строительстве привели к тому, что она в феврале 

1922 года на договорных федеративных началах объединилась с Грузинской ССР. В постановлении 

Президиума Кавбюро ЦК РКП (б) от 16 ноября 1921 года в полном соответствии со сталинской установкой 

отмечалось: «1. Считать экономически и политически нецелесообразным существование независимой 

Абхазии. 2. Предложить тов. Эшба представить свое окончательное заключение о вхождении Абхазии в состав 

федерации Грузии на договорных началах или на началах автономной области – в РСФСР».  

Е. Эшба категорически возражал против такой постановки вопроса. «Я слышал, – говорил он, – что 

некоторые товарищи к таким республикам, как Абхазия, в особенности – как Абхазия, относятся так, что 

независимость республики – это пустая вывеска, что эта республика – вроде карточного домика, вроде 

игрушки для детей. Было бы очень плохо, если бы это было так, это было бы несчастье».  

Предсказание подтвердилось. Суверенитет Советской Социалистической Республики Абхазии, 

имевшей свою Конституцию (1925 г.), государственные герб и флаг (1924 г.), попирался. В 1931 г. «особый 

союзный договор» с ССР Абхазией был расторгнут, и она была введена на правах автономной республики в 

состав Грузинской ССР. А в период разгула сталинско-бериевских репрессий (1937 – 1953 гг.) статус 

автономии фактически принял формальный характер.  

Между тем, прямо противоположный процесс шел в других регионах страны. Так, из 16 ныне 

существующих в составе РСФСР автономных республик 11 ранее были автономными областями, а 4 из 15 

союзных республик преобразованы из автономных республик.  

Очень сложна в Абхазии и проблема исторической демографии, уродливых миграционных процессов, 

усиленных сталинско-бериевскими насильственными переселенческими акциями.  

Как известно, абхазы – народ с древней культурой, самостоятельной историей, языком, совершенно  
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отличным от грузинского. Еще в VIII – нач. XI вв. возвысилось сильное феодальное государство – Абхазское 

царство, которое стояло на острие кавказской политики, сформировалась Абхазская феодальная народность.  

В 1877 году «Тифлисский вестник» пришел к выводу: «Не подлежит сомнению, что этнографический, 

социальный, политико-экономический быт и мировоззрение абхазов резко отличают их даже от соседних 

народов».  

Вплоть до 70-х годов XIX века эта страна состояла почти исключительно из однородного абхазского 

коренного населения.  

Резкие изменения в этническом составе населения страны произошли, когда значительная часть 

абхазов вынуждена была покинуть родину и переселиться (махаджирство) в пределы Османской империи. 

Буквально за одно десятилетие здесь произошла самая настоящая этническая революция: появились 

грузинские, греческие, армянские, русские, немецкие, эстонские, болгарские и другие поселения.  

По первой Всероссийской переписи 1897 года абхазы все еще составляли более половины (55,3%) всего 

населения края, в 1926 году их удельный вес сократился более чем вдвое (26,4 %), а по переписи 1979 г. 

уменьшился до 17%. В то же время грузинское население главным образом за счет механического прироста 

увеличилось с 25 тысяч человек в 1897 году до 213 тысяч в 1979 году, т.е. почти в десять раз, а его удельный 

вес за тот же период возрос с 24 до 44.  

Как уже говорилось, массовое переселение в Абхазию из районов Западной Грузии началось в царское 

время. В 1917 – 1921 годах в этом направлении работало «демократическое» правительство меньшевиков 

Грузии, проводившее политику террора, национальной розни и огрузинивания абхазов. «За все время 

существования правительства грузинских меньшевиков, – отмечал известный государственный деятель 

Закавказья Ш.З. Элиава на III выездной сессии грузинского ЦИКа в 1926 году, – мы имели систематические 

попрания всяких прав абхазского народа и стремление правительства «демократической» Грузии превратить 

Абхазию в объект эксплуатации, управлять непосредственно, распоряжаться всеми фондами республики, 

землей, лесом, ценными имениями и в особенности земельными фондами для своей переселенческой 

политики». Дело грузинских меньшевиков наиболее успешно продолжил Берия.  

В годы сталинских репрессий трагическая судьба постигла весь советский народ. Ужас этой политики 

испытал на себе и абхазский народ.  

Когда вся страна жила еще под знаком Ежова, Грузия и Абхазия уже в 1937 году первыми ощутили на 

себе когти грядущей бериевщины. Буквально в одну ночь из абхазских сел были уведены сотни крестьян. Им 

предъявлялись фантастические обвинения. Вырезалось все лучшее в народе. Писатели, ученые, инженеры, 

врачи, учителя – практически вся только что народившаяся абхазская интеллигенция вырубалась под корень.  

Были уничтожены видные государственные и общественные деятели Абхазии. Для такого 

малочисленного народа, как абхазы, это были невосполнимые потери. Страшным свидетельством этой 

человеко-ненавистнической политики стало то, что абхазы, насчитывавшие всего 18 процентов населения 

автономной республики, в 1939 году из общего числа репрессированных здесь составили 80 процентов.  

Репрессии обрушивались не только на людей. Репрессиям подвергались абхазский язык, абхазская 

история и культура, национально-государственный статус республики, исконные географические названия, 

абхазский алфавит...  

После расправы над Нестором Лакоба и другими видными деятелями республики сталинско-

бериевский аппарат развернул широкую кампанию по огрузиниванию абхазов и Абхазии. В 1937 – 1939 годах 

вводятся новый абхазский алфавит и шрифт на основе грузинской графики. С 1940 года во всех официальных 

документах абхазский народ перестали называть «абхазским народом», стараясь обезличить его, лишить 

своего имени и представить как одну из грузинских народностей.  
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С 1937 по 1953 годы проводилось массовое насильственное переселение в Абхазию из районов Грузии. 

Даже во время войны, в 1941-1942 годах, это плановое переселение, на которое затрачивались огромные 

народные средства, не только не прекратилось, а наоборот, усилилось. За счет такого неестественного 

механического прироста численность грузинского населения в Абхазии между переписями 1939-1959 годов 

увеличилась почти на 70 тысяч человек, в то время как коренного абхазского – всего на 5 тысяч.  

В послевоенные годы шовинисты упразднили абхазские школы и ввели в них преподавание на 

грузинском языке. Находясь в 1948 году в Сухуми, Сталин как-то сказал: «Абхазы гораздо ближе нам, 

грузинам, чем сваны. Бедняга Лакоба не понимал этого...». Самой грубой фальсификации подвергались 

история и культура народа. Ему запрещалось говорить на родном языке. Происходило извращение кадровой 

политики, абхазов практически не было в руководящих партийных и советских органах. Готовилось 

выселение абхазов.  

Трагическая участь постигла и другие народы, жившие в Абхазии. В первую очередь это относится к 

грекам и туркам, тысячи которых были депортированы в 1949 году из Абхазии в Казахстан, а их дома заняли 

новые переселенцы из Грузии.  

Не остался в стороне и такой вопрос, как переименование абхазских топонимических названий и замена 

их грузинскими. Началом топонимической экспансии и ассимиляторской политики, направленной против 

суверенитета автономной республики, явилось постановление ЦИК СССР от 17 августа 1936 года «О 

правильном начертании названий населенных пунктов», по которому столица Абхазской АССР город Сухум 

переименовывался в «Сухуми», т.е. опять-таки давался в грузинской транскрипции.  

Только с 1948 по 1951 годы в Абхазии на соответствующий лад были переименованы 147 названий. До 

сих пор около 50% населенных пунктов лишены исконных имен.  

Несмотря на бесчинства и беззаконие, находились люди, открыто выступавшие против попрания прав 

трудящихся автономной республики. Еще 25 февраля 1947 года молодые представители абхазской научной 

интеллигенции Г. А. Дзидзария, Б. В. Шинкуба, К. С. Шакрыл обратились с письмом к секретарю ЦК ВКП (б) 

А. А. Кузнецову, в котором подробно рассказали о положении в республике. В последнем, 13-м пункте, 

говорилось: «Для трудящихся Абхазии 4 марта – День установления Советской власти в крае – был большим 

традиционным праздником. Но в последнее время эта знаменательная дата в жизни трудящихся Абхазии не 

отмечается. Не была отмечена она даже в 1946 году – на 25-м году существования Абхазской Автономной 

Советской Социалистической Республики. В этот день, День 25-й годовщины Советской Абхазии, в Сухуми 

– столице республики – даже газеты не вышли».  

После ареста А. А. Кузнецова авторов письма стали преследовать как «буржуазных националистов».  

В результате такой политики и насильственной ассимиляции численность абхазского народа к 1939 

году оказалась ниже уровня первой Всероссийской переписи 1897 года. Так, например, только в Гальском 

районе абхазское население к 1939 году уменьшилось вдруг, по сравнению с 1926 годом, более чем на восемь 

тысяч и составило 1786 человек.  

О фактах извращения истории Абхазии указывалось в письме председателя Совета Министров 

Абхазской АССР и секретаря Абхазского обкома партии (А. М. Лабахуа и М.К. Тарба), направленном в 1957 

году в адрес Президиума ЦК КПСС. 23 октября 1954 года А. М. Лабахуа была составлена записка «О 

медленном исправлении ошибок и извращений, допущенных в национальной политике Абхазии». В том же 

году в ЦК КПСС с письмом «О помехах в дальнейшем развитии культуры, просвещения абхазов» обратился и 

народный поэт Абхазии Д. И. Гулиа. В 1977 году этот вопрос был вновь поднят в письме представителей 

общественности Абхазии.  

Только XX съезд спас абхазский народ от уничтожения как этнос.  
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Сегодняшнее состояние межнациональных отношений в стране и, в частности, в Абхазской ACCР 

наводит на мысль о необходимости радикальных перемен в этой сфере. Еще в 1978 году абхазский народ 

неоднократно требовал и добивался включения в проект Конституции Абхазской АССР специальной статьи 

о праве свободного выхода автономной республики из состава Грузинской ССР. Однако бывший во времена 

застоя секретарем ЦК КПСС И. В. Капитонов, выступая в Сухуми на многотысячном собрании, заявил, что 

решение этого вопроса в какой-либо форме представляется нецелесообразным.  

Перестройка, демократизация и гласность обнажили запретные зоны в национальных отношениях, 

всколыхнули и подняли на поверхность целый ряд, казалось бы, несуществующих проблем. Используя 

сложившуюся благоприятную обстановку, оживили свою деятельность националистически настроенные 

элементы. Так, в настоящее время в Тбилиси и некоторых других городах Грузинской ССР идет открытая 

пропаганда «национал-социалистских» идей под флагом грузинских меньшевиков с требованием огрузинить 

не грузинское население республики. Газета «Литературули Сакартвело» («Литературная Грузия») вещала, 

например: «В Грузии не грузинского ничего не должно быть. Не грузин тоже грузин в Грузии, он должен 

уметь говорить, писать и читать по-грузински, должен воспитываться на грузинской литературе, должен 

быть сочувствующим грузинскому духу и, наконец, не должен считаться гражданином Грузии, если всего 

этого нет у него».  

В том же духе высказываются и многие другие.  

Под прикрытием различных хозяйственных нужд и сейчас продолжается процесс переселения в 

автономную республику. И это несмотря на то, что плотность населения Абхазии многократно превышает 

республиканский и общесоюзный уровень.  

Как и прежде, продолжается ставшая традиционной фальсификация истории абхазского народа. Если 

раньше тенденциозная грузинская историография не признавала абхазов автохтонным населением или же 

называла их грузинами, то теперь эти ученые «изобрели» теорию о двух коренных народах (грузины и абхазы) 

в Абхазии, что является вопиющей подтасовкой фактов. На этой основе они стали выступать с 

демагогическими заявлениями, призывают к «дружбе» с абхазами, начисто забывая при этом о русских, 

греках, армянах, эстонцах, евреях, татарах и других народах, проживающих в автономной республике.  

Нельзя не сказать и о том, что за время существования Абхазской автономии она была практически 

лишена возможности самостоятельно управлять экономикой, решать хоть какие-нибудь значительные 

хозяйственные вопросы региона. Союзная, союзно-республиканская и республиканская системы управления 

сдерживают социально- экономическое развитие Абхазии.  

Обращает на себя внимание тот факт, что подведомственные Совету Министров республики 

предприятия составляют 7,7%/. 

Дальнейшее социально-экономическое и культурное развитие Абхазской АССР находится в прямой 

зависимости от расширения ее политических прав.  

Только с переводом Абхазской АССР в иное положение – превращение ее в Советскую 

Социалистическую Республику – станет возможным развитие ее народного хозяйства в полном соответствии 

с принципами общесоюзного разделения труда. Это позволит рационально и комплексно использовать 

уникальные природно-климатические условия, материальные и трудовые ресурсы, обеспечить более 

эффективное функционирование регионального народно-хозяйственного комплекса, отдавая предпочтение 

развитию перспективных отраслей экономики.  

Пора, наконец, решительно приступить к реорганизации не оправдавших себя политических 

институтов. До каких пор будет существовать средневековая иерархия, делящая целые народы на ранги, 

подчиняющая одни республики другим? Даже во внутрипартийной структуре сложилось такое положение, 

которое ставит Абхазскую Областную парторганизацию в замысловатую систему двойного подчинения. 
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Эти и многие другие наболевшие проблемы Абхазии подробно изложены абхазской общественностью 

в Письме от 17.06. 1988 г. Президиуму XIX Всесоюзной партконференции, которое и по сей день остается без 

внимания.  

Сегодня жизненно важной задачей является необходимость оздоровления межнациональных 

отношений, укрепления дружбы и братства между абхазским, грузинским, всеми народами, проживающими 

в Абхазии. Это может быть достигнуто лишь путем возвращения Абхазии политического, экономического и 

культурного суверенитета в рамках ленинской идеи федерации.  

Единственно правильное решение этого вопроса Ефрем Эшба видел в необходимости объявления 

Абхазии самостоятельной Советской Республикой. Шестьдесят с лишним лет тому назад он пророчески 

говорил: «Вот оружие, которым мы быстро справимся со всякими раздувателями национальной розни. Вот 

средство, через которое мы восстановим быстро братское доверие между крестьянами абхазами и 

грузинами!..» Эти слова актуальны и сегодня.  

 

ПОСТАНОВЛЕНИЕ 

абхазского народа и его подписи 

 

В соответствии с решениями XXVII съезда КПСС, XIX Всесоюзной партийной конференции, 

требованиями ЦК КПСС, а также рекомендациями Центрального Комитета партии по организации широкого 

обсуждения предложений к предстоящему Пленуму ЦК КПСС по межнациональным отношениям в 

Абхазской ACCР в историческом селе Лыхны состоялось собрание с участием более 30 тысяч человек. На 

собрании принято Обращение в адрес Генерального секретаря ЦК КПСС, Председателя Президиума 

Верховного Совета СССР тов. М. С. Горбачева, Председателя Совета Министров СССР тов. Н. И. Рыжкова, 

руководителей ряда научных центров.  

Собрание отметило, что в марте 1921 года была провозглашена независимая Советская 

Социалистическая Республика Абхазия, о чем было сообщено В. И. Ленину. Однако под нажимом Сталина 

и в результате принятых им практических мер статус ССР Абхазии последовательно сводился от высших 

форм национально-государственного устройства к низшим (ССР Абхазия – 1921 г., договорная ССР Абхазия 

– 1922 г., Абхазская ACCР – 1931 г.), в то время как изменение форм государственного развития других 

народов страны шло по восходящей линии. При этом все последующие годы происходило постоянное и 

целенаправленное размывание конституционных прав автономной республики.  

В настоящее время в ряде политических, экономических, правовых, культурных и других аспектов 

взаимоотношений с Грузинской ССР Абхазская АССР по своим правам находится на уровне городских и 

районных административно-территориальных единиц.  

Весь многолетний опыт вхождения Абхазии на правах автономной республики в Грузинскую ССР 

показал невозможность их равноправного сосуществования без восстановления изначальных ленинских 

принципов советской федерации, союза республик, обладающих реальным суверенитетом во всех сферах 

государственной жизни.  

Учитывая вышеизложенные факты, а также требования участников собрания, высказанные при 

обсуждении данного Обращения, собрание постановляет.  

1. Одобрить текст Обращения в адрес Генерального секретаря ЦК КПСС, Председателя 

Президиума Верховного Совета СССР тов. М. С. Горбачева, Председателя Совета Министров СССР 

тов. И. И. Рыжкова, руководителей научных центров.  

2. Просить ЦК КПСС, Верховный Совет СССР, Совет Министров СССР восстановить 

статус Советской Социалистической Республики Абхазии, каковой она была провозглашена в 1921 

году при жизни В. И. Ленина.  
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3. Пересмотреть многоступенчатую систему неоднородных государственных 

образований, подрывающую ленинские принципы равноправия народов СССР.  

 

18 марта 1989 г. Лыхнашта, Абхазская АССР  
 

Подписи 

1. Б. В. Адлейба – первый секретарь Абхазского обкома партии, депутат Верховного 

Совета СССР, член бюро Абхазобкома.  

2. В. О. Кобахия – Председатель Президиума Верховного Совета Абхазской АССР, 

депутат Верховного Совета ГССР, член бюро Абхазобкома.  

3. К. К. Озган – председатель Верховного Совета Абхазской АССР, депутат Верховного 

Совета Абхазской АССР, первый секретарь Гудаутского райкома партии.  

4. В. М. Цугба – первый заместитель Председателя Совета Министров Абхазской АССР, 

депутат Верховного Совета ГССР, член бюро Абхазобкома.  

5. С. Р. Таркил – секретарь Абхазобкома, член бюро.  

6. Н. Г. Сакания – чаевод села Дурипш, член бюро Абхазобкома, Герой 

Социалистического Труда, депутат Верховного Совета Абхазской АССР.  

7. Б. В. Шинкуба – народный поэт Абхазии, депутат Верховного Совета СССР, Герой 

Социалистического Труда.  

8. X.К.Айба – председатель колхоза села Лыхны, депутат Верховного Совета СССР, Герой 

Социалистического Труда.  

9. Ю. Т. Квициния – секретарь Президиума Верховного Совета Абхазской АССР, депутат 

Верховного Совета Абхазской АССР.  

10. В. А. Ашхацава – зам. Председателя Совета Министров Абхазской АССР, председатель 

Госплана Абхазской АССР, депутат Верховного Совета Абхазской АССР.  

11. Ш. М. Шакая – зам. Председателя Совета Министров Абхазской АССР, депутат 

Верховного Совета Абхазской АССР.  

12. В. Д. Пилия – первый секретарь Гагрского горкома партии, депутат Верховного Совета 

Абхазской АССР.  

13. Д. Г. Пилия – первый секретарь Ткварчельского горкома партии, депутат Верховного 

Совета Абхазской АССР.  

14. Ш. Н. Лакоба – министр юстиции Абхазской АССР, депутат Верховного Совета 

Абхазской АССР.  

15. А. Ш. Хокерба – министр ЖКХ и БОН Абхазской АССР.  

16. П. X. Барциц – председатель Госкомитета Абхазской АССР по охране природы и 

лесного хозяйства, депутат Верховного Совета Абхазской АССР.  

17. Ш. X. Пилия – председатель Госкомитета по телевидению и радиовещанию Абхазской 

АССР, депутат Верховного Совета Абхазской АССР, член Союза писателей СССР.  

18. Н. Н. Ашуба – министр культуры Абхазской АССР, депутат Верховного Совета 

Абхазской АССР.  

19. Ш. А. Пачалиа – директор Абхазского государственного драматического театра им. С. 

Чанба, народный артист СССР.  

20. А.Н.Гогуа – главный редактор журнала «Амцабз», член СП СССР, лауреат Госпремии 

Абхазской АССР им. Д.И. Гулиа и Госпремии ГССР, председатель Правления Народного фронта 

Абхазии, кандидат в народные депутаты СССР.  

21. А. А. Гварамия – ректор Абхазского госуниверситета, доктор физико-математических 

наук, кандидат в народные депутаты СССР.  

22. М. М. Аргун – председатель Верховного суда Абхазской АССР, депутат Верховного 

Совета Абхазской АССР.  
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23. Э. Т. Аршба – управляющий трестом «Абхазстрой», депутат Верховного Совета 

Абхазской АССР.  

24. Ю. С. Цвижба – бригадир колхоза села Члоу, кавалер орденов Октябрьской Революции 

и Трудового Красного Знамени, лауреат Государственной премии СССР.  

25. Р. М. Барциц – директор турбазы г. Гагра, Герой Советского Союза.  

26. В. Д. Авидзба – зав. идеологическим отделом Абхазобкома, депутат Верховного Совета 

Абхазской АССР.  

27. Л. Д. Бганба – министр торговли Абхазской АССР, депутат Верховного Совета 

Абхазской АССР.  

28. Т. И. Когония – министр народного образования Абхазской АССР, депутат Верховного 

Совета Абхазской АССР.  

29. В. Т. Миканба – министр местной промышленности Абхазской АССР, депутат 

Верховного Совета Абхазской АССР.  

30. Н. П. Усов – ветеран войны, Герой Советского Союза.  

31. Р. М. Чалмаз – председатель Правления Абсоюза, депутат Верховного Совета 

Абхазской АССР.  

32. С. В. Багапш – первый секретарь Очамчирского райкома партии, депутат Верховного 

Совета Абхазской АССР.  

33. К. Н. Думава – зав. общим отделом Абхазобкома, депутат Верховного Совета Абхазской 

АССР.  

34. Ш.М. Аджинджал – председатель Госкомитета по печати Абхазской АССР, лауреат 

Госпремии Абхазской АССР им. Д. И. Гулиа, член СП СССР, депутат Верховного Совета Абхазской 

АССР.  

35. А. А. Миквабия – второй секретарь Сухумского горкома партии.  

36. Р. К. Хикуба – первый заместитель министра ЖКХ и БОН Абхазской АССР.  

37. И. К. Тарба – секретарь Совпрофа Абхазии, лауреат Госпремии Абхазской АССР им. Д. 

И. Гулиа и Совета Министров ГССР, член СП СССР.  

38. 3. X. Авидзба – зам. председателя правления Абхазской организации общества 

«Знание», доцент, депутат Верховного Совета Абхазской АССР.  

39. Д. Ш. Губаз – председатель Сухумского городского Совета народных депутатов, 

депутат Верховного Совета Абхазской АССР.  

40. И. Д. Лакоба – председатель Гудаутского районного Совета народных депутатов.  

 

Всего более 30 тысяч подписей. Среди них люди разных национальностей (абхазы, грузины, русские, 

армяне, греки и другие), представители рабочего класса, крестьянства и интеллигенции Абхазии.  

После опубликования Обращения на страницах областных газет «Апсны капшь» и «Советская Абхазия» 

от 24 марта 1989 года подписи продолжают поступать в адрес Правления Народного фронта Абхазии 

«Айдгылара» («Единение»).  

На снимках: Голосование (обеими руками!) на Всеабхазском народном собрании – референдуме, 

плебисците – о восстановлении независимого суверенитета Абхазского государства – ССР Абхазии, каковой 

она была до сталинских репрессий – волюнтаристского её включения в состав унитарной Грузинской ССР в 

1931 году на правах бесправной автономной республики... На исторической, царско-дворцовой площади 

Лыхнашта, 18 марта 1989 года.  

2 июня (с судьбоносного для абхазского народа доклада на Первом съезде народных депутатов СССР в 

Москве) и 15-16 июля 1989 года (с отправкой в Сухум внутренних войск МВД СССР, спасших Абхазию и её 

народ от агрессии Грузии) Владислав Григорьевич Ардзинба стал подлинным лидером национально-

освободительной борьбы абхазского народа в новейшей истории Абхазии... 2 июня 1989 года, Москва – 

Кремль.  

Источник: Газета "Республика Абхазия" 

 

http://www.gazeta-ra.info/index.php?ELEMENT_ID=19335
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საკუთარი ხალხის ღალატი 
 
 

 „დიალოგი მსოფლიო კულტურასთან მხოლოდ კულტურის ენაზე 
შეიძლება“ 

ვაჟა გოგობერიშვილი 
 
 

 
არავისთვის საიდუმლოებას არ წარმოადგენს ის ფაქტი, რომ აფხაზური სეპარატიზმის 

გააქტიურებას დასაბამი სკკპ XX  ყრილობამ  მისცა.  ი. სტალინის კულტის დაგმობამ, ხოლო 
შემდგომ ლ. ბერიას მოცილებამ უშუალოდ მოამზადეს ფართომასშტაბიანი ანტიქართული 
გამოსვლები აფხაზეთში. 

ისიც ყველასთვის ცნობილია, თუ როგორ დამთავრდა პირველი და მომდევნო გამოსვლები. 
მართალია ცალკეულ ექსცესებს ჰქონდა ადგილი, თუმცა მასობრივ ხოცვა-ჟლეტამდე არ მისულა. 
როგორღაც ხერხდებოდა კონფრონტაციის განელება, მაგრამ იგრძნობოდა, რომ ეს განელება 
პრობლემის გადადებას უფრო ნიშნავდა... 

    თუ კარგად გადავხედავთ მაშინდელ საბჭოურ პრესას, თვალში გვეცემა ერთი ვითარება: 
რატომღაც „პერესტროიკის“ წინამძღვრად თუ პარალელურად კვლავ მოჰყვა (რუსულ და აფხაზურ 
პრესაში) ანტი სტალინური, ანტი ქართული ლაშქრობა, რამაც ძალიან დაძაბა ვითარება; თითქმის 
საკავშირო მასშტაბით სტალინისა და ბერიას გამო ქართველებს „თავის მართლება“ დასჭირდათ. 
არადა, თავიდანვე სწორად რომ შეფასებულიყო სტალინ-ბერიას დანაშაული (ასეთი კი ნამდვილად 
არსებობდა), ყველასათვის ცხადი უნდა გამხდარიყო, რომ ქართველები აქ არაფერ შუაში იყვნენ. 

   ფაქტი ფაქტად რჩება და აფხაზმა სეპარატისტებმაც კარგად აუღეს ალღო ახალ ვითარებას. 
კვლავ, ამჯერად უკვე გადამწყვეტი იერიში წამოიწყეს ქართველთა წინააღმდეგ რუსეთის 
საამებლად. აი, ამ დროს შეიქმნა  ე. წ. „აფხაზური წერილი“, რომელიც დაიგზავნა კავშირის ყველა 
ინსტანციაში და საქართველოს ხელისუფლებაში. ის, რაც დღეს აფხაზურ-ქართულ კონფლიქტად 
იწოდება, უშუალოდ ამ წერილის შედეგია. მას მოყვა დღემდე შეუწყვეტელი სისხლის ღვრა. ამ 
წერილში დაფიქსირებულია „აფხაზური კრედო“, მას ხელს აწერდა და დღესაც მოაწერს ყველა 
აფხაზი სეპარატისტი. ამ კრედოს ადრინდელი აქციების დროს ჩაეყარა საფუძველი, როდესაც 
კომუნისტური იდეალებით აღფრთოვანებულმა აფხაზმა ლიდერებმა „ოკეანეში პირდაპირ 
დახრჩობა ამჯობინეს პატარა მდინარეში ჩაძირვას“. მე აქ აფხაზ სეპარატისტებზე ვლაპარაკობ და 
არა  პატიოსან აფხაზ ხალხზე, რომლებიც სეპარატისტებმა გაწირეს. 

ჩვენ მოწმენი ვართ იმისა, რომ თბილისში სტუმრად გვეწვია ვლადისლავ არძინბა, 
ინიციატორი უკიდურესი დაძაბულობის მომზადებისა და გაუგონარი გენოციდისა, რაც მან 
ქართველებს მოუწყო. ამას წინ უძღვოდა სოხუმში ქართველ ჟურნალისტებთან მიცემული ინტერვიუ. 
არც აქ და არც სოხუმში არ უკითხავთ მისთვის მთავარი: რა მიზეზით თუ საბაბით დაიწყო მან ეს 
საშინელი კონფრონტაცია. თვითონ კი მეთოდურად გაურბოდა ამ კითხვას და აიცილა კიდეც. მაშინ 
ალბათ დამშვიდებულიც კი გაფრინდა აფხაზეთში. 

ეს კითხვა კი აუცილებლად უნდა დაისვას და მასზე გარკვეული პასუხი მოეთხოვოს პირველ 
სეპარატისტს. 

   რა მიზანს ისახავდა  ე. წ. აფხაზური წერილი“ - აი კითხვა, რომელზე პასუხიც მოეთხოვება 
ყველა სეპარატისტს. 
  ვინც ამ წერილს გაეცნობა, ყველა დამეთანხმება იმაში, რომ ამ წერილით ბრალი ედება 

ქართველობას აფხაზთა შევიწროებაში, რომელიც საბოლოოდ  თითქოს აფხაზთა გენოციდს 
ისახავდა მიზნად. ეს მიზანი სათავეს თურმე კრემლში იღებდა სტალინთან და ბერიასთან. მათ ბევრი 
დანაშაული ჩაიდინეს პატარა ხალხების მიმართ, აყარეს ისინი თავისი მიწა-წყლიდან და 
გადაასახლეს შორეულ მხარეებში. თითქოს მსგავსი რამ აფხაზების მიმართაც ჰქონიათ 
ჩაფიქრებული, მაგრამ საბჭოთა ხელისუფლებისათვის თავდადებულ და ერთგულ ხალხთან ეს არ 
გამოსვლიათ, სამაგიეროდ უფრო ვერაგული გზა მოუნახავთ: უნდა გადმოესახლებიათ 
ქართველობა აფხაზეთის მიწაზე, მეთოდურად შეექმნათ „ხელოვნური სიჭარბე“ და უპირატესობა,  
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რის შედეგადაც განხორციელდებოდა ჩანაფიქრი - აფხაზთა გენოციდი. თითქოს, ასე შეიქმნა 
ქართველთა 47 % -იანი უპირატესობა აფხაზეთში. 

 ჩვენ შევეცდებით ვაჩვენოთ იმ პრობლემის სიყალბე, რომელიც წერილშია დაყენებული. 
კერძოდ: 

1) მართლა ქართველთა მიზანდასახული გადმოსახლების შედეგად შეიქმნა ქართველთა 
სიჭარბე , თუ მანამდეც, გაცილებით უფრო ადრე, სტალინისა და ბერიას სახსენებელიც რომ არ იყო 
ამ ქვეყანაზე, პირველნი ყოველთვის რიცხობრივად მეტნი იყვნენ აფხაზებზე?. 

2) ამ წერილში ერთი სიტყვაც არაა თქმული იმის შესახებ, თუ ქართველთა 47 % - იდან რა 
რაოდენობას ქმნიან ე. წ. მიზანდასახულად გადმოსახლებულნი. 

3) ასევე გვერდი აქვს ავლილი იმ ფაქტს, რომ  აფხაზეთში აფხაზებზე მეტნი არიან სომხები და 
რუსები. მათ შესახებ არც ისაა ნათქვამი, რომ  ამ უპირატესობით ისინი აფხაზებს ავიწროვებდნენ და 
არც ის, თუ „რა მიზნით“  შეიქნა ეს უპირატესობა. ალბათ, გულისხმობენ, რომ მათ აფხაზეთში 
დასახლებას არავინ არ არეგულირებდა წინასწარი განზრახვით. 

4) აფხაზეთში მიმდინარე ბოლო დროის მოვლენები გვაიძულებს ისეთი კითხვაც დავაყენოთ: 
აფხაზებს უყვართ „ეთნოსებზე“ ლაპარაკი, მაგრამ ერთხელაც არ მოსვლიათ აზრად 
განეცალკევებინათ 47% ქართველი შემავიწროებელი“ მოსახლეობის ეთნიკური შემადგენლობა 
მაშინ მათ ეს არ აწყობდათ“- 47 % ყველა ქართველი იყო და ყველა აფხაზთა თანაბრად 
„შემავიწროებელი მტერი“. როცა თავის მიზანს მიაღწიეს ახლა ცდილობენ ერთმანეთს 
დაუპირისპირონ ეს ეთნიკური ჯგუფები, რათა 47 %  ქართველმა „პირი არ შეკრან“. სამწუხაროდ 
ზოგიერთნი ამ ანკესზე ადვილად ეგებიან. გავშიფროთ „აფხაზურ წერილში“ მოცემული პრობლემის 
სიყალბე პუნქტუალურად. 

1) არსებობს უამრავი სტატისტიკური მონაცემები იმის დასადასტურებლად, რომ ისტორიის 
„თვალხილულ“ მონაკვეთში, თვით 1917 წლის რევოლუციამდე ქართველები აფხაზეთში 
ყოველთვის მეტნი იყვნენ. სასაცილოა ის არგუმენტი, რომ სტალინსა და ბერიას აბრალებენ ამ 
უპირატესობის მოპოვებას... 

2) კი, ნამდვილად ჰქონდა ადგილი ქართველთა ჩასახლებას აფხაზეთში (1937 -1949 წ. წ.), 
მაგრამ ... 

ა)ეს პროცესი მიმდინარეობდა მთელი საქართველოს მასშტაბით და არა მხოლოდ აფხაზეთში. 
მცირემიწიანი რაიონებიდან მოსახლეობა გადაჰყავდათ შედარებით ნაკლებად დასახლებულ და 
ნაყოფიერ მიწიან მხარეებში: (კახეთი; ქართლი; მესხეთი; ნაწილობრივ სამეგრელოს კოლხიდის 
ზონაში). 

ბ) არის სტატისტიკური მონაცემები იმის შესახებ, რომ ამ მიზანდასახული გადასახლებით 
აფხაზეთში ქართული მოსახლეობა ასე „უსაშველოდ“ არ გაზრდილა - ქართველი მოსახლეობის 47 
% -დან „მიზანდასახულად მოსულებს“ სულ რაღაც 8-9% ეკუთვნით.  

ბუნებრივად აღიძვრის კითხვა: სტალინ -ბერიამდე „ვინ ავიწროებდა“ აფხაზებს. მენშევიკებს  
ყველაფერი შეიძლება დააბრალო, მაგრამ ხალხი მათ არ ჩამოუსახლებიათ. მაშ, ამაზეც უნდა 
უპასუხოს არძინბამ! 

3)   ვერ დარჩება პასუხის გარეშე კითხვაც:                                                     
თუ ქართველთა რიცხობრივი უპირატესობა ხელოვნურად შეიქმნა იმისათვის, რომ შემდეგ 

მასობრივად შეევიწროებინათ აფხაზები და განეხორციელებინათ მათი გენოციდი, რატომ მსგავსი 
შედეგის დაფიქსირება არ შეიძლება მაშინ, როდესაც ასეთ უპირატესობას ფლობენ  სომხები და 
რუსები? მოტივი, რომ ეს უპირატესობა ხელოვნურად არ შექმნილა, ვერ გამოდგება პასუხად, 
ვინაიდან „ხელოვნურობის“ გარეშე არსებული ქართველთა უპირატესობა მაინც „ანტიაფხაზურ“ 
ვითარებადაა მონათლული. მეორეც, არც ისე „უცოდველად“ და „არახელოვნურადაა“ 
მოპოვებული სომეხთა უპირატესობა. დღესაც ყველას კარგად ახსოვს, თუ როგორ მიზანდასახულად 
განაწილდა ლიბანიდან მარშალ  ბაგრამიანის ინიციატივით ჩამოსული სომხური დიასპორა. ამ 
დიასპორის 3/5 აფხაზეთს ერგო წილად და ბევრი მისი წარმომადგენელი  ახლაც ბაგრამიანის 
ბატალიონის შემადგენლობაში იბრძვის. ამასაც პასუხი სჭირდება და არა სრული მიკიბ-მოკიბვით. 

კიდევ უფრო მტკივნეულ პრობლემას ეხება „აფხაზური წერილის“ სიყალბის გახსნის 
(გამოაშკარავების) მე-4 პუნქტი. აქ უნდა იქნეს ნაჩვენები აფხაზ სეპარატისტთა ერთი ვერაგული 
ჩანაფიქრი: ჯერ შეცდომაში შეიყვანონ „მსოფლიო აზრი (უკეთ, დაარწმუნონ თავის უცოდველობაში 
„მშობლიური“ რუსეთი“), ხოლო „მიზნის მიღწევის“ შემდეგ „გახსნან კარტები“, რუსებთან ერთად 
გული იჯერონ ქართველთა შიდა დაპირისპირებით და გათიშვით. 

    რაშია საქმე? მე მტკივნეული ვუწოდე ამ პრობლემას იმიტომ, რომ ზოგჯერ სიმართლის 
თქმასაც შეიძლება გაუგებრობა მოყვეს... ამიტომ წინდაწინ (თუმცა საბოდიშო არაფერია!) მაინც  
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ბოდიშს ვიხდი ჩემს მეგრელ ძმებთან და დებთან. ვთქვათ სიმართლე: აფხაზეთში 47 % 
ქართველობიდან (სიზუსტეზე თავს ვერ გამოვიდებ) ალბათ 40 % მეგრელობაა. აქედან ცხადია: თუ 
ასე შევიწროებული იყვნენ აფხაზები ქართველებით, უბრალო მათემატიკა-მეგრელებით! 
კონფლიქტის იმ ეტაპზე, როდესაც დავმარცხდით აფხაზეთში, საერთოდ დაღუპული  
ქართველებიდან პროცენტულად შესატყვისი რაოდენობა მეგრელებზე მოდის. ზემოთ აღწერილი 
ვითარების მიხედვით ეს ესეც უნდა ყოფილიყო. საკითხავია - რა კუჭის წვა აუტყდათ ამ ბოლო დროს 
აფხაზებს? რა საერთო ენას ეძიებენ ისინი მეგრელებთან? ამდენი მსხვერპლის შემდეგ ნუთუ კიდე 
ვინმე ენდობა არძინბას? „შუმი არძინბას აფხაზეთიდან“ - გუდაუთადან ასეთი ხმაც ჩამოდის 
(ავრცელებენ?): რაჭველების გარდა ყველას დავაბრუნებთო! საწყალი გულუბრიყვლო რაჭველები, 
თქვენი მიამიტობის ამბავი რომ ვიცი, მართლა „სიამაყით“ არ დაიჯეროთ, რომ თურმე მხოლოდ 
თქვენ ავიწროებდით აფხაზებს!  

არძინბა ყველაფერს კადრულობს და იკადრებს თავისი ბატონის გულის გასახარად-ანთხიოს 
გესლი ქართველთა შორის. ამდენი გამოცდილების შემდეგ, რაც ჩვენ ისტორიამ შემოგვინახა, ნუთუ 
კვლავ ვინმე წამოეგება მსგავს ანკესს? არამც და არამც! ნუ „აცუნდრუკდებით“ სხვის ხმაზე 47 % -
ო ქართველნო! აქეთ უტყუარად მდიდარი, საამაყო ქართული კულტურაა, იქით - „პირმოღებული 
ოკიანე“, რომელშიც სიამოვნებით მიერეკებიან აფხაზებს... 

 დიალოგი მსოფლიო კულტურასთან მხოლოდ კულტურის ენაზე შეიძლება. სიყალბითა და 
თვალთმაქცობით „ოკიანეში“ ადგილს ვერავინ იპოვის. ნამეტანი გაწირეს თავი ე. წ. „აფხაზებმა“!... 

მივმართავ პატიოსან, ბრძენ აფხაზ ხალხს: მოეგეთ გონს, ქართველებზე ერთგულ  მეგობარს 
ნუ ეძებთ. თქვენ ერთმა მუჭა სეპარატისტებმა გაგწირეს დასაღუპად. მათ გიღალატეს თქვენ. 
ოკეანეში ხსნას ნუ ეძებთ. დავდგეთ ერთად და პასუხი მოვთხოვოთ საკუთარი ხალხის მოღალატე 
სეპარატისტებს! 

       
 
 
P.S. ამ წერილის ავტორი თვალსაჩინო ქართველი ფილოსოფოსი, ფილოსოფიურ 

მეცნიერებათა დოქტორი, პროფესორი ვაჟა გოგობერიშვილია. მთელი მისი დიდი ოჯახი 
აფხაზეთში, გუდაუთის რაიონის სოფელ ახალსოფელში ცხოვრობდა.  

 ბატონი ვაჟა მუდამ სითბოთი და სიყვარულით საუბრობდა ამ კუთხის შესახებ და „აფხაზი“ 
მისთვის განსაკუთრებულ ღირებულებას წარმოადგენდა. თითონ წარმოშობით რაჭველი, თითქოს 
„აფხაზობდა“ კიდეც. მისი კოლეგები ეხუმრებოდნენ მას ამის შესახებ... 

აფხაზებსა და ქართველებს შორის მომხდარი კონფლიქტი მისთვის თავზარდამცემი იყო. იგი 
გაოგნებული დადიოდა და ამ საკითხზე საუბარს ერიდებოდა... რადგანაც იმედგაცრუება იყო 
უდიდესი. მომხდარმა ტრაგედიამ უცბად გატეხა ეს ჯან-ღონით სავსე კაცი. იგი მოულოდნელად 
გარდაიცვალა და თან წაიღო დიდი დარდი, დედასამშობლოსთან აფხაზეთის დაბრუნების ზეიმს 
რომ ვერ მოესწრო. 

გარდაცვალების შემდეგ, მისმა მეუღლემ მის პირად არქივში აფხაზეთზე სიკვდილის წინ 
დაწერილი ეს წერილი იპოვა, რომელსაც მკითხველ საზოგადოებას ვთავაზობთ იმ იმედით, რომ 
მასში ბევრ საგულისხმო, ავტორისათვის დამახასიათებელი ბრძნულ აზრებს ამოიკითხავს. იქნებ, 
რომელიმე აფხაზის ხელშიც მოხვდეს ეს წერილი. არა გვგონია არ დააფიქროს იგი მოვლენების 
ავტორისეულმა ხედვამ და საკუთარ  თავს კითხვა არ დაუსვას: „რა ვქენით ეს, ვის ავყევით, რას 
ვშვრებით, როგორ ავიცილოთ კარს მომდგარი დაღუპვა“. 

 
 

 

გოგი მაისურაძე 
        2019 წლის 25 დეკემბერი. 

     ქ. თბილისი. 
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წედისის საეკლესიო ზარი 

 

წედისის საეკლესიო ბრინჯაოს  ზარი ვნახე 1969 წლის ზაფხულში  ონის რაიონის სოფ. 
წედისის საბჭოს თავმჯდომარის შალვა მაისურაძის სამუშაო ოთახში. ის იდო ოთახის მარცხენა 
კუთხეში სკამ ქვეშ. როგორც მაშინ შევიტყვე, ბატონ შალვასთან საქმეზე მისულ სტუმარს თუ 
თანასოფლელს  უნებლიედ თვალი მისკენ გაურბოდა. თამამი  ცნობისმოყვარეები შალიკუნას (ასე 
ეძახდნენ შინაურები), ჯერ ზარზე ჩამოუგდებდნენ საუბარს და შემდეგ თავიანთ ძირითად  
სათქმელზე გადავიდოდნენ ... 

მაშინ გახლდით რუსეთის შორეული აღმოსავლეთის სახელმწიფო უნივერსიტეტის 2-ე კურსის 
იურიდიული ფაკულტეტის სტუდენტი და ზაფხულის არდადეგებზე  წედისში ჩავედი  ჩემი დიდი ხნის 
მონატრებული ნათესავების და ბავშვობის მეგობრების მოსანახულებლად. პირველი დღე მათთან 
შეხვედრებს დავუთმე ხოლო შემდეგ უბნის სანახშოზე გასულმა, სოფლის ღირსშესანიშნავი 
ადგილების: ზედუბანი; გალავანი, კლდუანი, სამჭედლო,  კალოები; ბადელისის ჭალა; და სხვა , 
რომლებთანაც ჩემი ადრეული ბავშვობის საუკეთესო წლები და მოგონებები მაკავშირებდა,  
დავათვალიერე. სამჭედლოდან გამოსულს ბ-მა შალვამ მეორე სართულიდან გადმომძახა: „ ... 
გოგი, ჩემთან რატომ არ ამოდიხარო...“ მეც ბევრი არ მიფიქრია და უმალ მის „კაბინეტში“ 
აღმოვჩნდი. მან გულთბილად მომიკითხა მე და ჩემი მშობლები, გუდაუთელი მეზობლები- ჩვენი 
საერთო ნათესავები. მან სტუდენტობა მომილოცა და  მისურვა წარმატებები.  

ჩემთან საუბარში ამაყად ხაზი გაუსვა იმას, რომ მისი სამივე ქალიშვილი* სტუდენტია და  
მთხოვა დედაქალაქში რომ ვიქნები, მათაც შევხვედროდი, რითაც ისინი ძალიან გაიხარებენ. ამის 
შემდეგ მან მოიგონა ზაფხულის ერთ მშვენიერ დღეს როგორ „დაგვაპატიმრა“ მე, ჩემი უმცროსი ძმა 
ზურაბი, აგრეთვე ჩვენი სიყრმის მეგობრები: გოგი და კუკური, ჩვენსავით ზაფხულის არდადეგებზე 
ახლო ნათესავებთან ქ. ბათუმიდან სტუმრად ჩამოსულები. დაგვაკავა და სამუშაო ოთახში ჩაგვკეტა 
იმისათვის, რომ გალავნის წყაროზე წყლით სავსე გრძელ გობში „დელფინებივით ვყვინთავდით და 
სოფლის ნახირს წყლის დალევის საშუალებას არ ვაძლევდით“... მადლობა უფალს, რომ მაშინ ჩვენ 
ბ-ნი შალვას კლანჭებიდან მხსნელად თეთრხალათიანი, წითელი ჯვარ გამოსახული ადგილობრივი 
მედპუნქტის გამგე ნადია მამიდა მოგვევლინა. რა დამავიწყებს მის სიტყვებს: „ ... შალიკო, შე 
ოჯახქორო!.. ეს ბალღები დაუყონებლივ გაათავისუფლე, წედისი არ შეაძულო, თორემ ვერ 
გადამირჩებიო. ისინი შავ ზღვაზე არიან დაზრდილები და მზისგან დასიცხულებს ალბათ ზღვაში 
ნებივრობა მოენატრათ და  გობის წყალში ჭყუმპალაობით ერთობიანო“… ეს სიტყვები მამიდაჩემმა 
ისეთი შემართებით და ტონით წარმოსთქვა, რომ შალვამ მხოლოდ ხელები გაასავსავა და თქვა: 
„ჩემო ნადია, დე, აღსრულდეს ნება შენიო!...  სოფელი ჩივის, მე ბიჭუნეების (რაჭ. კილოკავი) 
მხოლოდ გაფრთხილება მინდოდა, თორე იმ ცელქობისათვის მართლა მილიციაში ჩაბარებას კი არ 
ვუპირებდიო... „ ეს ეპიზოდი რომ გავიხსენეთ, ორთავემ  გულიანად ვიცინეთ. ამის შემდეგ ბ-ნ 
შალვას ყურადღება გადავიტანე დიდი ხნოვანების, ძველ დიდება შენარჩუნებულ, დრო ჟამისაგან 
ალაგ-ალაგ ფერშეცვლილ ბრინჯაოს ზარზე, რომელიც სკამ ქვეშეთიდან მართლაც ობლად და 
მიუსაფრად გამოიყურებოდა. მე მივედი ახლოს და ხელში ავიტაცე ის დიდებული ნახელავი. მაშინ 
ჩემი ყურადღება მიიქცია ზარზე ნატიფი ხელით ქართული ასო ნიშნებით ამოტვიფრულმა წარწერამ: 
„შესაწირავად წმინდა გიორგის და მთავარანგელოზს გიორგი მაისურაძისაგან (ცხმორელი)“. 

ბატონ შალვას ვთხოვე მოეთხრო ყველაფერი რაც კი მან იცოდა ამ მართლაც ისტორიული 
რელიქვიის შესახებ და აეხსნა თუ რატომ ინახავდა ასე გულმოდგინედ მის სამუშაო ოთახში. მან 
ერთი კი ამოიხვნეშა, თითქოს ამით მაგრძნობინა მერამდენედ უწევდა ამის თხრობა ჩემზე 
არანაკლებ დაინტერესებული ცნობისმოყვარეებისათვის, მაგრამ ხათრი ვერ გამიტეხა, გვერდზე 
გადადო პირადი თუ საზოგადო საქმეები და მთელი არსებით შეეცადა ჩემი (მამა პაპისეულ 
ისტორიულ სამკვიდროში სტუმრად ჩასული სტუდენტის) ცნობისმოყვარეობის დაკმაყოფილებას. 

 „... ეს ზარი დიდი სამამულო ომის (1941 – 1945 წ.წ.) დროს საქართველოს სახელმწიფოს 
ზემდგომი ორგანოების დირექტივის შესაბამისად, ონის რაიონში მდებარე ეკლესიებიდან 
მასობრივად იქნა ჩამოხსნილი. მათ შორის ს. წედისის ეკლესიებიდანაც ჩამოხსნეს და თითქოს 
ფრონტის საჭიროებისათვის გადასადნობად ქ. ონში შეაგროვეს... მათი დასაწყობების ადგილზე ის  
როგორც ს. წედისის  ეკლესიის კუთვნილება ამოიცნო ანთიმო მაისურაძემ (ხუციანთი) და მისი ახლო 
მეგობრის ხელშეწყობით  გადამალა.  ომის დამთავრების შემდეგ მან  ზარი ჩაიტანა სოფ. ჩორდში 
და იქ მდებარე სალოცავზე ჩამოკიდა. გარკვეული პერიოდის შემდეგ ს. ჩორდში დღეობაზე 
მიწვეულმა წედისელებმა იცნეს ეს ზარი და ჩორდელებისაგან მათი სოფლისთვის უკან დაბრუნება 
მოითხოვეს, რასაც ჩორდელები შეეწინააღმდეგნენ... 
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წედისელებმა: კოტე პავლეს ძე მაისურაძემ და ანგი ილიკოს ძე მაისურაძემ, შეარჩიეს 

სათანადო დრო და ს. ჩორდის სალოცავიდან   ზარი მალულად ჩამოხსნეს  და  ს. წედისში წაიღეს, 
რასაც ორი სოფლის თემებს შორის დაპირისპირება მოჰყვა. იმ პერიოდში ს. ჩორდის 
კოლმეურნეობის თავმჯდომარე ყოფილა არქიფო გოგრიჭიანი. ერთ დღეს, სოფლის სასფლაოს 
შემოკავებით გართული ახალგაზრდებისათის არქიფოს უთქვამს: „...ვინც წედისიდან იმ ზარს უკან 
სოფელში ჩამოიტანს, იმას ერთ ხბოს ვაჩუქებო“. ადგილობრივმა ვაჟკაცებმა იცოდნენ რა 
წედურების ახირებული ხასიათის შესახებ არაფერი უთქვამთ. მაგრამ მათ შირის თავი გამოუდვია 
ერთ ზესიძედ მოსულ იმერელ ახალგაზრდას (გვარსახელი უცნობია), რომელსაც დაუქადნია, რომ 
მე ვიზამ ამ საქმესო. მართლაც რამდენიმე დღის შემდეგ, წვიმიან ღამეს, წედისის ეკლესიიდან ეს 
ზარი ჩამოუხსნია და ს.ჩორდში ჩაუტანია... 

   ამის შემდეგ, წედურებს ინდიკო პარმენის ძე მაისურაძეს და გრიშა ერასტის ძე მაისურაძეს 
დაუდგენიათ ზარის ს. ჩორდში წამღები. ქ. ონში დაუმარტოხელებიათ და კარგად  
გამოუკითხავთ(დაუმუშავებიათ).  მასაც უღიარებია ზარის ს. წედისიდან მოპარვის ფაქტი და მისი 
ადგილსამყოფელი. 

 წედისის თემს ბ-ნ შალვასთვის აღნიშნულის თაობაზე კატეგორიულად მოუთხოვია რაიონულ 
ადმინისტრაციულ ორგანოებში განცხადების შეტანა. რათა მართლმსაჯულების ორგანოებს 
დაედგინა იმ ზარის კანონიერი მფლობელი. მისი განცხადების საფუძველზე აღიძრა სისხლის 
სამართლის საქმე, რომლის გამოძიება დაევალა წარმოშობით ს. ჩორდიდან პროკურატურის 
გამომძიებელს ბ-ნ ნოდარ მაისურაძეს. მან ობიექტურად დაადგინა საქმის გარემოებები, რის შემდეგ 
ონის რაიონის სასამრთლომ მოსამართლე ა.საბანაძის თავმჯდომარეობით სადავო ზარი წედისის 
ეკლესიას მიეკუთვნა. ამით მოდავე მხარეები თითქოს დაზავდნენ, თუმცა ჩორდელები წყენას მაინც 
ვერ მალავდნენ თავიანთ თანასოფლელ ნოდარ მაისურაძის მიმართ. რადგანაც მას ბრალს 
დებდნენ  წედურებისადმი მიკერძოებში. საუბრის ბოლოს მე ვუთხარი ბ-ნ შალვას. კი მაგრამ 
სასამართლოს გადაწყვეტილების შემდეგ მაინც ზარს მის კუთვნილ ადგილზე რატომ არ 
ააბრძანებთ- მეთქი. მან ალმაცერად ამომხედა და ასე მიპასუხა: „ის აქ რომ არი, უფრო მშვიდად 
ვართ წედურები. აქედან დაუკითხავად მას ვერავინ წაიღებს.  ეკლესიიდან კი შეიძლება ისევ 
მოიპარონ და ორ თემს შორის დაპირისპირება ისევ განახლდეს“. მე ის დავამშვიდე და ვურჩიე, 
სულთმოფენობის წინა დღეს სოფლის თავკაცებს ზარის „გორის სალოცავზე’’ აბრძანება და მაღალ, 
მეტალის მსხვილ მილზე დაკიდება, რომელსაც სპეციალური ტექნიკის გამოყენების გარეშე ვერავინ 
ჩამოხსნიდა. თანაც დავსძინე, რომ სასამართლო განჩინების შემდეგ უკვე მას კანონი იცავდა და 
მართლმსაჯულება ნებისმიერს დასჯიდა ვინც ამ გადაწყვეტილების უგულველყოფას შეეცდებოდა... 

ერთი წლის შემდეგ ს. წედისში მორიგი ასვლისას ჩემმა ახლობლებმა მომახარეს, რომ ზარი 
გორის სალოცავზეა და მაღალ რკინის ბოძზე კიდიაო. როდესაც იქ ავდივართ და მას ჩამოვკრავთ, 
მის შესახებ შენი მონაყოლი ისტორია გვახსენდებაო... 

გავიდა წლები და ერთ მშვენიერ დღეს სოფელ წედისის ყველაზე დიდი გულშემატკივარის და 
ჭირისუფალის, ჩვენი ქვეყნის ერთ-ერთი გამორჩეული პატრიოტის და მეცენატის, წარმოშობით 
წედისელი ამბროსი მაისურაძის თაოსნობით (ლეკვიჩაანთი) ქ. თბილისიდან ჩვენს ისტორიულ 
სოფელში  სრულიად საქართველოდან ვისტუმრეთ მაისურაძეთა საგვარეულო კავშირის 
აქტივისტების ერთი ჯგუფი. სკოლის შენობაში შევხვდით წედისელებს, ვნახეთ სოფლის 
ღირსშესანიშნაობები, შემდეგ კი ტრადიცასამებრ ავედით გორის წმინდა გიორგის ეკლესიაში 
მოსალოცად... იქ ასულმა  უმალ ჩემს ნაცნობ ზარს შევავლე თვალი. როდესაც ზარის 
შემოკვრისათვის მის თოკს  ჩავჭიდე  ხელი, სუმნათი ბ-ნი შალვას სიტყვები მომაგონდა... 
საუკუნენახევარი ხნის სამ ვებერთელა,  თავმომწონედ მდგარ  ურთხველის (უთხოვარი)  ჩრდილ 
ქვეშ,  მაისურაძეებმა  ერთმანეთს ძმობა, ერთგულება, საკუთარი მამულისა და საგვარეულო 
ფესვებისადმი სიყვარული შევფიცეთ... ჩემდა უნებურად რატომღაც  ჩემი მზერა ზარის რკინის ბოძზე 
მავანისგან მეტლმჭრელი ხელსაწყოთი მიყენებულმა ნაიარებმა მიიქცია. მართალია მაშინ  ამის 
შესახებ არავისათვის არაფერი მითქვამს. თუმცა, რამაც მაშინ გონებაში გამიელვა უთქმელადაც 
კარგად მიმიხვდებით... 

*- მოგვიანებით  (1990-1991 წ .წ.) ერთ-ერთი მათგანი ქ-ნი ლალი მაისურაძე, საქართველოს 
რესპუბლიკის პრეზიდენტის - ზვიად გამსახურდიას უერთგულესი თანამებრძოლი და პირადი 
მდივანი გახლდათ ... 

 
გოგი მაისურაძე (გოგილაანთი). 

ქ. თბილისი, 2016 წ. ღვინობისთვე. 
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ეროვნული მოძრაობის მოთხოვნები: 

(ზვიად გამსახურდიას ხელნაწერი ტექსტი, აღმოჩენილი სუს-ის არქივში) 

 

1. სახალხო რაზმების შექმნა ცხინვალის ქართველების დასაცავად, ავტონომიის 

და როკის საკითხი,. მილიციისთვის სროლის უფლების მიცემა თავდასხმის შემთხვევაში; 

2. ოზგანის გამოწვევა, კობახიას გამოწვევა, სამხედრო მდგომარეობის 

გაუქმება; 

3. გასანოვის, ანქვაბის, ემირიძის, კაბულოვას, მოვსესიანის, ბოკერიას, 

ფიდაინიანის, ნოდარიშვილის საკითხის სასწრაფოდ გადაწყვეტა; 

4. ყავლაშვილის და მისი მაფიის ჩამოცილება ქალაქპროექტისაგან, 

კომისიისთვის უფლებამოსილების მიცემა; 

5. ჩერნობილის ხორცის გატანა რესპუბლიკის ფარგლებს გარეთ; 

6. ლიტვის წინააღმდეგ კამპანიის შეწყვეტა პრესასა და ტელევიზიაში; 

7. ტელევიზიაში ცენზურის გაუქმება, ი. მესხიშვილის საკითხი; 

8. საადგილმამულო ფონდისთვის შენობის მიცემა, (მ. კოსტავას სახელობის), 

ყოველგვარი ხელშეწყობა; 

9. მონკავშირში მდგომარეობის ნორმალიზაცია, მოსახლეობისათვის სანადირო 

თოფების დაბრუნება; 

10. ფოთის თავისუფალ სავაჭრო ზონად გამოცხადების ჩაშლა; 

11. ვ. ვეკუას მკვლელობის საქმის თბილისში გადმოტანა; 

12. ნ. იმნაძეზე თავდასხმების შეწყვეტა, თავდამსხმელთა დასჯა. 

13. ქართველი პატიმრების გაყვანის შეწყვეტა ბაქოსა და რუსეთში, წაყვანილთა 

დაბრუნება საქართველოში. პოლიტპატიმარ რ. ა. გერლიანის („სკალა“) გადმოყვანა 

ხაბაროვსკიდან საქართველოში; 

14. პროდუქტებით მომარაგება; 

15. სომხეთში, ტიუმენში, მოსკოვში (მეტროს სადგურებისთვის), სლავუტიჩში და 

სხვაგან სამშენებლო მასალების გატანის შეწყვეტა. ჯავახეთში ჯავახებისათვის სახლების 

მშენებლობის დაწყება; 

16. სამხედრო უწყებებისათვის მიწების გამოყოფის შეწყვეტა. გამოყოფილის 

დაბრუნება. 

 

 

დოკუმენტის ორიგინალი ინახება ზემოთ მითითებულ არქივში. 

 

მოიძია გოგი მაისურაძემ. 

 

ქ. თბილისი, 2009 წ. 
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საქართველოდან ლაზების მიგრაცია 

 
თამარ მაისურაძე 

   
საქართველოს შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში ინახება საქმე, რომელიც ლაზების 

საქართველოდან მასობრივი გადასახლების გამომწვევ მიზეზებს შეეხება.    
ლაზების საკითხის შესახებ წერილს  იოსებ სტალინს ლაზური გაზეთის რედაქტორი ისკანდერ 

ციტაში წერს. ლაზური ორგანიზაციის წარმომადგენლებმა არაერთი წერილი დაგზავნეს, სადაც 
არსებულ პრობლემებზე მიუთითებდნენ.  სწორედ ეს წერილებია დაცული შინაგან საქმეთა 
სამინისტროს არქივში, რომელსაც ჩვენ წარმოგიდგენთ.   

წერილს საიდუმლო გრიფი ადევს და 1935 წლით თარიღდება. 
ძვირფას, ამხ. სტალინს 
ლაზები ძირითადად საბჭოთა კავშირის საზღვრებს გარეთ, თურქეთში ცხოვრობდნენ, სადაც 

მათი რიცხვი 200.000 სულს შეადგენდა. საქართველოს ტერიტორიაზე ლაზები XX საუკუნის პირველ 
ნახევარში გამოჩნდნენ და აჭარისა და აფხაზეთის მიწებზე დასახლდნენ. ამ რეგიონებში მათ, 
სპეციფიური ყოფის კულტურიდან გამომდინარე, გაუსაძლის პირობებში მოუწიათ ცხოვრება. ლაზმა 
გლეხებმა არაერთი ორგანიზაციისა თუ სახელმწიფო მოხელის მიმართ გაგზავნეს წერილები. ისინი 
სახელმწიფოსგან ხელშეწყობასა და ყოფითი  პირობების გაუმჯობესებას ითხოვდნენ. მათი 
თხოვნები ძირითადად  უპასუხოდ რჩებოდა. სწორედ, ეს გარემოება დაედო საფუძვლად ლაზების 
მასიურ მიგრაციას თურქეთში. თუ 1922 წელს აფხაზეთში ლაზების რიცხობრივი მაჩვენებელი იქ 
მცხოვრები მოსახლეობის 80% შეადგენდა, 1930 წლისთვის მათი რაოდენობა 60%-მდე დაეცა. 1   

   ლაზები საქართველოს ტერიტორიაზე იჯარით აღებულ მიწებზე, სოფლის ნოყიერ 
ადგილებში მკვიდრდებოდნენ, ან ადგილობრივი მეგრელებისა და აფხაზების ე.წ. მეწილეები 
ხდებოდნენ. მეიჯარეები და მენახევრეები აფხაზეთის ლაზური მოსახლეობის 75%-ს შეადგენდნენ. 
ლაზები მიწას ამუშავებდნენ და თამბაქო მოჰყავდათ. მათი მთავარი პრობლემა, მიწების 
არასაკმარისი ოდენობა წარმოადგენდა. სწორედ ამიტომ, 1929 წელს, უპარტიო ლაზთა 
კონფერენციაზე ყველა დელეგატმა ერთხმად განაცხადა: ,,მოგვეცით მიწა~... 2 

1930 წლის 21-23 აპრილის გადაწყვეტილებაში, აფხაზეთის ცაკ-მა ლაზების მოთხოვნა 
დააკმაყოფილა. მათთვის მიწები ორ ადგილას _ ბზიფის ხეობასა და კოლმეურნეობა ,,წითელ 
ლაზისტანში” გამოიყო. ეს რა თქმა უნდა, ერთხელ და სამუდამოდ წყვეტდა ლაზებისთვის მიწის 
საკითხს, თუმცა გადაწყვეტილების გამოტანის შემდეგ, ცაკ-მა მისი შესრულების საკითხი არ 
გადაამოწმა. ანუ რეალურად, ეს გადაწყვეტილება არ შესრულდა.    

ოდნავ მოგვიანებით, ლაზებს მიწები ოჩამჩირის რაიონის ს. სკურჩის ნავსაყუდელში, ტყიან და 
ჭაობიან ადგილებში გამოეყოთ. სადაც მათ ბუნების რთული პირობებიდან პელეგრასთან და 
მალარიასთან უწევდათ ბრძოლა, რაც ახალმოსახლეებს შორის სიკვდილიანობას იწვევდა. 
კოლმეურნეების მუდმივი თხოვნა, გადაეცათ მათთვის ამოსაძირკვი მანქანები, ასაფეთქებელი 
ნივთიერებები, მოემარაგებინათ ისინი სამშენებლო მასალებით, ქინაქინით და სხვა, ყველა 
ორგანიზაციამ უყურადღებოდ დატოვა. ტროპიკულმა დაავადებებმა და უსახლკარობამ შედეგი 
გამოიღო _ კოლმეურნეობაში თითქმის იმდენივე საფლავი გაჩნდა, რამდენი წევრიც იყო.  3 

   ლაზების მიგრაციის მორიგი მიზეზი მათი დაუსაქმებლობა აღმოჩნდა. მცხობელები, 
კონდიტრები, აღმოსავლური ტკბილეულის სპეციალისტები, ხის ხელოსნები და მეთევზეები _ 
უსაქმოდ იყვნენ დარჩენილნი. ამასთანავე, რუსებთან ერთად მეთევზეთა ბრიგადაში ყოფნა 
ლაზებში პროტესტის გრძნობას იწვევდა. ისინი აცხადებდნენ:    ,,რუსი სვამს, ილანძღება, ზღვაში 
არ გადის როცა საჭიროა, არც ჩემი ესმის, ვერც მე ვიგებ მის ენას”. 

   იმისთვის, რომ ლაზები სამეწარმეო საქმიანობაში ჩაერთოთ 1934 წელს შეიქმნა სასოფლო-
სამეურნეო არტელი ,,ლაზეთი”. ამან ლაზი მრეწველებისა და ხელოსნების წარმოებაში 
ნაწილობრივ ჩართვას შეუწყო ხელი. დროთა განმავლობაში ,,არტელის” თავმჯდომარემ მთელი 
ქონება და  სახსრები მიითვისა, თანდათანობით კი წევრებიც გაყარა. აფხაზეთის სამრეწველო 
კავშირმა სხვა გამოსავალი ვერ ნახა და არტელი დახურა. ,,არტელში” გაწევრიანებული ლაზები კი 
კვლავ  უმუშევრად დარჩნენ. 

                                                                                               1 saqarTvelos Sss-s arqivi, (II) f. #14, s. #210, furc. 11. 

   2 saqarTvelos Sss-s arqivi, (II) f. #14, s. #210, furc. 11-12. 
3 iqve, furc. 12. 
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   სპეციფიური გარემოებები დიდ როლს თამაშობდა ლაზების ყოფაში. ისინი ჩაკეტილნი 
იყვნენ, ერთის მხრივ გვაროვნულ წრეში, მეორეს მხრივ კი მუსლიმურ ყოფაში, რაც მნიშვნელოვან 
გავლენას ახდენდა მათ ცნობიერებაზე. გვაროვნულ ყოფას წინა პლანზე გამოყავდა სახალხო 
ხელმძღვანელი (იტდაპე_ლაზურად). ეს შეძლებული ადამიანი იყო, რომელიც საკუთარი 
მდგომარეობით სარგებლობდა და თანამემამულეებს ექსპლუატაციაში ამყოფებდა. 4 

   აღსანიშნავია ისიც, რომ თუკი ლაზურ დასახლებაში, ან დაბაში სხვა ეროვნების 
წარმომადგენლები მაგ: სომხები, ბერძნები და ა.შ. მკვიდრდებოდნენ, ლაზები ამ ადგილებს 
ტოვებდნენ: `მე გოგოები და ვაჟები მეზრდება, აქ კი უცხო ხალხია და ჩვენ ეს არ მოგვწონს”_ 
აცხადებდნენ ლაზები. ის ფაქტი, რომ ლაზი თავის ქალიშვილს ერთმორწმუნე თურქთან ქორწინების 
უფლებას არ აძლევდა, კიდევ უფრო ართულებდა ლაზების შეგუებას ახალ გარემოსთან. ყველაზე 
მძაფრი შეტაკებები კოლმეურნეობებში ხდებოდა. ცემამ, მუქარამ, სპეკულაციამ და აფიორობამ 
ფართო ხასიათი მიიღო. ეს ლაზების კოლმეურნეობიდან  წასვლის ერთ-ერთ მიზეზად იქცა. 5 

   ენობრივი ბარიერი ლაზების ყოფას კიდევ უფრო ართულებდა. ლაზ მოსახლეობას არავინ 
ელაპარაკებოდა მათთვის გასაგებ ენაზე. არ უხსნიდნენ საბჭოთა კანონებს, შესაბამისად, არ 
ჰქონდათ ინფორმაცია საბჭოთა და საერთაშორისო მასშტაბით მიმდინარე მოვლენების შესახებ. 
აჭარაში ყველანაირი საქმიანობა ქართულ ენაზე წარმოებდა, აფხაზეთში კი აფხაზურ, რუსულ და 
ბერძნულ ენებზე. ლაზებმა ამ ენებიდან არცერთი იცოდნენ. ერთადერთ ნუგეშს აფხაზეთში, დიდი 
დაბრკოლებებით მოპოვებული ლაზურენოვანი სკოლა და დაწყებითი კლასების 
სახელმძღვანელოები წარმოადგენდა. ლაზი ხალხისთვის გასაგებ ენაზე დაბეჭდილი ეს პირველი 
წიგნები იყო. 

    გაუსაძლის საყოფაცხოვრებო პირობებს ისიც ემატებოდა, რომ ქემალისტების აგენტები ლაზ 
მოსახლეობაში აგიტაციას ეწეოდნენ. ისინი ლაზებს კვლავ თურქეთში გადასახლებისაკენ 
მოუწოდებდნენ. აგენტების ამოცანა ნათელი იყო _ არ სურდათ ლაზების აქ დატოვება.  მათ 
იცოდნენ, რომ ამ ტერიტორიაზე მასიურად დამკვიდრებული ლაზები დამწერლობას ლაზურ ენაზე 
შექმნიდნენ, ლიტერატურას დაბეჭდავდნენ, სკოლებს გახსნიდნენ, რაც თურქეთის ტერიტორიაზე 
მცხოვრებ ლაზებზე მოახდენდა გავლენას. 6 

    1933 წელს საოლქო კომიტეტის წინაშე კვლავ წამოიჭრა საკითხი აფხაზეთში ლაზებს შორის 
არსებულ მდგომარეობაზე. ინიციატორი ლაზური კომუნისტური გაზეთის, `მჭითა მურუნცხი~-ს 
(წითელი ვარსკვლავი მეგრ.) ყოფილი პასუხისმგებელი რედაქტორი, ახალი ლაზური ანბანის 
ლაზური სექციის პასუხისმგებელი მდივანი ისკანდერ ციტაში გახლდათ. მას დახმარების დაპირდნენ 
და შესთავაზეს, წარედგინა გეგმა, საქართველოს კომპარტიის აფხაზეთის ორგანიზაციის საოლქო 
კომიტეტის ბიუროს გადაწყვეტილების საფუძველზე გასატარებლად. გავიდა რამდენიმე წელი, 
მაგრამ არაფერი შეცვლილა. ლაზები კი უშედეგოდ ელოდნენ გამოხმაურებას:  

   ,,არ გვეყო ამდენი ლოდინი? ალბათ უკვე 5 თვე გავიდა მას შემდეგ, რაც ამის შესახებ ამხ. 
ბერიას შევატყობინე, 1934 წლის 9 დეკემბრიდანაც საკმარისი დრო გავიდა, რაც ამხ. ფ. მახარაძესა 
და მ.ორახელაშვილს მოხსენებითი ბარათები გადავეცი (კპ ცკ), მაგრამ პასუხი არ არის. ლაზების 
ნაწილი საბჭოთა საზღვრებიდან გასასვლელად ემზადება, ჩვენ უნდა დავასწროთ რაიმე 
გადაწყვეტილების მიღება, რომ ისინი შევაჩეროთ. ნუთუ ეს გაზაფხულიც არ მოიტანს რაიმე 
ცვლილებას ლაზების ცხოვრებაში?” _ წერს ციტაში. 

   უყურადღებოდ დარჩენილი ლაზების ერთადერთი იმედი სტალინი იყო. მათ სწამდათ, რომ 
მხოლოდ სტალინს შეეძლო საცხოვრებელი პირობების გაუმჯობესება და საბჭოთა ქვეყნიდან 
გასვლის შეჩერება. ლაზები სტალინისადმი გაგზავნილ წერილში საორგანიზაციო კომიტეტის 
შექმნას მოითხოვდნენ, რომელსაც მათი პრობლემების მოგვარება დაევალებოდა. ისკანდირ 
ციტაში იოსებ სტალინს წერს:  

   ,,პარტიული და საბჭოთა ორგანიზაციები თითქოსდა უნდა დაინტერესებულიყვნენ ამ 
მოვლენებით, რადგან შემთხვევითი ხომ არ იყო ჩვენი გაქცევა? მიუხედავად უამრავი შეტყობინებისა 
ჩვენი მხრიდან, ყველა ორგანიზაციას სძინავს. აი, ასეთმა მდგომარეობამ მაიძულა მომემართა 
პირადად თქვენთვის, რადგანაც ვიცი, რომ თქვენ რეაგირების გარეშე არ დატოვებთ ამ საქმეს და 
შესაბამის მითითებებსაც გასცემთ”. 7   

4 saqarTvelos Sss-s arqivi, (II) f. #14, s. #210, furc. 12-13. 
5 iqve, furc. 13. 
6 iqve, furc. 13. 

7 saqarTvelos Sss-s arqivi, (II) f. #14, s. #210, furc. 15. 
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ამავე წერილშია აღწერილი ის რამდენიმე მიზეზი, რის გამოც ლაზები საბჭოთა კავშირის 

საზღვრებიდან წავიდნენ. მათ არ გააჩნდათ მეურნეობისთვის განკუთვნილი მიწის ნაკვეთები, არ 
იყვნენ ჩართულნი არც კუსტარულ, და არც სამეწარმეო საქმიანობაში. ლაზები არ იყვნენ 
დასაქმებულნი თევზსაჭერ ორგანიზაციებში. პარტიული და საბჭოთა საქმიანობა მათთვის გაუგებარ 
ენაზე წარმოებდა, მათზე კულაკები ბატონობდნენ.  

ლაზებს სურდათ, აფხაზეთის გამომცემლობებს (Абгиз და Абпартиздат-ს) ლაზურ ენაზე 
დაებეჭდათ: პარტიული, საბჭოთა, სასოფლო-სამეურნეო და მხატვრული ლიტერატურა. ისინი 
ითხოვდნენ, შექმნილიყო ,,ეროვნული კულტურის სახლები”, რომლებიც საქართველოში მცხოვრებ 
ლაზებს შორის როგორც მეცნიერულ, ასევე კულტურულ-საგანმანათლებლო მუშაობას 
აწარმოებდნენ. კოლმეურნეობისათვის საჭირო მიწის ნაკვეთების ასათვისებლად, ლაზები 
სათანადო ტექნიკისა და სახსრების გამოყოფას ითხოვდნენ. სურდათ, ბზიფის ხეობაში ეროვნული 
სოფლსაბჭოს შექმნა და აფხაზეთისა და აჭარის სარაიონო საბჭოებიდან და ცაკ–დან კულაკების 
განდევნა, მათ ნაცვლად კი ლაზი მოსახლეობის წარმომადგენლობის ჩართვა.  

  ,,სიტყვა თქვენზეა, ძვირფასო ამხ. სტალინო, გელოდებით” 8  _ამ სიტყვებით სრულდება 
ისკანდერ ციტაშის წერილი.   

   ლაზების მიერ არაერთი თხოვნის შემდეგ გადაწყდა, შექმნილიყო დადგენილების პროექტი, 
რომელიც ლაზების პირობების გაუმჯობესებაზე იმუშავებდა. გეგმის მიხედვით, აფხაზეთის მიწის 
რესურსების სახალხო კომისარიატთან უნდა შეიქმნილიყო კომისია სახალხო კომისრის მოადგილის 
თავმჯდომარეობით, დაინტერესებული ორგანიზაციებისა და ლაზი მოსახლეობის მონაწილეობით. 
კომისიას უნდა შეესწავლა ლაზების ყოფა და სამშენებლო მასალებისა და საცხოვრებელ-
სამეურნეო ტექნიკის შესაძენად საჭირო ხარჯვის ოდენობა უნდა შეედგინა. რაც შეეხება კულტურულ-
საგანმანათლებლო საკითხებს, დადგენილების პროექტი ითვალისწინებდა, ლაზურ სკოლებში 
დაწყებითი კლასების ფარგლებში მშობლიურ ენაზე სწავლებას. აფხაზეთისა და აჭარის 
განათლების სახალხო კომისარიატებს უნდა უზრუნველეყოთ სკოლები, როგორც პედაგოგებით, ისე 
სასწავლო სახელმძღვანელოებით მშობლიურ ენაზე. ლაზებში გაუნათლებლობის აღმოფხვრის 
მიზნით, უნდა დაარსებულიყო სასწავლო-სამკითხველო პუნქტები. ხელი უნდა შეეწყოთ ლაზების 
ახალი (ლათინიზირებული) ანბანის შექმნის იდეისთვის, რისთვისაც საჭირო თანხებს აფხაზეთისა 
და აჭარის ცაკ-ი გამოყოფდა. 9  

   საქართველოს კომპარტიის ცენტრალური კომიტეტის შემსწავლელმა კომისიამ ლაზური 
მოსახლეობის მდგომარეობის ადგილზე გამოკვლევის შემდეგ მოხსენებითი ბარათი შეადგინა, 
რომელშიც ლაზების ყოფაა აღწერილი. მოხსენების მიხედვით, აფხაზეთისა და აჭარის 
ტერიტორიებზე ლაზების 2000-ზე მეტი კომლი ცხოვრობდა.  მათი რაოდენობა აფხაზეთში 275-ს, 
ხოლო აჭარაში არაუმეტეს 1300 კომლს შეადგენდა. 1932 წლამდე ლაზი მოსახლეობა მასიურად 
გაედინებოდა აფხაზეთისა და აჭარის ტერიტორიებიდან. მიგრაციის შედეგად მათი რიცხობრივი 
მაჩვენებელი 1500 მეურნედან 275-მდე შემცირდა. კომისია ადასტურებდა იმ მიზეზებს, რის გამოც 
დატოვეს ლაზებმა საბჭოთა კავშირის ტერიტორია. 10   

   მოხსენებაში აღნიშნულია, რომ აჭარაში, სოფელ სარფში, ლაზურ სკოლაში სწავლა-
განათლება ქართულ ენაზე მიმდინარეობდა, რასაც მოსახლეობაც მოითხოვდა, მაგრამ ბავშვები 
გამართულად მაინც ვერ მეტყველებდნენ. სოფ. მახოში კი ლაზები თურქულ ენაზე, თურქული 
სახელმძღვანელოებით სწავლობდნენ, რაც კომისიის აზრით, არც პედაგოგიური და არც ენობრივი 
თვალსაზრისით არ იყო მიზანშეწონილი. 

   აჭარის რამდენიმე სკოლაში სწავლა ლაზურ ენაზე მიმდინარეობდა, ზოგგან თურქულად, 
თურქული სახელმძღვანელოებით. ზოგიერთ სკოლაში კი სწავლა-განათლებას ბავშვები რუსულ 
ენაზე იღებდნენ. ამის შედეგად, ახალგაზრდობამ არცერთი ენა არ იცოდა. ლაზების გაუსაძლის 
პირობებზე ისიც მეტყველებს, რომ ლაზური სკოლის შენობები უვარგისი იყო, მათ არც 
აღჭურვილობა და არც სასწავლო სახელმძღვანელოები გააჩნდათ. გუდაუთის რაიონში ლაზურ 
სკოლას შენობა წაართვეს და ერთოთახიან ბინაში გადაიტანეს, სადაც რამდენიმე კლასი 
ერთდროულად მეცადინეობდა. 11 

   კომისიის წევრებთან საუბრისას ერთ-ერთი ლაზი, კამილ სოფაროღლი, აღნიშნავს: ,,ყველა 
მხრიდან გვავიწროვებენ რადგან ჩვენი წარმომადგენლები არ გვყავს რაიაღმასკომში, ცაკ-ში, 
რომლებიც ჩვენ ინტერესებს დაიცავდნენ. საკუთარი ქონების გაყიდვა გვიწევს, რომ სახელმწიფოს 
გადასახადები დავფაროთ. განა ეს სამართლიანია? ერთადერთ გამოსავალს ამ  

 
8 saqarTvelos Sss-s arqivi, (II) f. #14, s. #210, furc. 16. 

9iqve, furc. 17-18. 
10 saqarTvelos Sss-s arqivi, (II) f. #14, s. #210, furc. 19. 

11iqve, furc. 24. 
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 მდგომარეობიდან აქამდე ჩვენ თურქეთში გამგზავრებაში ვპოულობდით, მაგრამ რადგან ახლა 
კომისია ჩამოვიდა, ვიმედოვნებთ, რომ ეს ასე აღარ გაგრძელდება და ყველა უსამართლობა 
აღმოიფხვრება”. 12   

 კიდევ ერთი ლაზი, კაზანჯიში მ. ი. ამბობს: ,,პირდაპირ რომ ითქვას მიწები არ ვარგა, მაგრამ 
რას ვიზამთ? უკეთესი არ გაგვაჩნია და არც არავინ გვაძლევს. ჩვენი მიწიდან მიღებულ შემოსავალს 
მთლიანად სახელმწიფოს ვაბარებთ სხვადასხვა გადასახადის დასაფარად, თვითონ კი არაფერი 
გვრჩება. შემოგვხედეთ, ჩვენ ბავშვებს არც ფეხსაცმელი და არც ტანსაცმელი არ გააჩნიათ, 
ფეხშიშველები არიან. ნუთუ სახელმწიფოს ჩვენი დახმარება არ შეუძლია, დაწიოს გადასახადები და 
საშუალება მოგვცეს სახლები ავაშენოთ და მეურნეობასაც მივხედოთ”. 13  

კომისიის მოხსენებაში ვკითხულობთ: „ჩვენ გვიწევდა ლაზურ მოსახლეობასთან საუბარი, 
მათთან ღამის გათევა და მათ საყოფაცხოვრებო პირობების გაცნობა. უნდა აღინიშნოს, რომ მათი 
ენა ძალიან ახლოს დგას მეგრულ ენასთან. ეს აკადემიკოს ნ. მარის ნაშრომებშიცაა აღნიშნული.”14  

   შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცულ ამავე საქმეში ინახება აკად. ნ. მარის 
ფრაგმენტი ნაშრომიდან, სადაც უფრო ვრცლადაა გადმოცემული მოსაზრება ლაზური და ჭანური 
ენების კავშირებისა და მსგავსების შესახებ: ,,ჭანური მეტყველება _ ენაა თუ კილო? უნდა ვაღიაროთ, 
რომ ენა. შეხედულება ჭანურ ენაზე, როგორც მეგრულის შვილობილზე ანდა პირიქით, როგორც 
მშობელზე, სრულიად არამეცნიერულია. უფრო მეტიც, გვიწევს უარის თქმა ადრინდელ 
შეხედულებაზეც, რომ მეგრული ენა განხილული ყოფილიყო, როგორც ერთი ენის, ივერიული ენის 
ორი კილო. ლინგვისტური თვალსაზრისით, თვითონ ,,ივერიული” _ ენის ნაირსახეობაა: ის მხოლოდ 
მეგრულის ტოლფასოვანია, როგორც ,,ჭანური” არის იმის ტოლფასოვანი, რასაც ეხლა ლაზურს 
ვუწოდებთ. 

   უდაოა, რომ ჭანური და მეგრული არა მხოლოდ მონათესავე ენებია, არამედ ძალიან ახლოს 
არიან ერთმანეთთან: ისინი ერთმანეთთან უფრო მჭიდრო კავშირში არიან, ვიდრე ქართულთან. 
მეგრულის და ჭანურის ეს შედარებითი სიახლოვე უფრო აშკარა იქნებოდა, თითოეული მათგანი 
დიფერენცირებული რომ არ ყოფილიყო განსაკუთრებული მეზობლური გავლენით. 

   ამგვარად, თუკი გავითვალისწინებთ ჭანურ ენაზე სომხურის, ბერძნულისა და 
განსაკუთრებით კი თურქულის გვიანდელ გავლენას, მსგავსება ჭანურსა და მეგრულს შორის 
მნიშვნელოვანი იქნება, ისინი კიდევ უფრო მჭიდრო სიახლოვეში აღმოჩნდებიან ერთმანეთთან, 
რადგან ჭანური და მეგრული არა ერთი ენის კილოებია, არამედ ორი სხვადასხვა ენაა. 

   თუკი ამ საერთო მახასიათებელ ნიშნებს გავითვალისწინებთ (ისტორიული 
ურთიერთგავლენა, ქართული ენის ზეგავლენა), რომლებიც ჭანურ ენას უფრო მეტად აახლოებს 
მეგრულთან, წარმოგვიდგება ორი, დიდი ხნის წინ ინდივიდუალიზებული, ერთმანეთთან საკმაოდ 
ახლოს მდგარი, მაგრამ მაინც დამოუკიდებელი ენა.  

   თვითმყოფადობას ჭანურ ენას ისიც სძენს, რომ მას საკუთარი კილოები და კილოკავები 
გააჩნია.  ხანდახან ჭანური ენის კილოები იმდენად განსხვავდება ერთმანეთისაგან, რომ თვითონ, 
ერთი მშობლიური ჭანური ენის ორ განსხვავებულ კილოზე მოლაპარაკე ლაზებსაც არ ესმით 
ერთმანეთის”.     

   ნიკო მარი ასკვნის, რომ `იაფეტური ლაზეთი მხოლოდ მეგრული წარმოშობით შეიძლება 
იქნას დაკავშირებული ქართველურ იაფეტურ ტომთან, ისევე როგორც პოლონელების რუსებთან 
ნათესაობაა ნავარაუდევი. რაც შეეხება კულტურულ მხარეს, მუსლიმურ ლაზეთს ქრისტიანულ 
ქართველურ კულტურასთან კიდევ უფრო ნაკლები შეხების წერტილები გააჩნია”. 15 

ათი წლის განმავლობაში ლაზი მოსახლეობის რაოდენობა საქართველოს ტერიტორიაზე 
ყოველწლიურად კლებულობდა. 1923 წლისთვის, აფხაზეთში, სოფ. აშაცკვარაში, პარჩანტაში და 
აბგარხუკში (ლაზებით დასახლებული სოფლები) არცერთი ლაზი აღარ ცხოვრობს. 

   1921- 1928 წლების განმავლობაში მარტო აფხაზეთის საზღვრებიდან თურქეთის 
ტერიტორიისკენ დაახლოებით 4.500 სულმა ლაზმა  დაიწყო სვლა. გადასახლებული ლაზების 
რაოდენობა 1928-29 წლებში უკვე  დაახლოებით 5.000 სულს შეადგენდა. 16  

დღეს კი არაოფიციალური მონაცემებით თურქეთის ტერიტორიაზე საქართველოდან 
გადასახლებული დაახლოებით ორ მილიონამდე ქართველი ცხოვრობს... 

 
13 iqve, furc. 28. 

14 saqarTvelos Sss-s arqivi, (II) f. #14, s. #210, furc. 24. 
15saqarTvelos Sss-s arqivi, (II) f. #14, s. #210, furc. 33-34. 

16iqve, furc. 11. 
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ბადელა, თუ ბადელისი ? 

( მორიგი ვერსია მაისურაძეთა სამკვიდრო-საცხოვრისის შესახებ) 

 

„წყალნი წავლენ და წამოვლენ, 
ქვიშანი დარჩებიანო... 

                                (ხალხური) 
 

საქართველოს სამხრეთით, სახელმწიფო საზართან, დღევანდელი თურქეთის ტერიტორიაზე, 

ფოსოფის ვილაიეთში მდებარეობს ერთი დასახლება უჩვეულო სახელწოდებით - თურქგიოზუ, რაც 

ქართულად თურქეთის თვალს ნიშნავს.  

არც თუ ისე შორეულ წარსულში, იქ ქართული სოფელი - ბადელა ყოფილა... ეს დასახლება 
ერთი გორაკის ჩრდილო-დასავლეთ ფერდობზეა შეფენილი და ვალეს სანახებიდან ძალზე 
ლამაზად გამოიყურება. ადგილობრივთა გადმოცემით, ადრე, თურმე, იქ ძირითადად ჩვენი 
სისხლხორცეული ნათესავები - მაისურაძეები ცხოვრობდნენ, რომლებსაც ისტორიულმა 
ბედუკუღმართობამ (ვინ იცის მერამდენედ) ლტოლვილობა არგუნა წილად და საუკუნეებით 
ნაფერებ-ნალოლიავები, ძირძველი სამკვიდრო, მომხდურმა მოძალადეებმა იძულებით 
დაატოვებინეს. 

ღვთისა და ბედის ანაბარა, მთელს დუნიაზე მარტოდ დარჩენილებმა, ფიზიკური 
განადგურებისაგან თავ დასაღწევად მტრისაგან ძნელად მისადგომ ადგილებს მიაშურეს. როგორც 
ვარაუდობენ, მათმა ერთ-ერთმა ნაკადმა რაჭის მთებს შეაფარა თავი. მესხური შეუპოვრობითა და 
სიბრძნით, შრომისმოყვარეობითა და გამჭრიახობით თავი გადაირჩინა. შემდეგ ისე მოშენდა-
მომრავლდა ამ კუთხეში, რომ მთელი რეგიონიც კი „დაიპყრო“. უფრო მოგვიანებით, ჩვენი ქვეყნის 
სხვადასხვა  კუთხეებში განსახლდა. დაბოლოს, ორაგულივით, „სხვაგან“ ნაშრომ-ნაჯაფი, გასული 
საუკუნის 50-იან წლებში ისევ მესხეთში დაბრუნდა. 

ყოველივე ამის გამგონეს მეხსიერებაში მსწრაფლ ამომიტივტივდა ჩემთვის მარადჟამს 
მოსაფერებელი და სათაყვანებელი ალაგი, ონის რაიონის მაღალმთიანი და ლამაზი სოფელი 
წედისი, სადაც ბედის ირონიით (აფხაზეთში ჩასახლება), ბავშვობის ერთი წელიწადი და 
პერიოდულად მხოლოდ ზაფხულის არდადეგები მქონდა გატარებული... სხვა ტოპონიმებს შორის, 
ბადელისიც გავიხსენე. ჩემი წედისელი ნეთესავები დღესაც ვერ ხსნიან, თუ რატომ „მონათლეს’ ეს 
ადგილი ჩვენმა წინაპრებმა ამ სახელით, ან რასთან შეიძლება იყოს დაკავშირებული ძველ რაჭულ“ 
ორპირულ“ სიმღერაში „მაღლა მთას მოდგა, მაღლა მთას უცხო ფრინველი, 
ბოლოწითელი...რომელშიც მოიხსენებიან ვაჟკაცნი ბადელოვანნი!... ნუთუ უბრალო 
დამთხვევასთან გვაქვს საქმე? 

თუ სოფელ ბადელას ჭალებს აცოცხლებს და ასაზრდოებს მდინარე ფოცხოვის წყალი, სოფელ 
წედისის ბადელისსაც ჩამოუდის მასზე მზრუნველი, შედარებით პატარა, მაგრამ დრო და დრო 
ნიაღვრად აშლილი წყალუხვი რუ, რომლის ტალღებში სოფლის გოგო-ბიჭებთან ერთად ბავშვობის 
ტკბილად მოსაგონარი დრო მეც გამიტარებია.  

ზაფხულში, როგორც კი „ზედუბანზე“ ან კალოებზე ფეხბურთის თამაშითა და თაკარა მზით 
გათანგულნი შევღონდებოდით, გასაგრილებლად ყველანი იმ რუს საგუბარს მივაშურებდით. 
ვერხვების ჩრდილში, წყალში ჭყუმპალით გონს მოსულები, რუს  საპირისპირო მხარეზე 
გადავიდოდით და ბადელისის კალთებს შევუყვებოდით, სადაც მინდვრის მარწყვი, მოცვი, მაყვალი 
ან სხვა რამ სასუსნავი  გვეგულებოდა. ხშირად სალოცავად და სანთლების ასანთებად ავდიოდით 
გორმოსის წმინდა გიორგის სახელზე მე-6 საუკუნეში აშენებულ ეკლესიაში, რომლის შემოგარენში,( 
სოფლის სასაფლაოზე), განისვენებენ  ბრძოლებში და მძიმე შრომაში, სამშობლოს უმწიკვლო 
სამსახურში და სიყვარულში დამაშვრალი ჩვენი მამა-პაპანი... 

ეკლესიის ეზოში ზარს ენერგიულად ვაგუგუნებდით, რითაც ჩვენს მტერ-მოყვარეს და სრულიად 
ქვეყანას ვაცნობდით ჩვენი ჯიშ-ჯილაგის მშობლიური მიწისადმი ერთგულებას. 

ჩემი შეფასებით, თავისი გეოგრაფიული მდებარეობითა და რელიეფით წედისური ბადელისი 
ძალიანა ჰგავს დ. ვალეს შემოგარენიდან ჩემგან პირველად ნანახ ძველ ბადელას... ( მე სასურველი 
შეიძლება რეალობად მივიჩნიე და შესაძლებელია ტენდენციურიც კი ვიყო ჩემს მსჯელობაში, მაგრამ 
ვიმედოვნებ, რომ პროფესიონალი ისტორიკოსები და ეთნოგრაფები შეგვეშველებიან სწორი 
დასკვნების გაკეთებაში). 
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დ. ვალეში ისიც მიამბეს, რომ 1944 წლამდე, თურქეთთან ჩვენი სახელმწიფო საზღვრებს იქეთ 

სულ ქართული დასახლებები იყოო. მაშინათვე, როგორც კი საბჭოთა მთავრობამ ე. წ. „მესხეთელი 
თურქები“ შუა აზიის რესპუბლიკებში გადაასახლა, ამის საპასუხოდ, თურქეთის ხელისუფლებამაც 
ქართველობა აჰყარა თავისი  ისტორიული ადგილებიდან და საზღვრიდან შორს ჩრდილო-
აღმოსავლეთ ვილაიეთებში ჩაასახლაო, სადაც დღემდე მკაცრი კონტროლის ქვეშ ცხოვრობენო. 
(ამჟამად ანტალიასა თუ კაბადოკიაშიც კი სხვებთან ერთად შეხვდებით მაისურაძეების გვარის 
მატარებლებსო). მათ ადგილებში თურქები და ქურთები ჩაასახლეს... 

იმავე დღეს, ჩემი კეთილი მასპინძლის,-ახალციხის სასაზღვრო რაზმის მეთაურის, ბატონ 
თამაზ კილაძის დახმარებით, სოფელ ნაოხრების გავლით (სადაც არცერთი ქართული ოჯახი აღარ 
ცხოვრობს), ძველი, გრიბოედოვის ხიდად წოდებული, ამჟამად ისტორიული ძეგლი მოვინახულე. 
ბატონი თამაზის განმარტებით, გასული საუკუნის 20-იან წლებში, მას შემდეგ რაც მდინარე 
ფოცხოვზე საქართველო-თურქეთის სახელმწიფო საზღვარი დადგინდა, 1944 წელს სოფელ 
ბადელაში ჩასახლებულმა მუსულმანებმა მათ მხარეს დარჩენილი ხიდის მეორე ნაწილი მოშალეს 
და მისი თლილი ბაზალტის ქვებით თავისი საკულტო ნაგებობა - მეჩეთი ააშენეს. თუ რამდენად 
სწორია ეს ამბავი, დაბეჯითებით ვერ ვამტკიცებ, მაგრამ ფაქტი ჯიუტია და ის - სახეზეა. 

ყოველივე ამის გამგონემ ხელში უმალ ფოტოაპარატი მოვიმარჯვე და ავაჩხაკუნე. რაც იმ 
წუთებში განვიცადე და დავაფიქსირე თქვენს სამსჯავროზე გამომაქვს.  

აქვე მინდა აღვნიშნო, რომ ვალეს საბაჟო ტერმინალის ეზოში ჩემი ყურადღება მიიქცია 
ამაყად, მაგრამ ეულად მდგარმა ძირძველმა კაკლის ხემ (ასაკით დაახლოებით 200-250 წლის), 
რომელიც ჩვენი წინაპრების ისტორიულ მიწაზე მრავლის მომსწრე უტყუარ მტკიცებულებად 
შევიცანი. ოცნებებში გავერთე და იმ წამსვე ვინატრე: რა იქნებოდა სასწაული მომხდარიყო და 
ყოვლისშემძლე ღვთის განგების წყალობით ის დალოცვილი (კაკლის ხე) ერთი წუთით მაინც 
ამეტყველებულიყო. რამდენ  საინტერესო ამბავს გვეტყოდა არამარტო ჩვენს თანამედროვეებზე, 
არამედ ძველი ისტორიული წარსულიდან ფრიად საინტერესოს, მამა-პაპათა საგმირო, საარაკო, 
ურთიერთ ქიშპობის, ღალატის, ერის დაცემის და ამაღლების, მტერზე საერთო ძალისხმევით 
გამარჯვებებისა თუ სხვათა შესახებ... ყოველივე იმაზე, რაც გონს მოსასვლელ სიბრძნის 
გაკვეთილად გამოადგებოდა ჩვენს თანამედროვეებს,  ახალგაზრდობას. განსაკუთრებით კი იმათ, 
რომლებსაც ისევ ბედის სიმუხთლის, ხელოვნურად შექმნილ გარემოებების თუ მერკანტილური 
მოსაზრებების გამო, გული შინ აღარ უდგებათ, თვალი დღენიადაგ საზღვრებს იქით უჭირავთ და  
პირველი შესაძლებლობისთანავე თავქუდმოგლეჯით გარბიან, გარბიან სულმოუთქმელად და უკან  
მიუხედავად!... 

        გოგი მაისურაძე 

      ვალე-თბილისი 2002 წლის 09 მარტი 

 

P.S. - ორიოდ თვეში, სამსახურებრივი მივლინებით კვლავ მოვხვდი ქ. ახალციხეში. 
დავინტერესდი, შეიძლებოდა თუ არა ჩემი ცნობისმოყვარეობის დაკმაყოფილება და თურქ 
კოლეგებთან მოლაპარაკება სოფელ ბადელას დათვალიერების თაობაზე. მეორე დღესვე 
დაზვერვის სამსხურის უფროსმა ედუარდ შარაჩიანმა გვიპატაკა, რომ ჩვენი თხოვნის შესრულება 
მისთვის სირთულეს არ წარმოადგენდა. დათქმულ დროს მე რამდენიმე კოლეგის თანხლებით 
რომელთა შორის იყო იმჟამად ადგილობრივი პოლიციის სამმართველოს უფროსის მოადგილე 
პოლკოვნიკი მიხეილ (მიშა) მაისურაძე პირველად დავდგი ფეხი უცხო ქვეყნის ტერიტორიაზე. 

ვალეს საკონტროლო-გამშვები პუნქტიდან თურქი მესაზღვრეების თანხმობით გადავედით 
სოფელ ბადელაში სადაც ჩვენ თავისუფალი გადაადგილების საშუალება მოგვეცა. ჩემი ყურადღება 
მიიქცია ქართველი კაცის ნატიფი მარჯვენით აშენებულმა თაფლისფერმა ხის ოდა-სახლებმა. 
ზოგიერთ მათგანზე მიშენებული იყო რიყის ქვით და ცემენტის ბლოკით აივნები და სხვადასხვა სახის 
სათავსოები რომლებიც მშენებლობის შესრულების სტილით და ხარისხით აშკარად სხვაგვარად 
გამოიყურებოდა და ხის სახლებს ჩვეულ იერს უკარგავდა. იმ სახლებში ძირითადად თურქი 
ეროვნების მოქალაქეები ცხოვრობდნენ. 

სოფლის ცენტრში არსებულ წყლის ონკანთან იდგა დაახლებით 3 მტრის სიგრძის ალუმინის ე. 
წ. გობი რომლიდანაც ადგილობრივებს სასმელი წყალი მიჰქონდათ სახლებში და სოფლის ნახირი 
იკლავდა წყურვილს... 

იქვე, ალუმინის გობისაგან სულ რაღაც ერთ მეტრში, იდგა ქართული ეროვნული ნიშნის 
მატარებელი  ჩუქურთმებით შემკული ქვის  გობი რომელიც ადგილობრივთა გადმოცემით ადრე  
წყლის ონკანის ქვეშ იდგა და იმის გამო, რომ ის შედარებით მცირე მოცულობის იყო  
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საქონლისთვის წყლის დასალევად სოფლის თავკაცის განკარგულებით, მისი გვერდით გადაწევა 
და უფუნქციოდ დატოვება  გადაწყდა... (მასში სხვადასხვა სახის ინერტული მასალები უწესრიგოდ  
ეყარა) !... 

ალბათ ქართული ჩუქურთმებით შემკული და ჩვენი სულიერების მატარებელი ის ქვის გობი 
შესაძლოა ერთადერთი არ ყოფილიყო სოფელ ბადელაში, მაგრამ ყველა ჩვენგანი როგორც მისმა 
იქ ნახვამ გაგვახარა იმავდროულად გული ძალიან გვეტკინა მისმა ასეთ მდგომარეობაში ხილვამ... 

უკან დაბრუნებისთანავე დავუკავშირდი ახალციხის რაიონის კულტურის განყოფილების 
მესვეურებს და ვუთხარი ყოველივე ჩვენს მიერ ს. ბადელაში ნანახზე. დავინტერესდი, შესაძლებელი 
იქნებოდა თუ არა იმ ქვის  გობის თურქული მხრის მიერ ჩვენთვის გადმოცემის შემთხვევაში 
სამხარეო მუზეუმის ტერიტორიაზე განთავსება. მანამდე თურქული მხარე ჩვენმა მესაზღვრეებმა 
დაიყოლიეს მის უსასყიდლოდ გადმოცემაზე. 

როგორც მოგვიანებით გავიგე, სამხარეო მუზეუმის ხელმძღვანელობას უმსჯელია ჩვენს 
წინადადებაზე, მაგრამ გადაუწყვეტიათ, რომ მოხსენიებული ნივთი იქ მეტ სამსახურს უწევს ქართულ 
კულტურას და ხელოვნებას ვიდრე აქ მუზეუმის ტერიტორიაზე მოთავსებით შეძლებსო!... 

ღმერთმა იცის, როგორ ჯობდა. ფაქტი ერთია, რომ ქართველ მესაზღვრეებს სამშობლოსადმი 
თავდადებასა და სიყვარულში ჩვენს ქვეყანაში ბადალი არ ყავთ! აფერუმ მათ ვაჟკაცობას. ისინი 
ყოველთვის სამაგალითონი იყვნენ და მომავალშიც ასეთებად დარჩებიან... ბედნიერი ვარ, რომ  
მათთან ერთად სრული 5 წელიწადი ვიმსახურე. 

 
 

ქართველ დედებს 
ეძღვნება თბილისელ ჭაბუკს _ გოგიტა კიკნაძეს 

და მასთან ერთად გაგრაში გმირულად დაღუპულ  
მის თანამებრძოლებს 

 
სადა ხარ ბიჭო, გოგიტა 
ნეტაი მაცოდინაო, 
მტერთან ბრძოლაში გართულსა, 
დედა გელოდის შინაო 
 

„კონფედერატებთან”* ბრძოლაში, 
მამულს უჩვენე გმირობა 
ბარბაროსთ მუსრი გაავლე, 
გიქებდით გვარიშვილობას 
 

ქართული დროშით შემართულს, 
ტყვია არ გეკარებოდა, 
გაგრაში ყველას გვიცავდი, 
შენ, მარცხი გეკადრებოდა?! 
 

რუსმა ამძლავრა ურჯულო, 
თვენ მოგისიეს `კობრები,**  
აფხზებმა და ოსებმა,  
ურცხვად გაწირეს მოყვრები. 

 

მუხთალმა მტერმა დაგჯაბნა, 
არსიდან ჩანდა მაშველი, 
ვისი იმედიც შენ გქონდა, 
თვითონვე გახდა საშველი...(თბილისი) 
 

ვინც მართვე ომში გაგგზავნა, 
იყო კი ჭკუათმყოფელი?! 
ბატკანი მგლებთან რად მიგატოვა, 
რად მოიმდურა სოფელი?!... 
 

ქრისტეს რჯულისთვის მებრძოლსა, 
მამული გედარდებოდა, 
წყალთა და ზღვათა ხელმწიფე, 
გულში შენს ჩაკვრას ელოდა…... 
  

 

ნაბრძოლი, ღონემიხდილი, 
შავმა ზღვამ მიგიბარაო, 
ლურჯმა ტალღებმა აკვანში 
გიმღერეს იავ–ნანაო... 
 
 
ისე გიყვარდა სამშობლო,  
ვითა დემეტრეს თავდადებულსა, 
კვლავაც ეზარდოთ  მგზნებარე შვილნი 
სათნო ასულებს ივერთ ქვეყნისა ... 
 
საკითხავია მხოლოდ ერთი რამ,  
რით ვანუგეშოთ, შენი დედიკო, 
თვალზე ცრემლ შეუშრობელი 
`ტერეზა~-ს დარი, ქველი ელიკო? 
 
 
P.S. (დედებს) 
მძიმე ხვედრია გმირთა მშობლებო, 
უმრავლოთ მამულს გვარიშვილობა, 
საკუთარ პირმშოს მსხვერპლად შეწირვით, 
გსურთ დაამკვიდროთ ქვეყნად მშვიდობა! 
 
                             
 

                         გოგი მაისურაძე 
                           
                          2007 წლის 19 მაისი 
                          (ამაღლება) თბილისი  
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დ   ე   დ   ა   ს 

 

ვუძღვნი მშობლიური მიწა-წყლიდან ვანდალურად აყრილ  

და საკუთარი ეზო -კარიდან ცინიკურად გამოძევებულ  

ჩემს დებსა და ძმებს 

 

 

 

 ფუძე მოწყვეტილს კაეშნის, 

გულს შემომაწვა ლოდები, 

ჩემო სულტკბილო დედიკო, 

ვიცი, რომ დამელოდები 

შორეთში მისთვის გამგზავნე, 

სიბრძნეს რომ დავწაფებოდი, 

რადგანაც გწამდა, ნასწავლი, 

ქვეყნისთვის გამოვდგებოდი. 

იქ დრო ფუჭად არ მიფლანგავს, 

უმიზნო ქეიფ-თრობებებში, 

სქელ-სქელ წიგნებთან ჭიდილში 

ვიძირებოდი ცნობებში... 

შინ დაბრუნებულს, ცხადია: 

გულით მეწადა შენება, 

ვაგლახ! ვერაგ მხეცს, როგორც ჩანს, 

თურმე სულ სხვა რამ ენება... 

მე ბევრს ვეცადე დედაო, 

საფრთხე რომ არა გჩენოდა, 

შენს სათუთ თვალებს უდროოდ 

ცრემლები არა სდენოდა! 

 

 

 

 

 

 

 

მშვიდობის დიალოგისთვის,   

ვერ მოვიპოვე თანხმობა, 

როგორც შემდგომში გაირკვა- 

მტერს  სურდა „ვაზის“ გახმობა.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                               

შეძლო უძღებმა, მტარვალმა, 

გონის ამღვრევა შორიდან, 

შედეგად, - ჩვენმა „და- ძმებმა“ 

შინვე მოგვიწყვეს „კორიდა“!... 

თურმე არავის ჰყოლია, 

ჩვენზე ბოროტი მტერია, 

აგვიწიოკა ქვეყანა- 

გაგვიჩანაგა კერია... 

პაპის ფუძიდან აგვშალა 

ამოგვიშანთა თვალები, 

ოდიდან გამოძევებულს- 

ამოგვიჭედა კარები... 

მიუსაფარი, დევნილი,  

წელში  ვეღარ გავიმართე, 

მძლია მტერმა, მუხანათმა, 

სულის საუნჯე დავკარგე. 
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... თალხით მოსილ სოხუმიდან, 

მომდის მწირი ცნობები, 

ცრემლ ნაპკური წერილები, 

სავსე თბილი გრძნობებით, 

პწკარებს შორის მე  ვკითხულობ 

სევდას, სულში დაფარულს, 

„...უთქვენოდ ვეღარ ვუკრავთო,  

აფხიარცას და ფანდურს...“ 

„... ეკალ-ბარდმა დაფარაო 

ახო, ზვრები, ბაღები, 

ვაზის ტევრიც გავერანდა 

შენი ნაფერავები“... 

ცხადში გხედავ დედილო, 

მხრებში მოხრილს, დაღვრემილს, 

ზღვის ტალღებთან მოფუსფუსეს,  

ღვთის იმედად დარჩენილს... 

სალოცავში სანთლით ხელში,  

უფალს ჩვენ რომ გვავედრებ, 

დღეს შენთვის რომ ვეღარ ვიბრძვი- 

ამას მე  არ... მაყვედრებ! 

 

 

 

როგორა ძლებ მაგ ყოფაში, 

 ვინ თესავს ჩვენს  ყანასა !?... 

მანდ ვეღარავინ ჩასწვდება- 

შენს ტკბილ იავ-ნანასა... 

როდის დაგიბრუნდები, 

ჯერ ვერ გიმხელ დედიკო, 

ძუძუმტენი მომიკითხე- 

ივერი და ვერიკო... 

ვფიქრობ, მრავალ ნაცადი, 

ძველი წესი, ადათი, 

მეზობლებს  შეგვარიგებს, 

„ა ლ ა მ ი ს ი ს“ * კარნახით... 

გვწამს, ჩიხიდან გამოსვლის 

გზა, ჯერ კიდე  უვალი- 

შერიგება, შენდობა 

 სულის ხსნა გარდუვალი!... 

 

 

 

 

 

 

 

გოგი მაისურაძე.  2002 წლის 27 სექტემბერი.   

*-ალამისი (აფხაზურად) - სინდისი, ნამუსი. 
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მ ა რ ი კ ა   ა ბ ა ი შ ვ ი ლ ი! 

 

 

 

ძვირფასო მეგობრებო! 
ძალზედ სამწუხარო ამბავი უნდა გაუწყოთ! 

მოულოდნელად გარდაიცვალა ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის 
თავალსაჩინო წარმომადგენელი, ეროვნული ხელისუფლების მთავარი 
ბეჭდვითი ორგანოს - გაზეთ „საქართველოს რესპუბლიკის" მთავარი 

რედაქტორი, საქართველოს რესპუბლიკის ღირსების ორდენის კავალერი, 
ყველასათვის პატივსაცემი და უსაყვარლესი პიროვნება - ქალბატონი მარიკა 

აბაიშვილი! 
საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობის, ახლობლებისა და მეგობრების 

სახელით ვიზიარებთ მწუხარებას ჩვენი უახლოესი, არაჩვეულებრივად 
თბილი პიროვნების გარდაცვალებასთან დაკავშირებით და მთელი გულით 
თანავუგრძნობთ, ქალბატონი მარიკას მთელს ოჯახს, მეუღლეს, შვილებს, 

შვილიშვილებს, ახლობლებსა და ნათესავებს. 
ღმერთმა ნათელში ამყოფოს ქალბატონი მარიკას ალალი სული! 
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ჩვენი მარიკა 

ისე ლამაზად წავიდა ჩვენგან, როგორც ლამაზადვე შემოფრინდა ჩვენს 
ცხოვრებაში ... 

ლაღი, მხიარული, მოსიყვარულე, სამართლიანი, ბავშვური ხასიათის მქონე 
ტკბილი ღიმილით დაგვემშვიდობა და ესევე დარჩა მარადიულობაში . . . 

დღესაც, ვითომ მშვიდად, მაგრამ ყოველთვის მთის მდინარესავით მჩქეფარე 
და აღელვებული, მზადაა ძუ ლომივით ყალყზე შემდგარი განცდებსა და 
წინაღობებს შენებურად შეასკდე და ყოველთვის გამარჯვებულმა უზომო 
სითბოთი და სიყვარულით, ანკარად მოჩუხჩუხემ, დაუღლელად დაატკბო 

ყველანი . . .  
რაოდენ, შენგან დარჩა ღიმილი, სუფთა, ნათელი და მიმტევებელი . . .  

არ მოიწყინო, ჩვენც მალე მოვალთ . . . აბა, სად წავალთ?! . . . 
 

მეგობრებისა და ახლობლების სახელით 
თინა კანდელაკი 

 

* * * 

ქალბატონი მარიკა აბაიშვილის წარმოდგენილი წერილი რომ დაიწერა, 

საქართველოს რესპუბლიკის უზენაესი საბჭოს შენობა უკვე გადამწვარი იყო 

და ქვეყანას სახელმწიფო გადამტრიალებლების კრიმინალური ბანდიტები 

მართავდნენ. 

წარმოუდგენელი გამბედაობა იყო იმ დღეებში ასეთი მიმართვის 

გამოქვეყნება. ის საქართველო, რომელსაც მარიკა აბაიშვილი 

წარმოადგენდა, არ უნდა დამარცხებულიყო. 
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ქართველისათვის უცხო სიტყვაა „მაშასადამე"! 

 

 

 
 
 

საქართველოს პარლამენტის ეროვნული 
ბიბლიოთეკის 

საბიბლიოთეკო რესურსების დეპარტამენტის 
დირექტორი 

 
ლევან თაქთაქიშვილი 

 
 
 
 
 

 

ხშირად იმეორებენ ზურაბ ჟვანიას სიტყვებს: ვარ ქართველი და, მაშასადამე, 
ევროპელი!  

მე არ განვიხილავ ამ ვიღაცისთვის თეორემას, რომელსაც დამტკიცება სჭირდება, 
ვიღაცისთვის აქსიომას და ვიღაცისათვის მიუღებელ აზრს. ყველამ მიიღოს ისე, როგორც 
სურს!  

მე სხვა საზოგადო ჭირზე ვწერ: ქართველისათვის უცხო სიტყვაა „მაშასადამე"! 
ქართველს არ უყვარს ეს სიტყვა! მას არ სურს დაფიქრება და გაფიქრებაც კი რაიმე 
მოვლენის მოხდენის შემდეგ, რომ თავის თავში თქვას - მაშასადამე?  

არა! მას უყვარს: მე მინდა! ან უფრო დაბალი რეგისტრით: მე გამიხარდება! მე ვამბობ! 
მე მსურს! და არა მაშასადამე!  

შუშანიკს არ უთქვამს არცერთხელ „მაშასადამე", თორემ დაელოდებოდა ვარსქენს 
სახლში და მერე გააპროტესტებდა! ხუცესს დაუჯერა! როცა მიხვდა (ხუცესის სიტყვების 
გაგონებაზე - ჩვენი დედოფალი იყავიო), რომ ის სასახლეში ვერ დაბრუნდებოდა და ტანჯვა 
ელოდა, მაშინაც ვერ თქვა: „მაშასადამე" და ეს სიტყვა კითხვის ფორმაში ჩამოაყალიბა: 
„რაისა მკითხავ ამასო!"  

რუსთაველს არ დაუწერია სადმე სიტყვა „მაშასადამე"! არა! წადი, იპოვნე, 
დაგელოდები, შეგეყრები, შემეყარე! სჯობს, გასტეხს, მოკლავს, ჰგონია! და არცერთი ნუთუ!  

დავით აღმაშენებლის ისტორიკოსს არ მოჰყავს არცერთ ისტორიული გამარჯვების 
ამბავში ბიზანტიის დედოფალი მარიამი, მეფის მამიდა! არა! ყველაფერი დავითის 
მიღწევაა! ხახულის ხატზე ცენტრალურ ადგილას ბიზანტიის დედოფლის და მისი მეუღლის 
გამოსახულებით ტიხრული მედალიონია დამაგრებული, ხატი რომ დახურო, მხოლოდ ეს 
სახეები რჩება, მაგრამ საქართველოში არავინ იტყვის ამის დანახვისას: მაშასადამე! 

შეიძლება ვცდები?! თემურ ლენგის არცერთი შემოსევის შემდეგ არ უთქვამს ქართველ 
ერს - „მაშასადამე"! დარწმუნებული ვარ, თემურ ლენგი მერვე შემოსევის შემდეგ უკან 
გაბრუნებული გაოცებული იკითხავდა - ალბათ ამ ხალხმა არ იცის სიტყვა: „მაშასადამეო"!  

ვახტანგ მეექვსის ირანში პატიმრობის დროს რომ გააგზავნეს სულხან საბა 
საფრანგეთის კარზე, მეფის განთავისუფლებაში საფრანგეთის დახმარების თხოვნით,  
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მაშინ, როცა ოსმალეთის მოწინააღმდეგე იყო მთელი ევროპა და ვენაზე ალყა ჰქონდა 
ოსმალეთს, არავინ თქვა სიტყვა - „მაშასადამე". საქართველო სთხოვდა ლუდოვიკოს, რომ 
ოსმალეთის ყველაზე დაუძინებელი მტერის - ირანის წინააღმდეგ კოალიცია შეეკრათ. საბა 
რომ ჩამოვიდა - თქვა სიტყვა: მაშასადამე დაგვიკიდეს! თმებით ითრიეს! ეს როგორ თქვიო! 
ნაზარალიხანს უყვარდა სიტყვა „მაშასადამე" და ვერ ვიტანთ დღემდე. ერეკლემ თქვა: 
„მაშასადამე" და დღემდე ამ მაშასადამეს ვერ ვპატიობთ. სტალინსაც! არცერთი პოეტი არ 
გვიყვარს - „მაშასადამეს" მოყვარულები!  

მთაწმინდაზეა მუხრანი, დიდუბეშია მურმანი - „მაშასადამეს" მოყვარული. ამ 
კანონზომიერებით გურამ დოჩანაშვილი მთაწმინდაზე არ უნდა დამარხულიყო! არც 
დაიმარხა. ილია „მაშასადამემ" შეიწირა! დიმიტრი ყიფიანმა არათუ მაშასადამეთი 
იცხოვრა, არამედ რუს ეგზარხს მისწერა: მაშასადამე უნდა წახვიდეო. შეეწირა ამ სიტყვას. 
ის პანთეონში არ დაუმარხავთ, შვილის გვერდით დამარხეს მთაწმინდაზე, რომელიც 
შემდეგ გახდა პანთეონი. ილიაც დიმიტრის გვერდით დამარხეს ჯერ კიდევ უბრალო 
სასაფლაოზე. იაკობსაც არ უნდოდა მთაწმინდა. იქ გადამარხეს შემდეგ, ვაჟაც, 
კოლექციისათვის. ჩვენ ფრენა გვიყვარს, მერანი , ლურჯა ცხენები, ალუდა ქეთელაური, 
ბატონები ზვიადი და მერაბი, არ გვიყვარს რეალობა. ტირილიც გვიყვარს. გაგვდის. 
ვაფრენთ გალაკტიონზე, ბარათაშვილზე, აკაკიზე, ტერენტი გრანელზე. გურამიშვილი 
გვღლის! 

ამიტომ ვფიქრობ-მაშასადამე ჩვენი სიტყვა არაა, ის ებრაელებმა მოგვიტანეს. ქრისტეს 
კვართთან ერთად. სიდონიამ კვართი ჩაიხუტა და თქვა: მაშასადამე ქრისტე .... და ვერ 
დაასრულა. ერთი კი ჩანს: ვინც თქვა „მაშასადამე" ამ ქვეყანაში ვერ გაიხარა, თვით 
ქვეყანაც როგორ უნდა იყოს წარმატებული, როცა არ უყვართ სიტყვა: „მაშასადამე"! 

ხოდა ყველაფერი აქედან გამომდინარე, ვფიქრობ: ქართველთათვის უფრო გასაგები 
იქნებოდა, ზურაბ ჟვანიას რომ ეთქვა: ვარ ქართველი და მინდა, რომ ვიყო ევროპელი!  

ეჰ, მგონი ტყუილად ვწერე ამდენი, გურამ დოჩანაშვილმა ყოველივე უფრო ლამაზად 
დაგვიხატა: „ჩამოიარა იმან, ერთ დროს საცოლემ, ეჰ, საიდუმლონარევი, შორეული 
სილამაზით აღსავსემ, როგორიცაა სიტყვა … „მოიისფრო”, გვერდით კი მოჰყვებოდა კაცი, 
ისეთი უსიამო გამომეტყველებით სახეზე, როგორიცაა სიტყვა … „გავძეხი”, და მე კი განზე 
ვიდექ, ზ ე დ მ ე ტ ი, როგორც სიტყვა „მაშასადამე”…" 
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                                               საქართველოს რესპუბლიკის პირველი   
    მოწვევის უზენაესი საბჭოს წევრი (1990-1991), 

                                            საქართველოს დეპუტატთა კლუბი - 28 ოქტომბერის 
                                       თავმჯდომარე 

 

                 გელა ჩორგოლაშვილი 

 

 

 

პოსტ-იმპერიული სუვერენიტეტის პროექტის კრახი 
(პოლიტიკური უპერსპექტივობა) 

და საქართველო“ 

სიტყვას დავიწყებ  დიდებული სიტყვებით გიორგი ლეონიძისა: „ღმერთო, შენი მაქვს იმედი! 
ფეხზე დააყენე ჩემი მამული! მოგვეც განახლების ძალთა გონიერება... ღმერთო შენ დაამხე მტერი, 
ქართველთყლაპია!“   

რა გონიერებაა ის „გონიერება“  მეგობრებო, რომელიც ეროვნული განახლების ძალებს 
აღძრავს და  საერთო გონებრივი სიმწიფითა და  ცოდნით საქართველოს თავისუფლების 
გარანტიებს ქმნის. და რა სახით ვლინდება ამგვარი გონიერება?  

 თავისი არსით, 28 ოქტომბერი  არის ეროვნული თავისუფლების, მე-19 საუკუნის დასაწყისში 
დაკარგული ეროვნული სახელმწიფოებრიობის დასაბრუნებლად, ერის სულიერი მარტვილობისა  
და ფიზიკურად სისხლის ღვრის  გზის  დასასრულისა და მისი განახლების დასაწყისის შეხვედრა, ეს 
არის დღე როცა დასრულდა ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის ერთ-ერთი 
უმნიშვნელოვანესი ეტაპი, როდესაც მრავალპარტიულ დემოკრატიულ არჩევნებში გაიმარჯვეს 
ეროვნულმა ძალებმა  და დაიწყო „ახალი ხანა“  როცა საერთო გონებრივი სიმწიფითა და ცოდნით 
უნდა მიიღწეს „სრული სახელმწიფოებრივი დამოუკიდებლობა“.  ესეა განმარტებული მიზანი და 
მისი მიღწევის გზა, საქართველოს რესპუბლიკის კონსტიტუციის პრეამბულაში. ამ პრეამბულის 
ტექსტი მიღებულ იქნა ორგანული კანონოთ „საქართველოს რესპუბლიკაში გარდამავალი 
პერიოდის გამოცხადების შესახებ“  1990 წლის 14 ნოემბერს, პირველ სხდომაზე . საინტერესოა, 
რომ კანონის პროექტში „დაიწყო ახალი ხანა“ ეს ტერმინი მოცემული იყო სხვა ინტერპრეტაციით 
„დაიწყო გარდატეხის ხანა“!  „ახალი ხანა“ , „გარდატეხის ხანა“ პოლიტიკური თვალსაზრისით, 
დაიწყო  „გარდამავალი პერიოდით“, რომელ პერიოდშიც უნდა მომზადებულიყო საქართველოს 
სრული სახელმწიფოებრივი დამოუკიდებლობის სამართლებრივი საფუძვლები და დაიწყო კიდეც!!!    

1992 წლის 22 დეკემბრამდე, როცა მიეცა გზა, დაიწყო  ქართველი ერის ძარცვის 
მრავალწლიანი ოპერაცია, როცა ხალხს ეუწყა რომ დაწუნებული და უარყოფილია ის სტრატეგია, 
რასაც ეფუძნებოდა საქართველოს სახელმწიფოებრივი სუვერენიტეტის მოთხოვნა, მისი (ერის) 
ნება, ეროვნულ-სახელმწიფოებრივი სისტემის კონსტრუქცია, რომელსაც უყრიდა რაციონალურ 
საფუძველს ამ საქმის თავკაცი ზვიად გამსახურდია და მისი პლატფორმის გარშემო გაერთიანებული 
მრგვალი მაგიდა!    

ცალკე აღნიშვნის ღირსია ისიც, რომ დროის ამ მცირე მონაკვეთში (13 თვე), რომლის 
მანძილზე მოღვაწეობდა ეროვნული ხელისუფლება, გასაოცარია სამართლებრივი აქტების და 
პოლიტიკური გზავნილების სიმწყობრე და მოცულობა!  

მინდა გავიხსენო ქართულის დიდი მესაიდუმლის გრიგოლ რობაქიძის სიტყვები, რომლითაც 
ის აღწერს ილიას მკვლელობას (კიდევ ერთ გეშტალტს, რომლის დახურვასაც შეეცადა ზვიადი 26 
მაისს ლოკომოტივის სტატიონზე თავის ცნობილ გამოსვლაში,  მერე კი თავად ზვიადის მკვლელობა 
იქცა ჩვენი ერის ფსიქოლოგიურ ტრამვად, როგორც ღია ჭრილობა, სისხლად რომ  
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წრეტს დღეს ეროვნულ სხეულს). გრიგოლი აღწერს: „ქართველმა მოკლა საქართელოს მძლავრი 
მხედარი, ხოლო სისხლით შესვრილ ხელს რომ დახედა, მკვლელმა, საქართველოს სახე დაინახა!“   

როცა ვაკვირდები, ვსწავლობ და ვაანალიზებ ზვიადის ორგანიზაციულ და სახელმწიფოებრივ 
გადაწყვეტილებებს, განმსჭვალულს რაციონალიზმით, ვრწმუნდები, რომ მისი ღვაწლის 
კულმინაციას სახელმწიფოს რაციონალური შემოქმედება წარმოადგენს - მან მოდრიკა ის 
ირაციონალური რომლის სუკუნებრივი კულტივირება ქართველი ერის მოსპობას ისახავდა მიზნად. 
ამიტომაც იქცა თავად,  სახედ, სუვერენული, სამართლებრივი, დემოკრატიული სახელმწიფოსი.  

1990 წლის 28 ოქტომბერი გახლდათ მაღალი ეროვნული, პოლიტიკური, მოქალაქეობრივი 
კულტურის, ზოგადად ქართული პოლიტიკური გონის ზეიმი, სახელმწიფოებრივი აზროვნების 
ბუნებითი მეინსტრიმის დაბრუნება საქართველოს რეალობაში, რომელსაც ჩვენ ილიას გზა 
ვუწოდეთ! და ეს გზა მეგობრებო დაამხეს! შეუნიბღავად! ღიად! აბსოლუტური სისასტიკით! 
დაუნდობლად! დაამხეს საქართველო, რომელიც ესწრაფოდა დაკარგული სახელმწიფოებრიობის 
აღდგენას. საკუთარი თავისუფლება, ქართულმა გონმა,  ქართველი ერის ევროპელ ხალხების 
ოჯახში დაბრუნების შესაძლებლობას დაუკავშირა. იმედოვნებდა, რომ „პარიზის კონფერენცია და 
ჰელსინკის პროცესში მონაწილე ქვეყნები რეალურად შეაფასებენ საბჭოთა კავშირის ევროპულ 
ნაწილში მიმდინარე მოვლენებს - წარსულში დემოკრატიული ქვეყნების სწრაფვას 
სახელმწიფოებრიობის აღდგენისაკენ და ინტეგრაციის ხელოვნური, არასწორი ეტაპებით არ 
დაამუხრუჭებენ გლობალური ევრო-ინტეგრაციის და საბოლოო სტაბილიზაციის პროცესს“ 
(საქართველოს რესპუბლიკის უზენაესი საბჭოს მიმართვიდან ევროპაში უშიშროებისა და 
თანამშრომლობის თათბირის მონაწილე ქვეყნების სახელმწიფოთა და მთავრობათა მეთურების 
პარიზის კონფერენციისადმი“, 14 ნოემბერი, 1990 წ.). სრულიად საფუძვლიანად თვლიდა, რომ 
თავისუფალი საქართველო თავის ღირსეულ წვლილს შეიტანდა „უფრო სამართლიანი და 
თანხმობით მოსილი მსოფლიოს შექნაში“(„მიმართვა მსოფლიო ხალხებს“, 14 ნოემბერი 1990 წ.) 
რაოდენ პარადოქსულიც არ უნდა იყოს „უფრო სამართლიანი მსოფლიოს“ ფორმულა დღეს 
კაცთმოძულეობის ჯურღმულიდან ისმის. 

მიუხედავად საყოველთაო მშვიდობისმოყვარე კურსის დეკლარირებისა და რეალური 
საკანონმდებო ცვლილებებისა ხელისუფლება დაემხო!  რა იყო ამგვარი ირაციონალური 
მოქმედების რეალური მიზეზი და მოტივი? რეალურად ხომ არ არსებობდა ამგვრი ქმედების 
ეკონომიკური, სოციალური, ფსიქო-ემოციური და კულტურული საფუძვლები - საქართველოს 
რესპუბლიკის ყველა ეკონომიკური ინდექსი ამაზე მეტყველებდა - ეროვნულმა ხელისუფლებამ 
თავისი ხანმოკლე მმართველობის მანძილზე გამართა ორი არჩევნები, საპრეზიდენტო და 
ადგილობრივი თვითმართველობის,  და ორივე შემთხვევაში დამაჯერებლად გაიმარჯვა, მოიპოვა 
რა ამომრჩეველთა უმრავლესობის მხარდაჭერა. მაშასადამე, ხელისუფლების ცვლილება, მით 
უფრო შეიარაღებული სახელმწიფო გადატრიალება არ იყო საქართველოს რესპუბლიკის ხალხის 
რაციონალური არჩევანი ... დღეს უკვე დაზუსტებულად არის ცნობილი,რომ  გადატრიალების გეგმა 
და მისი აღსრულება უშუალოდ  იმპერიის ცენტრის შემოქმედებაა.  სრულიად აშკარაა, მიზანი, 
რომელიც მიიღწა -  განხორციელდა  უპრეცედენტო დანაშაულით:  სამხედრო აღჭურვა, ფინანსური 
უზრუნვებელყოფა, აბსოლუტური, ტოტალური  დეზინფორმაცია  საერთაშორისო დანაშაულებრივ 
მდუმარებაში - ეს ყოველივე დაუკავშირა საქართველოს ლეგიტიმური  ხელისუფლების ეროვნულ-
პოლიტიკურ პლატფორმას, რომელიც გამსჭვალული იყო საქართველოს სახელმწიფო 
სუვერენიტეტის, ხელისუფლების მაღალი ლეგიტიმაციის, საერთაშორისო სამართლის 
სტანდარტებისადმი ერთგულებით ... სამართლის სახელმწიფო იდეოლოგიის რანგში აყვანას, 
სამართლებრივი სახელმწიფოს აღმშენებლობის ნებას უნდა მივეყვანეთ (და მივალთ, ეს იქნება 21-
ე საუკუნის ქართველი ერის პასუხი) საქართველოს სრულ სახელმწიფოებრივ დამოუკიდებლობამდე 
- ესე იგი საქართველო, ერთვებოდა რა საერთაშორისო პროცესში,  გამოდიოდა იმპერიული 
პროექტის ჩარჩოებიდან საკუთარი, ეროვნული პროექტით, ტოვებდა იმპერიულ ვასალიტეტს  
ეროვნული სახელმწიფოებრივი ცნობიერებით, სახელმწიფოებრი დამოუკიდებლობის აღდგენის 
ეროვნული პროექტით სადაც სხვა, ახალ, უცხო ვასალიტეტში შესვლა არც ერთ ვერსიაში არ 
განიხილებოდა...  

 სსრ კავშირის „დაშლის“  სუკი-ის პროექტით კი  საქართველოს, როგორც ყოფილი მოკავშირე 

საბჭოთა რესპუბლიკის დამოუკიდებლობის ცნობა არ უნდა გასცდენოდა ფორმალურ, რიტუალურ 

სივრცეს და რეალური ძალაუფლების ბერკეტები მისი კონტროლის ქვეშ უნდა დარჩენილიყო(და ეს 

ასეცაა დღეს). ეროვნული ხელისუფლების პოლიტიკური პლატფორმა, მისი ღრმა ინტელექტუალური 

უპირატესობა ქმნიდა ისეთ გარემოს როცა თავად იმპერიას უნდა  
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მოეხდინა  სახელმწიფო „საქართველოს რესპუბლიკის“, როგორც  საერთაშორის სამართალ 
სუბიექტის აღიარება, რასაც „რუსული საქმის“ მესვეურნი თავის კოშმარულ სიზმარშიც კი არ 
უშვებდნენ. და არ მოერიდნენ აშკარა კრიმინალს, ტერორისტულ ომს, ეთნიკურ წმენდებს  
ეროვნული პროექტის აკვანში ჩაკვლის განიზრახვის აღსრულების მიზნით.  დღეს „საქართველოს“  
ხელისუფლების ხილული პოლიტიკური პარალიჩი იმაზე მიუთითებს, რომ იმპერიამ თავის 
საწადელს მიაღწია მოცემულ ეტაპზე. ჭეშმარიტად ისტორია მეორდება ფარსის სახით: ციტატა 
„საქართველოს საბჭოთა სოციალისტური რესპუბლიკის“ კონსტიტუციიდან (ძირითადი კანონი) 1990 
წელი, მუხლი 68: „საქართველოს საბჭოთა სოციალისტური რესპუბლიკა არის სუვერენული საბჭოთა 
სოციალისტური სახელმწიფო. მუხლი 78. „სსრ კავშრის კონსტიტუცის შესაბამისად საქართველოს 
სს რესპუბლიკის სუვერენულ უფლებებს იცავს სსრ კავშირი“.  შეგვიძლია გავაგრძელოთ სსრ 
კავშირი, დსთ, რუსეთის ფედერაციული რესპუბლიკა... საქართველოს სუვერენიტეტი, რუსულ ყველა 
„პოსტ" ეტაპზე, იმპერიული ცენტრის ქოლგის ქვეშ გახლავთ მოქცეული. 

მინდა თქვენი ყურადღება გავამახვილო თუ რა მიზეზით, რა მოტივებით მოქმედებდნენ 
„ადგილზე“, საქართველოში და როგორ შეიფუთა ეს ყოველივე მეტროპოლიის მხარდაჭერით და 
საერთაშორისო თანხმობით. დავაკვირდეთ დოკუმენტების შინაარს, რომელთა ერთობლიობამ 
მოამზადა  ფსევდო-სახელმწიფო   „საქართველოს“ ე.წ. სამართლებრივი საფუძველი და რაოდენ 
სამარცხვინოა, რომ დღემდე არსებული სისტემა თავხედურად არ იმჩნევს მემკვიდრეობით 
დანაშაულებრივ საწყისს. მოკლედ, რა დაამხეს და რამ გაიმარჯვა!!! დაამხეს „დიქტატორი“ და 
იხსნეს სახელწიფო და ხალხი „ტირანიისაგან“, თუ დაამხეს და მოსპეს სახელმწიფო „საქართველოს 
რესპუბლიკა“ და  ლაგამი ამოსდეს  ქართველი ერის ნებას!!!  

პირველი დოკუმენტი, რომელიც „დამხობის“ მოტივის ახსნას შეეცადა გახლდათ სამხედრო 
საბჭოს 1992 წლის 21 თებერვალს მიღებული ე. წ. „დეკლარაცია“. ამ დოკუმენტის მიხედვით 
„დაამხეს“ (მინდა ავღნიშნო რომ არასოდეს არ იყო შენიღბული თავად მეთოდი: „დამხობა“ - ეს 
გაკეთდა ღიად და უაპელაციოდ) არალეგიტიმურად არჩეული, საქართველოს დემოკრატიული 
რესპუბლიკის განგრძობითი და მისი სამართალმემკვიდრე სახელმწიფოს „საქართველოს 
რესპუბლიკის“  ხელისუფლება, არამედ „საქართველოს სსრ“ - ს და საბჭოეთის 
სამართალმემკვიდრე, კომუნისტური ხელისუფლება.  

დიახ!  „კანონიერი, კონსტიტუციური ხელისუფლების აღდგენის“ მოტივით განხორციელდა 
საქართველოს რესპუბლიკაში პუტში. „სამხედრო საბჭომ“ (კიდევ ვამახვილებ ყურადღებას რომ 
სამხედრო-კრიმინალური მოქმედება პუტჩი განხორციელდა ღიად) შეაჩერა საქართველოს 
რესპუბლიკის კონსტიტუციის მოქმედება და ფარისევლურად, საქართელოს დემოკრატიული 
რესპუბლიკის კონსტიტუციის ძალმოსილება ცნო.  ამ დანაშაულებრივ მანიპულაციებს „კანონის და 
კანონიერების ზეიმი უწოდეს  „სახალხო კრებაზე“ 1992 წლის 29 თებერვალს და „სამოქალაქო 
სახალხო შეკრების რეზოლუციით“ ეცადნენ აღნიშნული სამართლებრივი ვანდალიზმი ნორმად 
ექციათ. აღნიშნული  „დეკლარაციითა“ და „რეზოლუციით“ ფიქტიურად, სამართლის ბუნებისა და 
პრინციპების საწინააღმდეგოდ, მოხდა „საქართველოს დემოკრატიული რესპუბლიკის 1921 წლის 
21 თებერვლის კონსტიტუციის ძალმოსილების აღდგენა.  ხოლო, 1990 წლის 28 ოქტომბრის 
საყოველთაო არჩევნებით არჩეული ხელისუფლება, საკუთარი სამართლებრივი სივრცით 
„ჩატოვეს“ საბჭოთა კავშირის წიაღში - ამხობდნენ  „საბჭოთა დიქტატორს“, წარსულის 
გადმონაშთს, რენეგატს! და ეს დღემდე ასეა გაფორმებული მეგობრებო.  

რაც შეეხება 1998, 2000 და 2005 წლების  ე. წ. დადგენილებებს, რომელიც აღნიშნულ საკითხს 
ეძღვნება,  ეს დადგენილებები არა იმ შინაარსით გაკეთდა, რომ რეჟიმი „აღიარებს“ საკუთარ 
კავშირს 1991 წლის 22 დეკემბერს დაწყებულ პუტჩთან, არამედ ეს გაკეთდა სწორედაც რომ ამ 
დანაშაულის „დასაკანონებლად“ - მაშინ როცა ფორმალურად თავად დადგენილებები (ესე იგი 
კანონი) კი არ გახდა კონსტიტუციური დანაშაულის აღმოფხვრის წყარო, კი არ განხორციელდა ამ 
დადგენილებების მოცემულობის რეალური აღსრულება - არამედ, თავად ეს ე. წ. აღიარებები 
შეიქმნა დანაშაულებრივი მემკვიდრეობის შენარჩუნების საფუძველი და დღემდე, სამხედრო საბჭოს 
მემკვიდრე ყველა ხელისუფლება უტიფრად სწორედ ამ დადგენილებებს ეყრდნობა საკუთარი 
ლეგიტიმურობის საფუძვლების აღწერისას. აქ მინდა წარმოგიდგინოთ 2005 წლის მარტის 
დადგენილების „პროექტის“ ტექსტი, როგორც ხედავთ თითქმის არაფერია დარჩენილი  
შინაარსობრივად მიღებულ დადგენილების ტექსტში პირველადი ვერსიიდან: მიაქციეთ ყურადღება 
მე-3 პუნქტს, რომელიც ითვალისწინებდა 1992 წლის 21 თებერვლის დეკლარაციის დეზაუვირებას. 
ეს არ მოხვდა დადგენილების ტექსტში  და აბსოლუტურად გასაგებია რატომ... წინააღმდეგ 
შემთხვევაში უნდა აღიარონ ეროვნული ხელისუფლების უფლებამოსილების კანონიერება, 
საკუთარი დანაშაული და უნდა გადადგენ.  
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დღეს წარმოუდგენელიცაა ასე მოხდეს, ჩვენ, საქართველოს რესპუბლიკის ხალხმა, ეროვნულ-

განმათავისუფლებელმა მოძრაობამ, ეროვნული ხელისუფლების ლეგიტიმურმა სტრუქტურებმა, 
ერთიანმა ეროვნულმა ნებამ  უნდა მოამზადოს, უნდა შევქმნათ პირობა საქართველო დაუბრუნდეს 
სამართლის, კონსტიტუციის, კანონის გზას!  ვფიქრობ  დღეს ეს საკითხი უაღრესად აქტუალურია 
რამეთუ საკითხი ეხება ქართველი ერის ფიზიკურ გადარჩენას, ამ სიტყვის პირდაპირი 
მნიშვნელობით! ერთიან სამართლებრივ წესრიგში, სამართლიანობის პირობებში ქართველი ერის 
სასიცოცხლო მნიშვნელობის ამოცანა მწამს ეფექტურად გადაილახება!  

საქართველოს ეროვნული ხელისუფლების ლეგიტიმური სტრუქტურები ვახსენე და მინდა 
მოკლედ შევეხო ამ სტრუქტურების საქმიანობის ისტორიასაც. საქართველოს რესპუბლიკის 
პრეზიდენტი სიცოცხლის ბოლომდე წარმართავდა წინააღმდეგობის სტრატეგიას. 1993 წლის 
დეკემბრამდე ჩვენ გვაქვს ამ ბრძოლის ამსახველი მასალები, დოკუმენტები. ამჯერად არ 
შევჩერდები ამ საკითხზე. ეს თავისთავად უმნიშვნელოვანესი საკითხია და ჩვენი მუდმივი კვლევის 
და ანალიზის თემად რჩება. აქ მინდა შევეხო საკანონმდებლო ორგანოს, უზენაესს საბჭოს და 
ნაწილობრივ, მთავრობას. 1994 წელს, გროზნოში შეკრებილი უზენაესი საბჭოს დეპუტაცია და 
მთავრობა თავის გაერთიანებულ სხდომაზე იღებს სრულიად არადამაჯერებელ, სამართლებრივი 
თვასაზრისით არასრულფასოვან დადგენილებას პრეზიდენტ გამსახურდიას გარდაცვალების 
ფაქტის დადასტურების შესახებ ისე რომ არ თხოულობს არც გარდაცვალების ცნობას, არც 
გროზნოში დასვენებული პრეზიდენტის გარდაცვალების საექსპერტო დასკვნას, აჩერებს უზენაესი 
საბჭოს მოქმედებას, საბჭოს მთელ უფლებამოსილებას იღებს პრეზიდიუმი,  ანხორციელებს 
პრემიერისა და მინისტრთა კაბინეტის ქაოტურ, უსაფუძვლო ცვლილებებს, იხიზნება იმპერიის 
დედაქალაქში (ცალკეული პერსონის შემთვევის გარდა) და პრაქტიკულად გადადის მდუმარების 
რეჟიმში. ეს გრძელდება ვიდრე 1998 წლის 30 აპრილამდე, როდესაც „საქართველოს პარლამენტი“ 
იღებს  დადგენილებას „ეროვნული თანხმობის ხელშემწყობი დროებით საპარლამენტო კომისიის 
შექმნის შესახებ“. როგორც დადგენილების ტექსტიდან ვიგებთ,  ეს საჭირო გახდა „საქართველოს 
პრეზიდენტის (ედ.შევარდნაძე) მოთხოვნის შესაბამისად დიდი შერიგების უზუნველსაყოფად 
საკანონმდებლო წინადადებების მომზდებაბისათვის“. დადგენილების ტექტში ვკითხულობთ 
მიზანზე:  „ექსპრეზიდენტის მხარდაჭერთა ჯგუფებისა და შეიარაღებული ფორმირებების 
შემორიგების მიზანშეწონილობის საკითხის გადასაწყვეტად“.  ე. შევარდნაძე თავად 
უზრუნვებელყოფს ბურჭულაძის დაბრუნებას საქართველოში. მალე, საქართველოში ბრუნდება 
მანანა არჩვაძე-გამსახურდიაც. და 1998 წლის ნოემბერში იწყება საქართველოს რესპუბლიკის 
უზენაესი საბჭოსა და მისი პრეზიდიუმის, აგრეთვე მთავრობის,  როგორც საქართველოს 
რესპუბლიკის კონსტიტუციური,  ლეგიტიმური სრუქტურების დემონტაჟის სპეც.ოპერაცია, დროში 
გაჭიმული, პროცესი...რომელიც 2006 წლამდე გაგრძელდა, როდესაც სახელმწიფო 
„საქართველოში“ სასამართლოს ხელისუფლების მეშვეობით პოლიტიკური რეპერესიების 
მსხვერპლის სტატუსით აღჭურვეს უზენაესი საბჭოსა და პრეზიდიუმის წევრები. ამ თემას კიდევ 
შევეხებით. 

 ამრიგად, „1998 წლის 14 ნოემბერს თბილისში მუშაობას შეუდგა საქართველოს რესპუბლიკის 
უზენაესი საბჭოს სესია“!  შედეგად აღნიშნულ სესიას მოყვა ის, რომ პრეზიდიუმი, რომელმაც 
კონსტიტუციის 112 მუხლის მე -4 ნაწილის ინტერპრეტირება მოახდინა სათავისოდ, სრული 
შემადგენლობით იქნა გადაყენებული და შეიქმნა ახალი პრეზიდიუმი. ცხადია, ეს არ დარჩა ძველი 
შემადგენლობის ყურადღების გარეშე და მან, 1998 წლის 24 ნოემბერს უპასუხა საკუთარი 
განცხადებით, რომელშიც აღნიშნა რომ „1998 წლის 14 ნოემბრის სესია უკანონოა და მის შემდგომ 
მოქმედებებსაც და დადგენილებებსაც არა აქვს კანონის ძალა“.  ასე დაიწყო პრეზიდიუმის წევრთა 
შორის იურიდიული კოლიზია, ხელოვნურად  „იქმნება“ ორი პრეზიდიუმი და მათ შორის 
დაპირისპირება  საქართველოს დე-ფაქტო ხელმძღვანელის, ე. შევარდნაძის კონტროლის ქვეშ 
ექცევა. ამ სვლებს ედ. შევარდნაძე იწყებს 1998 წლის ზემოაღნიშნული დადგენილებით და 
აგრძელებს 2000 წლის აპრილის დადგენილებით -  „1991-1992 წლებში დაწყებული სამოქალაქო 
დაპირისპირების შედეგების აღმოფხვრისა და ეროვნული თანხმობის მიღწევის შესახებ“. მომდევნო  
2001-2002 წლებში სხვადა სხვა სამთავრობო, თუ არასამთავრობო ფორმატებში იწყება 
მოლაპარაკებები ახლად არჩეულ პრეზიდიუმთან და სამთავრობო სუბიექტებთან... ძველი 
შემადგენლობა „დააძინს“ და თადარიგში ჩააყენეს. განსაკუთრებით გააქტიურდა ეს პროცესი 2002 
წელს, როცა საქართველოს რესპუბლიკის უზენაესი საბჭო და მინისტრთა კაბინეტი დე-ფაქტო 
ხელისუფლებასთან „საყოველთაო და დემოკრატიული არჩევნების მოსამზადებლად“ იწყებს 
მოლაპარაკების პროცესს. იმავე წლის სექტემბერში დე-ფაქტო პარლამეტის ბიურო 
მოლაპარაკებათა ფორმატში ამტკიცებს „საპარლამენტო  
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საკონსულტაციო-სამუშაო ჯგუფს“ (15 დეპუტატი,  ჯგუფის ხელმძღვანელი დეპ. ვიტალი ხაზარაძე, 
ს.მ.კ). ბიუროს დადგენილებას ხელს პარლამენტის თავმჯდომარე ნ. ბურჯანაძე აწერს და ამას „1990 
წლის 28 ოქტომბერს არჩეული უზენაეს საბჭოსთან და მთავრობასთნ მოლაპარაკების წარმოების 
მიზნით“ ასაბუთებს. 

 მოვლენები და ფიგურანტები მკვეთრად იცვლება 2003 წლიდნ - როცა მზადდება მიხეილ 
სააკაშვილით ე. შევარდნაძის ჩანაცვლების კამპანია. ამჯერად უკვე „დაძინებული“ პრეზიდიუმი 
შემოდის ასპარეზზე და 1998 – 2002 წლების „პრეზიდიუმი“ გადაყავთ სათადარიგო 
მდგომარეობაში. 2003 წლის 11 ივლისითაა დათარიღებული ძილქუშიდან გამოსული (1994-1998 
წ.წ.) საქართველოს რესპუბლიკის უზენაესი საბჭოს პრეზიდიუმის წერილი აშშ-ს პრეზიდენტ ჯორჯ 
ბუშისადმი. პრეზიდიუმი მიესალმება ჯიმ ბეიკერის გეგმას და მზდყოფნას აცხადებს „კონსტიტუციური 
სახელმწიფო ინსტიტუტების პოლიტიკური იზოლაციიდან გამოსაყვანად  აქტიურად მიიღოს 
მონაწილეობა არჩევნებში. შეიქმნა საარჩევნო ბლოკიც. მართალია პარლამენტში ვერ გაიყვანეს 
თავისი საარჩევნო სუბიექტის ვერც ერთი წევრი, მაგრამ „ეროვნული ხელისუფლების“ 
წარმომადგენელი სახელმწიფო  „საქართველოს“ ვიცე პრემიერის პოსტზე მოგვევლინა (ხანმოკლე 
დროით, სიზუსტისთვის). 2004 წლის თებერვალში, გაპრეზიდენტებული სააკაშვილი ხელს აწერს 
„ეროვნული თანხმობის დეკლარაციას“, რომელშიც აღნიშნულია რომ „1990 წლის 28 ოქტომბერს 
არჩეულ ეროვნული ხელისუფლების წარმომადგენლებთან ერთად აქვეყნებს მემორანდუმს რათა 
საბოლოოდ აღმოიფხვრას 1992 წლის 22 დეკემბრის შედეგები“. ამას 2005 წლის მარტში მოყვა 
საქართველოს პარლამენტის მორიგი დადგენილება, კვლავ, მორიგ ჯერზე „დაიგმო“ „1991-1992 
წლების დეკემბერ-იანვრის ანტიკონსტუციური შეიარაღებული გადატრიალება“ და ეს ყოველივე 
დასრულდა 2006 წელს,  უზენაესი საბჭოს პრეზიდიუმისა წევრებისა და დამატებით, რამდენიმე 
ათეული დეპუტატის პოლიტიკურ რეპრესიათა მსხვერპლის სტატუსის მინიჭებით (რომელიც, უნდა 
აღინიშნოს არავითარ მატრიალურ და სხვა სახის კომპესაციას არ გულსხმობდა).  დღეს, ორივე 
პრეზიდიუმი „ბუნებით კვდომის“ რეჟიმშია. მაგრამ რატომ დაჭირდა სისტემას ეს მანიპულაციები, 
რამ აიძულა შევარდნაძე დაეწყო ეს მრავალსვლიანი კომბინაცია, როცა ერთი შეხედვით 
„საქართველოს რესპუბლიკის“ საკითხი, თავისი უზენაესი საბჭოთი და პრეზიდიუმით,  თითქოს და 
„ზვიადის საქმით“ დაასრულა. აქვე მინდა ავღნიშნო, რომ ყოველივე ამის, ამ  მანიპულაციის 
მსხვერპლი შეიქმნა ქართველი ხალხი, რომელიც დარჩა სრულიად დაუცველი რეჟიმის წინაშე, მას 
დანაშაულებრივად გამოსტაცეს ძალაუფლება, გაუუქმეს და მოსპეს მისი ნებით აღდგენილი 
სახელმწიფო, მოკლეს სახელმწიფოს დამფუძნებელი, ჩააყენეს არნახული რეპრესიის და ტერორის 
პირობებში... ქართველი ერი გაძარცვული, უფლებააყრილი, სასიკვდილოდ არის განწირული! 
ქართველი უკვე ვეღარ ხედავს ერთიან, ერთი სტრატეგიით მოქმედ, მისი უფლებების დაცვისათვის 
შექმნილ საკუთარ, ეროვნულ ინსტიტუციას... თუმცა, მანიპულირების ესოდენ რთული სისტემა არ 
უკავშირდებოდა საქართველოს შინაურ საკითხს, ამისათვის შევარდნაძე და მისი მომხრეები თავს 
არ შეიწუხებდნენ, რომ არა საერთაშორისო გარემოებები - მთავარი მოტივი საქართველოს 
საერთაშორისო სამართალსუბიექტობის, ხელისუფლების ლეგიტიმურობის და საქართველოს 
რეალური სუვერენიტეტის პოსტ-იმპერიულ ჩარჩოებში მყარად მოქცევა გახლდათ. აქ  ქართველი 
ერის ნება კი არ იყო ქვაკუთხედი, არამედ იმპერიისადმი მონური მორჩილების პრაქსის შენარჩუნება 
რასაც თხოულობდა იმპერიული ცენტრი, კრემლი(!!!) ყოფილი საბჭოთა კავშირის 
რესპუბლიკებისაგან და რომელ პროცესშიც, საკუთარი მერკანტილური ინტერესებით, ჩაერთო 
საერთაშორისო სამთავრობო და კერძო საფინანსო საერთაშრისო სტრუქტურები, მსოფლიო ბანკი, 
საერთაშორისო სავალუტო ფონდი, სოროსის ფონდი და სხვა... დღეს უკვე არავისთვის არ არის 
საიდუმლო, რომ არ დარჩა კონტინენტი, სახელმწიფო, საერთაშორისო არასამთავრობო 
ორგანიზაცია  სადაც რუსეთს თავისი კრიმინალური საცეცები არ ქონდეს ფესვგადგმული, და ერთ-
ერთი ესეც არის მიზეზთაგანი, რის გამოც დგას კაცობრიობა არნახული მასშტაბის განსაცდელის 
წინაშე... 

შეუძლებელი არ აღინიშნოს, საქართველოს რესპუბლიკა,  საკუთარი ეროვნული პროექტის 
შექმნით, როცა ქართველი ერი იბრუნებდა რა სუვერენის სტატუსს  სამართლის უზენაესი 
პრინციპების დაცვით ცდილობდა თავი დაეღწია საბჭოთა კავშირის მარწუხებისაგან - დარჩა 
მარტო! ვერ მიიღო რა მხარდაჭერა საერთაშორისო თანამეგობრობის მხრიდან... ნაცვლად ამისა 
საქართველო, მისი ხალხი, ოდენ პოსტ-იმპერიული ლეგიტიმურობის ამარა დატოვეს და 
საერთაშორისო მდუმარებაში რუსეთის სატელიტობისთვის გაწირეს, და რაც დასავლეთს თავადვე 
ასე მტკივნეულად შემოუბრუნდა დღეს...ამის კონკრეტული მაგალითია შეერთებული შტატების 
პოლიტიკური მიდგომის ფანტასმაგორიული შედეგი: 6,7 მილიარდი დოლარის (ეს ამერიკელი 
ხალხის, ამერიკელი გადამხდელების თანხებია) ინვესტირების ფონზე, მმართველი  
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დანაშაულებრივი სისტემისადმი ლოიალურმა დამოკიდებულებამ როგორ შვა სრული გაუცხოება 
ქართველი ერის სასიცოცხლო ინტერესთან - სამართლებრივი სახელწიფოს აღმშენებლობის 
უფლების აღდგენასთან... ამერიკის შეერთებული შტატები, ისევე როგორც ევროკავშირი, 
თანმიმდევრულად გვიწევს დახმარებას - მაგრამ იქმნება შთაბეჭდილება, რომ თავად უკვე აღარც 
კი ახსოვთ რისთვის მოქმედებენ.  2022 წლის 24 თებერვლი, დაჭაობების მომაკვდინებელი 
საფრთხე, თავისუფალი სამყაროსაგან ახალ, ეფექტურ, რაციონალურ პასუხს ითხოვს.     

ეს გარემოება იმედს გვისახავს რომ ბრძოლა საქართველოს სრული სახელმწიფოებრივი 
დამოუკიდებლობისათვის ახალ იმპულს შეიძენს და ამ მიზნით დაწყებული გარდამავალი პერიოდი 
თავის ლოგიკურ დასასრულამდე მივა - საქართველოს რესპუბლიკა, მისი კონსტიტუციური 
ინსტიტუციები აღდგება და თავისი მოვალეობების ფარგლებში მოემსახურება ქართველი ერის 
ინტერესებს.  

იმისათვის, რომ საქართველო  სსრ კავშირის სამართალმემკვიდრე რუსეთის იმპერიის 
კონტროლის ქვეშ დარჩენილიყო, ამისათვის საკმარისი არ აღმოჩნდა მხოლოდ მისი 
ხელმძღვანელობის ლიკვიდაცია. ამისათვის თავად სახელმწიფო „საქართველოს რესპუბლიკის“ 
დემონტაჟი გახდა საჭირო.  ამ მოსაზრების საილუსტრაციოდ  მოვიყვან „დამხობილი“ 
საქართველოს რესპუბლიკის ნანგრევებზე ახლად აღმოცენებული  „სახელმწიფო საქართველოს 
კონსტიტუციის“ ძირითად დებულებებს. როგორც ვხედავთ ახალი სახელმწიფო, სსრ კავშირის 
დაშლის შედეგი, რომელსაც ეწოდა „საქართველო“ საკუთარ საზღვრებს განსაზღვრავს არა 
საკუთარი ხალხის ნებაზე დაყრდნობითა და უფლებამოსილებით, როგორადაც სრულიად 
ცინიკურად მიუთითებენ მუხლში 1.1 როცა 1991 წლის 31 მარტის რეფერენდუმის შედეგებს და 1991 
წლის სახელმწიფოებრივი დამოუკიდებლობის აღდგენის აქტს მიუთითებენ „საქართველოს“ 
დამოუკიდებლობის საფუძვლად,  არამედ „ცენტრში“ დადგენილი თარიღის საფუძველზე. ჩანაწერი, 
რომელიც აშკარად განმარტავს, რომ 1991 წლის 21 დეკემბერით „განისაზღვრება“ სახელმწიფო 
„საქართველოს“, საზღვრები, უკავშირდება „ალმაათის დეკლარაციას“, დოკუმენტს რომელის 
საფუძველზე სსრ კავშირის მოკავშირე რესპუბლიკები (გარდა ბალტიისა და საქართველოსი), 
შეუერთდნენ დსთ-ს (снг), რომელიც თავის მხრივ 1991 წლის 8 დეკემბერს შეიქმნა. აქვე უნდა 
აღინიშნოს ის გარემოებაც, რომ აღნიშნული ჩანაწერი, ისევე როგორც კონსტიტუციური 
ვალდებულება შეიქმნას „ორპალატიანი პარლამენტი“ შეთანხმდა და სამოქმედოდ გადაეცა 
ჟენავაში „აფხაზეთის საკითხზე“ მომუშვე საქართველოს მხარის წარმომადგენლებს ჯერ კიდევ 
1994 წლის დეკემბერში და განმეორებით 1995 წლის თებერვალში და უცვლელად აისახა 1995 
წლის 24 აგვისტოს მიღებული „კონსტიტუციის“ ტექსტში. 

და ბოლოს დასკვნის სახით, სახელმწიფო „საქართველოს“ სუვერენიტეტის წყაროა არა 
ქართველი ერი, როგორადაც ეს არის ფორმულირებული საქართველოს რესპუბლიკის 
კონსტიტუციით (1990-93წ.წ) შეტანილი შესწორებებითა და დამატებებით), არამედ,  იგი მოიაზრება 
პოსტ-იმპერიული სუვერენიტეტის ფარგლებში, აქედან გამომდინარე ყველა იმ შედეგით, რომელიც 
ჩვენი ქვეყნისა და ხალხის უბედურების სათავე შეიქმნა. ჩვენი საზოგადოების პოლარიზების 
მასშტაბები უპირველეს ყოვლისა განპირობებულია არა მხოლოდ ფაქტობრივი მმართველობითი 
სისტემის ხარვეზებით, არამედ იურიდიულ და ფაქტობრივ სუვერენიტეტებს შორის დისონანსით, 
ერთ საზოგადოებაში ორი სხვა და სხვა წარმომავლობისა და სახელწოდების სახელმწიფოს 
არსებობით, რომელთა შორის გაწყვეტილა სამართლებრივი კავშირი. „პოლარიზება“ 
გამოწვეულია სწორედ არასრულფასოვანი სახელმწიფო სისტემის „საქართველოს“ არსებობით, 
რომელმაც უარი თქვა სახელმწიფოებრიობის საფუძვლად სუვერენის მიერ გამოხატული ნება 
დაედო და საკუთარი ლეგიტიმიზმი პოსტ-იმპერიულ სტრუქტურებში გაწევრიანებას დაუკავშირა.  



        „მ ა ტ ი ა ნ ე“   # 3-4 (41-42)                                  61                               6 დეკემბერი,   2022 წელი   

 

 
       მპგ „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი -  

- ეროვნული აღორძინების"  

თავმჯდომარის მოადგილე,  
კავშირის პრეზიდიუმის წევრი, 

შპს „ჰაიდროჯენ ტექნოლოჯი“- ს  
დამფუძნებელი 

გიორგი წივწივაძე 
 

 

 

18  მიზეზი, რატომ არ მივიღებ COVID ვაქცინას 
 

„მე აქ არ ვარ ვინმესთან საბრძოლველად, უბრალოდ მინდა მოგიყვეთ ამონარიდი  
წაკითხულიდან,  მასთან დაკავშირებით ჩემთვის გაჩენილი შეკითხვები და ასე უკეთ გავიაზროთ  რა 
არის ეს COVID ვაქცინები.” 

 
1. ვაქცინების მწარმოებლები თავისუფალი არიან პასუხისმგებლობისგან! 

რას წერს ოფიციალური მხარე,   
პასუხისმგებელია თუ არა ვაქცინის მწარმოებლები ვაქცინით გამოწვეულ ტრავმებზე 

ან სიკვდილზე?  
 

 დიდ ბრიტანეთში ვაქცინებმა გაიარა უსაფრთხოების ყველა ჩვეული შემოწმება და 
მიიღეს  დროებითი ნებართვა დანერგვისთვის, მაგრამ მათ ჯერ არ აქვთ სრულად 
"ლიცენზირებული" ვაქცინა.  ეს ნიშნავს, რომ ვაქცინების მწარმოებლები თავისუფლდებიან 
გარკვეული სახის პასუხისმგებლობისაგან. 

 ამასთან, მწარმოებლები არ არიან სრულად დაცული. მაგალითად, დიდი ბრიტანეთის 
მთავრობა აცხადებს, რომ მწარმოებლები კვლავ პასუხს აგებენ, თუ მათი ვაქცინები ვერ 
აკმაყოფილებს უსაფრთხოების სტანდარტებს ან "წუნდებულია". 

კომენტარი– მსოფლიოში ერთადერთი ინდუსტრია, რომელსაც არანაირი 
პასუხისმგებლობა არ ეკისრება მათი პროდუქციის შედეგად გამოწვეულ დაზიანებებსა და 
გარდაცვალებებზე, ვაქცინების მწარმოებლები არიან. 

არანაირი პასუხისმგებლობა!  არანაირი ნდობა! აი რატომ არ მესმის რა არის ეს COVID             
ვაქცინები! 

 
2. ვაქცინების კომპანიების ჭრელი წარსული 

 

ოთხი ძირითადი კომპანია, რომლებიც ამზადებენ COVID ვაქცინებს, არიან: 
  Moderna and Johnson & Johnson  (COVID– მდე  არასოდეს გაუტანიათ ვაქცინა 

ბაზარზე). 
 

  Pfizer და AstraZeneca  ( სერიული დამნაშავეები არიან). 
 

  Johnson & Johnson  (სერიული დამნაშავეები არიან). 
 

Moderna წლების განმავლობაში ცდილობდა „ჩვენი RNA-ს მოდერნიზებას " (შესაბამისია 
კომპანიის სახელი), მაგრამ არასდროს წარუდგენია რაიმე პროდუქტი ბაზარზე. არა და რა 
სასიამოვნოა კომპანიისთვის, მთავრობისგან  დიდძალი  ფულადი  ჩარიცხვების  მიღება, რომ 
გააგრძელოს მისი მცდელობები. 

 
 

https://childrenshealthdefense.org/defender/discrepancies-modernas-fda-report-demand-answers/
https://childrenshealthdefense.org/defender/johnson-johnson-updated-recommendations/
https://prn.fm/pfizers-history-crimes-misdemeanors/
https://www.corp-research.org/astrazeneca
https://childrenshealthdefense.org/defender/johnson-johnson-why-trust-vaccine/
https://www.modernatx.com/mrna-technology/mrna-platform-enabling-drug-discovery-development
https://www.cnn.com/2020/08/11/health/moderna-vaccine-government-deal/index.html
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სინამდვილეში, ვაქცინების ყველა მსხვილმა მწარმოებელმა (გარდა Moderna–სა) 

გადაიხადა ათობით მილიარდი დოლარის ზარალის ანაზღაურება სხვა პროდუქტებისთვის, 
რომლებიც მათ ბაზარზე შემოიტანეს, როდესაც მათ იცოდნენ, რომ ეს პროდუქტები ტრავმებს 
და სიკვდილს გამოიწვევს - იხილეთ Vioxx , Bextra , Celebrex , Thalidomide და ოპიოიდები. 

 COVID ვაქცინების ოთხი მწარმოებელიდან სამს უჩივლეს იმ პროდუქტებზე, რომლებიც 
მათ ადრე ბაზარზე შემოიტანეს, მიუხედავად იმისა, რომ მათ იცოდნენ, რომ ამ ქმედებებს 
მომხმარებელთა ტრავმები მოჰყვებოდა. (მიუხედავად იმისა რომ კომპანიის ვაქცინა ასევე 
შეიცავს შეწყვეტილი ნაყოფის უჯრედებიდან ქსოვილებს,შესაძლოა ეს კიდევ ერთი განხილვის 
თემა იყოს). 

 Pfizer– ს დაეკისრა ისტორიაში ყველაზე დიდი დანაშაულებრივი 
ანაზღაურებას.  კომპანიამ იმდენი სასამართლო პროცესი წააგო, რომ დათვლაც 
ძნელია. ამიტომ Pfizer ითხოვს იმ ქვეყნებიდან, სადაც მათ არ აქვთ პასუხისმგებლობისგან 
დაცვა, ქვეყნებმა უზრუნველყონ გირაო ვაქცინაციასთან დაკავშირებული სასამართლო 
პროცესების ხარჯების დასაფარავად. 

 AstraZeneca– მ  ანალოგიურად  წააგო იმდენი სასამართლო პროცესი, რომელთა 
დათვლა ძნელია. თქვენ აცნობიერებთ ამ აზრს?  იმ შემთხვევაში, თუ თქვენ ეს  ინფორმაცია 
გამოტოვეთ, კომპანიამ COVID ვაქცინა გააჩერა მინიმუმ 18 ქვეყანაში თრომბის გამო, და 
მათ სრულიად ჩააგდეს შეხვედრა FDA– სთან, რამეთუ მათი  კვლევიების ციფრებით, სრულიად 
არ ემთხვეოდა ერთმანეთს. 

 ოჰ, და საკვირველი ამბავი, Johnson & Johnson (რომლის ვაქცინამ აშშ – ში მიიღო 
გადაუდებელი დახმარების ავტორიზაცია ) და AstraZeneca (რომლის ვაქცინა არ არის 
დამტკიცებული აშშ – ში), რაღაც გზებით მათ ინგრედიენტები 15 მილიონ დოზაში  შეურიეს 
ერთმანეთში. ეს როგორ ხდება ? 

პასუხისმგებლობის არარსებობის  და ამ კომპანიების ჭრელი  გაურკვეველი წარსულის 
გათვალისწინებით, რატომ უნდა ჩავთვლოთ, რომ მათი ყველა ვაქცინა უსაფრთხოა და 
დამზადებულია აბსოლუტურად მაღალ დონეზე? 

 Pfizer, Johnson & Johnson არიან ფარმაცევტულ კომპანიებს შორის, რომლებსაც 
ერაყში ტერორიზმის დაფინანსებაში ადანაშაულებენ: 

ცხოვრებაში კიდევ სად უნდა ვენდოთ ამგვარი რეპუტაციის მქონე ადამიანებს? ჩემთვის 
ამას ისეთივე აზრი აქვს, როგორც მოლოდინი, რომ მოძალადე, მოღალატე საყვარელი,  სხვა 
ადამიანი გახდება, რადგან მოსამართლემ თქვა, რომ ის კარგი ადამიანია. 

 

არა! მე მათ არ ვენდობი. არანაირი პასუხისმგებლობა. არანაირი ნდობა. ეს კიდევ ერთი 
მიზეზი, რის გამოც არ ვენდობი მათ. 

 

 
3. კორონავირუსული ვაქცინების გაკეთების მცდელობების მახინჯი ისტორია 

 

წარსულში მრავალი მცდელობა იყო ვირუსული ვაქცინების გაკეთებისა, რაც სრული კრახით 
დასრულდა - სწორედ ამიტომ, 2020 წელს ჩვენ არ გვქონდა კორონავირუსის ვაქცინა. 

საბოლოდ, როდესაც ბუნებაში შეეყარათ  ვირუსი, ვაქცინირებული  ჩვილები გაცილებით უფრო 
ავად გახდნენ, ვიდრე არა ვაქცინირებული ჩვილები, და ვაქცინირებული ჩვილების 80%  
დასაჭირდათ ჰოსპიტალიზაცია. ორი მათგანი გარდაიცვალა. 

2000 წლის შემდეგ მეცნიერებმა ბევრჯერ სცადეს კორონავირუსის ვაქცინების შექმნა. ბოლო 
20 წლის განმავლობაში ყველაფერი მარცხით დასრულდა, რადგან კლინიკურ კვლევებში 
ცხოველები ძალიან ავად გახდნენ და ბევრი გარდაიცვალა, ისევე როგორც ბავშვები1960-იანი 
წლებში. 

პრობლემა მაშინ გაჩნდა, როდესაც ბავშვები და ცხოველები ვირუსის ველური ვერსიით 
დაავადდნენ. 

როდესაც ეს მოხდა, დაიწყო  აუხსნელი ფენომენი,  ანტისხეულებზე დამოკიდებული 
გაძლიერება ADE  რომელიც ცნობილია, ვაქცინებით გაძლიერებული დაავადების სახელით  VAERD,  
როდესაც იმუნურმა სისტემამ წარმოქმნა ” ციტოკინის ქარიშხალს ” (ე.ი.ორგანიზმზე ძლიერი 
თავდასხმა) შედეგად  ბავშვები / ცხოველები იღუპებოდნენ. 

აი ეს გადაუჭრელი პრობლემა: ვაქცინების მწარმოებლებს არ აქვთ მონაცემები ივარაუდონ, 
რომ მათმა ნაჩქარევმა ვაქცინებმა გადალახეს ეს პრობლემა. სხვა სიტყვებით რომ ვთქვათ, ადრე  
 

https://www.vaildaily.com/news/merck-found-liable-ordered-to-pay-damages-in-vioxx-case/
https://edition.cnn.com/2009/BUSINESS/09/02/Pfizer.fine/index.html
https://medicalxpress.com/news/2021-03-fda-panel-pfizer-arthritis-drug.html
https://helix.northwestern.edu/article/thalidomide-tragedy-lessons-drug-safety-and-regulation
https://www.nytimes.com/2019/08/26/health/oklahoma-opioids-johnson-and-johnson.html
https://www.khou.com/article/news/verify/johnson-and-johnson-aborted-fetal-cells-verify/285-6d4fe5ba-3763-4d4e-ba32-294f3fa39020
https://childrenshealthdefense.org/defender/regulators-major-concerns-pfizers-mrna-vaccine/
https://www.wionews.com/world/how-pfizer-tried-to-bully-argentina-and-brazil-in-exchange-for-vaccines-366037
https://www.wionews.com/world/how-pfizer-tried-to-bully-argentina-and-brazil-in-exchange-for-vaccines-366037
https://childrenshealthdefense.org/defender/pfizer-demands-collateral-vaccine-injury-lawsuits/
https://childrenshealthdefense.org/defender/pfizer-demands-collateral-vaccine-injury-lawsuits/
https://childrenshealthdefense.org/defender/20-countries-suspend-astrazeneca-vaccine/
https://www.businessinsider.com/astrazeneca-covid-vaccine-countries-suspend-denmark-thailand-batch-blood-clots-2021-3?op=1
https://thehighwire.com/videos/astrazeneca-vaccine-falls-from-grace/
https://www.msn.com/en-us/news/us/fda-grants-emergency-authorization-to-johnson-johnson-vaccine/ar-BB1e4Skt
https://childrenshealthdefense.org/defender/johnson-johnson-astrazeneca-covid-vaccine-ingredient-mix-up/
https://www.nature.com/articles/s41579-020-00462-y#Sec11
https://science.sciencemag.org/content/303/5660/944.abstract
https://childrenshealthdefense.org/defender/pfizer-covid-vaccine-trial-pathogenic-priming/
https://childrenshealthdefense.org/defender/super-epidemic-autoimmune-diseases/
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არასდროს ყოფილა რაიმე წარმატებული მცდელობა კორონავირუსის საწინააღმდეგო ვაქცინის  
გაკეთებისა, ისევე როგორც  გენურ თერაპიაში  mRNA– ს  ”ვაქცინის” სახით, ეს  
ტექნოლოგია წარმატებულად და უსაფრთხოდ არ გამოტანილა ბაზარზე. 

შეიძლება ვივარაუდოთ, რომ რადგან კომპანიებმა მილიარდობით დოლარი მიიღეს 
მთავრობის დაფინანსებით, მათ ეს პრობლემა უნდა გაერკვიათ. 

თუმცა მათ არ იციან, აქვთ თუ არა პრობლემა გადაჭრილი. 
 

 
4. ვაქცინების მწარმოებლების მიერ FDA– სთვის წარდგენილი „მონაცემთა 

ხარვეზები“ 
 
როდესაც ვაქცინების მწარმოებლებმა თავიანთი დოკუმენტები გადაუგზავნეს აშშ – ს 

სურსათისა და წამლის სანიტარული ზედამხედველობის ადმინისტრაციას (FDA) გადაუდებელი 
გამოყენების ავტორიზაციისთვის (რაც არ არის იგივე FDA– ს სრული დამტკიცება), გარდა 
„მონაცემთა უამრავი ხარვეზისა“ ცდებში არაფერი იყო რომ შეეთავაზებინათ  თუ როგორ 
გადალახეს ADE  "ვაქცინებისგან გაძლიერებული დაავადების" ეს პრობლემა. 

მათ უბრალოდ არ იციან, შექმნიან თუ არა მათ მიერ გაკეთებული ვაქცინები იგივე ციტოკინის 
ქარიშხალს (და სიკვდილიანობას), ისევე როგორც ასეთივე პროდუქტების შემთხვევაში მოხდა  წინა 
მცდელობებისას. 

როგორც დოქტორი ჯოზეფ Mercola აღნიშნავს , ” ლიპიდური ნანონაწილაკების გამოყენებით, 
mRNA- ზე დაფუძნებული წამლის შემუშავების წინა მცდელობები ჩაიშალა და შეჩერება მოუწიათ, 
რადგან როდესაც დოზა ძალიან დაბალი იყო, პრეპარატს არანაირი ეფექტი არ ჰქონდა, ხოლო 
როდესაც ძალიან მაღალი დოზირება მოხდა, პრეპარატი გახდა ძალიან ტოქსიკური.  ჩნდება აშკარა 
კითხვა: რა შეიცვალა, რაც  ამ ტექნოლოგიას საკმარისად უსაფრთხოდ აქცევს მასობრივი 
გამოყენებისათვის? ” 

თუ ეს საკმარისად საგანგაშო არ არის, აქ მოცემულია მონაცემების სხვა ხარვეზები - სხვა 
სიტყვებით რომ ვთქვათ, საერთოდ არ არსებობს მონაცემები, რომლებიც უსაფრთხოების ან 
ეფექტურობის შესახებ ვარაუდებს შეიცავს, რაც ეხება: 

 18 წელზე უმცროსი  ან 55 წელზე უფროსი ასაკის ადამიანთათვის. 
 ორსული ან მეძუძური დედებისთვის. 
 აუტოიმუნური პირობებისთვის. 
 დაბალ იმუნიტეტიანი პირებისთვის. 
 მონაცემები არ არის COVID-19–ის გადაცემის შესახებ. 
 მონაცემები არ არის COVID-19–იდან სიკვდილიანობის პრევენციის შესახებ. 
 მონაცემები არ არის COVID-19–ისგან გრძელვადიანი დაცვის  შესახებ.  

ახლა კი თვალი გადავავლოთ და ყურადღება მივაქციოთ დაუმუშავებელ მონაცემებს, 
რომლებიც ვაქცინების შემქმნელებმა გამოიყენეს, რომ საგანგებო მდგომარეობის დროს მიეღოთ 
ავტორიზაციის ნებართვა. 

რას წერს ოფიციალური მხარე?   
არის თუ არა mRNA ვაქცინები ექსპერიმენტული ?  

 მიუხედავად იმისა, რომ ეს არის პირველი mRNA ვაქცინები, რომლებიც საზოგადოებას 
წარუდგინეს, mRNA ვაქცინების  ტექნოლოგიის შემუშავება წლების განმავლობაში 
მიმდინარებდა. 

კომენტარი – მიმდინარეობდა არ ნიშნავს, რომ დადასტურებულად უსაფრთხო შედეგები 
დადგინდა, აქ გულისხმობენ პროცესა და არა დამდგარ შედეგს, ასევე საყურადღებოა რომ COVID-
19  გამოირჩევა მისი უცნაური აქამდე უცნობი ბუნებით, სხვა მსგავსი თუ უბრალოდ სხვა 
ვირუსებისგან, ამიტომ ეს არ ნიშნავს რომ წინა კვლევები მსგავს თუ სხვა ვირუსებზე შეიძლება 
მიესადაგოს ამ კონკრეტულ, მუდმივად, ძალიან სწრაფად მუტირებად და მახასიათებლებით 
ცვალებად ვირუსს. 

 დიდ ბრიტანეთში, სამიდან ორ  COVID-19 ვაქცინაში, Pfizer და Moderna  - mRNA 
დამტკიცებულ ტექნოლოგიას გამოყენებს.  

კომენტარი – ის რომ დიდ ბრიტანეთში, სამიდან ორ  COVID-19 ვაქცინაში, Pfizer და Moderna  
- mRNA დამტკიცებულ ტექნოლოგიას გამოყენებს, ეს არ არის არგუმენტი, რომ იგი უსაფრთხოა, 
რადგან გვაქვს მაგალითები (იხ. 4 პარაგრაფის ქვევით), რომელიც საპირისპიროს მოწმობს.  

 
 

https://childrenshealthdefense.org/news/editorial/an-mrna-vaccine-against-sars-cov-2-preliminary-report-a-researcher-reacts/
https://www.cdc.gov/media/releases/2021/p0407-covid-19-vaccine-programs.html
https://www.fda.gov/drugs/types-applications/investigational-new-drug-ind-application#Introduction
https://www.fda.gov/drugs/types-applications/investigational-new-drug-ind-application#Introduction
https://articles.mercola.com/sites/articles/archive/2021/03/08/pfizer-covid-vaccine.aspx
https://articles.mercola.com/sites/articles/archive/2021/02/10/nanoparticles-in-moderna-vaccine.aspx
https://www.statnews.com/2017/01/10/moderna-trouble-mrna/
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 COVID-19 mRNA ვაქცინებმა გაიარეს იგივე უსაფრთხოების ტესტები და პროცედურები, 

როგორც სხვა ვაქცინებმა.  

კომენტარი – გაიარეს ის „გამარტივებული და დაჩქარებული" (ეს ძალიან მნიშვნელოვანია)  
უსაფრთხოების ტესტები და პროცედურები, როგორც სხვა ვაქცინებმა, რომლის პროცედურები  
მსოფლიო ჯანდაცვის ორგანიზაციამ შეცვალა და დანერგა, ე. წ. „ეპიდემიის და პანდემიის" 
არსებობის და სიჩქარის გამო. 

ეპიდემიის განსაზღვრების უნივერსალური ვერსია 2012 წელს შეცვალეს ეპიდემიის 
განსაზღვრების შეცვლილი ვერსიით სადაც 100 ათას ადამიანში 15 ზე ვირუსულ  დაავადების 
გავრცელებას ეპიდემია ეწოდება!  

 ბევრი ვაქცინა მოქმედებს ორგანიზმში დასუსტებული, ან ინაქტივირებული ვირუსის, ან 
ბაქტერიების შეყვანით, რაც იწვევს იმუნურ სისტემის პასუხს ანტისხეულების წარმოქმნით. ეს 
ანტისხეულები შემდეგ იცავს სხეულს, თუ ის რეალურ ობიექტთან შეხებაში ხვდება.  

კომენტარი – ეს ზოგადი ფორმულირებაა, რაც ამ ახალი ვირუსის შემთხვევაში ასე არ ხდება, 
mRNA- ვაქცინების მოქმედება არასოდეს შეფასებულა სრულფასოვნად, დღეს არავინ იცის ის 
როგორ მოიქცევა, ვიცით ის, თუ რა უბედურება შეიძლება გამოიწვიოს და ამის შესახებ უამრავი  
კვლევაა ჩაარებული და დადასტურებული კლინიკური ისტორიებით. (იხ ქვევით 15 პარაგარაფში).  

 COVID-19 mRNA  ვაქცინები უკან იხევს ამ პროცესში. სხეულში მოხვედრის შემდეგ, 
mRNA მუშაობს COVID-19 ვირუსის ზედაპირზე მწვავე ცილების შესაქმნელად. შემდეგ სხეული 
რეაგირებს ანტისხეულების წარმოქმნით, რომლებიც თავს ესხმიან ამ ცილებს. ეს ნიშნავს, 
რომ მოგვიანებით ინფიცირების შემთხვევაში, სხეულს შეუძლია უფრო სწრაფი და ეფექტური 
იმუნური რეაქცია განუვითარდეს ვირუსზე.  

კომენტარი – ეს ზედაპირული შეხედულებაა რაც არ ემყარება სრულფასოვან საფუძვლიან 
კვლევას, ამის მაგალთად უნდა ვისაუბროთ, რომ მუტირებულ ვირუსს ეს ცილები უკვე ვერ ერევიან 
რადგან გახდნენ დაბალსპეციფიური მათ მიმართ,  და განადგურების მაგივრად ხელს უწყობენ მათ 
გავრცელებას. 

მაგალითად კოლუმბიის უნივერსიტეტის პროფ. Vincent Racaniello-მ წარმოადგინა  ძალზე 
მაღალ პროფესიონალური პრეზენტაცია, რომ ვირუსის ცილები და არა ვირუსი, როგორ იწვევს 
ავთვისებიან სიმსივნეებს უჯრედის მიტოზის მექანიზმში "მცირე კორექტივით", მანვე აღიარა რომ 
კიბოს გამომწვევ ვირუსით SV40 (simian virus-40) იყო დასნებოვანებული ის პოლიომიელიტის 
ვაქცინა რომლითაც აცრეს მილიონობით ამერიკელი.  

ვიკიპედიაში იძებნება ეს ძალზე დასაფიქრებელი ინფორმაციაა, SV40-თი დასნებოვანებულ 
პოლიომიელიტის ვაქცინების შესახებ: ”98 მილიონზე მეტმა ამერიკელმა მიიღო პოლიო ვაქცინის 
ერთი ან მეტი დოზა 1955–1963 წლებში, როდესაც ვაქცინების ნაწილი დაინფიცირებული იყო  SV40 
ით;   

კომენტარი: წყაროებიდან ჩანს რომ ვაქცინები ექსპერიმენტალურია.  
კომპანია, რომელიც აწარმოებს ALC-0315 და ALC-0159 ლიპიდებს კოვიდ სითხისთვის, 

თავის მთავარ გვერდზე წერს: „ეს ლიპიდები გამოიყენება BioNTech ვაქცინაში, მაგრამ 
დამტკიცებულია მხოლოდ კვლევითი გამოყენებისთვის“. 

(მასალა, რომელიც მხოლოდ კვლევისთვისაა განკუთვნილი. წაიკითხეთ ოფიციალური EMA 
დოკუმენტი Biontech-ისთვის.ჩამოთვლილია მე-15 გვერდზე სხვა კომპონენტების ქვეშ). 

 

ათი ნიშანი იმისა, რომ ეს არ არის რეალური პანდემია 
 

#1. პანდემიის დროს გავრცელებული პრაქტიკაა საზოგადოების დარწმუნება. ეს იმიტომ 
ხდება, რომ პანიკა და სასოწარკვეთა უარყოფითად მოქმედებს ადამიანის ჯანმრთელობასა და 
კოგნიტურ შესაძლებლობებზე, რადგან გადაჭარბებული სტრესი ზრდის კორტიზოლის და სისხლში 
შაქრის დონეს ეს უკვე რამდენიმე ათეული წელია ცნობილია, მაგრამ მედია და პოლიტიკოსები 
საზოგადოებას  შიშსა  და  შფოთში  აკავებენ; 

 

#2. ცოტა ხნის წინ, მამხილებელმა გაავრცელა ინფორმაცია იმის შესახებ, რომ მონაცემები, 
რამაც გამოიწვია BioNTech/Pfizer ვაქცინის დამტკიცება, გაყალბებული იყო და არ აკმაყოფილებდა 
სამეცნიერო სტანდარტებს. შედეგად, ვაქცინის   ეჭვქვეშ   დაყენების    ნაცვლად, ბევრ ქვეყანაში 
გამაძლიერებლები სავალდებულო ხდება; 
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#3. ბავშვებს, მოზარდებსა და ჯანმრთელ მოზრდილებს აქვთ   მცირე ან   საერთოდ   არ აქვთ 

კოვიდით   სერიოზულად    დაავადების    რისკი. თუმცა, არსებობს მნიშვნელოვანი პოლიტიკური და 
სოციალური ზეწოლა ჯანმრთელ ადამიანებზე, რათა მიიღონ ექსპერიმენტული პრეპარატი „სხვების 
დასაცავად“ ისინი, ვინც უარს ამბობენ საკუთარი თავის და სხვების დაცვაზე, ხშირად სამუშაოს 
დაკარგვის საფრთხის წინაშე დგანან. ზოგიერთი ქვეყანა განიხილავს იმ პირთა დაკავებას, 
რომლებიც მათთან არ თანამშრომლობენ;  

 
#4. ათწლეულების მანძილზე ვაქცინები გამოიყენებოდა, როგორც თავდაცვის საშუალება. 

წელს ვაქცინები დაწესდა ყველას „თავისი და სხვების დასაცავად“, მიუხედავად იმისა, რომ აცრილი 
და არავაქცინირებული ადამიანების გადაცემის პოტენციალი მსგავსია;  

 
#5. COVID PCR ტესტების კრიტიკული პუბლიკაციის განხილვის პროცესი გრძელდება არა 

უმეტეს ერთი დღისა. კორესპონდენტ- ავტორი, პროფესორი კრისტიან დროსტენი ასევე არის 
ჟურნალის სარედაქციო კოლეგიის წევრი, რომელშიც გამოქვეყნდა სტატია. თანატოლთა 
განხილვის პროცესის გამოტოვება არ არის წვრილმანი დანაშაული და შეიძლება ჩაითვალოს 
სამეცნიერო თაღლითობად; 

 
#6. ვილფრიდ კელოგის მიერ 1919 წელს ჩატარებული კვლევა ესპანური გრიპის დროს 

ნიღბების ტარების ეფექტურობის შესახებ ნათქვამია, რომ ”ექთნებს შორის იყო მრავალი შემთხვევა, 
როდესაც ნიღაბი არ იცავდა მათ, ვინც მას ატარებდა”. გარდა ამისა, ითვლებოდა, რომ ნიღაბს 
შეიძლება ჰქონდეს „ანტისანიტარიული ეფექტი, თუ გამოიყენებოდა ადამიანის მიერ მთელი 
სამუშაო დღის განმავლობაში“. ეს ძველი ცოდნა დადასტურდა ნიღბების ტარების პოტენციური 
გვერდითი ეფექტების ბოლო მიმოხილვაში. 

 ავტორებმა დაასკვნეს, რომ ნიღბების ტარება ჯანმრთელობის სერიოზულ რისკებს შეიცავს, 
მაგრამ მნიშვნელოვნად არ ამცირებს გადაცემას. საზოგადოების უკიდურესად არაეფექტური 
ნიღბებით გაჟღენთვა, როგორც ჩანს, პოლიტიკური მიზეზია წინააღმდეგობის გასატეხად; 

 
#7. სიცოცხლის საერთო ხანგრძლივობა იგივეა, რაც კოვიდიდან ან ვირუსით დაღუპული 

ადამიანების სიკვდილის საშუალო ასაკი. ესპანური გრიპის პანდემიის დროს, ინფიცირებულთა  
სიკვდილის საშუალო ასაკი იყო 28 წელი, ხოლო სიცოცხლის ხანგრძლივობა იმ დროს 56 წელი იყო; 

 
#8. დისიდენტები საჯაროდ არიან დისკრედიტირებული, როგორც „ტერორისტები“ და 

„ტირანები“როგორც ფიზიკური მთლიანობის, ისე ადამიანის ღირსების მთლიანობის უფლება აღარ 
ვრცელდება არავაქცინირებულ პირებზე; 

 
#9. მზის შუქი, ვარჯიში, სოციალური ურთიერთქმედება, ნაწლავების ჯანმრთელობა და 

პათოგენების ზემოქმედება აუცილებელია იმუნური სისტემის ფუნქციონირებისთვის. იზოლაციის 
დროს მთავრობებმა დახურეს სპორტული დარბაზი და სპორტული კლუბები, აკრძალეს სოციალური 
ინტერაქცია და დააწესეს კომენდანტის საათი. ამით ძალიან ისარგებლა სწრაფი კვების სერვისებმა; 

 
#10. ბევრი მეცნიერი და ექსპერტი იმუნოლოგიის, ეპიდემიოლოგიის, ვირუსოლოგიის, D 

ვიტამინის და ა.შ. ამჟამად სოციალურ ქსელებში წვდომა აკრძალულია. ძირითადად Facebook და 
Twitter კრძალავს და ზღუდავს დისიდენტების ანგარიშებს შემთხვევითი გზით. YouTube ცენზურას 
ახორციელებს ვიდეოების, რომლებიც ეწინააღმდეგება ოფიციალურ ვერსიას. გამოხატვის 
თავისუფლების შეზღუდვა არ შეიძლება მოხდეს ღია საზოგადოებაში. 

 
 

5. რატომ არ არის წვდომა დამუშავებულ მონაცემებზე? 
 

გსურთ ნახოთ ის დაუმუშავებელი მონაცემები, რომლებმაც გამოიწვია ”90% და 95% 
ეფექტურობის ”მტკიცებულებები" ? მეც მაინტერესებს,  მაგრამ კომპანიები ამ მონაცემების ნახვის 
საშუალებას არ გვაძლევენ. 

როგორც ნაჩვენებია, bMJ , Pfizer და Moderna ეფექტურობის განცხადებები  მართლაც 
სასაცილოა. კვლევის საერთო პოპულაციაში,  სულ იყო 3,410 ეჭვმიტანილი, მაგრამ 
დაუდასტურებელი  COVID-19  შემთხვევა,  აქედან 1,594 შემთხვევა ვაქცინის ჯგუფში მოხდა, 1,816 
კი პლაცებოს ჯგუფში. და რას ველოდოთ ...?  მათ ვერ შეძლეს სამეცნიერო კვლევის ჩატარება  

 

https://childrenshealthdefense.org/defender/peter-doshi-pfizer-moderna-vaccines-need-more-details-raw-data/
https://blogs.bmj.com/bmj/2021/01/04/peter-doshi-pfizer-and-modernas-95-effective-vaccines-we-need-more-details-and-the-raw-data/?utm_source=feedburner&utm_medium=feed&utm_campaign=Feed%3A+bmj%2Fblogs+%28Latest+BMJ+blogs%29&g=w_bmj-com
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ძირითადი ცვლადის გადამოწმებით? არ შეეძლოთ შეემოწმებინათ ეს „საეჭვო, მაგრამ 
დაუდასტურებელი“ შემთხვევები, რომ გაერკვიათ, ჰქონდა თუ არა მათ COVID ?  რატომ არ უნდა 
შეამოწმონ 3410 მონაწილე  სიზუსტისთვის? 

შეგვიძლია თუარა ჩვენ  ვივარაუდოდ, რომ მათ შეგნებულად ჩაიდინეს და არ შეამოწმეს, 
რადგან ეს მათ ვაქცინების  90-95% ეფექტურობაზე პრეტენზიებს გააქარწყლებდა? 

უფრო მიზანშეწონილი არ იქნებოდა, რომ  FDA–სგან გაჩენილიყო  მოლოდინი (მოთხოვნა), 
რომ ვაქცინების მწარმოებლებს  ”COVID–ის სიმპტომებიან   ადამიანებს ჩაუტარონ კვლევები,  და 
გამოაქვეყნონ მათი დაუმუშავებელი მონაცემები, რათა დამოუკიდებელმა მესამე მხარეებმა 
შეძლონ შეისწავლონ, თუ როგორ ამართლებდნენ მწარმოებლები ამ ციფრებს? 

ჩვენ ვცდილობთ მსოფლიოს ყველა მოქალაქეს,  მივაღებინოთ  ეს ექსპერიმენტული 
პროდუქტები - რატომ არ თხოვს მათ იგივეს FDA ? ნუთუ  ეს  არ არის FDA- ს ძირითადი მიზანი? 

კარგი კითხვაა:  მელა იცავს ქათმის სახლს?  არანაირი  პასუხისმგებლობა. არანაირი ნდობა 
არ არსებობს მათ მიმართ. 

 
6. არ არსებობს უსაფრთხოების გრძელვადიანი კვლევები. 

 
რადგან პროდუქტები,  მხოლოდ რამდენიმე თვეა რაც ბაზარზეა, ჩვენ არ გვაქვს 

უსაფრთხოების გრძელვადიანი მონაცემები. სხვა სიტყვებით რომ ვთქვათ, წარმოდგენა არ გვაქვს, 
რას გააკეთებს ეს პროდუქტი სხვადასხვა პოპულაციების სხეულში, თვეების ან წლების შემდეგ. 

ზემოთ მოცემული ყველა რისკის გათვალისწინებით (რისკები, რომლებიც 
ყველა ფარმაცევტულ პროდუქტს აქვს), გონივრული არ იქნება რომ, დაველოდოთ, და მართლაც 
დავრწმუნდეთ, იქნა თუ არა  თავიდან  აცილებული ყველაზე ცუდი სცენარები? უფრო აზრიანი არ  
ექნება იმ  შემაშფოთებელი  „მონაცემთა ხარვეზების“ შევსება, ვიდრე ვეცადოთ, რომ ეს ვაქცინა 
პლანეტის ყველა მამაკაცს, ქალსა და შვილს მივცეთ? 

ამას აზრი ექნებოდა, მაგრამ იმისათვის, რომ ეს მათ  მონაცემები ჰქონდეთ, მათ უნდა 
გამოსცადონ  ხალხზე, რასაც შემდეგ  პარაგრაფამდე მივყევართ. 

რას წერს ოფიციალური მხარე?   
ჩაატარეს თუ არა მათ უსაფრთხოების ტესტირება ცხოველებზე   

 Moderna, Pfizer და AstraZeneca ყველა ვაქცინა ტესტირებულია ცხოველებზე. 
Associated Press იუწყება, რომ ეს დაბნეულობამ შეიძლება წარმოიშვას, რადგან Moderna- ს 
და Pfizer- ს მიეცათ ნებართვა, შეესინჯათ ვაქცინები ადამიანებზე, პარალელურად 
ცხოველებზე ტესტირებაზე. ჩვეულებრივ, ცხოველებზე ტესტირება ხდება ადამიანებზე 
ტესტირების დაწყებამდე. 

კომენტარი – ცხოველებზე კლინიკურ ტესტირებასა და უსაფრთხო ტესტირებას შორის არის 
უზარმაზარი განსხვავება – არსად მოიძებნება ინფორმაცია რომ ტესტირებამ უსაფრთხოდ ჩაიარა 
გრძელვადიან ჭრილში, ამას თითქმის იმდენივე წელი სჭირდება გამოსაცდელად რამდენიც 
ადამიანზე უსაფრთხო ტესტირებას. 

რას წერს ოფიციალური მხარე?   
 ჩაატარეს თუ არა მათ  მათ საშუალოვადიანი ან გრძელვადიანი უსაფრთხოების ტესტირება 

ადამიანებზე ?  
 ეს დამოკიდებულია იმაზე, თუ როგორ განსაზღვრავთ საშუალო ან გრძელვადიან 

პერსპექტივას. ვაქცინები გამოცდილია ადამიანებზე 2020 წლის შუა რიცხვებიდან, ამიტომ 
ჩვენ გვაქვს ექვსი თვის უსაფრთხოების მონაცემები თითოეული ვაქცინისთვის. PFIZER-მა და 
MODERNA- მ განაცხადეს, რომ ისინი გააგრძელებენ მათი წევრების მონიტორინგს 
უსაფრთხოების დაცვაზე. 

კომენტარი – ეს არასწორია, თავს მოხვეული  ახალი განმარტებაა, საშუალო ან გრძელვადიან 
უსაფრთხოების ტესტირებაზე, ამას პირდაპირ თავის არიდება ჰქვია დასმულ შეკითხვას. ასეთი 
ტესტები ათწლეულები გრძელდება, გენეტიკაში ჩარევა აკრძალული იყო აქამდე, არავინ არ იცის 
რა შედეგებით დამთავრდება, უფრო სწორედ ყველამ იცის, რომ მსგავსი ქმედებები დაუშვებელია 
და ნიურენბერგის აქტის მიხედვით აკრძალულია !  ეს მიდგომები 2007 წ: მსოფლიო ჯანდაცვის 
ორგანიზაციამ  შეცვალა. 

 
 
 

 

https://childrenshealthdefense.org/defender_category/covid/
https://childrenshealthdefense.org/defender_category/big-pharma/
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7. არაინფორმირებული თანხმობა 
 

რაც არ იციან ვაქცინის მიმღებთა უმეტესობამ, რომ რადგან ეს პროდუქტები ჯერ კიდევ 
კლინიკურ გამოკვლევებშია, ვინც მიიღებს ვაქცინას, ხდება კლინიკური კვლევის - ექსპერიმენტის 
ნაწილი. 

მე და ჩემნაირები, ვინც ვაქცინას არ მიიღებეს, კონტროლის ჯგუფში შედიან. დრო აჩვენებს, 
თუ როგორ იმუშავებს ეს ექსპერიმენტი. 

ალბათ იკითხავთ, თუ ვაქცინები ზიანს აყენებს, ამას ხომ  დავინახავდით  ახალ ამბებში?  რა 
თქმა უნდა FDA ნამდვილად ჩაერევა და შეაჩერებს ვაქცინის გავრცელებას?  (შენიშვნა: ჯანდაცვის 
ფედერალურმა წარმომადგენლებმა  სამშაბათს შეაჩერეს Johnsons & Johnson ვაქცინა სისხლის 
შედედების საშიშროებასთან  დაკავშირებით ). 

მთავრობის მიერ მართული, ვაქცინების შემდეგ, გარდაცვლილთა და დაშავებულთა 
ანგარიშგების სისტემა  ვაქცინების უარყოფითი მოვლენების შესახებ ანგარიშგების სისტემა (VAERS) 
რომ მუშაობდეს, იქნებ ყველაფერი სხვაგვარად იყოს, მაგრამ... 

 
8. გვერდითი რეაქციების და სიკვდილიანობის არასაკმარისი მოხსენება 

 

ჰარვარდის კვლევის თანახმად (ხელისუფლების დაკვეთა), ვაქცინების, უარყოფითი 
მოვლენების შესახებ ანგარიშების სისტემას VAERS –ს   რეალურად, ვაქცინაზე უარყოფითი რეაქციის 
1% -ზე ნაკლებია  გადაცემული. 

მიუხედავად იმისა, რომ პრობლემები VAERS   შემთხვევაში არ იყო გამოსწორებული, 15 
აპრილისთვის, VAERS ანგარიშები  აქვეყნებს რომ  2,200 ადამიანიზე მეტი დაიღუპა  მიმდინარე 
COVID ვაქცინების გამო, ასევე თითქმის 60,000 უარყოფითი რეაქცია დაფიქსირდა. 

თუ ეს ციფრები წარმოადგენს უარყოფითი რეაქციების მხოლოდ 1% -ს (ან 0.8% -დან 2% -
მდე, რაც აღმოჩენილი იყო  ამ კვლევაში რომელიც ახლახანს  JAMA-მ (Journal of the American 
Medical Association) გამოაქვეყნა), შეგვიძლია დავთვალოთ, რომ გამოდის დაახლოებით 110,000-
დან 220,000-მდე ვაქცინებისგან გარდაცვალება და გვერდითი რეაქციების უზარმაზარი 
რაოდენობა. 

 მაგრამ პრობლემაა, რომ თქვენ ვერ ნახავდით ამ ინფორმაციას ახალ ამბებში ! 
ვაქცინირებულთა სიკვდილის ეს რიცხვი იმაზე დაბალია ვიდრე ყოველწლიურად მომხდარი 

სამედიცინო შეცდომების შედეგად გარდაცვალება. 424 000 (რომლის შესახებაც ალბათ არც 
გსმენიათ), არადა ამ ვაქცინების გაშვებიდან ექვსი თვეც კი არ გასულა. 

კიდევ ერთი საყურადღებო აღმოჩენა, უფრო სწორედ  კი CDC -ის მიერ კარგად გათვლილი 
და წვრილი შრიფტის მანიპულაციის გზით, თვალთახედვიდან შენიღბული თაღლითობა, კერძოდ კი 
მედიკოსებისთვის გაფრთხილება დირექტივა, რომ აცრიდან 14 დღის პერიოდში გარდაცვლილი არ 
ითვლება აცრილად !  

ამიტომაც ეს ჩემი შემდეგი მოსაზრებაა, და ძნელია შემეკამათოთ, რომ COVID ვაქცინები 
უაზროდ გამოიყურება. 

რას წერს ოფიციალური მხარე  ღელავენ თუ არა ექიმები  mRNA ვაქცინის ხანგრძლივ 
გავლენის შესახებ ნაყოფიერებაზე?  

 არ არსებობს მტკიცებულება იმის შესახებ, რომ mRNA ვაქცინებმა შეიძლება გავლენა 
მოახდინოს ნაყოფიერებაზე,  სანამ უსაფრთხოების დასადასტურებლად დამატებითი კვლევა 
არ ჩატარდება ორსულ ქალებში  , NHS ამჟამად გირჩევთ, რომ ორსულმა ქალებმა არ მიიღონ 
CO VID-19 ვაქცინა. მასში ნათქვამია, რომ ორსულ ქალებს, რომლებსაც აქვთ ადრე 
არსებული დაავადებები, შესაძლოა სერიოზული გართულებები განუვითარდეთ, თუ ისინი ამ 
დაავადებებით დაავადდებიან  და ქალები, რომლებსაც აქვთ ინფექციის მაღალი რისკი, თუ  
მუშაობენ, შესაძლოა  ვაქცინირდნენ. 

 შეშფოთების მიზეზი არის ის, რომ SARS-CoV-2 Spike ცილა ნაკლებად ჰგავს 
პლაცენტის ცილებს. თეორია ის არის, რომ თუ ვაქცინა იწვევს სხეულის ანტისხეულების 
გამომუშავებას, რომლებიც ვირუსს ესხმიან თავს, ამ ანტისხეულებს ასევე შეუძლიათ შეტევა 
მოახდინონ პლაცენტაზე. მაგრამ, როგორც ვთქვით, მსგავსება მცირეა და სინამდვილეში, 
სხეული, სავარაუდოდ, ამ ორს არ აურევს ერთმანეთში. 

 ეს რომ ასე ყოფილიყო, მაშინ COVID-19 ინფექციას შეიძლება ასევე გამოეწვია 
ნაყოფიერების პრობლემები და ეს არ დაფიქსირებულა. ამის შესახებ ადრეც ვწერდით. 

 
 

https://childrenshealthdefense.org/defender/johnson-johnson-updated-recommendations/
https://vaers.hhs.gov/
https://www.icandecide.org/wp-content/uploads/2020/12/Lazarus-report.pdf
https://childrenshealthdefense.org/defender/rfk-jr-david-kessler-covid-vaccine-vaers/
https://www.medalerts.org/vaersdb/findfield.php?TABLE=ON&GROUP1=CAT&EVENTS=ON&VAX=COVID19
https://childrenshealthdefense.org/defender/vaers-data-vaccine-injury-trends-continue/
https://jamanetwork.com/journals/jama/fullarticle/2777417
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 როგორც აღვნიშნეთ, ბევრ ადამიანს შეიძლება ჰქონდეს გვერდითი მოვლენები 
COVID-19 ვაქცინით, მაგრამ უმეტეს შემთხვევაში ისინი მცირეა და რამდენიმე დღეში ქრება. 

 ვაქცინის უსაფრთხოება მუდმივად კონტროლდება. დიდ ბრიტანეთში მყოფ 
ადამიანებს, რომლებსაც ეჭვი აქვთ, რომ აქვთ ვაქცინის გვერდითი მოვლენა, მოუწოდებენ 
ამის შესახებ აცნობონ ყვითელი ბარათის სისტემაში. როგორც ვთქვით, ამის შემდეგ 
იკვლევენ მათ, რომ დაადგინონ იყო თუ არა ვაქცინა მიზეზი. 

 შეერთებულ შტატებში არსებობს საეჭვო გვერდითი მოვლენების შესახებ 
შეტყობინების მსგავსი სისტემა, სახელწოდებით VAERS. 

 ჩვენ უფრო მეტი რამ დავწერეთ ვაქცინაციის დამაკავშირებელ პრეტენზიებზე და 
სპეციფიკურ გვერდით ეფექტებზე. 

კომენტარი –  აქვე შეგვიძლია მოგიყვანოთ უამრავი მაგალითები სხვადახვა ვაქცინის შედეგად 
გამოწვეული მსგავსი პრობლემების წარმოჩენით. 

მედიცინისა და ჯანდაცვის პროდუქტების მარეგულირებელი სააგენტოს მიერ დიდი 
ბრიტანეთის მთავრობის მიერ COVID უარყოფითი რეაქციების შესახებ შეტყობინების სისტემა 
EudraVigilance არის სისტემა, რომელიც შექმნილია საეჭვო გვერდითი მოვლენების შესახებ 
ანგარიშების შეგროვებისთვის. ეს მოხსენებები გამოიყენება მათი შემუშავების დროს 
მედიკამენტების სარგებელისა და რისკების შესაფასებლად და მათი უსაფრთხოების  
მონიტორინგისთვის ევროპის ეკონომიკურ ზონაში (EEA). EudraVigilance გამოიყენება 2001 წლის 
დეკემბრიდან. 

ანგარიში მოიცავს მონაცემებს, რომლებიც შეგროვდა 2020 წლის 9 დეკემბრიდან 2021 წლის 
14 მარტის ჩათვლით, COVID–ის ორი ექსპერიმენტული ვაქცინის შესახებ, რომლებიც ამჟამად 
გამოიყენება ბრიტანეთში. Pfizer– დან და AstraZeneca– დან. 

მათი ინფორმაციით, ექსპერიმენტული ვაქცინების შედეგად დაფიქსირებულია 594 
გარდაცვლილი და 404 525 დაზიანება.სრული რეაქციები COVID-19 mRNA Pfizer- BioNTech 
ვაქცინაზე:  259 გარდაცვლილი და 108 649 დაზიანება; სრული რეაქციები COVID-19 ვაქცინაზე 
ოქსფორდის უნივერსიტეტი / AstraZenec ვაქცინაზე: 326 გარდაცვლილი და 294 820 დაზიანება 
COVID-19 ვაქცინის ბრენდის დაუზუსტებელი ვაქცინების სრული რეაქციები: 9 ადამიანი დაიღუპა და 
1056 დაშავდა. მათ შორის: სისხლის დარღვევა; გულის დარღვევები; თანდაყოლილი დარღვევები; 
ყურის დარღვევები; ენდოკრინული დარღვევები; თვალის დარღვევები; კუჭ-ნაწლავის ტრაქტის 
დარღვევა; ზოგადი დარღვევები; ღვიძლის აშლილობა; იმუნური სისტემის დარღვევები; ინფექცია; 
დაზიანება; მეტაბოლური დარღვევები; კუნთებისა და ქსოვილების დარღვევები:  ნეოპლაზმა; 
ნერვული სისტემის დარღვევა; ორსულობის პირობები; ფსიქიატრიული დარღვევები; თირკმლისა 
და შარდის დარღვევები;  რეპროდუქციული და სარძევე ჯირკვლის დარღვევები; სუნთქვის 
დარღვევა; კანის დარღვევები; სოციალური გარემოება; ქირურგიული და სამედიცინო 
პროცედურები; სისხლძარღვთა დარღვევები; 

კომენტარი - თქვენ ხედავთ რომ ვაქცინებისგან მიღებული უკურეაქციები, ჯანმრთელობის 
დამძიმება და სიკვდილიანობის შესახებ, FDA და ვაქცინის მწარმოებლებისთვის ეს ცნობილია და 
შეგნებულათ მალავენ ამ ინფორმაციას... და ჩვენ ბრმად უნდა ვენდოთ ამათ ?  

რას წერს ოფიციალური მხარე?  
გამოიწვია თუ არა ვაქცინამ სიკვდილი ან რაიმე ტრავმები ?  

 სიკვდილიანობის შემთხვევები პირდაპირ კავშირში არ არის COVID-19 
ვაქცინაციასთან. როგორც აღვნიშნეთ, დიდ ბრიტანეთში სიკვდილიანობისა და გვერდითი 
მოვლენების შესახებ შეიძლება შეატყობინონ ყვითელი ბარათის სქემას გამოძიებისთვის. 14 
მარტის მონაცემებით, არც ერთი დაფიქსირებული გარდაცვალება არ მოხდა ვაქცინაციის 
შედეგად. ამის საპირისპიროდ, დადგენილია, რომ COVID-19, დიდ ბრიტანეთის მსგავსი 
ასაკის და ჯანდაცვის დონის მქონე ქვეყნებში ინფიცირებულთა დაახლოებით კლავს 
ადამიანების  0.5-1% -ს . 

კომენტარი –  ეს მორიგი ცალმხრივი მიდგომაა, რადგან სრულიად ჯანმრთელი ადამიანი არ 
არსებობს,  და ვაქცინისგან გამოწვეული სიკვდილიანობა აშკარად და დაუფარავად ბრალდება სხვა 
თანდაყოლილ დაავადებებს, მაშინ როდესაც სხვა შემთხვევაში გარდაცვლილი ადამიანებს 
მოიხსენებენ როგორც ვირუსისგან გარდაცვლილს (ამაზე მოგვიანებით).  

პროგნოზით, COVID-19 ვაქცინები 2022 წელს მსოფლიოში  62,3  მილიონი გულ-
სისხლძარღვთა სიკვდილს გამოიწვევს. 
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9. ვაქცინები ვერ აჩერებს გადაცემას ან ინფექციას 

 

ამ ვაქცინებმა ხომ უნდა  მოგვცეს ის შედეგი, რასაც ველოდით, რომ „ნორმალურ 
მდგომარეობაში დაგვაბრუნებდა"?  არა? 

როგორ ფიქრობთ, რატომ ვიღებთ ყველა ამ წინააღმდეგობრივ შეტყობინებას იმის შესახებ, 
რომ საჭიროა ვაქცინის გაკეთების შემდეგ სოციალური დისტანცირების პრაქტიკა და ნიღბების 
ტარება? მიზეზი არის ის, რომ ეს ვაქცინები არასოდეს შექმნილა გადაცემის ან ინფექციის 
შესაჩერებლად. 

თუ არ გჯერათ, მე კვლავ მოუბრუნდები  FDA-სთვის იმ წარდგენილ დოკუმენტებს, რომლებზეც 
უკვე მიგითითეთ და რომლებიც აჩვენებს, რომ ვაქცინების ძირითადი საბოლოო მიზანი (რისთვისაც 
შეიქმნა ვაქცინები) ეს თქვენი სიმპტომების შემცირებაა. 

ეს ისევე ჟღერს, როგორც ბაზარზე ყველა სხვა პრეპარატის შესახებ, ხომ მართალია? სულ ეს 
არის ... თქვენი სიმპტომების შემცირება – ეს არის ყველაზე დიდი მოლოდინი, რომელსაც ამდენი 
ხანი ველოდით. ჩემს გარდა, ეს ვინმეს სრულიად უაზროდ არ ეჩვენება? 

 ეს ხელს ვერ შეუშლის ჩვენგან ვირუსის გავრცელებას; 
 მას არ შეუძლია შეაჩეროს ვირუსი, ჩვენი დაინფიცირებიდან, თუ ის შეგვეყარა; 
 ვაქცინის მიღება ნიშნავს, დათანხმდე ამ ექსპერიმენტული პროდუქტის ყველა რისკის 

მიღებას და საუკეთესო რაც შეიძლება მოგვცეს ეს არის, რომ შეამციროს სიმპტომები? 
ამავე დროს უამრავი სხვა რამ შემიძლია გავაკეთო, რომ შევამცირო ჩემი სიმპტომები, რაც არ 

გულისხმობს ნამდვილად სარისკო პროდუქტის მიღებას. 
ახლა შემდეგი ლოგიკური კითხვა: თუ ჩვენ  უსიმპტომო  გამავრცელებლები  გვაღელვებენ, 

ვაქცინა არ გაზრდის ალბათობას, რომ ჩვენ ვქმნით უსიმპტომო გავრცელებას? 
თუ ეს მართლაც შეამცირებს სიმპტომებს, ვინც მიიღებს ვაქცინას შეიძლება არც კი იცოდეს 

რომ ისინი ავად არიან და ამიტომ ისინი დიდი ალბათობით ვირუსს გაავრცელებენ, არა? 
როგორც არ უნდა იყოს,  მსმენია ბევრო როგორ საუბრობს, რომ ვაქცინის გვერდითი 

მოვლენები (განსაკუთრებით მეორე დოზის მერე) უარესია, ვიდრე COVID–ით დაავდებისგან. 
არც ეს არ მესმის, ვერ ვგებულობ! რისკები. არანაირი დაცულობა, გაწუხებთ ვაქცინის 

გვერდითი მოვლენები, აგრძელებთ ნიღბის ტარებას და საზოგადოებისგან დისტანცირებას... და 
აგრძელებთ ვირუსის გავრცელებას.  

სიტუაცია კიდევ უფრო მძიმდება...  რას წერს ოფიციალური მხარე 
ვაქცინირებით მომეცემა თუ არა შესაძლებლობა შევწყვიტო ნიღბის ტარება ? 

 გაერთიანებული სამეფოს მთავრობის ამჟამინდელი რეგულაციები კვლავ მოითხოვს 
ვაქცინირებულ ადამიანებს დაიცვან იგივე წესები, რაც არ  ვაქცინირებულებმა, როდესაც 
საქმე ეხება ნიღაბს. 

კომენტარი - თუ მხედველობაში მივიღებთ 1; 2; 3; 4; 5; 6; 7; 8  პარაგრაფებს – პასუხი იქნება 
რომ –არა, ნიღაბი  არ დაგვიცავს ! 150-ზე მეტი კვლევა აჩვენებს, რომ ნიღბები არაეფექტური და 
მავნეა. 

     დამატებითი პრობლემები, რომლებსაც ნიღბის ტარება იწვევს: 
„თავისი არსით, ნიღბები არის ინსტრუმენტი, რომელიც იწვევს ყველაფრის 

დაშვებულობის  გრძნობას”, - აცხადებენ ექსპერტები. „ჩვენ ვიყენებთ ფიზიკურ ნიღბებს 
ფსიქოლოგიური ნიღბების დასაძლევად.” 

ნიღაბი შეიძლება რეალურად არ მალავს თქვენს პირადობას, მაგრამ მას აქვს რამდენიმე 
ძლიერი ეფექტი: 

 ართულებს თქვენს იდენტიფიკაციას. 
 ფარავს თქვენს ემოციებს და ამცირებს თვალით კონტაქტის რაოდენობას, 

რომელსაც ამყარებდით. 
 გაძლევთ საშუალებას გრძნობდეთ თავს და ფიქრობდეთ როგორც  სხვა ადამიანი. 
 ხელს უწყობს დანაშაულის, სირცხვილის და უხერხულობის გრძნობის თავიდან 

აცილებას. 
 ზედაპირზე ამოიღებს თქვენი პიროვნების იმ სიღრმისეულ  ნაწილებს, რომლებიც 

სხვაგვარად შეიძლება დაგემალათ. 
 ჯგუფებში ნიღბები შეიძლება იყოს დეჰუმანური, რაც იწვევს ჯოგურ აზროვნებას და 

ექსტრემალურ ქცევას. 
 
 
 

https://www.yahoo.com/lifestyle/dr-fauci-says-dont-getting-124521340.html
https://childrenshealthdefense.org/defender/no-guarantee-covid-vaccines-prevent-infection/
https://www.fda.gov/drugs/types-applications/investigational-new-drug-ind-application#Introduction
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10. ადამიანები COVID  ვაქცინაციის შემდეგ ისევ ინფიცირდებიან 

 

პრობლემა – თქვენ ღებულობთ ვაქცინაციას და კვლავ ინფიცირდებით COVID- ით. 
 ეს ხდება ვაშინგტონის შტატში; 
 ეს ხდება ნიუ იორკში; 
 ეს ხდება მიჩიგანში.; 
 ეს ხდება ჰავაიზე.; 
 ეს ხდება კიდევ რამდენიმე შტატში; 
 ეს დაემართა 35 მონაზონის 80% -ს, რომლებმაც აცრა მიიღეს კენტუკიში . სხვათა 

შორის ორი გარდაიცვალა; 
Lancet: გაერთიანებული სამეფოს ახალი COVID შემთხვევების 89% სრულად ვაქცინირებს 

შორის დასტურდება. სინამდვილეში, ეს ფენომენი ალბათ, ყველგან ხდება, მაგრამ დღეისთვის 
მხოლოდ ამ მცირედ შემთხვევებს აქვეყნებენ. 

ზემოთ (და ასევე 10 პარაგრაფის ქვემოთ),  მოყვანილი  მიზეზების გათვალისწინებით 
შესაძლოა ეს არ გაგიკვირდათ, მაგრამ ხომ გეგონათ, რომ ვაქცინა ფარი  იყო თქვენი 
უსაფრთხოებისთვის. 

მაგრამ აღმოჩნდა რომ არა, ეს არც არასოდეს ყოფილა კარგი აზრი. 
რა მოხდება თუ  LA- ში ჯანდაცვის მუშაკთა 66% ვაქცინაციას გადადებას ან უარის თქმას 

აპირებს… იქნებ მათაც არ ხიბლავს დაჩქარებული მეცნიერება. 
შესაძლოა, ისინი თვალყურს ადევნებენ სიკვდილიანობის და დაავადებების 

შემთხვევებისშესახებ ინფორმაციას. 
რას წერს ოფიციალური მხარე?   

შეაჩერებს თუ არა ვაქცინა COVID- ით ჩემს ინფიცირებას ?  
 ყველა ხელმისაწვდომი ვაქცინა მნიშვნელოვნად ამცირებს COVID-19 -ის 

განვითარების რისკს. 
 mRNA ვაქცინების კონკრეტულად გადახედვისას, კლინიკურ კვლევებში, 

მონაწილეები, რომლებმაც მიიღეს Moderna ვაქცინა, 94% -ით ნაკლები ინფიცირებული 
იყვნენ COVID-19 ვიდრე მონაწილეები, რომლებმაც მიიღეს პლაცებო, და არცერთ მათგანს 
არ გამოუვლინდა "მძიმე კოვიდი". Pfizer ვაქცინის ადრესატებს 95% -ით ნაკლები 
ალბათობა აქვთ COVID-19 -ზე, ვიდრე მონაწილეები, რომლებმაც მიიღეს პლაცებო. 
ისრაელიდან მიღებული რეალური მონაცემების თანახმად, Pfizer ვაქცინის მიმღებებს 94% -
ით ნაკლები ალბათობა აქვთ COVID-19 სიმპტომების და 92% -ით ნაკლები ალბათობა 
აქვთ კოვიდის მძიმე ფორმის დაავადებისა. 

კომენტარი – ამცირებს რისკს, არ ნიშნავს რომ სრულიად 100% ით  დაგიცავს ვირუსისგან, 
ასევე კემბრიჯის უნივრსიტეტის პროფ. Ravindra Gupta-ამ მოუწოდა ფარმა ინდუსტრიას დაიწყონ 
ახალ ვაქცინების წარმოება, რომელშიც იქნება მუტირებულ კორონავირუსის  S-ცილა-ანტიგენის 
განსხვავებული პირველადი სტრუქტურა რადგან:  

მსოფლიოს რამოდენიმე ქვეყნებში დააფიქსირეს კიდევ ახალი მუტაციები კორონავირუსის S-
ცილა-ანტიგენში და აღარ ნეიტრალდება არა მუტირებულ კორონავირუსით შექმნილი ვაქცინებით 
დაინფიცირებულების სისხლში არსებული ანტისხეულებით. 

ამ დროს ვაქცინების მწარმოებლებმა, დაამზადეს მილიონობით სხვადასხვა ტიპის ვაქცინა 
დაძველებულ  ამ ანტიგენზე და უკვე დაიწყეს კიდევაც ხალხის აცრა.  

 

არანაირი დაცულობის შეგრძნება, არანაირი ლოგიკა.  არანაირი ნდობა არ არსებობს მათ 
მიმართ. 

11. COVID– თან  დაკავშირებული სიკვდილიანობის საერთო მაჩვენებელი 
 

CDC–ს საკუთარი მონაცემების მიხედვით, COVID–გან გადარჩენის 99,74% შანსი აქვს . რატომ  
უნდა გავრისკო იმ პროდუქტის მიღება, რომელიც არ აჩერებს არც ინფექციას არც გადაცემას, და 
უნდა მე დამეხმაროს გაციების დაძლევაში, რომლსაც ჩემი მოკვლის 0,26%  შანსი აქვს,  რაც ჩემს 
ასაკობრივ დიაპაზონში ჩემი მოკვლის დაახლოებით 0,1% შანსია (და 0,01% ჩემი შვილის მოკვლის 
შანსი). 

ასეთი დაბალი სიკვდილიანობის, სარისკო ნორმატიული საზომის მაჩვენებელით, ჩვენ 
ყოველწლიურად ჩაკეტილ მდგომარეობაში ვიქნებით ... ანუ სამუდამოდ. 

 

https://www.theepochtimes.com/long-island-woman-tests-covid-19-positive-after-taking-second-vaccine-shot_3757019.html
https://childrenshealthdefense.org/defender/states-report-covid-cases-fully-vaccinated/
https://www.lifesitenews.com/news/several-nuns-die-after-taking-first-shot-of-covid-vaccine
https://www.washingtonpost.com/business/2020/11/21/vaccines-advocates-nurses-doctors-coronavirus/
https://www.nbc26.com/news/coronavirus/cdc-estimates-covid-19-fatality-rate-including-asymptomatic-cases
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მაგრამ მოიცადეთ, ხომ მკითხავთ, ეს 500,000 მეტი სიკვდილის შესახებ ინფორმაცია ხომ უნდა 

იყოს საგანგაშოა ჰო ? მოხარული ვარ, რომ მკითხეთ... 

  
12. COVID- ით სიკვდილიანობის გაბერილი რიცხვები 

 

რაღაც მართლა  საეჭვოდ ჩანს, როდესაც აქამდე სიკვდილის მოწმობების ისტორიაში,  ჩვენს 
მთავრობას არასდროს შეუცვლია, სიკვდილის რეგისტრაციის მეთოდი.   

რატომ ვაცხადებთ,  ყველას ვის სხეულში COVID-ი მოხვდა, რომ  როგორც COVID-ით 
გარდაცვლილია, და არა როგორც  თანდაყოლილი დაავადებებით გარდაცვლილი, რომლებმაც 
რეალურად წაიღეს მისი სიცოცხლე? 

COVID–მდე, ყველა კორონავირუსი (საერთო გაციება) არასოდეს აღნიშნულა როგორც 
სიკვდილის ძირითადი მიზეზი, როდესაც ადამიანი გარდაიცვლებოდა გულის დაავადებით, 
სიმსივნით, დიაბეტით, ავტოიმუნური პირობებით ან რაიმე სხვა ძირითადი თანმხლები დაავადებით. 

ადრე დაავადება მითითებული იყო, როგორც სიკვდილის მიზეზი, და ცალკეულ ხაზზე 
ჩამოთვლილი იყო შერეული ფაქტორი, როგორიცაა გრიპი ან პნევმონია. 

რათა უფრო გაიბეროს ეს ციფრები, ჯანდაცვის მსოფლიო ორგანიზაციამ და CDC–მ შეცვალეს 
სახელმძღვანელო მითითებები  ისე, რომ ამ სიკვდილის რიცხვში ასევე შედის ის, 
ვინც  ეჭვმიტანილია ან სავარაუდოა  (მაგრამ არასდროს დადასტურებულა), რომ გარდაიცვალა 
COVID– ით. 

თუ ამის გაკეთებას ვაპირებთ, ხომ არ უნდა დავბრუნდეთ უკან და არ შეცვალოთ გაციებისა და 
გრიპის ყველა გასული სეზონის რიცხვი, რათა "ვაშლი ვაშლს" შევადაროთ, როდესაც საქმე 
სიკვდილიანობას ეხება? 

CDCs საკუთარ მონაცემებზე დაყრდნობით, მხოლოდ გარდაცვალებულთა 6% ეხება  COVID 
შემთხვევებს, მაშინ როდესაც COVID, როგორც ჩანს, წარმოადგენს ერთადერთ პრობლემას. 

სხვა სიტყვებით რომ ვთქვათ, 94% -ით შეამცირეთ სიკვდილიანობის მაჩვენებელი, რასაც 
ახალი ამბების მეშვეობით შეიტყობთ და თქვენ მიიღებთ სავარაუდოდ, ნამდვილად COVID- ით. 
გამოწვეულ სიკვდილიანობის შემთხვევებს.  

მაშინაც კი, თუ  CDC–ს ყოფილი დირექტორი  მართალია და COVID-19 
იყო ლაბორატორიულად გაძლიერებული ვირუსი (იხ. პარაგრაფი 14 ქვემოთ), სიკვდილიანობის 
მაჩვენებელი 0.26% მაინც შეესაბამება ვირუსული სიკვდილის მაჩვენებელს, რომელიც 
ყოველწლიურად ხდება პლანეტაზე. 

მაშინ გამოჩნდა ეს ბიჭი Fauci  . მე ძალიან  მინდა რომ მას ვენდობოდე, მაგრამ გარდა იმ 
ფაქტისა, რომ მას არ უმკურნალია არც ერთი COVID პაციენტისთვის. ალბათ ესეც უნდა იცოდეთ: 

 დოქტორ დევიდ მარტინის M-CAM კომპანია და როგორ იპოვა საშუალება 
არამატერიალური აქტივების გირაოდ გამოყენებისათვის; 

 Bayh-Dole  კანონი, რამაც გამოიწვია რომ უნივერსიტეტის პატენტებიდან, დოქტორ 
ენტონი Fauci–მ, ლიცენზირებული ჰონორარი მიიღო; 

 SARS ვაქცინა დაპატენტებულია 2019 წლის მარტში, COVID–ის აფეთქებამდე რვა 
თვით ადრე; 

 Fauci- ს მონაწილეობა საეჭვო გარიგებებსა და შეერთებულ შტატებში წამლის ფასების 
დამკვიდრებაში;  

 Fauci მეთვალყურეობის ქვეშ მოხდა აფეთქება აუტიზმსა და სხვა ქრონიკულ 
დაავადებებში; 

 Fauci – ს უუნარობა ინფექციური დაავადებების და ალერგიის შესწავლაში, 
მიუხედავად იმისა რომ მუშაობდა ალერგებისა და ინფექციური დაავადებების ეროვნულ 
ინსტიტუტში. 

13. Fauci და მისი თანამშრომლები NIAID– ში ფლობენ პატენტებს Moderna ვაქცინაზე. 
 

 Bayh-Dole  კანონის მეშვეობით, მთავრობის მუშაკებს ეძლევათ უფლება მიიღონ პატენტები 
ნებისმიერ კვლევაზე, რომლებსაც ისენი ატარებენ  გადასახადის გადამხდელების ხარჯზე. 

ენტონი Fauci  ფლობს 1000-ზე მეტ პატენტს, მათ შორის პატენტები  Moderna ვაქცინაზე… 
რისთვისაც მან გასცა თანხმობა  მთავრობის დაფინანსებაზე. 

 
 
 

https://www.who.int/classifications/classification-of-diseases/emergency-use-icd-codes-for-covid-19-disease-outbreak
https://www.cdc.gov/nchs/nvss/vsrr/covid_weekly/index.htm
https://thehighwire.com/videos/covid-origin-controversy-reignited/
https://childrenshealthdefense.org/defender/congress-investigation-nih-treacherous-research-wuhan-lab/
https://childrenshealthdefense.org/defender/truth-rfk-jr-david-martin-fauci-moderna-vaccine/
https://research.wisc.edu/bayhdole/
https://research.wisc.edu/bayhdole/
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სინამდვილეში, ჯანმრთელობის ეროვნული ინსტიტუტი (NIH) - ზედამხედველობას უწევს 

ალერგიისა და ინფექციური დაავადებების ეროვნულ ინსტიტუტს (NIAID), რომლის დირექტორიც 
Fauci -ა , რითაც აცხადებს Moderna- ს ვაქცინის ერთობლივ მფლობელობას . 

ამით ჩანს თუ არა, როგორც ინტერესთა მთავარ კონფლიქტი, ისე კრიმინალი? 
მე უფრო კრიმინალს ვხედავ, რადგან აქ ჩანს კიდევ ერთი  არასასიამოვნო პრობლემა, რაც 

კიდევ უფრო ამწვავებს უნდობლობის  გრძნობას Fauci- ს, NIAD- ს და ზოგადად NIH- ს მიმართ. 

 
14. Fauci დგას, ფუნქციების მომატების  უკანონო შესწავლის, ყურადღების ცენტრში 

 

რა არის „ ფუნქციების მომატების “ კვლევა? ეს არის ის ადგილი, სადაც მეცნიერები ცდილობენ 
ვირუსებს შესძინონ ფუნქციები - გახადონ ისინი უფრო გადამდები და მომაკვდინებელი. 

მინიმუმ  არაეთიკურად ჟღერს, არა? როგორ შეიძლება ეს სასარგებლო იყოს? 
აშშ–ს მთავრობა დათანხმდა ამ მოსაზრებას და 2014 წელს აკრძალა ეს პრაქტიკა . 
რა გააკეთა NIAID-მა Fauci-ს ხელმძღვანელობთ? ისინი გადაეწყვნენ და ფუნქციების 

მომატების კვლევა გადასცეს ჩინეთს აუთსორსინგზე (კორონავირუსებთან მიმართებაში), და  
გრანტის სახით გადაუხადეს  600 ათასი დოლარი. 

ბატონ Fauci–ს ბევრი რამ აქვს ასახსნელი,... და იმედია, რომ კამერების წინ მოახდენს დაიცვას  

რას წერს ოფიციალური მხარე?  შეიცავს თუ არა ვაქცინა გენმოდიფიცირებულ ორგანიზმებს 
(გმო–ს) ?  

 ზოგიერთი ვაქცინა შეიცავს გმო-ს. 
კომენტარი – აქ კომენტარი ზედმეტია. 
რას წერს ოფიციალური მხარე?  შეიცავს თუ არა Astra-Zeneka და Jonson & Jonson ვაქცინები 

მშობიარობა შეწყვეტილი ადამიანის ან მაიმუნის  უჯრედებს?  
 მაგალითად, AstraZeneca ვაქცინა იყენებს ვირუსის მოდიფიცირებულ ვერსიას, 

რომელსაც  მოაქვს გენეტიკური მითითებები რათა ადამიანის უჯრედებში  წრმოქმნას 
კორონავირუსის სპაიკის ცილა, თავისთავად გამრავლებისა და სხეულის ინფექციის გარეშე. 

 ზოგი ვაქცინა იყენებს ვირუსს, როგორც აქტიურ ინგრედიენტს. როგორც აღვნიშნეთ, 
მაგალითად, AstraZeneca COVID-19 ვაქცინა იყენებს ვირუსს. 

 ვირუსებს სჭირდებათ უჯრედები გამრავლებისთვის, რის გამოც ვაქცინების 
მწარმოებლები იყენებენ უჯრედებს ვაქცინებისათვის საკმარისი რაოდენობის ვირუსის 
შესაქმნელად. მაგალითად, გრიპის ვაქცინა ხშირად მზადდება ქათმის კვერცხისგან. 

 AstraZeneca COVID-19 ვაქცინაში ვირუსი ტირაჟირდება 1970-იან წლებში 
აბორტირებული ნაყოფისგან მიღებული უჯრედების მოდიფიცირებული ასლების 
გამოყენებით. ამ უჯრედულ ხაზს ჰქვია HEK-293 და ჩვენ ამის შესახებ ადრეც ვწერდით. 

 ჯონსონის და ჯონსონის ვაქცინა იყენებს სხვა ვირუსს, რომელიც 1985 წელს გაიზარდა 
აბორტირებული ნაყოფის უჯრედებში. 

 ამრიგად, ორივე ვაქცინა მზადდება ამ უჯრედების ასლების გამოყენებით, და არა 
თავად ნაყოფის უჯრედების. 

 მიუხედავად იმისა, რომ უჯრედები გამოიყენება ვირუსის გასაზრდელად, ისინი 
იფილტრება ვაქცინით, რაც ნიშნავს, რომ არც ერთი ვაქცინა "არ შეიცავს ადამიანის 
აბორტირებულ უჯრედებს". 

 გაუგებარია, საიდან გაჩნდა მაიმუნის უჯრედებზე ხსენება, მაგრამ ეს შეიძლება იყოს 
არასწორი ინტერპრეტაცია იმისა, რომ AstraZeneca ვაქცინაში გამოყენებული ვირუსი არის 
ვირუსის შეცვლილი ვარიანტი, რომელიც ჩვეულებრივ შიმპანზეებს აინფიცირებს. ეს არ 
ნიშნავს, რომ ის მოდის შიმპანზედან. 
 

კომენტარი –  ფარმა-კორპორაციებმა,  ამ პანდემიისას დაიწყეს გამოშვება ვექტორ-
ვაქცინების,  სინთეტურ mRNA-ვაქცინების და DNA-ვაქცინების, რომელთაგანაც ვერც ერთი ამ 
ვაქცინით, ისინი ვერ შექმნიან აცრილის უჯრედებში კორონავირუსის S-ცილა-ანტიგენის: 

 ვერც ნატიურ 3D-კონფორმაციას , მხოლოდ ამინო მჟავურ მიმდევრობის კოდირებით 
S-ცილის გენით, რაც სჩანს ამ დასკვნიდან:  

 
 
 
 

https://www.axios.com/moderna-nih-coronavirus-vaccine-ownership-agreements-22051c42-2dee-4b19-938d-099afd71f6a0.html
https://www.axios.com/moderna-nih-coronavirus-vaccine-ownership-agreements-22051c42-2dee-4b19-938d-099afd71f6a0.html
https://ahrp.org/what-is-gain-of-function-research-who-is-at-high-risk/
https://www.sciencemag.org/news/2014/10/us-halts-funding-new-risky-virus-studies-calls-voluntary-moratorium
https://www.dailysignal.com/2021/04/06/fauci-must-explain-why-oversight-bypassed-for-funding-to-wuhan-lab-congressman-says/
https://www.dailysignal.com/2021/04/06/fauci-must-explain-why-oversight-bypassed-for-funding-to-wuhan-lab-congressman-says/
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Dr. Cassandra M Burke et al.: "it is the conformation of the input PrPSc seed, not the amino 

acid sequence of the PrPC substrate, that primarily determines species-specific cofactor and 
glycosylation preferences"  

 ვერც პოსტ-ტრანსლიაციურ მოდიფიკაციებს (PTM), რასაც მიხვდება 
არაპროფესიონალიც კი, აი ამ სამეცნიერო კვლევის შედეგიდან:  

Prof. Lanjuan Li et al., "Mass Spectrometry Analysis of Newly Emerging Coronavirus HCoV-19 
Spike Protein and Human ACE2 Reveals Camouflaging Glycans and Unique Post-Translational 
Modifications". 

აქ ამით ვერ გავჩერდებით, გზადაგზა თანამედროვე მეცნიერება სულ უფრო და უფრო 
შემაშფოთებელ დასკვნებს აქვეყნებს. მაგალიათად აი ეს კვლევა შეიძლება თუ არა mRNA 
ვაქცინებმა  სამუდამოდ შეცვალოს DNA ? მეცნიერება ვარაუდობს, რომ მას შეუძლია შეცვალოს 
DNA.   ბიოქიმიკოს-მოლეკულური ბიოლოგის დოქტორი Doug Corrigan, თანახმად, ჰარვარდისა 
მასაჩუსეთის ტექნოლოგიური ინსტიტუტის MIT- მკვლევარების მიერ,  SARS-CoV-2 RNA- ზე 
ჩატარებულ კვლევას  აქვს დიდი მნიშვნელობა იმის შესახებ, თუ როგორ შეიძლება mRNA 
ვაქცინებმა მუდმივად შეცვალონ გენომიური DNA,  და რაც საჭიროებს დამატებით უფრო მეტ 
კვლევებს. 

სიტუაცია რთულდება, მძიმდება, მეცნიერებაში განგაშის ზარს არავინ სცემს. ანარაირი ნდობა, 
არანარი პასუხისმგებლობა. 

ახლა, მოდით, ყურადღება გადავიტანოთ და ვირუსს მივუბრუნდეთ. 

 
15. ვირუსი აგრძელებს მუტაციას 

 
რას წერს ოფიციალური მხარე? შეაჩერებს თუ არა ვაქცინა ჩემგან  COVID– ის გავრცელებას?   

 ახალი მტკიცებულებების თანახმად, ვაქცინები ასევე აჩერებენ SARS-CoV-2 ვირუსის 
გავრცელებას, რომელიც იწვევს COVID-19- ს, ასევე ხელს უშლის ამ ინფექციების სიმპტომურ 
დაავადებებს. 

 მაგალითად, შოტლანდიის ბოლოდროინდელმა გამოკვლევამ, რომელიც 
ჯერჯერობით არ იქნა რეცენზირებული, დაადგინა, რომ  ვაქცინირებული ჯანდაცვის 
მუშაკებთან  თანამცხოვრებთა შორის  ინფიცრების მაჩვენებლები მინიმუმ 30% -ით 
შემცირდა. 

 შოტლანდიის საზოგადოებრივი ჯანდაცვის (PHS) განცხადებით, ”ვინაიდან 
სამედიცინო პერსონალის ოჯახის წევრები შეიძლება დაინფიცირდნენ სხვა ადამიანების 
საშუალებითაც (და არა მხოლოდ სამედიცინო სფეროს წარმომადგენლებისგან, 
რომელთანაც ცხოვრობენ), ამიტომ ფარდობითი რისკის 30% -იანი შემცირება  ვირუსის 
გადაცემის შესახებ და ვაქცინაციის ჭეშმარიტი 'გავლენა არ არის სათანადოდ შეფასებელი”. 

 მაგრამ დოქტორმა დაიან სტოქტონმა, COVID-19 ვაქცინების მეთვალყურეობის 
პროგრამის მენეჯერმა, ასევე თქვა: ”ამ კარგი ამბის მიუხედავად, მნიშვნელოვანია 
გვახსოვდეს, რომ ინფექციების პროფილაქტიკა და კონტროლი სამედიცინო 
დაწესებულებებში კვლავ უაღრესად მნიშვნელოვანია, ისევე როგორც ინფექციის 
გავრცელების პრევენცია  ჩვენს ყოველდღიურ ცხოვრებაში. ”გადაცემის რისკი ნულამდე არ 
დაეცა მას შემდეგ, რაც ჯანდაცვის თანამშრომელი აცრილ იქნა.” 

კომენტარი – აქ საუბარია, რომ ვაქცინები  აჩერებენ  SARS-CoV-2  ის გავრცელებას, რაც იწვევს  
COVID-19- ს, ასევე ხელს უშლის, მაგრამ ვერ ელიმინირებენ ვირუსის გავრცელებას. 

 "შოტლანდიის გამოკვლევა, რომელიც არ იქნა რეცენზირებული და აცხადებს რომ ჯანდაცვის 
მუშაკებთან  თანამცხოვრებთა შორის  ინფიცრების მაჩვენებლები მინიმუმ 30%-ით შემცირდა"– 
სანდო არ არის. ამ კვლევებს გრძელვადიანი დაკვირვება ესაჭიროება. 

ვინაიდან სამედიცინო პერსონალის ოჯახის წევრები შეიძლება დაინფიცირდნენ სხვა 
ადამიანების საშუალებითაც არის ჩვეულებრივად პრობლემის გამწვავება, და დაავადების 
შემთხვევაში სხვა ინფიცირებულებზე ყურადღების გადატანის მცდელობა, რაც მეცნიერებაში 
დაუშვებელია. 
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გვახსოვდეს, რომ ინფექციების პროფილაქტიკა და კონტროლი სამედიცინო დაწესებულებებში 

კვლავ უაღრესად მნიშვნელოვანია, ისევე როგორც ინფექციის გავრცელების პრევენცია, მიანიშნებს, 
რომ პრობლემა არ გადაჭრილა და ხაზს უსვამს, რომ ვირუსების გავრცელების პრევენციითვის 
საჭიროა სხვა ალტერნატივები, რომელიც მეცნიერულად დამტკიცებულია,  და როდესაც ეს სიახლე 
არ არის, საერთოდ არ განიხილება, თუმცა WHO  მსოფლიო ჯანდაცვის ორგანიზაცია ამის შესახებ 
ღიად მოუწოდებს ჯანდაცვის ჯგუფის წევრებს  მათი განცხადებების მიხედვით. 

დამატებითი პრობლემა – COVID -19:   E484K მუტაცია და მის მიერ წარმოქმნილი რისკები: 
აშშ – ში,  ლაბორატორიაში იპოვნეს მინიმუმ შვიდი გენეტიკურად დამოუკიდებელი კლონი, 
რომლებმაც მუტაცია განიცადეს ერთ კონკრეტულ ადგილას ვირუსის ცნობილ ცილის წვეტოვანაში 
Spike–ში, რომელსაც ისენი იყენებენ ადამიანის უჯრედებზე მიმაგრებისთვის. Spike–ს გააჩნია  
ამინომჟავების შეკავშირებული თანმიმდევრობა და მუტაცია ხდება 677 პოზიციაზე.  ორიგინალ 
SARS-CoV-2– ში ეს არის ამინომჟავა გლუტამინი, შემოკლებით Q. ექვს სტრიქონში, ეს Q შეიცვალა 
სხვა ამინომჟავად, ჰისტიდინ–ად (H) და ეწოდა 677H. მეშვიდე სტრიქონში Q –მ განიცადა მუტაცია 
და შეიცვალა სხვა ამინომჟავად, პროლინ–ად (P). თითოეულ ხაზს ასევე აქვს მუტაცია განცდილი, 
სახელწოდებით S: 614G, რომელიც ვირუსის პირველი შესამჩნევი ცვლილება იყო, რომელიც 
რამდენიმე თვის წინ იქნა გამოვლენილი და იმდენად  ფართოდ  გავრცელდა, რომ ახლა ის 
ინფექციების 90% –ში გვხვდება. ხაზებმა აშშ – ს გარეთ ასევე შეიძინა 677H, მათ შორის ეგვიპტეში, 
დანიაში, ინდოეთში  და  მაკედონიის  დიდ  კლასტერში. ახალ ვარიანტი რომელიც შეშფოთებას 
იწვევს, სახელწოდებით B.1.525, ასევე აქვს 677H, ისევე როგორც  ერთ –ერთი პირველი 
შემაშფოთებელი ვერსიის რამდენიმე ხაზი, რომელიც გაჩდნენ  B.1.1.7 – დან . S: 677 მუტაციის 
დამთხევითი გლობალური გაჩენა და მათი გავრცელების ხუთჯერ გაზრდა მტკიცებულებაა იმისა, 
რომ ამ ცვლილებებმა როგორმე უნდა გააუმჯობესოს ვირუსული თავსებადობა.  

ჩვენ  ჯერ არ ვიცით როგორ უნდა ამის გაკეთება, მაგრამ აღსანიშნავია, რომ S: 677 
ესაზღვრება  ცილის  Spike– ის არეალს, რომელიც ეხმარება ვირუსს ადამიანის უჯრედებში შესვლასა 
და ინფიცირებაში.  ეს არ არის SARS-CoV-2 –ის კონვერგენციის ერთადერთი მაგალითი.  

მუტაციები მინიმუმ რვა განსხვავებულ პოზიციაზე  ცილა Spik- ში ერთდროულად იზრდება 
მთელს მსოფლიოში, რომლებიც გვხვდება B.1.1.7 და სხვა შეშფოთება გამომწვევ ვარიანტებში, 
რომლებიც ცნობილია როგორც B.1.351, P.1 და P.3. ამ ვარიანტებს აქვთ საერთო  მუტაციების 
კომბინაციები 18, 69-70, 417, 452, 501, 681 პოზიციებზე და განსაკუთრებით ეხება  E484K მუტაციას, 
რომელიც გაურბის ანტისხეულებსგან განეიტრალებას. ამ მიზეზით, ორი წამყვანი სამეცნიერო ვებ – 
გვერდი, რომლებიც თვალყურს ადევნებენ ვარიანტებს, აღნიშნავენ ამ საერთოებს, განსაზღვრავენ 
მუტაციებს ჩვენი ფოკუსის გამარტივებისა და კონსოლიდაციისთვის.  

აშშ – ს დაავადებათა კონტროლის ცენტრი CDC  და მედია არ ჩქარობენ  ადევნონ თვალყური 
ამ ძირითადი მუტაციების მნიშვნელობას, მაგრამ ეს იცვლება, რადგან ამ ცვლილებებმა შეიძლება 
შეცვალონ ვირუსის ფუნქციები, როგორიცაა ინფექციურობა ან თვისება აერიდონ ვაქცინაციებს.  

E484K ცილა, შესაძლოა, კორონავირუსს ეხმარება სხეულის იმუნური დაცვის თავიდან 
აცილებაში, ხოლო N501Y მუტაცია ხელს უწყობს კორონავირუსის უფრო მარტივად დაკავშირებას 
ACE2 რეცეპტორებთან.  

ACE2 არის ფერმენტი, რომელიც იმყოფება ადამიანის გულის, თირკმლისა და ფილტვის 
უჯრედების მემბრანებში. ამ უჯრედების კომპრომისის შემთხვევაში, მას შეუძლია გაზარდოს ვირუსის 
დიაპაზონი და გადაცემა.  

P3 შტამი აღმოაჩინეს მარტის დასაწყისში, როდესაც ფილიპინებში ამის ათობით შემთხვევა 
გამოცხადდა.  ბრიტანეთში აღმოჩენილი კორონავირუსის ექვსი შტამიდან ერთი, PHE- მ იგი 
დანიშნა, როგორც "გამოძიებადი ვარიანტი", რომელის საფუძვლიანად გაგებას, ჯანდაცვის 
ოფიციალური პირებმა დროსა და რესურსებს უთმობენ . 

ამრიგად ახალი მუტაცია E484K განიცადა კორონავირუსის S-ცილამ, სწორედ რომელსაც 
იყენებს ყველა ტიპის ვაქცინა როგორც ანტიგენს. ამ E484K მუტაციისას S-ცილაში გლუტამინის მჟავა 
484 პოზიციაზე ჩაანაცვლა ლიზინმა.  /E484K, the glutamic acid (E) is replaced by lysine (K)/  

კომენტარი – არსებული არცერთ ტიპის ვაქცინის ანტიგენს არა აქვს ეს მუტაცია,  
სამწუხაროდ აქ არ განიხილავენ არც ვირუსის მუტაციებს და არც სხვა გვერდითი მოვლენების 

საშიშროებას, თუ რა საფრთხეს უქმნის საზოგადოებას აცრა ნებისმიერი ტიპის ვაქცინით რომელიც 
შეიცავს ამ დაძველებულ S ცილა–ანტიგენს. 

ა) ამ მოძველებული S-ცილა ანტიგენის მქონე ნებისმიერი ტიპის ვაქცინა აცრილში ქმნის ე.წ 
"BINDING" ანტისხეულს რომელიც აღარ არის უკვე მაღალ სპეციპიური კორეონავირუსის ახალი 
კონფორმაციის (სამგანზომილებიანი აგებულების) მქონე ანტიგენისა! 
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ბ) აცრილის დაინფიცირებისას ახალი ანტიგენის მქონე, მუტირებულ კონორავირუსის შტამით, 

ეს დაბალსპეციფიური ე.წ. "BINDING" ანტისხეული  პირიქით ეხმარება მუტირებულ ვირუსს უფრო 
მეტი უჯრედების ინფექცირებაში,  რაც იწვევს მძიმე პათოლოგიებს აცრილში, ვიდრე აუცრელში.  

ამ ფენომენს უწოდეს ADE (Antibody-dependent enhancement) და VAERD (vaccine-associated 
enhanced respiratory disease), რაც აღწერილია კარგად მთელ რიგ ექსპერტების მიერ, მათ შორის 
ისეთ დიდ დიდ ავტორიტეტის როგორიცაა Dr. Barney S. Graham –  Rapid  COVID-19 vaccine 
development"  

კომენტარი –  ამრიგად  ვაქცინა, პანდემიის  დასამარცხებლათ,  ეს არის ფსეუდო ილუზია, 
რაზედაც მეტყველებს WHO-ის განმარტებები, რომ არცერთი ტიპის ვაქცინა არ იცავს აცრილს 
კორონავირუსის დაინფიცირებისაგან და არც ელიმინირებს.   

ეს განსაკუთრებულად მნიშვნელვანი წყაროა. Richard M Fleming PhD, MD, JD 
ფაქტები აჩვენებს, რომ ეს ვირუსი შექმნილია გაუმჯობესებული ფუნქციით (GoF) მათ შორის  

მექანიზმებით, რომლებიც ქმნიან ანთებითი თრომბების რეაქციას (ITR) და MRNA (RT) შებრუნებული 
ტრანსკრიფციით, უჯრედულ DNA-ში, spike ცილის ვირუსში პრიონის მსგავსი სტრუქტურებით. 

მონაცემები აჩვენებს, რომ SARS-CoV-2 spike ცილა შეიძლება ინტეგრირდეს ადამიანის DNA-
ში. ასევე როგორ მოხვდება mRNA თავის ტვინის უჯრედებში. ანუ SARS-CoV-2 RNA გადის 
საპირისპირო ტრანსკრიფციას და ინტეგრირდება ადამიანის გენომში. 

კიდევ უფრო დამაფიქრებელია spike ცილა–ში PRION-ის მსგავსი სტრუქტურის არსებობა! 
PRION-ები ასოცირდება შეშლილი ძროხის დაავადებასთან და ნერვკუნთოვანი მოძრაობის 

დარღვევებთან, რომლებიც პარკინსონისა და ალცჰეიმერის დაავადებებში გვხვდება. 
ასევე Creutzfeldt-Jakob დაავადება (CJD), რომელიც ასევე ცნობილია როგორც ქვემწვავე 

სპონგიფორმული ენცეფალოპათია ან პრიონის დაავადებით გამოწვეული ნეიროკოგნიტური  
აშლილობა, არის ფატალური დეგენერაციული ტვინის დაავადება. ადრეულ სიმპტომებში შედის 
მეხსიერების პრობლემები, ქცევის ცვლილებები, ცუდი კოორდინაცია და მხედველობის 
დაქვეითება. მოგვიანებით სიმპტომებში შედის დემენცია, უნებლიე მოძრაობები, სიბრმავე, სისუსტე 
და კომა. ადამიანების დაახლოებით 70% იღუპება დიაგნოზიდან ერთი წლის განმავლობაში. 

მსოფლიოში აღიარებული ვაქცინის შემქმნელის,   Geert Vanden Bossche თანახმად  (რომლის 
შესახებ ქვემოთ ვისაუბრებთ, თუ არ იცნობთ მას) ვირუსი (ისევე როგორც ყველა ვირუსი) არა 
მხოლოდ აგრძელებს მუტაციას, არამედ ეს მუტაცია ხდება ყოველ 10 საათში ერთხელ. 

როგორ ვაპირებთ  მსოფლიოში ვაქცინების შექმნას მუტაციის ამ დონის შესაბამისად? ჩვენ ვერ 
შევძლებთ. 

შეიძლება თუ არა ამით აიხსნას, თუ რატომ  აგრძელებენ  სრულად ვაქცინირებუ-ლები COVID– 
ით ინფიცირებას ? 

რატომ ხდება, იმის გათვალისწინებით, რომ ბუნებრივ იმუნიტეტს კაცობრიობისთვის 
საბოლოოდ არასდროს უმუხთლია, დღეს მოულოდნელად არ ვენდობით მას? 

რატომ ხდება, რომ თუ მე დავსვამ  ზემოთ მოყვანილ მსგავს კითხვებს, ან დავდებ, გავაზიარებ 
ბმულებს, და ეს აზრები თუ წყაროები  წაიშლება ყველა ძირითადი სოციალური მედიის 
პლატფორმიდან? 

ესე მივყევართ მომდევნო შემაშფოთებელ პრობლემასთან, რომელიც გვაქვს ამ ვაქცინებთან 
დაკავშირებით. 

 
16. ცენზურა და სამეცნიერო დებატების  არარსებობა 

 

აქ ცოტა სარკაზმია საჭირო. 
ალბად ძალიან  მოგწონთ და აკვირდებით,  ეროვნული თუ  გლობალური სატელევიზიო 

ეთერში, ყველა იმ აქტიურ, ძლიერი დებატს, რომელიც საზოგადოებრივი ჯანდაცვის 
წარმომადგენლებმა წამოიწყეს და ერთდროულად გაიტანეს ყველა მთავარ საინფორმაციო 
არხებზე? 

იყო თუ არა ეს სასიამოვნო მოსასმენი, როდესაც მსოფლიოს ნათელი გონებები, მედიცინის, 
ვირუსოლოგიის, ეპიდემიოლოგიის, ეკონომიკისა და ვაქცინოლოგიის დარგებში დებატებდნენ და 
აქტიურად საუბრობდნენ ესოდენ აქტუალურ თემებზე?  ან როდესაც ისინი ენერგიულად და 
პატივისცემით მსჯელობდნენ შემდეგ საკითხებზე: 

 
 
 
 
 

https://childrenshealthdefense.org/defender/vanden-bossche-mass-vaccination/
https://childrenshealthdefense.org/defender/vanden-bossche-mass-vaccination/
https://childrenshealthdefense.org/defender/states-report-covid-cases-fully-vaccinated/
https://childrenshealthdefense.org/defender/states-report-covid-cases-fully-vaccinated/
https://childrenshealthdefense.org/defender/states-report-covid-cases-fully-vaccinated/
https://abcnews.go.com/Technology/facebook-announces-plans-remove-vaccine-misinformation-content/story?id=75760191
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 დაბლოკვები; 
 ნიღბის ტარება; 
 სოციალური დისტანცირება; 
 ვაქცინის ეფექტურობა და უსაფრთხოება;   
 როგორ გამოვიკვლიოთ, ვაქცინისგან დაზიანებისადმი მგრძნობელობა; 
 თერაპიული საშუალებები/პრეპარატები (მაგ. არა ვაქცინური სამკურნალო 

საშუალებები); 
ნუთუ არ არის კარგი სანახავი, რომ საზოგადოებრივი ჯანდაცვის ოფიციალურ 

წარმომადგენლებმა  (რომლებსაც არასდროს უმკურნალებიათ ვინმესთვის COVID ) კითხვის ნიშნის 
ქვეშ დააყენეს საკუთარი "მეცნიერება" ? 

იყო თუ არა კარგი სანახავი, როდესაც FDA– ს წევრებმა მწვავე კითხვების ცეცხლის ქვეშ 
მოაყოლეს,  ვაქცინის მწარმოებლები პრაიმ – ტაიმის დროს, რადგესაც მწარმოებლები 
საუბრობდნენ იმ პროდუქტების შესახებ, რომელზედაც პასუხისმგებლობაც არ აქვთ? 

ოჰ, მოიცადეთ… თქვენ ვერ ნახეთ ეს დებატები ? არა, არ გინახავთ იმიტომ რომ ისინი 
არასდროს შემდგარა. 

ამის ნაცვლად მოხდა მძიმე ცენზურა ყველა ნარატივის გარდა ერთისა. მარკ ცუკერბერგს 
შეუძლია ეჭვქვეშ დააყენოს ვაქცინის უსაფრთხოება, და მე არ შემიძლია?!  როდის 
გადაიქცა პირველი შესწორება შეთავაზებად? 

მარკს უნდა ესმოდეს რომ ეს პირველი შესწორებაა,  ის, რასაც ამერიკის დამფუძნებლები, 
ყველაზე მნიშვნელოვანდად თვლიან. 

(კონგრესი არ იღებს კანონს რელიგიის დამკვიდრების ან რელიგიის თავისუფალი პრაქტიკის 
აკრძალვის შესახებ; სიტყვისა და პრესის თავისუფლების შეზღუდვის შესახებ; ან ხალხის უფლება 
მშვიდობიანად შეიკრიბონ და მოითხოვონ მთავრობისგან გამოსასწორებლად.) 

ამდენი საშიშროების გამო, როდესაც სასწორის  პინაზე ჩვენი სიცოცხლე და უსაფრთხოება 
დგას, რატომ ვიკვებებით საინფორმაციო წყაროებიდან, მხოლოდ ცალმხრივი  მონათხრობით. ნუთუ 
აუცილებელი არ არის, რომ სხვადასხვა მოსაზრებების მოსმენა და პროფესიონალურად განიხილვა 
მოხდეს? 

რა დაემართა მეცნიერებას? 
რა ბედი ეწია სამეცნიერო მეთოდს, რომელიც ყოველთვის იწვევს ჩვენი მოსაზრებების 

ოპონირებას? 
რა მოხდა,  აშშ–ში, ან თუნდაც დასავლურ საზოგადოებაში, მწვავე და ცოცხალ დებატებთან 

დაკავშირებით, სად გაქრა ? 
ვინც არ ეთანხმება WHO- ს ან CDC- ს, რატომ მოხვდნენ ასეთი ცენზურის ქვეშ? 
დღეს საზოგადოების ჯანდაცვის მეცნიერება რელიგიად გადაიქცა - თუ  მეცნიერება უნდა იყოს 

დებატების საგანი? 
თუ ვინმე ამბობს: "მეცნიერება უკვე ამოხსნილია",  მე ვიცი, რომ საქმე მაქვს ადამიანთან, ვისი 

თვალთახედვა შეზღუდულია.  განმარტებით, მეცნიერება (განსაკუთრებით ბიოლოგიური 
მეცნიერება) არ შეიძლება იყოს წყვეტადი.  

ეს ასე რომ ყოფილიყო, ეს იქნებოდა დოგმა და არა მეცნიერება. 
 ჩვენ ყველას გვინდა ვიყოთ სამაგალითო ქვეყნის მოქალაქე. და ჩვენ ამას 

ნამდვილად ვაკეთებთ. 
 თუ დაბლოკვები იმუშავებს, მინდა ჩემი წვლილი შევიტანო და სახლში დავრჩე. 
 თუ ნიღბები მუშაობს, მსურს ნიღაბი მოვირგო. 
 თუ სოციალური დისტანცირება ეფექტურია, მსურს შევასრულო. 
 მაგრამ, თუ არსებობს მტკიცებულებები, რომლებიც მათ არ აქვთ ( მაგალითად 

ნიღბების შესახებ ), მეც მსურს მოვისმინო ეს მტკიცებულება. 
თუ მაღალი სანდოობის მქონე მეცნიერებს განსხვავებული მოსაზრებები აქვთ, მინდა ვიცოდე 

რას ფიქრობენ. მსურს მქონდეს შესაძლებლობა მოვისმინო მათი არგუმენტები და ჩემი აზრი 
ჩამოვიყალიბო. 

მე არ ვფიქრობ, რომ მე ყველაზე ჭკვიანი ადამიანი ვარ მსოფლიოში, მაგრამ ვფიქრობ, რომ 
ანალიზი შემიძლია. შეიძლება უცნაური ვარ, მაგრამ თუ ვინმე ცენზურის ქვეშ ჰყვება, მაშინ ძალიან 
მსურს გავიგო ისენი რას ფიქრობენ. არ არის ასე? 

მივმართავ ყველა ჩემს მეგობარს, ვისაც ცენზურის პრობლემა არ აქვს, იქნებით თუ არა  იგივე 
აზრზე, როდესაც ცენზურა თქვენ შეგეხებათ? 

ცენზურა ხომ დიქტატორების, ტირანებისა და ხარბი, ძალაუფლებისმოყვარე ხალხის ტექნიკა? 
 

https://childrenshealthdefense.org/defender/fda-misled-public-pfizer-vaccine-efficacy/
https://childrenshealthdefense.org/defender/how-fda-approved-pfizer-covid-vaccine-warp-speed/
https://www.washingtontimes.com/news/2021/feb/17/mark-zuckerberg-violating-own-policy-early-vaccine/
https://www.washingtontimes.com/news/2021/feb/17/mark-zuckerberg-violating-own-policy-early-vaccine/
https://constitution.congress.gov/constitution/amendment-1/
https://thewallwillfall.org/2020/06/23/masks-dont-work-a-review-of-science-relevant-to-covid-19-social-policy/
https://thewallwillfall.org/2020/06/23/masks-dont-work-a-review-of-science-relevant-to-covid-19-social-policy/
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კომენტარი :   ქაოსის 10 ნაბიჯის პროგრამა. 
„დროში და მხოლოდ დროში ვლინდება დიდი გადატვირთვის ნამდვილი ბუნება” 
ეს არის გლობალური ქაოსის დღის წესრიგი, სადაც კოორდინირებული და ჰარმონიული 

მრავალმხრივი წესრიგის საფარქვეშ ხალხები მოთავსებულნი არიან „ჩეხვის“ რეგულირებაში, 
რათა გამდიდრდნენ ქონების მესაკუთრეთა უმცირესობები, რომელთა ანაზღაურებისთვის 
კორუმპირებული და ავტორიტარული მთავრობები უყოყმანოდ მუშაობენ. ეს დღის წესრიგი 
რამდენიმე წელია ჩვენს თვალწინ იშლება ნაჩქარევად და სისასტიკით, მაგრამ ჩვენ სულაც არ 
ვიცოდით ამის შესახებ. ყოველ შემთხვევაში, ნელ-ნელა გვესმის, როგორ ჩამოყალიბდა ეს დღის 
წესრიგი, როგორ გახდა შესაძლებელი, და საით მიყევართ მას: საყოველთაო მონობა 
ბიპოლარული წესრიგში, სადაც ჩინეთი და აშშ იმედოვნებენ, რომ შექმნიან ახალ მორჩილ და 
მომგებიან ბლოკებს. 

ეს ოპერაციები არ მომხდარა უნებლიედ, არამედ მოხდა რამდენიმე გადამწყვეტი გონების 
ხელმძღვანელობით, როგორიცაა კლაუს შვაბი, ისინი იყვნენ უხეში ქსელის ნაწილი, რომლის 
შთამბეჭდავ ეფექტურობას ახლა ჩვენ ვიმკით. 

სქემატურად, ჩვენ შეგვიძლია დავყოთ ეს ქაოსის პროგრამა, ათ ძირითად საფეხურად: 
1. გააერთიანეთ გლობალიზებული კასტა და შექმენით ძლიერი შეთქმულება: ეს 

პირველი ნაბიჯი იყო 2000-იან წლებში და შემდეგ 2010-იან წლებში საერთო კასტის 
ცნობიერების ჩამოყალიბებისა და შეთანხმებული მოქმედებისთვის ძლიერი რელეების 
შესაქმნელად. ეს იყო, მაგალითად, დავოსის ახალგაზრდა გლობალური ლიდერების მუშაობა 
(დაიწყო 2004 წელს); 

2. მასმედიის კონცენტრაცია კულტურული ჰეგემონიის შესაქმნელად. ეს მკვეთრი ნაბიჯი 
დაიწყო 2000-იან წლებში დასავლურ დემოკრატიებში, მაგრამ პიკს მიაღწია Google- 

-ისა და Facebook-ის აბსოლუტური დომინირებით, რომლებიც იპყრობენ ინფორმაციის 
ღირებულებას და დომინირებენ მასზე. დონალდ ტრამპის სოციალური მედიიდან გად-ასახლება 
საბოლოო პროექტს ავლენს; 

3. თავდაცვის „ამბის“ ინდუსტრიალიზაცია დომინირების გასამართლებლად: 
არც ხანგრძლივი ჰეგემონური ბატონობა და არც პოპულიზმის წინააღმდეგ ბრძოლა 

ხალხების კასტის დაცვის დისკურსის ინდუსტრიალიზაციის გარეშე. ეს იყო, მაგალითად, ბილ 
გეითსის გლობალური ვაქცინაციის პროექტი, რომელიც დაიწყო 2010 წელს, რომელსაც მხარს 
უჭერდა მის მიერ წამოწყებული ორგანიზაციების შთამბეჭდავი თანავარსკვლავედი, 
როგორიცაა GAVI და CEPI. ამ გლობალური ინდუსტრიის საშუალებით, კასტას შეუძლია 
ხალხთა სიფხიზლის დათრგუნვა, დაარწმუნოს ისინი, რომ ის იცავს მათ; 

4. სინდისის გამოყრუება სისტემური შოკებით: Covid-19-ის ეპიდემიის გაჩენამ აჩვენა, თუ 
რა შეუძლია კასტას თავისი ქაოსის დღის წესრიგის განსახორციელებლად. 

ეპიდემიური შოკის ექსპლუატაცია, მისი პოლიტიკური ინსტრუმენტალიზაცია ხალხების 
მოშინაურებისა და წინააღმდეგობის დასაძლევად არის ეპიკური წარმატება, რომელიც 
შეუძლებელი იქნებოდა მედიის წინასწარი ინდუსტრიალიზაციის, საჯარო და კერძო 
ინტერესების შეთქმულების და მეინსტრიმ დისკურსის გარეშე; 

5. შიშის, როგორც მმართველობის რეჟიმის განზოგადება: შოკის ამ სტრატეგიის 
არსებითი შედეგია შიში, როგორც მმართველობის რეჟიმი. Covid-19-ის მენეჯმენტმა აჩვენა, 
თუ როგორ ოსტატურად იქნა ორგანიზებული ეს შიში, მაგალითად, ვირუსით დაღუპულთა 
სავარაუდო რაოდენობაზე ყოველდღიური ქულების დაჭერით, მაშინაც კი, როდესაც, დიდი 
ალბათობით, დაღუპულთა რიცხვი ხელოვნურად იყო გაბერილი, რათა შენარჩუნდეს "პანიკა"; 

6. ოპონენტებზე ხელის შეწმენდა: ეს მანევრი თავიდანვე იყო Covid-19-ის წინააღმდეგ 
ბრძოლის ცენტრში. ვინც გაბედავს პროპაგანდის დაუმორჩილებლობას, შეთქმულებაშია 
ჩაბმული და ადანაშაულებენ საზოგადოებაში არსებული ყველა უბედურების წყაროდ. ეს 
ნათლად აჩვენა არავაქცინირებულთა მიმართ სეგრეგაციის პოლიტიკამ; 

7. დააჩქარეთ სუვერენიტეტის გადაცემა კონტროლირებად მრავალმხრივ ორგანოებზე: 
ეს მნიშვნელოვანი ნაბიჯი გადაიდგა დონალდ ტრამპის გადაყენების წყალობით. ჯო ბაიდენის 
აღზევებასთან ერთად, გლობალიზებულმა კასტამ შეძლო თავის ვნებებზე დაბრუნება: 
პოლიციელები, რაღაც G (7, 8, 20) სახით. ევროპაში საბჭომ მიიღო გადაწყვეტილება 
სუვერენიტეტის მრავალრიცხოვანი გადაცემის შესახებ სხვადასხვა სფეროში, მათ შორის 
ჯანდაცვის სფეროში; 
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8. მოსახლეობის მუდმივი მეთვალყურეობის ქვეშ მოქცევა: ქაოსის დღის წესრიგის ეს 
მნიშვნელოვანი ასპექტი არ შემოიფარგლება მხოლოდ შვაბის დიდი გადატვირთვის მიერ 
მოწოდებული კონტაქტის კვალიფიკაციის განხორციელებით. იგი მოიცავს სხვადასხვა 
დრაკონიან ზომებს, როგორიცაა ვაქცინაციის სტატუსის მიხედვით ადამიანების თავისუფალი 
გადაადგილების შეზღუდვა, აგრეთვე სახის უნივერსალური ამოცნობა, დრონების დაშვება 
ყოველდღიურ ცხოვრებაში, უნიკალური პოპულაციის ფაილების შექმნა, ფილოსოფიური 
მოსაზრებების ჩანაწერების ინტეგრირება; 

9. ერების ფინანსური დომინირების ორგანიზება: Covid-19-ის კრიზისმა გამოიწვია 
გლობალური ვალების აფეთქება, როგორც საჯარო, ისე კერძო. ვინც ამბობს „ვალი“, ამბობს 
„კრედიტორი“ და მოვალის შესვლა კრედიტორზე დამოკიდებულებაში; 

10. ფინანსებზე კონტროლის აღება: ეს საბოლოო ეტაპი, რომელსაც 
რეგულარულად მოიხსენიებენ, როგორც დიდი მონეტარული გადატვირთვა, განხორციელდება 
რამდენიმე ეტაპად, მათ შორის ციფრული ვალუტების შექმნა და ფისკალური პოლიტიკის 
ჩამოყალიბება, უკვე გამჟღავნებული თანამედროვე მონეტარული თეორიის შეხედულებების 
შესაბამისად. ეს პოლიტიკა დაამსხვრევს საშუალო ფენას და შექმნის საგადასახადო 
თავშესაფრებს მდიდრებისთვის. ციფრული ევროს დანერგვა დაგეგმილია 2023 წელს, მაგრამ 
სავარაუდოა, რომ ვალუტის დიდი გადატვირთვა მოხდება 2024 წელს, თუ აშშ-ის შუალედური 
არჩევნები უზრუნველყოფს რესპუბლიკელების დიდ გამარჯვებას; 

არის თუა არა, ეს იმის ნიშანი, რომ ვინც ცენზურას ქმნის, იცის, რომ ეს ერთადერთი გზაა  
გამარჯვების?რა მოხდება, თუ ადამიანი, ვინც მთელი თავის ცხოვრებას ატარებდა ვაქცინების 
შემუშავებაში, მზად არის  მთელი  თავისი რეპუტაცია დადოს სასწორის პინაზე და  მოუწოდოს 
ყველა გლობალურ ლიდერს, დაუყოვნებლივ შეწყვიტონ COVID ვაქცინები, მათი მეცნ 
იერებათან პრობლემების გამო? 
რა მოხდება, თუ ის დაიწყებს მოწოდებას რომ გლობალურ სცენაზე ღია სამეცნიერო დებატები 

შედგეს? 
მოისურვებდით მოისმინოთ ასეთი ადამიანის სათქმელი? გსურთ ნახოთ ეს დებატები, 

რომელსაც ის ითხოვს? 

 
17. მსოფლიოს წამყვანი ვაქცინოლოგი განგაშს სტეხს. 

რას წერს ოფიციალური მხარე?  არის თუ არა ვაქცინების მოქმედება შექცევადი ?   

 ყველა ვაქცინა შექმნილია იმისთვის, რომ დაიცვას ადამიანი CODID-19-გან. 
გაუგებარია, რამდენ ხანს გაგრძელდება ეს დაცვა და, ამ თვალსაზრისით, ვაქცინის 
მოქმედება შეიძლება დროთა განმავლობაში ამოიწუროს. 

 ვაქცინებმა შეიძლება გამოიწვიოს გვერდითი მოვლენები, მაგრამ მათი აბსოლუტური 
უმრავლესობა, როგორიცაა ტკივილი ინექციის ადგილას, დაღლილობა ან გულისრევა, 
მსუბუქია და რამდენიმე დღეში ქრება. 

 გაცილებით ნაკლებია მტკიცებულება, რომ ვაქცინაციამ შეიძლება გამოიწვიოს უფრო 
სერიოზული გვერდითი მოვლენები, რაც იწვევს მუდმივ დაზიანებას. მაგალითად, Pfizer–ის 
კვლევაში, იმ ადამიანთა წილი, რომლებმაც Pfizer– ის ვაქცინით ვაქცინაციის შემდეგ 
სერიოზული „უარყოფითი მოვლენა“ განიცადეს, იყო 0,6%, პლაცებოს ჯგუფში 0,5%. 

 ვაქცინის უსაფრთხოება მუდმივად კონტროლდება. დიდ ბრიტანეთში მყოფ 
ადამიანებს, რომლებსაც ეჭვი აქვთ, რომ აქვთ ვაქცინის გვერდითი მოვლენა, მოუწოდებენ 
ამის შესახებ აცნობონ ყვითელი ბარათის სისტემაში. შემდეგ ამ ანგარიშებს იკვლევენ იმის 
დასადგენად, არის თუ არა კავშირი ვაქცინებთან. 

კომენტარი – სინთეტური  mRNA ვაქცინა კოდირებს მხოლოდ და მხოლოდ კორონას ცილის 
პირველად სტრუქტურას, მაგრამ არა მის 2-ად და 3-ედ სტრუქტურებს რომელთა არასწორი 
სტრუქტურა (კონფორმაცია) გამოიწვევს უკურნებელ PRION დაავადებებს როდესაც ხდება ცილების 
აგლუტინაცია. კიდევ ერთი უტყუარი  მტკიცებულება PRION   ცილების განვითარების შესახებ ! 

ეს კი არის ცილის პოსტრანსლიაციური მოდიფიკაციის ცვლილების შედეგათ გამოწვეული 
დაავადება.  იხ. TAU ჰიპოთეზის მიხედვით, TAU ცილების სტრუქტურაში მიმდინარე გარკვეული 
დარღვევები ალცჰაიმერის განვითარების საწინდარია.ამ შემთხვევაში, 
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 ჰიპერფოსფორილირებული TAU იწყებს სხვა TAU ცილის ბოჭკოებთან დაწყვილებას. 
განსაკუთრებით, ისინი ორგანოებში ნეირობოჭკოვან მიკრომილაკებს აყალიბებენ. აღნიშნული 
პროცესის მიმდინარეობისას, მიკრომილაკები შემადგენელ დაწილებად იშლებიან და უჯრედის 
ციტოჩონჩხის (ციტოპლაზმის საყრდენი სტრუქტურები) სტრუქტურის დარღვევას იწვევს, რაც 
ნეირონის სატრანსპორტო სისტემის მოშლას განაპირობებს. პროცესის ერთ-ერთი პირველი 
შესაძლო შედეგი, ნეირონებს შორის არსებული ბიოქიმიური კომუნიკაციის ფუნქციის დარღვევაა, 
ხოლო შემდეგ — უჯრედების კვდომა.  

მშვენივრად განმარტავს ე.წ. "PROTEOPATHY" რაც არის, რომ დავშიფროთ "ცილით 
გამოწვეული პათოლოგია", რასაც იწვევს ცილა როდესაც კარგავს ფუნქციურ 3D-კონფორმაციას და 
იღებს არასწორ 3D-კონფორმაციას, რის გამოც ხდება ცილების აგრეგაცია, რაც იწვევს ნერვულ 
უჯრედების სიკვდილს და შესაბამისად ნეირო-დეგენერატიულ უკურნებელ დაავადებებს. 

აი, რა შეიძლება იყოს ყველაზე დიდი მიზეზი, იმისა რომ COVID ვაქცინს ჩემთვის აზრი არ აქვს. 
როდესაც ადამიანი, რომელსაც ძალიან მომწონს ვაქცინა, და რომელმაც მთელი თავისი 

პროფესიული კარიერა ვაქცინების შემუშავებას დაუთმო,  და დღეს იგი მთის წვერიდან ყვირის, რომ 
ჩვენ დიდი პრობლემა გვაქვს, ვფიქრობ, ამ კაცს უნდა მოვუსმინოთ. 

იმ შემთხვევაში თუ თქვენ გამოტოვეთ  და გსურთ მოუსმინოთ მას, აქ არის Geert Vanden 
Bossch, რომელიც განმარტავს: 

 
 რატომ შეიძლება COVID ვაქცინამ იმდენად დიდი ზეწოლა მოახდინოს ვირუსზე, რომ 

ჩვენ ვაჩქარებთ მის მუტაციას და ვხდით უფრო მომაკვდინებელს; 
 რატომ შეიძლება გამოიწვიოს COVID ვაქცინებმა, ვაქცინაგამძლე ვირუსების შექმნა 

(მსგავსად ანტიბიოტიკებისადმი მდგრადი ბაქტერიებისა); 
 ანტისხეულებზე დამოკიდებულება გაძლიერებასთან დაკავშირებული წინა 

პრობლემების გამო, შესაძლოა ჩვენ ველოდოთ მასობრივი მსხვერპლის შემთხვევებს მომდევნო 
რამდენიმე თვეში / წლებში. 

თუ მისი ნათქვამის ნახევარი შესრულდება, ეს ვაქცინები შეიძლება იყოს ყველა დროის, 
ყველაზე უარესი გამოგონება.  

თუ არ მოგწონთ მისი მეცნიერება, დაკავდით მეცნიერებით მასთან ერთად. 
მე უბრალოდ გადმოგცემთ ინფორმაციას. 
 
დამატებითი ინფორმაცია – აშშ – ს 5 ექიმისგან შემდგარმა გუნდმა, რომელთა შესახებაც  

ვრცლად იწერებოდა Health Impact News–ში, და წარმოადგენენ ვაქცინებთან დაკავშირებულ  
მაღალკვალიფიციურ გუნდს, რამდენიმე დღის წინ გამართა მრგვალი მაგიდა ამ საკითხების 
განსახილველად და საბოლოოდ განაცხადეს, რომ თითოეულ ამ ექიმს მიაჩნია, რომ ეს ინიექციეები 
არა ვაქცინაა, არამედ ბიოლოგიური იარაღია, რომელიც შექმნილია ადამიანების 
გასანადგურებლად. 

 
რას წერს ოფიციალური მხარე? ურჩევენ თუ არა ექიმები და მეცნიერები ხალხს, რომ არ 

მიიღონ ეს ვაქცინები?  

 ზოგიერთი ექიმი და მეცნიერი ხალხს ურჩევს არ მიიღონ კოვიდ -19 ვაქცინა. 
 კიდევ მრავალი ექიმი, ჯანდაცვის პროფესიონალები და საზოგადოებრივი ჯანდაცვის 

ორგანოები რეკომენდაციას უწევენ ვაქცინს, და იგი უსაფრთხო და ეფექტური აღმოჩნდა. 
 
კომენტარი – დაადგინეს, რომ ადამიანის იმუნური დაცვის სისტემას გააჩნია უნიკალური 

თვისება გაუმკლავდეს ნებისმიერ მუტირებულ ვირუსს მხოლოდ იმას არ მიუთითებენ, რომ სინთეტურ 
სასუქით წარმოებული და პესტიციდებით გაჟღენთილი საკვები ანგრევს იმუნურ დაცვის სისტემას! 

„ძირეულად, იმუნური სისტემა ცდილობს დაასწროს ვირუსს ”, - ამბობს Michel Nussenzweig 
როკფელერის უნივერსიტეტის იმუნოლოგი, რომელმაც ამ ფენომენის თვალსაზრისით რამდენიმე 
ბოლოდროინდელი კვლევა ჩაატარა. 

განვითარებული იდეა ისა არის, რომ თავდაპირველ უჯრედების გარდა, რომლებიც 
რეაგირებენ COVID–ის გამომწვევ SARS-CoV-2,  ვირუსზე, დამატებით, სხეული ინარჩუნებს 
სარეზერვო უჯრედების  ჯარს, რომლებიც ქმნიან ანტისხეულებს, დროთა განმავლობაში,  

 
 

 
 

https://www.youtube.com/watch?v=ZJZxiNxYLpc&t=2128s
https://www.youtube.com/watch?v=ZJZxiNxYLpc&t=2128s
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ზოგიერთ სარეზერვო უჯრედში  ხდება მუტაცია და წარმოიქმნება ანტისხეულები, რომლებიც 
უკეთესად ამოიცნობენ ახალ ვირუსულ ვერსიებს. ”ეს მართლაც ელეგანტური მექანიზმია, რომლის 
შემუშავებაც შევძელით იმისთვის, რომ შეგვეძლო ვირუსის სხვადასხვა ვარიანტების დამუშავეება,” 
- ამბობს Marion Pepper , ვაშინგტონის უნივერსიტეტის იმუნოლოგი, რომელიც არ მონაწილეობდა 
ნუსენცვეიგის კვლევაში. 

მათი უმეტესობა, ვინც მიიღო ე. წ. "COVID  ვაქცინა" 2025 წლისთვის მოკვდება.   
ჩვენთვის ახლა ცნობილია შემდეგი ფაქტები 

იმ ხალხს წყალობით, ვინც მონაწილეობა მიიღო ადამიანებზე mRNA– ს გენეტიკური თერაპიის 
პირველად ექსპერიმენტში, რომლებიც მოტყუვდნენ, რომ ეს იყო ”ვაქცინა” ამ ყალბი ”პანდემიის” 
წინააღმდეგ, რომელიც ვითომდა გამოწვეული ყოფილა, ამ არასოდეს იზოლირებული ”COVID-19” 
- ით, შედეგად ამჯერად უკვე ვიცით ვაქცინაციის  რეალურ კვლევებზე დაყრდნობით მიღებული 
შემდეგი შედეგები: 

1. ეს არ არის ვაქცინა. COVID-19 mRNA ვაქცინა არ იძლევა COVID ის იმუნიტეტს  ან მისი 
ვარიანტების მიმართ, ასე რომ თქვენ კვლავ შეგიძლიათ დაინფიცირდეთ COVID- ით, და გადასცეთ 
სხვებს, რაც ქვენ გაქცევთ ასიმპტომურ გამავრცელებლად. თქვენ, სავარაუდოდ, დაგჭირდებათ 
რევაქცინაცია გამაძლიერებელით (ბუსტერი) ყოველ 6 თვეში, ასე რომ, ამ სისტემის ამოქმედების 
შემდეგ, მზად იყავით სახელოს ასაკაპიწებლად  ყოველ ექვს თვეში; 

2. 95%-იანი ეფექტურობა – Lancet– ის სამეცნიერო კვლევის თანახმად, ეს არის RRR 
(შემცირების ფარდობითი  რისკი), სადაც ARR–ის შემცირების რეალური სიჩქარე (შემცირების 
აბსოლუტური რისკი) 2% –ზე ნაკლებია. 

ეს ნიშნავს, რომ სინამდვილეში თქვენ სულაც არ ხართ დაცული, რადგან ამ ყალბი 
პანდემიის შემქმნელებს სურთ, რომ ამის მხოლოდ „გჯეროდეთ"; 

3. ვაქცინებში არსებული ლიპიდური ნანონაწილაკები არ რჩება მხოლოდ შიდაკუნთოვანი 
არის დელტოიდურ  კუნთში. ისინი გულ-სისხლძარღვთა სისტემაში შედიან, და ავრცელებენ მთლიან 
სხეულში Spike–ცილას. მწარმოებლები აცხადებდნენ, რომ ეს არასდროს მოხდებოდა, მაგრამ ასე 
ხდება და ამიტომ ამ ჩხვლეტისგან გამოწვეული გვერდითი მოვლენები ძალიან მძიმეა; 

4. Spike ცილა თავისთავად ტოქსიკურია და წარმოადგენს დაავადების პათოლოგიის ნაწილს, 
იწვევს ანთებას, ACE2– ის დისრეგულირებას და ხსნის გზებს იმუნიტეტისთვის. ეს ნიშნავს, რომ 
მიოკარდიტი (გულის ანთება), ენცეფალიტი (თავის ტვინის ანთება) და ჰეპატომეგალია (ღვიძლის 
ანთება) უზარმაზარ რისკებს წარმოადგენს და დასტურდება მრავალი გვერდითი რეაქციით, 
რომლებიც მოხსენიებულია VAERS- სა და EuroVigilance- ში. 

ეს ნიშნავს, რომ  Spike ცილა თავისთავად საკმარისია გულსისხლძარღვთა სისტემისა და 
ორგანოების დასაზიანებლად. ამ დაზიანებებიდან ზოგიერთი მოკლავს საცდელ პირებს მოკლე 
დროში (კვირებიდან თვეებში), ზოგს კი სერიოზული პრობლემები შეიძლება შეექმნას უფრო 
შორეულ მომავალში. როდესაც ასე ფერადოვნად ყვებოდნენ ტელევიზორში, რომ COVID -19 
აზიანებს ფილტვებს, შედეგად კი "ვაქცინა" აზიანებს თქვენს სხეულს; 

5. სინთეზურ Spike პროტეინს აქვს 5 GxxxG კოდირების შეცდომა, რაც მას პრიონის 
კატეგორიაში ათავსებს, რაც შეიძლება ნეირონების დეგენერაციული დაავადების გრძელვადიან 
საფრთხეს წარმოადგენდეს; 

6. ინექციის შემდეგ ლიპიდური ნანონაწილაკები მასიურად გროვდება ქალთა საკვერცხეებში, 
შემდეგ კი ძვლის ტვინში. კვლევამ ასევე აჩვენა, რომ მამაკაცი სათესლეებში Spike ცილები 
გროვდება. ამიტომ, უნაყოფობა აშკარაა. 

 

აივ ინფექციის რისკი 
. 

1. მეცნიერები ამტკიცებენ, რომ კორონავირუსს აქვს აივ-ის მსგავსი მუტაცია, რათა 
დაეხმაროს მას ადამიანის უჯრედებზე შეტევაში; 

2. მკვლევარები გვაფრთხილებენ, რომ Covid-19-ის ზოგიერთმა ვაქცინამ შეიძლება 
გაზარდოს აივ ინფექციის რისკი; 

3. ზოგიერთი ვაქცინა ზრდის ადამიანის აივ იმუნოდეფიციტური ვირუსით დაავადების რისკს; 
4. ავსტრალიამ დაასრულა Covid-19 ვაქცინის ტესტირება აივ ანტისხეულების დადებითი 

შედეგების გამო; 
5. მაღალ ვირულენტული აივ ვირუსი ცირკულირებს ევროპაში;  
6. პირველად ათწლეულის განმავლობაში დიდ ბრიტანეთში, აივ-ის ახალი შემთხვევების 

რაოდენობა ჰეტეროსექსუალებს შორის (49%) გაიზარდა ჰომოსექსუალებთან შედარებით (45%); 
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7. აივ-ის სწრაფად გავრცელების ვარიანტების იდენტიფიცირება ხაზს უსვამს პანდემიის 

შეჩერების გადაუდებელ აუცილებლობას და ყველასთვის ტესტირებისა და მკურნალობის 
მიწოდებას. 

 
 ექიმები, რომლებიც ნათლად განმარტავენ, რატომ არ არის ვაქცინები უსაფრთხო ან 

ეფექტური  
გერმანელი ქიმიკოსი დოქტორ ანდრეას ნოაკი, გრაფენის სტრუქტურების ექსპერტი: 

გრაფენის ჰიდროქსიდი არის საპარსი ნანო მასშტაბის პირებით. მასალა არ იშლება, ამიტომ 
არასოდეს აორთქლდება. ის რჩება სხეულში, ჭრის და აზიანებს ორგანოებს,  მისი გამორეცხვა 
შეუძლებელია. 

 

მეცნიერების შეშფოთება და ვაქცინაციის წინააღმდეგ ბრძოლა: 
 

57 წამყვანი მეცნიერი და ექიმი აქვეყნებს შოკისმომგვრელ კვლევას COVID-ის 
ვაქცინების შესახებ და ითხოვს ყველა ვაქცინაციის დაუყოვნებლივ შეწყვეტას; 

60 000 მეცნიერი და ექიმი ითხოვს გლობალური მასობრივი ექსპერიმენტის 
დაუყოვნებლივ შეწყვეტას; 

870000-ზე მეტი ხელმომწერია დიდი ბარინგტონის დეკლარაციაზე. 
 

ბავშვების შესახებ: 
 

COVID-ის ინექციებმა შეიძლება სამუდამოდ შეცვალოს DNA, და გამოიწვიოს სერიოზული 
რეაქციები ბავშვებში. დოქტორი სუჩარიტ ბჰაკდი: „ეს ვაქცინები კლავენ ახალგაზრდებს და 
მოხუცებს, ისინი კლავენ ჩვენს შვილებს“. 

 
13 მიზეზი, რის გამოც 5-11 წლის ბავშვებმა არ უნდა მიიღონ COVID-19 ვაქცინა (აშშ და 

დიდი ბრიტანეთის მაგალითები) 
 

მიზეზი # 1  12-15 წლის ბავშვების 86%-ს კლინიკურ კვლევებში განუვითარდა გვერდითი 
რეაქცია Pfizer Covid-19 ვაქცინაზე. ეს ინფორმაცია საჯაროდ ხელმისაწვდომია FDA-ს ბიულეტენში, 
რომლის ნახვა შეგიძლიათ აქ  (იხ. გვერდი 25, ცხრილი 5 ff); 

მიზეზი # 2  Pfizer-ის კლინიკურ კვლევებში 9-დან 1 ბავშვს განუვითარდა მძიმე გვერდითი 
რეაქცია, რომელიც ხელს უშლიდა მათ ყოველდღიური საქმიანობის შესრულებაში. Pfizer's Covid-
19 ვაქცინის კლინიკურ კვლევაში 12-დან 15 წლამდე ასაკის ბავშვებისთვის, მძიმე გვერდითი 
რეაქციების საერთო სიხშირე, რომელიც ხელს უშლიდა მათ ყოველდღიური აქტივობების 
შესრულებაში ორთვიანი შემდგომი პერიოდის განმავლობაში იყო 10.7%, ანუ 1 9-დან. აცრილი 
ჯგუფი და 1,9% არავაქცინირებული ჯგუფში; 

მიზეზი # 3  2020 წლის მარტიდან მოყოლებული, კოვიდ-19-თან დაკავშირებული მხოლოდ 
17 სიკვდილი დაფიქსირდა მოზარდებსა და ბავშვებს შორის. NHS-ის ოფიციალური მონაცემები 
აჩვენებს, რომ 2020 წლის მარტიდან ინგლისის საავადმყოფოებში 2021 წლის 8 დეკემბრამდე 
მხოლოდ 19 წლამდე ასაკის 17 ადამიანი გარდაიცვალა COVID-19-ით, რომლებსაც არ ჰქონდათ 
ცნობილი წინასწარი სამედიცინო მდგომარეობა. მონაცემები ასევე აჩვენებს, რომ ამავე პერიოდში 
COVID-19-ის საწინააღმდეგო პრეპარატით მხოლოდ 19 წლამდე 60 ადამიანი გარდაიცვალა, 
რომლებსაც სხვა მძიმე დაავადებები ჰქონდათ; 

მიზეზი # 4  ბავშვებს აქვთ COVID-19-ით გამოწვეული სერიოზული დაავადებების 
განვითარების ძალიან დაბალი რისკი. კვლევამ აჩვენა, რომ პანდემიის პირველი წლის 
განმავლობაში (2021 წლის თებერვლის ბოლომდე) ინგლისში 18 წლამდე 251 ახალგაზრდა 
გადაიყვანეს ინტენსიური თერაპიის განყოფილებაში COVID-19-ით. კვლევის შედეგებმა აჩვენა, რომ 
პანდემიის წელს დაფიქსირდა 5830 კოვიდ-19-თან დაკავშირებული ჰოსპიტალიზაცია 17 წლამდე 
ასაკის ბავშვებში, რაც შეადგენს ბავშვთა ჰოსპიტალიზაციის მთლიანი რაოდენობის მხოლოდ 1,3%-
ს; 

მიზეზი #5  Pfizer COVID-19ვაქცინა ექსპერიმენტულია და ჯერ კიდევ კლინიკურ კვლევებშია. 
Pfizer-ის COVID-19 mRNA ინექცია რეალურად ნებადართულია დროებით ოქტომბერში 

მთავრობამ შეცვალა 2012 წლის მედიკამენტების რეგულაციები, რათა MHRA-ს მიეცეს საშუალება 
გასცეს დროებითი ავტორიზაცია COVID-19 ვაქცინაზე EMA-ს ლოდინის გარეშე; 
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მიზეზი # 6 დიდი ბრიტანეთის მთავრობის, ოქსფორდის უნივერსიტეტისა და CDC-ის სამმა 

სამეცნიერო კვლევამ, რომელიც აგვისტოში გამოქვეყნდა, აჩვენა, რომ COVID-19 ვაქცინა არ 
მუშაობს. ახალი კვლევები სხვადასხვა გარემოში აჩვენებს, რომ სავარაუდო Delta COVID-19 
ვარიანტი, რომელიც ამჟამად დომინირებს დიდ ბრიტანეთში, იწვევს ძალიან მაღალ ვირუსულ 
დატვირთვას, რომელიც ისეთივე მაღალია ვაქცინირებულ და არავაქცინირებულ პოპულაციებში; 

მიზეზი # 7 ინგლისის საზოგადოებრივი ჯანდაცვის მონაცემები აჩვენებს, რომ COVID-19 -ით 
სიკვდილის უმეტესობა აცრილებს შორის ხდება და ვარაუდობს, რომ ვაქცინები აუარესებს 
დაავადებას. დიდი ბრიტანეთის ჯანდაცვის სააგენტოს ვაქცინის ზედამხედველობის სხვადასხვა 
ანგარიშები დეტალურად აღწერს COVID-19-ის შემთხვევების რაოდენობას ინგლისში ვაქცინაციის 
სტატუსის მიხედვით; 

მიზეზი # 8  მხოლოდ დიდ ბრიტანეთში, 1 სექტემბრამდე, დაფიქსირდა ვაქცინაზე გვერდითი 
რეაქციების მინიმუმ 1,18 მილიონი შემთხვევა. 32-ე გვერდითი რეაქციების მოხსენება COVID-19-ის 
ინექციებზე Pfizer/BioNTech, Oxford/ AstraZeneca და Moderna-სგან აჩვენებს, რომ 1,186,844 
გვერდითი რეაქცია დაფიქსირდა 2020 წლის 9 დეკემბრიდან 2021 წლის 1 სექტემბრამდე შორის; 

მიზეზი # 9  COVID-19 -ის ვაქცინით 8 თვეში მეტი ადამიანი დაიღუპა, ვიდრე ყველა სხვა 
ვაქცინა ერთად 2001 წლიდან. გაერთიანებული სამეფოს სამედიცინო მარეგულირებელმა უპასუხა 
FOI მოთხოვნას, რომელიც მოითხოვდა, რამდენი სიკვდილი დაფიქსირდა ბოლო 20 წლის 
განმავლობაში ყველა ვაქცინით და მათმა პასუხმა აჩვენა, რომ ოთხჯერ მეტი სიკვდილი 
დაფიქსირდა COVID-19-ის ინექციებით სულ რაღაც რვა თვეში; 

მიზეზი # 10  Pfizer ვაქცინის გამო ბავშვებში მიოკარდიტის (გულის ანთება) რისკი. 
მიოკარდიტი არის გულის კუნთის ანთება, ხოლო პერიკარდიტი არის დამცავი ტომრების 

ანთება, რომლებიც გულს აკრავს. ორივე მდგომარეობა სერიოზულია, რადგან გულის კუნთი 
თავისთავად ვერ აღდგება და ორივე მდგომარეობა ოფიციალურად დაემატა MHRA-ს მიერ Pfizer-
ისა და Moderna-ს ვაქცინის უსაფრთხოების ეტიკეტებს (იხილეთ აქ);  

მიზეზი # 11 ბავშვები დაიღუპნენ და იღუპებიან COVID-19-ის საწინააღმდეგო ვაქცინების გამო: 
ამერიკული ვაქცინის არასასურველი მოვლენის მოხსენების სისტემა (VAERS) აჩვენებს, რომ 

რამდენიმე ბავშვი გარდაიცვალა შეერთებულ შტატებში COVID-19-ის ვაქცინის შემდეგ, მათ შორის 
ბევრი გულის გაჩერებით; 

მიზეზი # 12  ვის სარგებელს მოაქვს თქვენი შვილი COVID-19 ვაქცინის მიღებისას? შეიძლება 
გაგიკვირდეთ, რომ ზოგადი პრაქტიკოსები უკვე წახალისებულნი არიან ატარონ COVID-19 ვაქცინა 
ზრდასრულ მოსახლეობაში, იხდიან 12,58 ფუნტს თითო დოზაზე; 

მიზეზი # 13  ვაქცინებისა და იმუნიზაციის ერთობლივმა კომიტეტმა უარი თქვა Pfizer ვაქცინის 
რეკომენდაციაზე 12-15 წლის ბავშვებისთვის. 2021 წლის 3 სექტემბერს ვაქცინაციისა და 
იმუნიზაციის ერთობლივმა კომიტეტმა (JCVI) გამოაცხადა (იხილეთ  რომელიც არ გირჩევთ Pfizer-ის 
COVID-19 ინექციის შეთავაზებას 12 წელზე უფროსი ასაკის ყველა ბავშვისთვის. ვაქცინებისა და 
იმუნიზაციის ერთობლივი კომიტეტი (JCVI) თვლის, რომ ვაქცინაციის ჯანმრთელობის სარგებელი 
მნიშვნელოვნად არ აჭარბებს პოტენციურ ცნობილ ზიანს. თუმცა, შეღავათებში განსხვავება ძალიან 
მცირეა იმისთვის, რომ ხელი შეუწყოს 12-დან 15 წლამდე ასაკის ჯანმრთელი ბავშვების 
უნივერსალურ ვაქცინაციას. 

16 000 ექიმი და მეცნიერი თანხმდება, რომ ბავშვებმა არ უნდა მიიღონ COVID-ის ვაქცინა. 
2020-2021 წლებში ამ ექსპერტებმა COVID-19 ვაქცინას ბიოლოგიურ იარაღს უწოდეს. 

 დიქტორი ლუკ მონტაგუ, ნობელის პრემია მედიცინაში აივ-ის აღმოჩენისთვის, თქვა, 
რომ COVID-19-ის წინააღმდეგ იმუნიზაცია გენოციდის ყველაზე დიდ რისკს წარმოადგენს. 

 დოქტორმა მაიკლ იედონმა, ყოფილმა ვიცე-პრეზიდენტმა და Pfizer-ის ვაქცინის 
განვითარების ხელმძღვანელმა, თქვა, რომ ყოველი ბავშვი ან ზრდასრული, რომელიც 
კვდება COVID-ით, ასი ადამიანი იღუპება ვაქცინით; 

 ირლანდიელმა დოქტორმა დოლორეს კეჰილმა თქვა, რომ თვლის, რომ ადამიანების 
დაახლოებით 90 პროცენტი, ვინც ვაქცინას იღებს, ორი წლის განმავლობაში მოკვდება; 

 დოქტორმა რობერტ მალონმა, რომელიც ფლობდა ორიგინალურ პატენტს mRNA 
ვაქცინის მიწოდების ტექნოლოგიისთვის და არის ქვეყნის ერთ-ერთი წამყვანი ექსპერტი, 
ხალხს ურჩია, არ გაეკეთებინათ ვაქცინაცია, რადგან მთავრობა არ საუბრობს გვერდითი 
მოვლენების შესახებ; 
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 დოქტორმა ჯორჯ ფარიდმა, რომელიც დასახელდა CMA წლის ექიმად 2015 წელს, 

წერილი მისწერა თეთრი სახლის სამუშაო ჯგუფს და ენტონი ფაუჩის, სადაც ნათქვამია, რომ 
მიუხედავად იმისა, რომ ჰიდროქსიქლოროქინი არ არის გამოსადეგი COVID-19-ის მოწინავე 
ეტაპებზე, მას შეუძლია სიცოცხლის გადარჩენა, როდესაც გამოიყენება ადრეულ ეტაპებზე. 

 
1 010-ზე მეტი გამოქვეყნებული კვლევა აჩვენებს, რომ COVID-19 ის ვაქცინა 

საშიშია! 
 

გლობალური კოვიდ ვაქცინაციის კამპანია არის დანაშაული კაცობრიობის წინააღმდეგ 
 

https://www.lewrockwell.com/2022/02/vasko-kohlmayer/the-global-covid-vaccination-
campaign-is-a-crime-against-humanity/ 
 

ფაქტების შემოწმება: არავაქცინირებულნი  COVID-19 -ის გმირები არიან 
 

ასე რომ, თუ გადახედავთ პანდემიის ორწლინახევარს და ასევე გადაუდებელი ვაქცინაციის 1,5 
წელს, მაშინ უკვე შეგიძლიათ დაფიქრდეთ და გამოიტანოთ დასკვნები. 

ჯანსაღი კორონას გმირები-მილიონობით არავაქცინირებული ადამიანი, ვინც 
კორონავირუსის პანდემიას ჯანმრთელად გადაურჩა, რაღაც განსაკუთრებულია. ისინი ან კარგად 
იცავენ თავს, ან უბრალოდ იმუნური არიან მძიმე დაავადების დინების მიმართ. 

რატომ გმირები?-სხვადასხვა პოლიტიკოსებმა არაერთხელ იწინასწარმეტყველეს 
კოროვირუსული დაავადებები და სიკვდილი არავაქცინირებულ ადამიანებში და ამით იწვევდნენ 
საყოველთაო შიშს. ახლა თურმე აცრილი მასებიც კი მძიმედ ავადდებიან და კვდებიან. 

დე ფაქტო-დიახ, და ამიტომ ჯანმრთელი აცრილი ადამიანები რატომღაც გმირები არიან, 
რადგან ვერც კორონა და ვერც ვაქცინა ვერ მიაყენებს ზიანს. 

იყავით ჯანმრთელი და შეინახეთ თქვენი ჯანმრთელობა ვაქცინაციის გარეშე. თავად 
გადაწყვიტეთ, მიიღოთ თუ არა მონაწილეობა სხვის ექსპერიმენტში. 

 
18. მე უკვე გადავიტანე COVID-19 

 
არ მომეწონა. ორი დღის განმავლობაში საშინლად გაციებული ვიყავი: 

 მოუდუნებელი დუნდულების და წელის ტკივილი; 
 ძალიან დაბალი ენერგია; 
 დაბალი ხარისხის ცხელება; 
 

უცნაური იყო, რომ ორი დღის განმავლობაში ვერ ვგრძნობდი სუნს. ერთი კვირის შემდეგ, ყავას 
ოდნავ მაინც გაუჩნდა  გემო. მაგრამ მე გადავრჩი. 

ახლა გაირკვა  (როგორც ყოველთვის), რომ მე მაქვს ლამაზი, ბუნებრივი, სიცოცხლის 
ბოლომდე დაცული იმუნიტეტი - არამგონია რამე გამიქრეს თუ კი მივიღებ  ვაქცინას, ჩემს სხეულში 
და ჩემს ოჯახში COVID დასრულდა. 

ფაქტიურად, როდესაც გადავიტანე ვირუსი, ახლა არსებობს მტკიცებულებები, რომ COVID 
ვაქცინა შეიძლება უფრო საშიში იყოს ჩემთვის. 

ეს არ არის რისკი, რომლის გაღებაც არ მსურს. 
 
ჯამში: ზემოთ ჩამოთვლილი მხოლოდ  მიზეზებია, რომლის გამოც ვაქცინა არ არის უსაფრთხო 

და სასურველი. შეიძლება ჩემი მიზეზები  თქვენც გაიზიაროთ, ან შეიძლება არა. 
ვიმედოვნებ რომ ყველაფერი რასაც თქვენთვის აზრი აქვს, საკმარისია რომ ჩვენ მაინც 

მეგობრობად  დავრჩეთ. ვფიქრობ რომ ჩვენ უფრო მეტი გვაქვს საერთო ვიდრე ის რაც გვაშორებს: 
 
 
 

https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/33408181/
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/33408181/
https://childrenshealthdefense.org/defender/scientists-challenge-health-officials-on-vaccinating-covid/?utm_source=salsa&eType=EmailBlastContent&eId=f9f42235-fc83-4837-a2e2-c8362cc97140


   „მ ა ტ ი ა ნ ე“   # 3-4 (41-42)                                  84                               6 დეკემბერი,   2022 წელი   
 
 

 ჩვენ ყველას გვინდა ვიცხოვროთ თავისუფალ სამყაროში; 
 ჩვენ ყველას გვსურს შევიტანოთ ჩვენი წვლილი, რათა ერთმანეთს დავეხმაროთ  და 

კარგად ვიცხოვროთ; 
 ჩვენ ყველას გვსურს გვქონდეს უფლება გამოვთქვათ ჩვენი მოსაზრებები,   შიშის 

გარეშე, რომ მოვხვდებით ცენზურის ქვეშ ან სასტიკად დაგვესხმიან თავს; 
 ჩვენ ყველა ვიმსახურებთ გვქონდეს წვდომა ყველა ფაქტზე, რათა შეგვიძლია 

მივიღოთ დასაბუთებული გადაწყვეტილებები; 
 ევროკომიისიის (PACE ) დადგენილების თანახმად უნდა შეწყდეს დისკრიმინაცია და 

ძალადობა; 
 
 

დამეთანხმებით, თუ არ მეთანხმებით, თქვენ განსხვავებულად არ მოგექცევით. 
ნებისმიერი ადამიანი იმსახურებს სიყვარულს და პატივისცემას, როგორც სხვები. ამისათვის 

გულითადად მიგესალმებით თქვენ და გისურვებთ საუკეთესოს. 
იმედი მაქვს, რომ თქვენთვის ეს ინფორმაცია სასარგებლო აღმოჩნდა. თუ ასეა, ნუ 

მოგერიდებათ გაზიარება. 
თუ არა, ნუ მოგერიდებათ (გთხოვთ) მაცნობოთ ქვემოთ მოცემულ კომენტარებში, რას არ 

ჰქონდა თქვენთვის აზრი. 
თუ გაგიჩნდებათ კითხვები როგორ მოვიქცეთ, ვირუსის აფეთქების შემთხვევაში, მაშინ 

გპასუხობთ, გაგრძელება იქნება.  
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5 

                                                                              თამარ (თამუნა)  რაზმაძე 
 

„საქართველოს ჰელსინკის კავშირი - 

- ეროვნული აღორძინების" 

იურიდიული და ადამიანის უფლებების 

დაცვის დეპარტამენტების წევრი 

„საქართველოს ჰელსინკის კავშირი - 
                                                                                    - ეროვნული აღორძინების“ 

ახალგაზრდული ორგანიზაციის გამგეობის 
თავმჯდომარის მოადგილე, 

ჟურნალ „მატიანეს რედკოლეგიის წევრი                                                                                                             
და კავშირის პრესცენტრის  

წარმომადგენელი, 
არასამთავრობო ორგანიზაცია 

                                                    „ღირსება = თავისუფლება" 
                                                    თავმჯდომარის მოადგილე 

 
 

კავკასიელი მებრძოლი ქალები 
 

ამორძალი და მისი ნივთები ზემო ავჭალიდან — უნიკალური აღმოჩენა 
თბილისში. 

 

თბილისში, ზემო ავჭალის ტერიტორიაზე, ოდესღაც ამორძალები ცხოვრობდნენ. ამას 
ადასტურებს სამარხის პოვნა, სადაც მებრძოლი ქალი ცხენთან, საბრძოლო იარაღთან და 
სამკაულებთან ერთად არის დაკრძალული. 1927 წელს ქართული არქეოლოგიის ერთ-ერთმა 
ფუძემდებელმა გიორგი ნიორაძემ გათხარა და შეისწავლა მიწის სამუშაოების დროს შემთხვევით 
აღმოჩენილი სამარხი.  დღევანდელი მონაცემებით, ზემო ავჭალის სამარხი, მებრძოლი ქალის 
მსოფლიოში ყველაზე ადრეულ სამარხად მიიჩნევა.  არქეოლოგმა გიორგი ნიორაძემ, სამარხში 
მჯდომარე პოზაში დაკრძალული ადამიანი, ბრინჯაოს მახვილი, ბრინჯაოს შუბისა და რკინის 
სატევრისა, თუ დანის ნაშთები, ცხენის თავის ქალის ფრაგმენტი, ბრინჯაოსა და ნახევრად ძვირფასი 
ქვების სამკაული და თიხის ჭურჭელი აღმოაჩინა. მიცვალებულის თავის ქალისა და აღმოჩენილი 
ნივთების ანალიზის საფუძველზე, გიორგი ნიორაძემ დაადგინა, რომ გარდაცვლილი მეომარი ქალი 
იყო, ხოლო ბრინჯაოს მახვილის დათარიღებითა და სხვა პარალელების მოშველიებით, (სამხრეთ 
კავკასიის სხვა ადგილებში მსგავსი მახვილების აღმოჩენით) დადგინდა, რომ სამარხი ძვ. წ. მე-11—
მე-9 საუკუნეებს განეკუთვნება. 
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სამარეში აღმოჩენილი ბრინჯაოს მახვილი, სარდოლიკის, კვარცის, შუშის მაგვარი მძივები, 

ბრინჯაოს სამაჯურები, ბეჭდები და ღილები, თიხის ჭურჭელი და შუბის ნაწილი. „მთელი პლანეტის 
არქეოლოგიურმა ლიტერატურამ ჯერ კიდევ არ იცის არცერთი შემთხვევა, რომ ეპოვნოთ ბრინჯაოს 
მახვილით, ხანჯლით და შუბით შეიარაღებული ქალი, როგორც ამას ადგილი ჰქონდა ზემო 
ავჭალაში და თუ გამოჩენილი მსოფლიო მეცნიერი მონდელიუსი, დანიაში აღმოჩენილ ხანჯლით 
შეიარაღებულ ქალებს უკავშირებდა ამაზონების, ანუ ამორძალების შესახებ წარმოშობილ 
მოთხრობებს, მით უმეტეს, ჩვენ უფრო მეტი საფუძველი გვაქვს ვიფიქროთ, რომ ზემო ავჭალის 
შეიარაღებული ადამიანი, რომელსაც ჭრილობა ჰქონდა მიღებული, მეომარი ქალი უნდა 
ყოფილიყო, ქალი რომელმაც ცხენოსნობა კარგად იცოდა“, – წერს თავად გიორგი ნიორაძე 1931 
წელს გამოცემულ ნაშრომში.    

ის, რომ შეიარაღებული ადამიანი ნამდვილად ქალი იყო, დადასტურდა თანამედროვე 
ანთროპოლოგიური კვლევებითაც. ის ფაქტი, რომ ეს ადამიანი სამხედრო პატივით იყო 
დაკრძალული, იმაზე  მეტყველებს, რომ იმდროინდელი საზოგადოებისთვის, ქალი, მეომრის 
როლში სავსებით მიღებული მოვლენა იყო. სამარხები, სადაც ქალები სამხედრო იარაღთან ერთად 
აღმოაჩინეს, სხვაგანაც არსებობს, მაგალითად ევრაზიის სტეპების ვრცელ ტერიტორიაზე, მაგრამ 
ზემო ავჭალის სამარე ამ დრომდე აღმოჩენილ სამარეებს შორის ყველაზე ძველია და ის 
ადასტურებს ამორძალების არსებობას.  

       ლეგენდები მეომარი ქალების, ამორძალების, ანუ ამაზონების შესახებ ძალზედ 
პოპულარული იყო ანტიკურ ხანაში. ბერძნულმა ტრადიციამ მათ შესახებ არაერთი მითი 
შემოგვინახა. თუმცა დღეს, არქეოლოგიური მონაცემების წყალობით, ვიცით, რომ ისინი ნამდვილად 
არსებობდნენ. 

       ქალი სამთავრულ კულტურას განეკუთვნებოდა, რომელიც გავრცელებული იყო სამხრეთ 
კავკასიაში, ძირითადად, დღევანდელ აღმოსავლეთ საქართველოში. ზემო ავჭალის სამარხი 
არაფრითაა განსხვავებული ამ ეპოქის სხვა სამარხებისგან. მასში აღმოჩენილი ინვენტარის მთელი 
კომპლექსი სხვა თანადროული სამარხების ინვენტარის მსგავსია და ე. წ. სამთავრულ 
არქეოლოგიურ კულტურას განეკუთვნება. დაკრძალვის მჯდომარე პოზაც ხშირად გვხვდება ამ 
კულტურის სამარხებში. ბოლოკვეთილი მახვილი, რომელიც ამ ქალს მუხლებზე ედო, ის 
იარაღია, რომელიც მხოლოდ სამხრეთ კავკასიის აღმოსავლეთ ნაწილშია გავრცელებული და 
ადგილობრივად არის განვითარებული და მორგებული ცხენზე ამხედრებული მეომრის ბრძოლის 
თავისებურებაზე.   

 
 

ვინ იყო მზექალა არაბული - კავკასიის ჟანა დარკი. ამბავი, რომელიც ქაქუცა 
ჩოლოყაშვილმა დაგვიტოვა 
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1926 წელს გაზეთ „დამოუკიდებელი საქართველოს" მე-12 ნომერში, რომელიც საფრანგეთის 

დედაქალაქ პარიზში გამოდიოდა, დაიბეჭდა საქართველოს 1924 წლის აჯანყების ერთ-ერთი 
მონაწილის, ქაქუცა ჩოლოყაშვილის თანამებრძოლის შალვა ამირეჯიბის სტატია, სახელწოდებით 
„მ ზ ე ქ ა ლ ა". 

ავტორის მითითებით ამბავი, რომელიც ერთ ხევსურ ქალზეა, მას ქაქუცა ჩოლოყაშვილმა 
უამბო: 

„ეს იყო ხევსურეთის აჯანყების დროს, 1924 წლის სექტემბერში. დუშეთთან შეტაკების დროს 
ხევსურეთში გადავედი, ხევსურებმა სიხარულით მიმიღეს, უნდა იცნობდეთ მთის ამ ქართველებს, 
გამოცდილებს ომში და მოსიყვარულეთ თავისი ქვეყნის.  

ჩემი სახელი გაგონილი ჰქონდათ, ამას გარდა, ჩვენს გვარს მუდამ ჰქონდა პატივი ამ ხალხის, 
რადგან ისტორიულად ჩოლოყაშვილები ამ კუთხის მოურავები იყვნენ. 

ამ ქვეყანაში ყველაფერი ძველი წესებით იმართება და ხალხის უფროს პირებად ითვლებიან 
არა მთავრობის მოხელენი, მით უმეტეს რუსები, არამედ გვარის უხუცესნი. ისინი მოვიდნენ და 
მითხრეს, მზად ვართ რუსებისთვის წინააღმდეგობის გასაწევადო.  

საღამოს ხანს, ჩემს თვალებს საუცხოო სურათი გადაეშალა. სოფლის ერთი კოშკიდან ძახილი 
გაისმა, ეს იყო განგაში. ეს ხმა ატყობინებდა დანარჩენ სოფლებს, რომ ხევსურეთი ომს იწყებდა. 
დაინთო კოცონები და მახლობელმა სოფლებმა განგაშითვე უპასუხეს. ერთ ღამეში ყოველმა 
ხევსურმა იცოდა, რომ დილას იარაღით უნდა გამოსულიყო.  

ამაზე მეტი არც დრო გვქონდა, რუსის ჯარები, რიცხვით ექვსი ათასი, ფეხდაფეხ მომდევდნენ 
და ჩემი კაცებისაგან წუთი წუთზე ველოდი მათი ხევსურეთში შემოსვლის ამბავს.  

გუდამაყრის მხრიდან თოფი გავარდა. ეს მტრის მოახლოების ნიშანი იყო. მე ცხენი მოვითხოვე 
და მახლობელ მწვერვალზე დავბანაკდი. ოცი კაცი მაშინვე ორ წყებად გავაგზავნე. ეს ის ადგილია, 
საიდანაც რუსები უნდა შემოსულიყვნენ.  

აქ ჩასულ ჩემს კაცებს სამასი შეიარაღებული ხევსური დახვდა. ამ ადგილის მნიშვნელობა 
ხევსურებმა კარგად იცოდნენ და თავისით მოსულიყვნენ. მალე ხევსურებმა სხვა შემოსასვლელი 
ადგილებიც ასე დაამაგრეს და ჩემის მხრივ საერთო ხელმძღვანელობა იყო საჭირო. 
გაიარა ღამემ და დილაზედ რუსებმა შემოტევა დაიწყეს, ტყვია ზუზუნებდა და ზარბაზანი 
გრიალებდა. ჩემთან მხოლოდ სამი კაცი იყო. ეს იყო მთელი ჩემი შტაბი, მაგრამ სიმცირე არ იყო 
ჩემი გასაჭირი. 

 
შეფიცულები და ქაქუცა ჩოლოყაშვილი 

 
ნაბადში გახვეული მიწაზედ ვეგდე და ციება, ასე ხშირი ჩემს პარტიზანულ ყოფაში, შედეგი ჩემი 

გამუდმებული მიწაზედ წოლისა, სულს მღაფავდა, დამეწყო ღამით და დილაზედ სიცხე მომცა. 
მოდიოდნენ კაცები, მოჰქონდათ ამბები, მიჰქონდათ ბრძანება, მაგრამ დამიჯერეთ, დღესაც არ 
ვიცი, რა ბრძანებანი იყვნენ ისინი.  

უცბად ერთმა ხევსურმა ცხენი ზედ ნაბადზე მომიგდო.  
- რომელია ჩოლოყაშვილი? - დაიძახა მან. კაცებმა ჩემზე მიუთითეს, მან დამხედა და 

წამოიძახა. 
- რა დროს წოლაა, ვაჟაუ, არ გაგიგია, ხევსურეთს მტერი მოადგა?!  
მე შევხედე, ჩემ წინ სულ ახალგაზრდა, უწვერულვაშო ხევსური იდგა, მხარზე პატრონაში  
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ჰქონდა გადაგდებული, ხელში თოფი ეჭირა და უბელო ცხენზე იჯდა. მე ისევ თვალის დახუჭვა 
მინდოდა იმ იმედით, რომ პასუხს ჩემები გასცემდნენ, რომ მოსულს პატრონაშის ქვეშ ქალის მკერდი 
დავუნახე.  

ასეთი უჩვეულო გარეგნობის სტუმრის მოსვლამ გამომარკვია და წამოვიწიე. ვიდრე მისი 
უცნაური მოსვლის მიზეზს ვიკითხავდი, მინდოდა ამეხსნა მიზეზი ჩემი წოლისა, რადგანაც მოსული 
ქალი იყო და მის სიტყვებზედ, ცოტა არ იყოს, თავი უხერხულად ვიგრძენი.  

- ავად ვარ, - წავილაპარაკე. 
- განა სიკვდილი ავადმყოფს არ შეუძლიან? - ორ წყალში ომია! - მიპასუხა მან. 
- ვინ ხარ დისავ?- ვკითხე, როცა დავატყვე, რომ ჩემი სტუმარი ჩვეულებრივ ქალს არ ჰგავდა. 
- მზექალას მეძახიან, არაბულის ქალი ვარ! ნატაი, თუ შენ ჩოლოყაშვილი ხარ? 
- გახლავარ - რას მიბრძანებ? 
- ბრძანება შენი იყო, მე ორ წყალზე მინდა გაგაცილო, ხევსურნი გელოდებიან, ომია, - სთქვა 

და თვალებში ჩამაშტერდა.  
მივხვდი, რომ ჩემი წაუსვლელობა არ იქნებოდა. ასე ფიქრობდნენ ალბათ ჩემი ამხანაგებიც. 

შევსხედით, წავედით. წინ მზექალა მიგვიძღოდა. მე თავბრუ მეხვეოდა, უნაგირზე ძლივს ვიჯექი, 
მზექალას უბილიკო აღმართებით მივყავდი. ძირს ტყვია ზუზუნებდა, მაგრამ ყურადღებას არ 
აქცევდა. მაშინ დავინახე, იქნებოდა 18 წლისა, სახე ჰქონდა კუშტი და ეშხიანი, მხრებზე შავი თმა 
ეყარა. 

ჩვენების საფარს რომ მივუახლოვდით, მზექალა უცებ დაგვცილდა. დაიძახა ჩემი სახელი 
მთელი ხეობის გასაგონად და მტრისკენ თოფი დაცალა. ბრძოლამ რამდენიმე დღეს გასტანა. 
რუსები გვიტევდნენ, ხევსურები უკან ერეკებოდნენ და თითქოს სჯობდნენ კიდეც, მაგრამ მათი 
არტილერია ჩვენს სოფლებს ზურგზე ბოლს ადენდა.  

ამ ხნის განმავლობაში მზექალამ რამდენჯერმე ჩამიქროლა მხრებზე თოფით ხელში, უბელო 
ცხენზე, მაგრამ ერთხელაც არ შეჩერებულა ჩემთან. უსაქმოდ ერთხელაც არ ყოფილა. ხან ჩვენი 
სანგრების წინა რიგში იჯდა და მამაკაცებთან ერთად ისროდა, ხან კარგა ხნით სადღაც გაქრებოდა 
და მოჰყავდა ხალხი, ვინც რაიმე მიზეზით აქამდის ჩვენთან ვერ მოსულიყო. 
ამ ხნის განმავლობაში ის იყო სროლაშიც და შემოირბინა თითქმის მთელი ხევსურეთი. რუსებს 
უნდოდათ ჩვენი ხევსურეთში შერეკვა იქ ჩაკეტვა და ტყვედ წაყვანა. გეგმა სწორი იყო, რადგან თუ 
ხევსურეთში მიგვამწყვევდნენ, გამოსვლა ძნელი იქნებოდა.  

ისინი კიდევ ერთხელ გადმოვიდნენ იერიშზე და ხევსურებს უკან დაახევინეს. მე პატარა ხანში 
შემოვუარე მათ. რუსები ხევსურებსა და ჩემ შორის მოექცნენ. 

 

 
ქაქუცა ჩოლოყაშვილი 

 
ამ დღიდან აღარც მზექალა მინახევს. გაიარა ხანმა, ბევრი ადგილი გამოვიცვალე. იძულებული 

შევიქენ, დროებით საქართველო დამეტოვებინა. ჩეჩნეთში მიმავალი გზა ისევ ხევსურეთზე მედო. 
რუსები წასულიყვნენ, დაეწვათ სოფლები და დაეხვრიტათ ხალხი. 

დახვრეტილთა შორის ხუთი ქალი ერია. უნდა გვეფიქრა, რომ ამ ხუთ ქალში მზექალაც 
იქნებოდა, მაგრამ მზექალას ამბავი სულ სხვანაირად მიამბეს. 

უკან დახევის დროს ხევსურები მთაში წავიდნენ და პირველი სოფელი, რომელშიაც რუსები 
შევიდნენ, მზექალასი იყო. ქალები, ბავშვები და მოხუცებულნი აჯანყებულთ გაჰყვნენ. ცარიელ 
სოფელს რუსებმა ზარბაზანი დაუშინეს. სროლა რომ შეწყდა, სოფელს რუსის სალდათები მოედვნენ 
და დაიწყეს ძარცვა. ჯარისკაცთა ერთი ჯგუფი მზექალას სახლისკენ გაემართა. სახლიდან ორი ტყვია 
გამოვარდა და ორი ჯარისკაცი მოკლა. რუსებმა სროლითვე 
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უპასუხეს. რუსები სახლში შეცვივდნენ, მიწაზე ახალგაზრდა ქალის უსულო გვამი ნახეს. 

მოკლული მზექალა იყო! როცა სოფელი ხალხისგან დაიცალა, ის მაინც თავის სახლში 
დარჩენილიყო და ფიცი დაედვა, თავის კარზე რუსი არ გაეტარებინა.  

მზექალამ სიტყვა შეასრულა და რუსები მხოლოდ მისი სიკვდილის შემდეგ შევიდნენ მის 
სახლში. 

ტყვია მკერდში მოხვედროდა... 
თოფი ხელში ჩარჩენოდა... 
თავზე უბელო ცხენი ედგა"... 

(თანამედროვე დროში ამის შესახებ ცნობილი ქართველი მწერალი და 
პუბლიცისტი გურამ შარაძე წერდა. ) 

 
 

ფარი ხანუმ სოფიევა - 1918 წელს საქართველოში, თბილისის მაზრის 
თვითმმართველობაში დემოკრატიულად არჩეული პირველი ქალი 

ფარიხან (ფარი ხანუმ) სოფიევა - თბილისის მაზრის ერობის წევრი ყარაჯალადან, პირველი 
არჩეული მუსლიმი ქალი დეპუტატი მსოფლიოში.  

1918 წლის 26 მაისს, საქართველომ დამოუკიდებლობა გამოაცხადა და ქვეყანაში პირველი 
დემოკრატიული არჩევნები ჩატარდა. ამ დროს, ტიფლისის გუბერნიის ყარაჯალის ოლქიდან, 
ფარიხან სოფიევამ ყველა დანარჩენ კანდიდატს აჯობა და არჩევნები მოიგო.  

ჯერ კიდევ XX საუკუნის დასაწყისში, როცა საქართველოში, სოფელ ყარაჯალაში, კაცები 
ცეცხლთან მიმჯდარი ცხელ ჩაის მიირთმევდნენ, ხოლო ქალები მხოლოდ საშინაო საქმეებით იყვნენ 
დაკავებულები, ფარი-ხანუმ სოფიევამ მსოფლიო ისტორიაში თავისი წილი კვალი დატოვა და გახდა 
არჩევნებში გამარჯვებული პირველი მუსლიმი ქალი.  

ფარი ხანუმის შესახებ ინფორმაცია მეტად მწირია. მისი ერთადერთი ფოტოც საფლავის ქვაზეა 
შემორჩენილი, რომელსაც ამშვენებს წარწერა: „1918 წელს საქართველოში, თბილისის მაზრის 
თვითმმართველობაში დემოკრატიულად არჩეული პირველი მუსლიმი, ეთნიკურად აზერბაიჯანელი 
ქალი“. როგორც სოფლის უხუცესები იხსენებენ, ფარი-ხანუმი სოფელში, ქორწილებში და 
გასვენებებში მოლასავით ყურანს კითხულობდა და შემოწირულობებს აგროვებდა. მას ხშირად 
იწვევდნენ დავებში შუამავლად, ეკითხევოდნენ რჩევებს, სოფლის უხუცესები კი მის სიტყვას 
ემორჩილებოდნენ. „ძალიან მამაცი იყო და განსხვავებული ხასიათი ჰქონდა. თუთუნს ეწეოდა, 
კაცების ყრილობაზეც კი დომინანტი ფიგურა თავად იყო. სოფელში დიდი პატივისცემით 
სარგებლობდა, ისე კი, მუდამ თან დაჰქონდა თავისი გერმანული რევოლვერი." დამფუძნებელი 
კრების დეპუტატი ქრისტინე (ჩიტო) შარაშიძე წერდა: „ფარი ხანუმ სოფიევა - მუსლიმი ქალი 
ყარაჯალადან უპარტიოდ იყრიდა კენჭს და დეპუტატად აურჩევიათ.... ჯერ მსოფლიოს ისტორიაში 
ასეთი შემთხვევა არ ყოფილა, რომ მუსლიმი ქალი კანონმდებელთა რიგებში აღმოჩენილიყო! 
ეჭვგარეშეა, რომ წლების შემდეგ, საქართველო იამაყებს ამ საქმეში პირველი მერცხლობით!“  

P. S. საქართველოს დემოკრატიული რესპუბლიკის, 1919-1920 წლების საკანონმდებლო 
ორგანოში რომ ხუთი დეპუტატი ქალი გვყავდა, ეს კიდევ ცალკე თემაა - ქრისტინე შარაშიძე, 
მინადორა ტოროშელიძე, ანა სოლოღაშვილი, ელეონორა ტერ-ფარსეგოვა მახვილაძე და 
ელისაბედ ნაკაშიძე-ბოლქვაძე.  

ამაშია საქმე და ვიამაყოთ! იქნება ევროპარლამენტსაც მიაწვდინოთ ხმა, თორემ მაგათ ეგ 
ამბავი ასიანი არ ეცოდინებათ! 
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საქართველოს რესპუბლიკის გმირი 
ლალი მაისურაძე 

 
საქართველოს სამტროდ ნასროლმა ტყვიამ ბევრი ქართველის ქალის გულში გაიარა.  
ერთ-ერთი, მათგანი ქალბატონი ლალი მასურაძე იყო, საქართველოს რესპუბლიკის 

პრეზიდენტის  ბატონ ზვიად გამსახურდიას პირადი მდივანი, მისი უერთგულესი თანამებრძოლი. 
როგორც ცნობილია, ქალბატონი ლალი მაისურაძე, რომელიც იმ პერიოდში,  საქართველოს 

რესპუბლიკის პრეზიდენტის მიერ სპეციალური სახელმწიფო მნიშვნელობის დავალებით 
მივლინებული იყო დასავლეთ საქართველოში, სადაც ვერაგულად იქნა მოკლული ხუნტისა და 
ქვეყნის მოღალატეთა მიერ. 

„1991 წლის ივლისში, მიწისძვრით დაზარალებული რაიონები მოვიარეთ პრეზიდენტის 
დავალებით. ზემო რაჭაში, სოფლის სასაფლაოზე ლალის მამიდაშვილის საფლავი მოვინახუ-
ლეთ, ულამაზეს ადგილზე, შუაგულ ტყეში. იქვე წმიდა გიორგის სახელობის პაწია ეკლესიაა 
ხმაწკრიალა ზარით.  

გულმხურვალედ ვილოცეთ.  
თვალცრემლიანმა მითხრა: - მე რომ მოვკვდები, აქ დამასაფლავეთო.   
- რა დროს შენი სიკვდილია-მეთქი, ვუსაყვედურე.   
მაშინ გამიმხილა: ჯაბა და კიტოვანი მემუქრებიან, მე კი მაგათ ცოცხალი არ 

ჩავბარდები, უმალ თავს მოვიკლავო.   
აკი, აუხდა კიდევაც წინათგრძნობა: „სამეგრელოს ამღებმა ვაჟკაცებმა“ წალენჯიხაში 

დაცხრილეს იგი 1992 წლის 6 აპრილს.  
წედისის სასაფლაოზე განისვენებს მისი ტანჯული სხეული, სული კი, მწამს, ზეციური 

საქართველოდან ლოცულობს მძიმე განსაცდელში ჩავარდნილი სამშობლოსათვის. (ნ. კიკნაძე) 
საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობის დადგენილებით (#280118/2), 1991-1993 წლების 

სახელმწიფო გადატრიალებისას, საომარ სიტუაციაში სამშობლოსათვის თავდადებული 
მამაცობისათვის და თავგანწირვისათვის, საქართველოს გმირის წოდება მიენიჭა და 
„საქართველოს გმირის ორდენით" დაჯილდოვდა (დაღუპვის შემდეგ),  საქართველოს 
რესპუბლიკის პრეზიდენტის - ბატონ ზვიად გამსახურდიას  პირადი მდივანი და უერთგულესი 
თანამებრძოლი, „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი - ეროვნული აღორძინების" მდივანი - 
ქალბატონი ლალი მაისურაძე.  

ამავე წელსვე „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი - ეროვნული აღორძინების" პრეზიდიუმისა 
და კავშირის რაჭის რეგიონალური ორგანიზაციის წევრებმა სოფელ წედისში მოინახულეს იმ 
დროიდან დარბეული და სრულიად დანგრეული   საქართველოს გმირის, ქალბატონი ლალი 
მაისურაძის სახლი და კარ-მიდამო, ხოლო შემდგომ სოფლის სასაფლაოზე მისი საფლავი, სადაც 
დადგეს მემორიალური დაფა შესაბამისი წარწერით. 

საქართველოს რესპუბლიკის მთავრობის, „საქართველოს ჰელსინკის კავშირი - ეროვნული 
აღორძინებისა" და თანამებრძოლთა სახელით ლოცვებით მოიხსენიეს და პატივი მიაგეს 
საქართველოს გმირის, ქალბატონი ლალი მაისურაძის ხსოვნას! 
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ახალგაზრდული პოლიტიკა და ახალგაზრდები პოლიტიკაში 

 

 

 

    გიორგი სიხარულიძე 
შავი ზღვის საერთაშორისო უნივერსიტეტის 

სამართლისა და სახელმწიფო მმართველობის 
სკოლის  სტუდენტი 

 

 

 

 
 
 

 
 

ახალგაზრდები  საქართველოს მოსახლეობის (3 723.5 მილიონი)  25,7%-ს შეადგნენ, ე. ი. 
მოსახლეობის მეოთხედს. შესაბამისად,  მათს  მონაწილეობას საზოგადოებრივი ცხოვრების ყველა 
სფეროში, განსაკუთრებით კი გადაწყვეტილებების მიღების პროცესში, სათანადო მნიშვნელობა 
უნდა ენიჭებოდეს.  

ახალგაზრდების მხარდაჭერისა და განვითარების ხელშეწყობის მიზნით სხვადასხვა დროს  
მთავრობის მიერ  დამტკიცებულია  „სახელმწიფო ახალგაზრდული პოლიტიკის დოკუმენტი“, 
შექმნილია და ფუნქციონირებს ახალგაზრდობის სააგენტო, მუნიციპალიტეტების მერიებში 
შექმნილია „ახალგაზრდული მრჩეველთა საბჭოები“, მიღებული და დამტკიცებულია 2020−2030 
წლებისთვის „საქართველოს ახალგაზრდული პოლიტიკის კონცეფცია“ რომლის ძირითადი 
სლოგანია „ახალგაზრდებისთვის, ახალგაზრდებთან ერთად და ახალგაზრდების მიერ“, თუმცა, 
რეალობა მკვეთრად განსხვავდება დეკლარირებული  მიდგომებისგან.  მარტივად რომ ვთქვათ, 
დღეს ახალგაზრდების ხმა არსად ისმის. ხშირ შემთხვევაში სამთავრობო და უწყებრივ 
საკონსულტაციო შეხვედრებში ახალგაზრდების მონაწილეობას ფორმალური და სპორადული 
ხასიათი აქვს, ხოლო  არასამთავრობო ორგანიზაციებისა და სხვა დონორული მხარდაჭერით 
ჩატარებულ აქტივობებში ერთი და იგივე ჯგუფი მონაწილეობს. კიდევ უფრო მძიმეა მდგომარეობა 
რეგიონებში. 

ახალგაზრდობას, როგორც ძალას, ყველა სექტორი ერთნაირად აღიარებს და 
განსაკუთთრებულ მნიშვნელობას ანიჭებს მის მონაწილეობას ქვეყნის საზოგადოებრივ-პოლიტიკურ 
ცხოვრებასა თუ კერძო ორგანიზაციულ საქმიანობაში.  საქართველოში თითქმის ყველა პარტიას 
ყავს კიდეც ახალგაზრდული ფრთა, რაც იმის მანიშნებელი უნდა იყოს, რომ  ახალგაზრდები 
აქტიურად მონაწილეობენ პოლიტიკურ პროცესებში, თუმცა,  დღეისათვის  ახალგაზრდები 
რეალურად, ან საერთოდ არ არიან პოლიტიკით დაინტერესებულები ანდა  აქტიურობისა და 
ზეგავლენის ყველაზე მისაღებ  ფორმად არჩევნებში მონაწილეობას მიიჩნევენ. ის, რაც რეალურ 
ყოფაში ერთი შეხედვითაც ცხადი და შესამჩნევია,  დასტურდება ეროვნულ დონეზე ჩატარებული 
კვლევებითაც, ასე მაგალითად:  ახალგაზრდობის საჭიროებების, გამოწვევების, ინტერესებისა და 
რესურსების კვლევაში (ახალგაზრდობის სააგენტო, 2020 წ.)  მითითებულია, რომ  საქართველოს 
მართლმადიდებლურ ეკლესიას  ენდობა ახალგაზრდების 29%, საქართველოს ჯარს -24%, 
მთავრობას -23%,   საერთაშორისო ორგანიზაციებს -22%, სხვა დანარჩენი  პოლიტიკური, თუ 
საჯარო ინსტიტუტების  მიმართ ნდობის ხარისხი კი საკმაოდ დაბალია.  სხვა კვლევევბის 
ფარგლებში (ხელმისაწვდომია ღია წყაროებით)  
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გამოკითხული ახალგაზრდების 46% ამბობს, რომ ქვეყანაში მიმდინარე პოლიტიკური 

პროცესებით არ არის, ან საერთოდ არ არის დაინტერესებული. ნახევარზე ნაკლები (45%) ამბობს, 
რომ დაინტერესებულია, ხოლო 8%-ს კითხვაზე პასუხის გაცემა უჭირს. სამოქალაქო ჩართულობის 
მიმართულებით აქტიური, ან მეტ-ნაკლებად აქტიური ახალგაზრდების მესამედზე მეტი (37%) 
ამბობს, რომ მიიღო მონაწილეობა სოციალურ ქსელში გამართულ აქტივობებსა და ფორუმებში,  
მხოლოდ 13% აცხადებს, რომ მიიღო მონაწილეობა საპროტესტო დემონსტრაციებში, ხოლო 13%-
მა ხელი მოაწერა პეტიციას.  

ჩვენს ქვეყანაში არსებულ პოლიტიკურ ნიჰილიზმს (განსაკუთრებით კი ახალგაზრდებში) 
თავისი გამომწვევი მიზეზები აქვს. გავრცელებულ ზოგად შეფასებას „პოლიტიკა ბინძური საქმეა“ 
თავი რომ დავანებოთ, ფაქტია, რომ პოლიტიკური სუბიექტები (განსაკუთრებით კი არჩევნების 
პერიოდში) ახალგაზრდულ რესურსს ძირითად „შავი საქმეების“ საკეთებლად იყენებენ, 
ახალგაზრდები კი პარტიებში უფრო ხშირად წევრიანდებიან, ან  თანამშრომლობენ არა 
იდეოლოგიის, შეხედულებებისა და მისწრაფებების თანახვედრის, არამედ გარკვეული 
პრივილეგიების მიღების,  კარიერულ წინსვლაში ხელშეწყობისა და  სხვა რესურსებზე წვდომის 
გაადვილების მოტივით.  

იმედგაცრუება, ხანგრძლივი პერიოდით დაყოვნებული შედეგი, პერსპექტივის ბუნდოვანება,  
ნეპოტისტური მიდგომით წახალისება და სხვა ამგვარი სირთულეები კი იწვევს  სამოქალაქო და 
პოლიტიკური ცხოვრებისგან სრულად დისტანცირებას.   აქვე აუცილებლად უნდა აღინიშნოს, რომ 
ახალგაზრდებს იმ შემთხვევაშიც კი, როცა  პოლიტიკურ აქტივობაში მონაწილეობის სურვილი და 
მზაობა გააჩნიათ ან ინტელექტუალური და ადამიანური რესურსი საიმისოდ, რომ თავად იყვნენ  
ორგანიზატორები, მაინც განზე დგებიან, რადგან  არ სურთ რომელიმე პარტიასთან თავიანთი 
სახელის დაკავშირება. თუმცა, არის საკითხები, რის მიმართაც  ახალგაზრდები არასდროს არიან 
გულგრილნი და  ყველაფრის მიუხედავად ღიად აფიქსირებენ პოზიციას, მათ შორის, მართავენ 
საპროტესტო აქციებს. ეს არის ოკუპაციისა და  ევრო-ატლანტიკურ სივრცეში ჩვენი ქვეყნის 
ინტეგრირების საკითხი.  

ზემოხსენებულ და სხვა არაერთ პრობლემასთან ერთად, რაც იწვევს ახალგაზრდების 
პოლიტიკურ პროცესებში ჩართვას, ან მისგან  დისტანცირებას, არც თუ უმნიშვნელო როლი 
აკისრიათ  ლიდერებს (მათ უნარებს, შემართებას, უკომპრომისობას, „პოლიტიკაში ყოფნის 
მოტივებს“, იდეოლოგიურ სიმყარეს და სხვა). 

მაგალითად შარლ დე გოლი იბრძოდა ნაცისტური ოკუპაციისგან საფრანგეთის 
გათავისფლებისათვის რამაც ის გმირად აქცია, ხოლო  შემდგომ პერიოდში ქვეყნის 
განვითარებისთვის, ფრანგული ენისა და კულტურის უპირატესობის აღიარებისთვისთვის მისი 
საქმიანობა საყოველთაო  აღფრთოვანებას იწვევდა და იგი ყველა დროის  უდიდეს ფრანგ 
მოღვაწეებს შორის სახელდება. 

საქართველოს პირველი პრეზიდენტი ზვიად გამსახურდია   უკომპრომისოდ იბრძოდა  ქვეყნის 
დამოუკიდებლობისა და თავისუფლებისთვის, ის შეეწირა ამ ბრძოლას, საბჭოთა რეჟიმმა მოახერხა 
მის მიმართ საზოგადოების სხვადასხვა ჯგუფებში დამახინჯებული განწყობებისა და 
დამოკიდებულებების ჩამოყალიბება, მაგრამ მისი ისტორიული როლი ვერ დააკნინა. ეროვნულ-
განმათავისუფლებელი მოძრაობა,  სახელმწიფოებრიონის აღდგენა და ქვეყნის დამოუკიდებლობა  
არის და ყოველთვის იქნება ზვიად გამსახურდიას სახელთან დაკავშირებული. იმ ლიდერთან, 
რომელსაც ენდობოდა მისი თანამედროვე ახალგაზრდობა, სჯეროდა და უპირობოდ მიჰყვებოდა.   

დღეს ისეთი შთაბეჭდილება რჩება, რომ ლიდერებისა და პოლიტიკური ელიტისთვის მთავარი 
და აღმატებულად მნიშვნელოვანი ხელისუფლების მოპოვება-შენარჩუნების საკითხია და  მათი 
მოქმედება-უმოქმედობაც  ამ პრაგმატული გათვლის ჩარჩოშია მოქცეული.  ახალგაზრდებს 
შესაძლოა არ ჰქონდეთ საკმარისი პოლიტიკური ალღო და სიმწიფე, მაგრამ  მათს ცხოვრებაზე 
პოლიტიკის გავლენის შესაფესების  უნარი კი ნამდვილად გააჩნია. იმისათვის, რომ  შეიცვალოს 
პოლიტიკის მიმართ ახალგაზრდების დამოკიდებულება, ვფიქრობ პოლიტიკოსებმა, პარტიებმა და 
სხვა აქტორებმა ახალგაზრდობის პრობლემების მიმართ დეკლარირებული და „პროგრამული“ 
ინტერესი უნდა შეცვალონ  ღია ურთიერთობებითა და რეალური მხარდაჭერით,  რაც მთავარია, 
უნდა შეძლონ  მათი აზრის გათვალისწინება და ნდობის დაბრუნება. სხვაგვარად  ერში, მით უფრო 
ახალგაზრდებში  ვერ ჩამოყალიბდება ის რწმენა და ოპტიმიზმი, რაც საქვეყნო საქმის კეთებისთვის 
უბიძგებს. 
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ნინო რაზმაძე 
 

„საქართველოს ჰელსინკის კავშირი - 
ეროვნული აღორძინების" იურიდიული 

და ადამიანის უფლებების დაცვის 
დეპარტამენტების წევრი 

 

  არასამთავრობო ორგანიზაცია 
 „ღირსება = თავისუფლება"                     

თავმჯდომარე 

 

                                                                    

 

მთავარი პრინციპული მოსაზრება 

ქვეყანაში შექმნილი ვითარება კრიტიკულ ზღვარს გადასცდა. საქართველოსთვის ამ 
ავბედით ეტაპზე ეროვნულ-განმანთავისუფლებელი მოძრაობის საყოველთაოდ დაწყება ქვეყანას 
ისე სჭირდება, როგორც არასდროს.  

საქართველოს ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის მოღვაწეობის ისტორიულობა 
და მისი ეგზისტენციალური დრო არ შეწყვეტილა. იგი გაგრძელდება მანამდე, სანამ საქართველო 
არ განმტკიცდება თავის თავისუფლებაში ყველა — პოლიტიკური, ეკონომიკური, სოციალური და 
გეოპოლიტიკური ასპექტით. შესაბამისად უწყვეტია მისი ისტორიულ-თემატური დრო და ამ დროში 
მის მიერ დატოვებული კვალიც, რომელიც მომავალშიც გაგრძელდება.  

აი, სწორედ ამისთვის აღდგა და ჩამოყალიბდა საქართველოს ეროვნულ-
განმათავისუფლებელი მოძრაობა, მიღებულ იქნა და გამოქვეყნდა   მისი მანიფესტი, მემორანდუმი, 
ქარტია, დეკლარაცია, მიმართვები და განცხადებები, რომელთა საშუალებით არაერთხელ 
განცხადებულა, რომ  უმნიშვნელოვანესია საქართველოში ლეგიტიმურობის აღდგენის, ეროვნული 
ხელისუფლებისა და საქართველოს ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის 
ურთიერთდამოკიდებულების შესახებ საკითხები. აქედან გამომდინარე კი, საქართველოს 
ეროვნულ-განმანთავისუფლებელი მოძრაობის დღევანდელ ერთ–ერთ მიზანს, ეროვნულად 
მოაზროვნე ძალების გადარჩენა, კონსოლიდაცია და საქართველოს გადარსაჩენად დარაზმვა 
წარმოადგენს. 

ასევე  უნდა გვახსოვდეს, რომ „ლეგიტიმაციის აღდგენის გარეშე ქართული სახელმწიფოს 
გადარჩენა და აღორძინება შეუძლებელია, რამეთუ, `ხელისუფლება” ნიშნავს ლეგიტიმურ 
ხელისუფლებას, კანონიერ ხელისუფლებას და არა უკანონო, ყაჩაღურ, უზურპატორულ 
ხელისუფლებას, რომელიც ეშმაკისაგან არის და არა ღვთისაგან“ (ზვიად გამსახურდია). 

ასევე, საქართველოს ეროვნულ-გამანთავისულებელი მოძრაობის მიზანია დაამკვიდროს 
ქვეყანაში მშვიდობა, ურთიერთგაგება, სინანულის, მონანიებისა და მიტევების გზით ხელი შევუწყოთ 
ეროვნული თანხმობისა და შერიგების პროცესს. ასეთ ვითარებაში, ყურადღება კიდევ ერთხელ 
გასამახვილებელია ქართული ეროვნული იდეოლოგიისა და ეროვნული მოძრაობის,  ეროვნული 
ცნობიერების დაცვის, აპოლოგიის აუცილებლობაზე და მათ მჭიდროდ უნდა ითანამშრომლონ ამ 
მიმართულებით საქართველოს ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის საკოორდინაციო 
საბჭოსთან. 

ამავე დროს -- საჯაროდ უნდა ვაღიაროთ, რომ იმათი  შესაძლო უმეტესობა -- ვინც 1990-
1991 წლებში ქართველმა ერმა ეროვნულობის დაცვის მიზნით სახელმწიფოს სამართლებრივი 
სადავეებისა და ორგანიზაციული სისტემით სამართავად აირჩია და დანიშნა (საკანონმდებლო, 
აღმასრულებელსა, თუ სასამართლო სფეროებში) -- საკუთარ მოვალეობებს გაემიჯნენ, ხალხის  
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არჩევანს უღალატეს, თითს თითზე არ აკარებენ, რათა ეროვნულობის წინააღმდეგ ქართველი ერის 
მტრის გააფთრებული თავდასმებს შეეპასუხონ, დაიცვან ეროვნული იდეალები -- მეტიც, ძალზე 
ხშირ შემთხვევაში, ეს „ხალხის რჩეულები“ შეერწყენ, შეეთვისენ ანტიეროვნულ-გლობალისტურ-
კომპრადორულ რეჟიმს და მასთან აქტიურად თანამშრომლობენ _ კოლაბორანტობენ. 

მიგვაჩნია, რომ მათი ყველანაირი გაერთიანებები, პოლიტიკური პარტიები და სხვა მსგავსი 
ერთობები, რომლებიც საქართველოს პოლიტიკურ ნაწილს ეხება და კანონიერ ეროვნულ 
ხელისუფლებას არ ცნობს, თავისთავად ამითი თვით უკანონობას ამტკიცებს, ხოლო თუ სცნობს, 
მაშინ მასთან უნდა შეათანხმოს საქართველოს რესპუბლიკის საშინაო და საგარეო პოლიტიკური 
გეზი. ისინი საქართველოს  ანტიეროვნულ-გლობალისტურ-კომპრადორულ რეჟიმთან ბრძოლის 
ნაცვლად პირადი ამბიციების, საჭიროებებისა და პირადი ეკონომიკურ-სამეურნეო ინტერესების 
მოგვარებით არიან უპირატესად დასაქმებულები. 

იმათ შორის კი დიდი უმეტესობაც, ვინც თვალთმაქცურად ვითომ იცავს ეროვნულ იდეალებს, 
შეფარული მტრები, შემრყვნელები და გამყალბებლებია. ისინი ცდილობენ დააშორონ ერთმანეთს, 
გამიჯნონ ეროვნულობის შემადგენელი ცნებები, ეროვნულობას ჩამოაშორონ  სარწმუნოებრივი 
შემადგენელი, სავსებით უგულველყონ მოდგმითი, გენეტიკური შემადგენელი და ეროვნულობა 
მხოლოდ კულტურის თვისებად წარმოაჩინონ. 

ზოგ მათგანს შესაძლოა თავი ბედნიერიც კი ჰგონია ფაქტობრივი ხელისუფლებისა, თუ ე. წ. 
ვითომ ოპოზიციური ძალთა წყალობით მატერიალური კეთილდღეობის ფონზე და კმაყოფილებასაც 
ვერ მალავს. დღენიადაგ ზრუნავენ მათ გაკეთილშობილებაზე და სამართალს დამპყრობელთა 
სამეფო კარზე ეძიებენ, ქართველი ერი კი დავიწყებიათ, თუმცა სიტყვებით კანონიერებასა და 
სამართალს  ახსენებენ ხოლმე.  

ამჟამად, ხომ, საქართველოში განმსაზღვრელია კომპრადორიატის უცხოურზე ორიენტირე-
ბული და მომართული ინტერესები და არა საქართველოს შინაგანი, ღვიძლი ინტერესები გამომდინა
რე შედეგებით.  

პარადოქსია, როცა დე-ფაქტო ხელისუფლებამ, ზემოთხსენებული დადგენილებით,  უზენაესი 
საბჭოს ლეგიტიმურობა 5 წლით განსაზღვრა, ხოლო მისმა წევრებმა, ამ განცხადებით, საკუთარი 
ლეგიტიმურობა შეიკვეცეს 1991 წლის ბოლომდე. ე. ი. გამოდის, რომ სამხედრო პუტჩის შემდეგ 
„არჩეული" ედუარდ შევარდნაძის პარლამენტი ლეგიტიმური ყოფილა და არავითარ 
ორხელისუფლებიანობას არ ჰქონია ადგილი საქართველოში! არც კანონიერება არ აღმდგარა 
დასავლეთ საქართველოში 1993 წელს და საერთოდ, თუ ხვდებიან ისინი, ვინც ამას მოაწერეს ხელი, 
მაშინ რას შეეწირა საქართველოს რესპუბლიკის პრეზიდენტი და ათასობით კანონიერი 
ხელისუფლების დამცველი?! 

გარკვეული, თუ გაურკვეველი მიზეზებით, კანონიერ ხელისუფლებას ჩამოშორებული 
წევრები, რომელთაც ცხოვრების მიზნად აირჩიეს მედროვეობა და კოლაბორაციონიზმი, არ არიან 
ღირსნი თავიანთი ყოფილი სტატუსებისა და საქართველოს ეროვნულ–განმათავისუფლებელ 
მოძრაობაში ყოფნისა. გამოდის, რომ საქართველოს ეროვნულ–განმათავისუფლებელი  მოძრაობის 
ის წარმომადგნელები, რომლებიც კანონიერების აღდგენას არ მოითხოვენ, თავის თავს ამ 
მოძრაობის გარეთ აყენებენ! 

თუ ვინმეს ნამდვილი სინანული და მონანიება სურს კეთილი ინებოს და უწინარეს ყოვლისა 
საჯაროდ მისცეს აღსარება ქართველ ერს, ვისგან ფინანსდებოდნენ და იღებდნენ სხვადასხვაგვარ 
დახმარებას ფაქტობრივი ხელისუფლებისაგან. მხოლოდ ამის შემდგომ გახდება შესაძლებელი მათ 
სანდოობაზე საუბარი და, თუ ვინმეს მართლა გააჩნია პრეტენზია ეროვნულობაზე დიდი 
სიამოვნებით დავიყენებთ გვერდით. 

საქართველოს ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის ეროვნულმა ინსტიტუციებმა, 
საქართველოს რესპუბლიკის უზენაესი საბჭოს წევრებმა, მინისტრთა კაბინეტმა და უზენაესმა 
სასამართლომ, ასევე კანონიერი ხელისუფლების ყველა განშტოებებმა, პრესისა და მასმედიის 
საშუალებებმა, ორგანიზაციულად, შესაბამისი დადგენილებებითა და გადაწყვეტილებებით უნდა 
გამოხატონ თავიანთი ნება და მზადყოფნა თავიანთი უფლება–მოსილებისა და საქმიანობის  
გაგრძელების შესახებ, რომელიც  სხვა მნიშვნელოვან პრობლემათა შორის განსაზღვრავს 
უპირველესი პრობლემის გადაჭრას: საქართველოს სახელმწიფოებრივი კანონიერების, 
სამართალმემკვიდრეობის, ლეგიტიმურობის, ტერიტორიული მთლიანობის სამართლებრივი, 
კანონიერი და რეალური საფუძველის აღდგენა–მოწესრიგებას.   

მოვუხმოთ ყველა ჭეშმარიტ მამულიშვილს, რათა მოხდეს ყველა _ ადამიანური, 
ორგანიზაციული, საინფორმაციო, ფინანსური და სხვა რესურსების გაერთიანება, არჩეულ იქნეს 
მიზანმიმართული, შეურიგებელი და თავგანწირული პოლიტიკური ბრძოლის ფორმები და 
მექანიზმები, რათა ერთად ვიხსნათ სამშობლო. 
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დენიზა სუმბაძე 
 

       
      ივანე  ჯავახიშვილის  სახელობის  თბილისის  
სახელმწიფო   უნივერსიტეტის  არეოპაგიტული  
სამეცნიერო  ცენტრისა  და    ამავე  ცენტრის  
თეორიულ  ბაზაზე  ნიუ  იორკის  ბიბლიის  
შემსწავლელი  ქართველოლოგიური  ცენტრის: 
„ბიბლია და  საქართველოს“  დამფუძნებელი  და  
ხელმძღვანელი. 

საზოგადოებრივი  გაერთიანება  „თბილისის  
უნივერსიტეტის  ასამბლეის“  „ეროვნული  
პრობლემების  ანალიტიკური  დარბაზის“  და  
თეოლოგიურ-პოლიტიკური  მოძრაობის - „ერის  
უფლებისა  და  ღირსების“  დამფუძნებელი, 
ხელმძღვანელი და თეორიულ-ინტელექტუალური 
ლიდერი, ფილოსოფიის დოქტორი, პროფესორი 

 

 

საქართველოში  უნდა  აღსდგეს    ს ა ქ ა რ თ ვ ე ლ ო ! 

(მანიფესტი) 

ანუ, 

(ღია  წერილი    ჩემს   მშობლიურ  ქართველ  ხალხს) 

 

საქართველოში,   ა დ გ ი ლ ი ს     დ ე დ ი ს    ქვეყანაში, 

საქართველოში,   დედაღვთაება   ქ ა ლდ ე ს   მოდგმის  სამშობლოში, 

ამად  ჰქვიათ  ქორწილებში:  კაცს -  მეფე  და  ქალს -  დედოფალი, 

საქართველოში,  საქართველოში  ! 

ყველა  ქალი   დედოფალია 

და  ყველა  კაცი,  თუ  ის  ნამდვილი  ქართველია, 

მეფედ  არის  დაბადებული  ! 

ჰოდა  იმისთვის,  რომ  დედამიწას, 

და    მთელ  მის   მოდგმას   აბრწყინებდეს 

მშვენება  და  სიამაყე   ქართველი   ერით, 

საქართველოში   უნდა  აღსდგეს 

საქართველოს   სამეფო  მთელი: 

ტაო-კლარჯეთით,  შიდა  ქართლით  და  აფხაზეთით, 

უნდა  აღსდგეს  ქართველთ  სამეფოს 

სილამაზე,   მწველი  და  ძნელი, 

უნდა  აღსდგეს     საქართველო,  კავკასიონის  გალავნებით, 

კავკასიის  სული  და  გული! 

უნდა  აღსდგეს  საქართველო -  სამეფო  ჩვენი! 
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სიკეთისა  და  სიყვარულის  ძალის  მთესველი; 

სამეფო  ჩვენი,  ერთმანეთის  სიხარულით  ცადამწვდენელი, 

შუამდინარულ  -  კავკასიური  ქვეყანა  ჩვენი, 

სამეფო  ჩვენი,   დიდზე-დიდი   გრიგოლ  ხანძთელის  - 

იესო  ქრისტეს  სიდიადის   დიდმგალობელის, 

თავშეწირული  მაძიებლის  და   მებრძოლის 

ლოცვის  ცეცხლით,  არაბთაგან  გაუქმებულის, 

საქართველოს  სამეფო  ტახტის, 

მისი  დიდების,  წირვა-ლოცვით  აღმადგენელის. 

უნდა  აღდგეს   საქართველო   საქართველოში, 

აღმაშენებელ   დავითისა  და    დიადი   ჩვენი  თამარის  . 

უნდა  მღერდეს    ჩვენ  გულებში  დიდი  წარსულის 

დროშა  ჩვენი:  გორგასლიან-დავითიან-თამარიანი! 

უნდა  აღსდგეს    საქართველო - მოძღვართ-მოძღვრების: 

პეტრე  იბერის  და  გელათელი  დიდი  პეტრიწის, 

მ თ ა წ მ ი ნ დ ე ლ ი     დ ი დ ი     მ ა მ ე ბ ი ს! 

უნდა  აღსდგეს  საქართველო, 

ჯ ვ ა რ ც მ უ ლ ი ს ა      დ ა     ს ა ღ მ რ თ ო     ე რ ი ს  - 

საკუთარი  უფალივით   ჯ ვ ა რ ც მ უ ლ ი ს ა     დ ა     ა ხ ა ლ ი     ს ა ღ მ რ თ ო      

ე რ ი ს ! 

სამეფო  ჩვენი,   კ ა ც ო ბ რ ი ო ბ ი ს    ს ი ყ ვ ა რ უ ლ ი ს ! 

საქართველოში  უნდა  აღსდგეს  საქართველო, 

სიყვარულით  და  სიდარბაისლით  აღმატებული, 

კაცობრიობის  სიყვარულით  განათებული, 

ქვეყნიერების  ყველა  ხალხის,,  სიყვარულით  მანათობელი! 

უნდა  აღსდგეს  საქართველო  საქართველოში! 

და  ველურებად  გამოცხადდნენ  ეს  ახალი  ჯალლედინები, 

ქრისტიანთა  თავისმკვეთლები, 

და   დედამიწის  დაპყრობაზე  მეოცნებენი: 

სოროსები  და  ბზეჟინსკები! 

ჯალლედინთა  მთელი  ლაშქრების  დამწესებელნი, 

პირველ   რიგში  ქართველი   ერის  გაქრობაზე  ..... 

შემდეგ   კი     მთელი   კაცობრიობის  ამოწყვეტაზე  მეოცნებენი... 

რადგან   თქმულა   რომ :  საქართველოდან   ამოდისო   მზე   სიყვარულის! 

რადგან  თვით  ქრისტე  ქალდეური  სიბრძნით  მეტყველი 

იუდეველთა       ხსნად   და   რისხვად  თავსდატეხილი 

წარმოგზავნილი   უფლის  მიერ    მოგვთა  ხარებით... 

და   საქართველოს   გარდამსახველი იდუმალ  ქვეყნად, 

კაცობრიობის   საიდუმლოთა   თვითმფლობელად  და   თვითმპყრობელად... 



      „მ ა ტ ი ა ნ ე“   # 3-4 (41-42)                                  97                               6 დეკემბერი,   2022 წელი   
 

 

საქართველოში ,   დედა   ღვთაება  ქალდეს   მოდგმის    სამშობლოში, 

საქართველოში...  ყველა  ქალი  დედოფალია , 

და  ყველა  კაცი,  თუ  ის  ნამდვილი   ქართველია, 

თამადად   და   მეფედ არის   დაბადებული! 

საქართველოში  ყველა  სახლი  ღვთის  სახლია, 

დედა  ღვთისმშობლის  მფარველობით  განათებული! 

საქართველოში  უნდა  აღსდგეს  საქართველო! 

დრო-სივრცეში  განმრთელებული,, 

პეტრე  იბერის   დიდი   მოძღვრებით, 

კაცობრიობის   განმაღმრთობელი, 

თავთავის  წილით,  მტერ-მოყვრების 

სიყვარულით    ამმღერებელი, 

უნდა  აღსდგეს  საქართველო  მთელი  სისრულით, 

და  ქვეყნად  ყველას,  ვისაც  სჭირდება    ჩვენი  გულის  მზე, 

გაუღოს  კარი   და  დაენათოს, 

დაენათოს   ჩვენი  ძალით, 

უნაპირო  ალერსისა  და  გულ-ალალი  მასპინძლობის... 

სადაც  სჭირდებათ,  ვისაც  სჭირდება,  უნდა  ვასწავლოთ, 

უნდა  ვასწავლოთ  კაცობრიობას, 

სიყვარული  კაცობრიობის, 

როგორც    მოძღვრება   ქართველი   ერის, 

როგორც   მოძღვრება   მამა-პაპათა  დანაბარები, 

ძნელად  სასწავლი       უწმინდესი  მოძღვრება  ჩვენი, 

უნდა  ვასწავლოთ   მასპინძლობა 

წუთისოფლის  ლაღი  სტუმრობის, 

უნდა  ვაჩვენოთ  მოკრძალება  უფლის  მიმართ, 

მადლიერება  ყოველი  წუთის, 

უნდა  ვაჩვენოთ  მადლიერება  ყოველი  წუთის, 

უფლისაგან  წარმოგზავნილის, 

და  გაფრთხილება  იმ  დედამიწის, 

რომელიც  ღმერთმა-  შემოქმედმა,  სამძალოვანმა, 

შეგვიქმნა  ხატებს  საკუთარ  თავის,, 

შეგვიქმნა  ხალხებს...კაცთა  მოდგმის.... 

უნდა  ვასწავლოთ  კაცობრიობას 

ქალდეველთ        სიბრძნე  სამარადჟამო, 

რომ  დედამიწა  კაცობრიობის  სიცოცხლისთვის  არის  შექმნილი, 

ადამიანი -  ხატად  ღვთისად... 
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უნდა  გვახსოვდეს,   უნდა   გვახსოვდეს 

ქალდეველთ  თქმული    ძველი  სიბრძნე  ღვთივკურთხეული, 

რომ  ხატად  ღვთისად,  ხატად  ღვთისად  დავიარებით  დედამიწაზე, 

კაცობრიობით  აღვსების  მადლით  და  კურთხევით... 

უნდა  ვასწავლოთ   „ქრისტეს  ვერმიმწვდარს“, 

კაცობრიობის  გარკვეულ  ნაწილს, 

ადამიანის    მოვლინების      ფასი  და  ძალი, 

უნდა   ვასწავლოთ,   უნდა   ვასწავლოთ 

თვით  დედამიწის   ფასი   და   მადლი, 

უსასრულობის  მზეებზე  და    ვარსკვლავებზე  აღმატებულის, 

უნდა  ვასწავლოთ  გაფრთხილება,  დედამიწის 

ყოველი  ერთი  ადამიანის, 

ხატად  ღვთისად  დაბადებულის, 

ვით  მოძღვრება, 

ვით  მოძღვრება  მოკრძალების  მაღალ  ღმრთისადმი.... 

უნდა  ავკრძალოთ   დედამიწაზე 

მსხვრევა  ხატების  -  როგორც  ვნება, 

ახალი  ვნება,  ბიზანტიაში  ხატთმებრძოლი 

სარანტჰაგების,... 

ჩვენ  არ   დავწყევლით,  ვილოცებთ  მათთვის, 

ვინც  ვირუსი  შემოგვისია, 

ვინც  საქართველოს, 

ჯალალედინის  თავმოკვეთილი  ასიათასი  თბილისელის 

დიდ  სამშობლოს,    ქრისტესთვის  ჯვარცმულს, 

ღვთისმშობლის    კალთაგადაფარებულს  და  დიად  წარსულს, 

ვირუსების  შემოსევა  აკადრა  ხვედრად, 

ვინც  საქართველოს,  ქრისტესთვის  ჯვარცმულს, 

რუსთველისა  და  თამარის  საქართველოს 

ხალხთშემცირება  მიუსაჯა, 

ვერაგულად  და  უსირცხვილოდ.... 

................................ 

უნდა  წავიდეთ  ფშავლების  მთებში, 

გავაცოცხლოთ  უნდა  მინდია, 

და  სიბრძნით  მისით, 

ვაჟ ა-ფშაველას  მინაგნებით, 

კაცთსიძულვილის  მიუგნები  და  მისაგნები 

სამკურნალო  ბალახები  უნდა  ვიპოვოთ... 
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შეუძლებელი  უნდა  შევძლოთ, 

და  კაცნი  იგი    ავადობით  შეპყრობილნი 

უნდა  განვკურნოთ...  უნდა  ვუშველოთ... 

სიყვარული  უნდა  ვასწავლოთ... 

საქართველოში  უნდა  აღსდგეს  საქართველო! 

უნდა  აღსდგეს  საკუთარი  ჩვენი  ბიბლიის  - 

„ვეფხისტყაოსნის“     საქართველო, 

კაცობრიობის დიდი   წიგნის 

მომავალი   კაცობრიობის    უდიდესი   და   ნამდვილი   წმინდა     წიგნის , 

უნდა   აღსდგეს   საქართველოში    საქართველო, 

შუამდინარულ-კავკასიური! 

როგორც  დიდი  კელაპტარი  ჩვენი  პლანეტის, 

უნდა   აღსდგეს   საქართველოში   საქართველო! 

ღვთით კურთხეული   კაცობრიობის  სიყვარულის... 

უნდა   აღსდგეს  „ვეფხისტყაოსნის“   საქართველო, 

ბზეჟინსკების   და   სოროსების    საქართველოდ   გარდასახული, 

უნდა   აღსდგეს  საქართველოში   დამწყვდეული   საქართველო, 

გარდასახული   დიდი   რუსთველის  „ქაჯეთის  ციხედ“, 

უნდა   აღსდგეს  ქართველი   ხალხის   აბობოქრებით, 

აბობოქრებულ  მეგობრობითა   და   სიყვარულით, 

და  უნდა  ვიხსნათ   საქართველოში   დამწყვდეული   საქართველო 

რუსთველის   სიბრძნით:  ერთმანეთის  აბობოქრებულ   მეგობრობით   და   
სიყვარულით... 

უნდა   ვიხსნათ    საქართველო 

ვით  ქვეყანა - მზეთუნახავი,  დედამიწის   ქვეყანათ  შორის... 

მზეთუნახავი  სამშობლო   ჩვენი... 

უნდა  განვკურნოთ  დედამიწა, 

სიძულვილის  წყლულით  სნეული, 

და  სიძულვილზე  გამარჯვება  ვიზეიმოთ, 

ქართველთ    მოდგმის  გულისეული... 

უნდა  აღდგეს    ზვიადისა  და  მერაბის  წარმართული, 

ქართველი  ერის  ეროვნული  მოძრაობა,! 

უნდა  აღდგეს  ახალი  ძალით, 

უნდა  აღდგეს  საქართველო,  ხელახალი  აღმავლობით, 

კაცობრიობის  ახალი  ცოდნით, 

თვით  საქართველოს  ახალი  ხედვით, 

და     სიმტკიცის  ღვთიური  მადლით! 
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დე!  ნამდვილი   გამარჯვება, 

ვით  ახალი  დიდგორი  და  ბასიანი, 

ვიზეიმოთ  სვეტიცხოვლის  გალავანში, 

სიახლოვით  და  სიყვარულით    საუფლო  კვართის, 

სიდონიას  გულში  ჩაკრულის, 

ვიზეიმოთ  დიდი  ზეიმით  და  ნადიმით, 

თავისუფალი  და  დიადი  საქართველოს  დროშის  ფრიალით! 

ქრისტესშობის  მახარობელი  დიდი  მოგვების 

აალებული,  ცადაწვდენილი  სიმღერითა  და  გალობით,.. 

საქართველოში  უნდა  აღდგეს  საქართველო 

საქართველოს  უპირველესი  ქრისტიანული   დროშის       ფრიალით! 

 

 

 

 



 

 
ერის ბედი წყდება „აქაც” და „იქაც” – მიწასა და ზეცაში, ღვთისა და ხალხის ნებით. ეს ნება ან 

ემთხვევა ერთმანეთს (როდესაც ერი ღმერთს მიჰყვება), ან არა (როცა ერი ღვთისკენ მიმავალ გზას 
კარგავს). ერის სული, იგივე ერის მითიური სუბსტანცია, ღმერთმა ხომ თავად სცნო გადარჩენის 
ღირსად. ერი უნდა ცოცხლობდეს, როგორც მთლიანობა, რომელიც გამჟღავნდება მის ყოველ 
ნაწილში. ეს მთლიანობა კი ყველაზე მძაფრად თვით მის პიროვნებაში გამოიხატება, რომელიც 
გაიგივდება „აჩრდილთან” „მარად და ყველგან მყოფ უკვდავ სულთან”. სწორედ აჩრდილმა, 
უპირველეს ყოვლისა, შეგვამეცნებინა ჩვენც წარსულის, აწმყოსა და მომავლის, როგორც 
დაუცალკევებელი მთლიანობის, აუცილებლობა.  

ის, რაც იყო, აღარ არის და რაც არის, აღარ იქნება (ეს გულისხმობს არა მხოლოდ ბიბლიურ 
სიბრძნეს, არამედ კონკრეტულ-რეალურ ვითარებასაც), მაგრამ, ამავდროულად, რაც იყო, ის უნდა 
დარჩეს, ის უნდა განმეორდეს, თორემ ერი დაიღუპება. ერის „აჩრდილი”, რომელიც „მარად და 
ყველგანაა”, მუდამ განმეორდება, გამოვლინდება (ოღონდ საჭიროა იმგვარი ცხოვრება, რომ 
შესაძლებელი გახდეს მისი „დანახვა” „გზნება”).  

განმეორება გულისხმობს წინაპართა მსგავსად ცხოვრებას. ერი უნდა ერობდეს, რაც, 
უპირველესად, გულისხმობს მამულისა და რჯულისათვის ბრძოლას. მისი უდიდებულესობა ერი 
წარმოდგება, როგორც მატერიალურისა და სულიერის ერთობა. ერი ვეღარ „მიემსგავსება” 
წინაპარს („ერის დაცემა და გათახსირება მაშინ იწყება, როცა ერი, თავის საუბედუროდ, თავის 
ისტორიას ივიწყებს”. „არ ვიცით, რანი ვყოფილვართ, არ ვხედავთ - რანი ვართ, ვერ გამოგვისახია 
- რანი ვიქნებით! ყურებში ბამბა გვაქვს დაცული და თვალებზე ხელი აგვიფარებია. არც არაფერს 
ვხედავთ, არც არაფერი გვესმის” („რა გითხრათ? რით გაგახაროთ?”), წარსულსა და და აწმყოს 
შორის გაწყვეტილია კავშირი, რაც ერისთვის თვითმკვლელობას ედარება. დღეს ქვეყანა ავსებულია 
უსამართლობით, განუკითხაობით, ურწმუნოებით, გამქრალია ქართველი ერის სიმყარის 
განმაპირობებელი „ჯვარცმული ღმერთის” რწმენა.  

„რაღა დაბადავს თქვენში დიდს გრძნობას?” - კითხულობს თავად ილია. წარსულის აწმყოში 
მყოფადობას ერი განიცდის არა მხოლოდ მეხსიერებით, არამედ მატერიალურადაც, დატოვებულ-
მიტოვებული ძეგლების, ხელნაწერების, ტაძრების და სხვა სახით - ისტორიის შეგრძნებას გემოთი.  

დღეს, ყოველ ქართველში როდი არის „მარად და ყველგან მყოფის” ნაწილი. ვინც კარგავს 
მას, კარგავს მამულსაც. მამულდაკარგული ასეთი ქართველების სიმრავლე კი, მუდამ საგონებელში 
აგდებდა და გამუდმებით „აფხიზლებდა” ეროვნულ-სარწმუნოებრივი სულით გაჟღენთილ ერის 
შვილებს, ერის დაღუპვისაგან ხსნისათვისა და მომავლისათვის - გამეორებისა და ცვლის 
ერთიანობის აუცილებლობისათვის („რა ვარდმან მისი ყვავილი გაახმოს, დაამჭნაროსა. იგი წავა 
და სხვა მოვა ტურფასა საბაღნაროსა”).  

მატერიალურ-სულიერ ერთობას, უნდა ჰქონდეს თავისი ჩრდილი. დღესაც ხომ, აჩრდილი ის 
ჩრდილიცაა, რომელსაც განფენს ღმერთის მიერ შექმნილი სულიერი, თუ უსულო საგანი. 
ნამდვილად არ გვინდა საქართველო გავიაზროთ ჩრდილდაკარგულად. ამ ჩრდილს კი დიდმა 
ილიამ მიაგნო და დაუბრუნა ერს, თავისი მოწამეობრივი მსხვერპლით გამოისყიდა . . . 

. . . და მაინც, რანი ვიყავით გუშინ, რანი ვართ დღეს და რანი ვიქნებით ხვალ?! . . . 
რა ვუპასუხოთ?! როგორ განვანათლოთ?! რითი დავამშვიდოთ?! . . . 
 

 
 



  

 
 

 

„ქართველები ისეთი ხალხი ვართ, რომ ბევრს შემთხვევაში თავის 

გრძნობას, თავის თვალებს და ყურებს როდი ვენდობით. 

უსათუოდ სხვამ უნდა გვიკარნახოს რაც ყურით გვესმის.  

სხვამ უნდა მიგვითითოს იმაზე, რასაც ჩვენი თვალითა ვხედავთ, 

მხოლოდ მაშინ დავიჯერებთ, მაშინ ვიძახით – ბიჭოს, ეს ხომ 

მართალი ყოფილა და არ ვიცოდითო! 

გვიკვირს და ვოცდებით იმის გამო, რომ ცეცხლი მწვავე ყოფილა, 

ყინული ცივი და მგელს ცხვრის ჭამა სცოდნია!” 

 

ვაჟა-ფშაველა 
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